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Pravi naslov za denarne zadeve

lubljanska banka
I konferenca sindikata delavcev
ii^BLJANSKE INDUSTRIJE

ZA VEČJO
SOCIALNO
VARNOST

Minulo sredo je bila v Festi- 
'Mni dvorani v Ljubljani I. kon- 
frenca sindikata delavcev Ijub- 
Janske industrije. Prisostvoval ji 

Je tudi Stjepan Šaubert, pred- 
sednik republiškega odbora tega 
s*ndikata. Referat na konfe- 
J^nci, ki je bila hkrati tudi vo- 
Wlla konferenca za kongres sm
rkata delavcev industrije in ro
jstva Slovenije, je posredoval 
^v°ne Žagar, tajnik mestnega 
°^kora, in v njem orisal tre- 
nu*ni položaj ljubljanske indu- 
strije. Številni razpravljavci pa 
80 v razpravi opozorili še na 
mn°go perečih problemov, ki 
Ovirajo večji razmah indu- 
strijskih podjetij glavnega mesta 
Movenije.

energije in storitev. Tako so se 
cene industrijskih izdelkov v 
minulem letu povečale za 13 do 
14 odstotkov, cene prometnih, 
obrtnih in deloma tudi trgov
skih storitev pa so porasle za 18 
do 20 odstotkov. Taki procesi, 
ki omejujejo poslovno uspeš
nost industrijske proizvodnje, 
se nadaljujejo tudi v drugi po
lovici letos. Počasnejša rast cen 
končnim izdelkom je seveda 
vplivala tudi na akumulativno st 
ljubljanske industrije in po
vzročila njeno relativno za
ostajanje za drugimi gospo
darskimi področji. Medtem ko 
se je povečal dohodek v indu
striji za 20 odstotkov, je bil

(Nadaljevanje na 3. strani)
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Spoznanja sindikatov ob sprejemanju samoupravnih' sporazumov

Polovica vseh predvidenih 
samoupravnih sporazumov o 
merilih za delitev dohodka in 
osebnih dohodkov je že verefi- 
ciranih. Za sindikate se sedaj 
pričenja z njihovim uveljavlja
njem druga faza samoupravnega 
sporazumevanja na področju 
delitve dohodka in osebnih do
hodkov, v kateri bo treba delo

vanje posameznih sporazumov 
oceniti v praksi, primerjati nji
hovo vrednost in glede na ugo
tovljene pomanjkljivosti doseči 
dopolnitve, popravke in izbolj
šave. Prav ta čas pa izrabljamo 
za povzetek iz poročila sindika
tov Slovenije, v katerem so 
strnjena spoznanja ob spreje
manju samoupravnih spo

razumov. Prvi del ugotovitev 
smo že objavili v letošnji 41. in 
42. številki DE, ki sta izšli 16. 
in 23. oktobra.

V samoupravnih sporazumih 
vsebujejo kalkulativni osebni 
dphodki še dodatek o vredno
tenju delovnih razmer pri posa
meznih vrstah dela. Ob nasta- 

(Nadaljevanje na 3. strani)

Postopno,
toda

odločno!
Ob razpravah o odprav

ljanju nelikvidnosti, ki so te 
dni potekale v zvezni skup
ščini, ko je odločala o pred
laganih ukrepih ZIS, je bilo 
slišati veliko podatkov o se
danjem stanju našega gospo
darstva. Se posebno pozor
nost javnosti pa je zbudila iz
java podpredsednika ZIS dr. 
Jakova Sirotkoviča, ki je 
dejal, da sedanje terjatve go-

Delavci Kovaške industrije Zreče so si zgradili novo tovarno. Veliko s prostovoljnim delom. Več o tem 
podvigu in življenju zreških kovačev sploh na 5 strani DE. Foto: A. Ul.

RAZGOVOR S Tl HOM I LOM 
PRED I. KONFERENCO

JAVORŠKOM, PREDSEDNIKOM OBALNEGA SVETA ZVEZE SINDIKATOV

ZAKAJ INDUSTRIJA 
ZAOSTAJA?

Povzemamo iz referata Zvo- 
neta Žagarja:

Industrija Ljubljane je v prvi 
Polovici letos dosegla za 25 od
stotkov večji bruto dohodek in 
j-3 20 odstotkov večji dohodek 
j^t v enakem obdobju lani. 
tjljub na videz ugodnemu po
slovnemu rezultatu pa eko
nomičnost poslovanja Ijub- 
Janske industrije ni bila enako 
Uspešna kot gospodarstvo v ce- 
°tl! ki je v tem času ustvarilo 
f3 34 odstotkov večji bruto do
godek in za 28 odstotkov višji 
dohodek. Bistveni vzrok za
ostajanja industrije za splošnim 
razvojem gospodarstva je pred
metu v počasnejšem naraščanju 
oon končnih industrijskih iz
delkov — le-te so še vedno v 
mčji meri pod družbeno kon
trolo — od hitrosti naraščanja 
cen reprodukcijskega materiala,

Uspešno premagane mnoge čeri
Konferenca obalnih sindika

tov, ki bo 13. novembra v Ko
pru, bo pregled dosedanjega 
dela in delovni dogovor za bo
dočo dejavnost sindikatov. Ob 
tej priložnosti smo zaprosili 
TIHOMILA JAVORŠKA, pred
sednika obalnega sveta Zveze 
sindikatov Koper, naj nam od
govori na nekaj vprašanj.

— Kako bi na kratko ocenili 
dveletno delo obalnih sindika
tov pri spremljanju samouprav
nih odnosov v delovnih organi
zacijah koprske, izolske in pi
ranske občine?

„Na začetku mandatne dobe 
sedanjih organov obalnih sindi
katov smo izdelali zajetno štu
dijo, s katero smo želeli ugoto

viti, kakšen je sploh nivo samo
upravljanja v delovnih organiza
cijah na slovenski obali. Dobili 
smo zelo različne in hkrati zani
mive rezultate. Seveda smo bili 
takoj bolj pozorni na tiste de
lovne organizacije, kjer samo
upravni odnosi še niso imeli 
prave veljave oziroma so imeli 
samoupravljanje zapisano le na 
papirju. Ves ta čas smo se tru
dili, da smo s pomočjo osnov
nih sindikalnih organizacij v teh 
— samoupravno šibkih podjetjih 

*— vztrajno odpravljali najrazlič
nejše pomanjkljivosti.4'

Mercator

— Kje ste imeli največ dela 
in kje največ uspeha?

„V koprskem Cestnem pod
jetju so bili na primer samo
upravni odnosi že tako zrah
ljani, da se skupina vodilnih de
lavcev sploh ni več zmenila za 
sklepe samoupravnih organov, 
kaj šele, da bi jih izvrševala.

Šele ko smo skupaj z izvršilnim 
odborom sindikalne organiza
cije in ob podpori celotnega ko
lektiva na številnih razgovorih v 
podjetju začeli opozarjati na 
napake in tudi na vzroke, zakaj 
do napak prihaja, je kar pet 
vodilnih delavcev zapustilo pod
jetje. Od tedaj se je v tem delov
nem kolektivu marsikaj spreme
nilo. Medsebojni odnosi so nor
malni, podjetje kot celota pa že 
žanje lepe rezultate gospodar
jenja. Nekaj podobnega je bilo 
tudi v hotelskem podjetju Ga
leb v Kopru. Vodstvo podjetja 
smo pravočasno opozorili na 
njegove napake. Nekaj vodilnih 
delavcev, ki so bili glavna ovira 
pri združevanju s koprskim 
Slavnikom, je zapustilo pod
jetje. Šele potem je prišlo do 
združitve in za Galeb je bila to 
edina rešitev. Med drugimi pro
blemi, ki smo jih še obravnavali

na področju samoupravljanja, 
naj omenim našo pomoč v pi
ranski Splošni plovbi. V tem 
kolektivu ni prišlo do tako dra
stičnih ukrepov kot v prej ome
njenih primerih. Dosegli smo, 

(Nadaljevanje na 9. strani)

spodarstva že presegajo polo
vico njegovih skupnih obrat
nih sredstev in da je zaradi 
tega v gospodarstvu čutiti 
vse več elementov natural
nega gospodarjenja. To pa
pomeni, da denar izgublja 
svojo funkcijo v ekonomskih 
odnosih, kar resno ogroža 
normalno gospodarjenje. 
Odtod tudi dramatični toni,
ki so večkrat zazveneli v 
omenjenih razpravah, in 
odtod podpora predloženim 
ukrepom ZIS, čeprav jih niso 
vsi poslanci ocenjevali z 
enakih izhodišč.

(Nadaljevanje na 4. strani)
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Konec minulega meseca je bila v Novi Gorici ustanovna konferenca občinskega 
sindikata delavcev storitvenih dejavnosti. O problematiki in aktualnih nalogah 
sindikata delavcev storitvenih dejavnosti je uvodoma spregovorila Mira Frolov, taj
nik republiškega odbora. Prisotni so opozorili na mnoga pereča vprašanja s tega 
področja na območju OSS Nova Gorica, zato se ni bati, da bi ostal novi odbor brez 
dela. Podroben program dela bo izdelal novoizvoljeni odbor, ki seje sestal na prvo 
sejo takoj po zaključku ustanovne konference (na našem posnetku). - A. Ul.

NA LINIJI 
323-554

a PTUJ

MARIBOR
Pred kratkim so imeli v Mari

boru področno posvetovanje 
vodstev OSS podravskih, koro
ških in pomurskih občin. Na po
svetovanju so obravnavali pred
loge resolucije in dveh zakonov 
s področja stanovanjskega go
spodarstva. Razen tega so raz
pravljali tudi o osnutku skup
ščinske resolucije, o kadrovski 
politiki ter spregovorili o aktual
nih vprašanjih, ki se porajajo ob 
uresničevanju samoupravnih 
sporazumov, o usmerjanju in de
litvi dohodka in osebnih dohod
kov.

D. P.

MURSKA SOBOTA
Na razširjeni seji medobčin

skega odbora sindikata delavcev 
kmetijstva, živilske in tobačne 
industrije za Pomurje so razen o 
nalogah sindikatov v zvezi s sa
moupravnimi sporazumi razprav
ljali tudi o pripravah na medob
činsko volilno konferenco za iz
volitev delegatov za republiški in 
/vezni kongres tega sindikata. 
Na seji so sprejeli tudi sklep, da 
bodo republiškemu odboru sin
dikata predlagali, naj bi bil kon
gres sindikata delavcev kmetij
stva, živilske in tobačne indu
strije v Murski Soboti. Svoj prt 
log so utemeljili s tem, da > 
Pomurje izrazito kmetijsko pod
ročje in da bi bilo zaradi tega 
prav, da je kongres kmetijcev na 
kmetijskem področju in ne na 
asfaltu v Ljubljani

A. H.

|■

■
■

■
■
■
I.

CELJE
Minuli četrtek so se sestah 

člani komisije za ekonomske od
nose pri medobčinskem odboru 
sindikata gradbenih delavcev 
Celje. Na seji, ki so se je udeležili 
tudi nekateri direktorji delovnih 
organizacij, so razpravljali o 
nejasnostih in v spornih vpraša
njih pri izvajanju samoupravnega 
sporazuma o delitvi dohodka in 
osebnih dohodkov.

M. B.

KOPER
Pred prvo konferenco Zve

ze sindikatov koprske, izol
ske in piranske občine so 
člani plenuma Obalnega sin
dikalnega sveta na zadnji seji 
minuli torek obravnavali po
ročilo o dveletni dejavnosti 
in osnutek nalog za prihodnji 
dve leti. Ob obeh dokumen
tih se je na seji razvila zelo 
živahna razprava, ki je naka
zala, o čem bo treba spre
govoriti na konferenci. Tako 
bo glavna tema konference 
prihodnjo soboto nadaljnji 
razvoj samoupravljanja v 
tako imenovanih delovnih 
enotah združenega dela in 
delovnih enotah, ki imajo 
sedež matičnega podjetja v 
drugih občinah. Na konfe
renci pa bodo razpravljali 
tudi o dolgoročnih in sred
njeročnih programih delov
nih organizacij, o integracij
skih procesih ter oblikah po
slovnega sodelovanja med 
podjetji.

(mž)
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Ena izmed zadnjih volilnih konferenc pred III. kon
gresom sindikata delavcev storitvenih dejavnosti je bila 
v Ptuju, ki so se je udeležili delegati iz Ptuja, Ormoža, 
Lenarta in Slovenske Bistrice. Na tej delovni konfe
renci, kjer so izvolili delegate za kongres, je Danilo 
Masten, predsednik medobčinskega odbora tega sin
dikata, poročal o minulem dveletnem delovnem ob
dobju.

Iz poročila predsednika odbora in iz razprave šte
vilnih razpravljavcev je razvidno, da tudi v tem predelu 
Slovenije storitvene dejavnosti vedno bolj stopajo v 
korak s preostalim gospodarstvom. To dokazuje že po
datek, da se v gostinstvu in trgovini zaposluje vedno 
več domačinov. Razpravljavci pa so menili, da bi lahko 
pri razvoju storitvenih dejavnosti v vseh štirih občinah 
dosegli še mnogo več, če ne bi bilo gostinstvo tako 
razdrobljeno. Malo razumljivo je, da na tem področju 
skoraj vsaka gostilna posluje kot samostojno podjetje, 
nobeno od njih pa ni tako močno, da bi lahko začelo s 
kakršnokoli investicijo za povečanje zmogljivosti, ki 
jih terja vedno večji razmah turizma, zlasti lovnega. 
Ena izmed osnovnih nalog medobčinskega odbora sin
dikata storitvenih dejavnosti Ormož-Ptuj bo zato tudi 
v tem, da bo podubnik v akciji za združevanje gostin
skih delovnih organizacij v enotno močno podjetje.

Nič boljše niso razmere v obrti. Ugotovitiev, da 
družbena obrt ne more z mrtve točke, je za to pod
ročje zelo zaskrbljujoča. Nekatera uspešnejša obrtna 
podjetja so prerasla v industrijo, za njimi pa je nastala 
velika vrzel. Torej čaka medobčinski odbor tudi na 
tem področju veliko dela, zlasti kar zadeva oživljanje 
družbene obrti.

(mž)

NOVA GORICA SEJA PREDSEDSTVA ZSS:

Kako živijo 
najslabše plačani
Znano je. da novogoriške delovne organiza

cije dobro gospodarijo, kljub temu je na tem 
območju po septembrskih podatkih od blizu 
18.000 zaposlenih še vedno več kot 1000 delav
cev, ki zaslužijo na mesec manj od tisoč dinar
jev.

V želji, da bi zvedeli, kako živijo ti najslabše 
plačani delavci, kako si pomagajo in kdo so 
pravzaprav ti ljudje, ki zaslužijo tako malo, seje 
lotil Občinski sindikalni svet Nova Gorica dokaj 
obširne analize.

Po doslej zbranih podatkih sklepamo, da pro
blem ni tako zelo pereč, kot se zdi v prvem 
trenutku. Dejstvo namreč je, da število delavcev 
s tako nizkimi osebnimi prejemki zelo hitro 
pada — še pred šestimi meseci jih je bilo na 
območju OSS Nova Gorica skoraj enkrat več v 
primerjavi s septembrom — in drugič, da gre v 
večini primerov le za mlade začetnice brez 
kakršnihkoli kvalifikacij. K temu naj še do
damo, da so tako rekoč vse te mlade slabo pla
čane delavke iz družin, kjer je po več članov 
zaposlenih, in da si poleg tega prav tako v večini 
primerov pomagajo ali z zemljo ali z drugimi 
postranskimi dohodki.

Rezultati analize, ki jo pripravlja OSS Nova 
Gorica, bodo_ predvidoma dokončno obdelani 
še ta mesec. Še to: povprečni osebni dohodki v 
omenjeni občini znašajo že več kot 1700 dinar
jev na mesec.
KOPER

Delavci 
pri zasebnikih 
organizirani

jejo, kar jim omogoča, da izigravajo predpise tako 
glede dajatev kot tudi glede cenzusa o številu zaposle
nih. Drug primer zelo pogostega izigravanja delavcev, 
zaposlenih pri zasebnikih, je odpovedovanje delovnega 
razmerja tik pred potekom poskusnega roka in najema
nje novih delavcev, seveda spet le za dobo poskusnega 
roka. Tretjo organizacijo sindikata delavcev pri zaseb
nih delodajalcih bodo v kratkem ustanovili še v piran
ski občini. Računajo, da bodo v vseh treh osnovnih 
sindikalnih organizacijah na slovenski obali zajeli blizu 
700 delavcev, zaposlenih pri zasebnih delodajalcih.

Priprave na kongres
V Ruju je bila prejšnji teden medobčinska volivna konferenca sindikata 
delavcev kmetijstva, živilske in tobačne industrije občin Ormož, Ptuj in

Slovenska Bistrica

Volilna konferenca medob
činskega odbora sindikata de
lavcev kmetijstva, živilske in to
bačne industrije občin Ormož, 
Ptuj in Slovenska Bistrica se je 
udeležil tudi Julij Planinc, pred
sednik republiškega odbora tega 
sindikata. O delu medob
činskega odbora je obširno po
ročal predsednik Drago Čater; 
poudaril je številne dosežene 
uspehe sindikata delavcev kme
tijstva, živilske in tobačne indu
strije v vseh treh občinah, ob
enem pa opozoril še na mnoge 
nerešene probleme. Ko je go
voril o nelikvidnosti, je med 
drugim dejal, da smo doslej od
krili mnoge vzroke, ki po
vzročajo tovrstne težave, ven
dar pa smo storili premalo, da 
bi jih tudi odpravili. Drago Ča
ter je opozoril, da postajajo in
tegracijski procesi ekonomska 
nujnost, saj je drobljenje že 
tako šibkih sil eden od vzrokov 
za zaostajanje teh dejavnosti.

Julij Planinc, predsednik re
publiškega odbora Sindikata de
lavcev kmetijstva, živilske in to
bačne industrije Slovenije pa je 
v razpravi med drugim dejal, da 
je na področju dejavnosti tega 
sindikata obilo specifičnih pro
blemov, kijih predolgo natovar- 
jamo na pleča delavcev, pred
vsem tistim v kmetijstvu in v ži
vilski industriji. Naloga sin

dikata je, da po svojih močeh 
blaži to breme in da pritegne k 
reševanju tudi druge odgovorne 
dejavnike.

V živahni razpravi je sode
lovalo več diskutantov, ki so 
grajali neurejenost trga s kme
tijskimi pridelki, odnose na 
trgu, prepočasno gradnjo sta
novanj za delavce in omenjali še 
številne druge težave, hkrati pa 
poudarjali koristnost med
občinskega sodelovanja.

Za kongres sindikata delav
cev kmetijstva, živilske in to
bačne industrije Slovenije je 
konferenca izvolila 18 dele
gatov, za zvezni kongres pa je 
izvolila 3 delegate. Udeleženci 
volilne konference so soglasno 
predlagali, da naj Julij Planinc 
tudi naslednjo mandatno dobo 
vodi Sindikat delavcev kmetij- 

, stva, živilske in tobačne indu
strije Slovenije.

JOS

Sindikati in i 
»Svoboda 1971«-

* ^
Pri RS ZSS bo ustanovljena stalna komisija 4azu 
splošni ljudski odpor # Predsedstvo je pogojili 
potrdilo družbeni dogovor o nadomestilih odb«^P 
nikom, poslancem in voljenim ter imenovanega 

funkcionarjem Pan<
n

Te dni sta bila v Kopru in Izoli ustanovna sestanka 
osnovnih sindikalnih organizacij delavcev, zaposlenih 
pri zasebnih delodajalcih v koprski in izolski občini. 
Obeh sestankov se je udeležilo veliko število delavcev, 
ki so že na ustanovnih občnih zborih imeli mnogo 
tehtnih pripomb na odnose med zasebnimi delodajalci 
in njimi. Navedli so veliko primerov grobega izkori
ščanja delavcev, zlasti v gradbeni obrti in v gostinstvu. 
Nekateri zasebni obrtniki pogosto sprejemajo v de
lovno razmerje delavce le za nekaj mesecev in jih so
cialno sploh ne zavarujejo. Tako jih nenehno zamenju-

Zadnja seja predsedstva RS ZSS 
— vodil jo je predsednik slovenskih 
sindikatov TONE KROPUŠEK - je 
bila v ..belokranjski prestolnici11 — v 
Črnomlju. V črnomeljskem hotelu 
„Lahinja“ je predsedstvo v sredo 
razpravljalo o izkušnjah vključeva
nja sindikatov v koncept splošnega 
ljudskega odpora, ki smo si jih pri
dobili v manevrih ..Svoboda 1971“.

Analizo teh izkušenj je pred
sedstvu posredoval predsednik 
črnpmeljskega ObSS JOŽE KO
LENC, ki je izrekel zasluženo pri
znanje vsemu tistemu, kar se je v 
sindikalnemu delu v „vojnem sta
nju" med zadnjimi manevri izkazalo 
kot dobro, hkrati pa je kritično oce
nil nekatere napake in pomanjklji
vosti, do katerih je v tem delu 
prišlo.

JOŽE KOLENC je dejal, da je 
bilo delo črnomeljskih sindikatov v 
času manevrov prilagojeno vojnim 
razmeram oziroma okupaciji in da 
so zato popolnoma preosnovali svo- 
jo organizacijo in način delovanja. 
Takoj so sprejeli naloge za boj proti 
sovražniku, vendar vseh niso mogli 
izpolniti do konca — predvsem zato, 
ker so v času manevrov za to imeli 
na voljo pravzaprav samo dva dneva.

Razprava o izkušnjah iz sindi
kalnega dela v času manevrov „Svo- 
boda 1971“ je poudarila izreden 
propagandno-politični učinek teh 
manevrov tako v Jugoslaviji kot v 
inozemstvu, obenem pa tudi dej
stvo, da smo koncept splošnega ljud
skega odpora tokrat preizkusili 
prvič in da je zato tudi razumljivo, 
da marsikakšno vprašanje še ni do
bilo zadovoljivega odgovora. Ude

leženci te razprave, med katerimi j
bili tudi predstavniki druž^0^ 
no-političnih organizacij in obč1191® 
škili vodstev iz Črnomlja, Metlji^jjm 
Novega mesta in Kočevja, ki so ”90(1 
prisostvovali kot gostje, so imeli P*1, spoi 
pombe predvsem na premaj^ itiar 
koordinacijo delovanja različnih
javnikov splošnega ljudskega 
pora. Pokazalo se je namreč, da sl|'* '

of &a(likati, ZK, mladina in drugi sv0ililr, 
akcij niso dovolj sinhronizirali, dajjr9 
bilo prave „glave“, ki bi vodila bj rec 
proti ..sovražniku" in da zato ta Jlad 
učinki tega boja niso bili tolikš^Hle? 
kot bi lahko bili. ..bo

Predsedstvo seveda ni moglo ^gra( 
na tej seji izreči kompleksne oc^ rjelj
delovanja sindikatov med manevri Jj0V] 
je zato sklenilo, da posebna komisvy^v
na čelu z J. PLANINCEM sesta«
tem obširnejšo informacijo, kateI‘:(taci

OB ZAKLJUČKU 
LISTA

LJUBLJANA
Danes, 4. novembra, se je v 

Domu sindikatov sestal na ple
narno zasedanje republiški od
bor Sindikata delavcev indu
strije in rudarstva Slovenije in 
svojo sejo posvetil pripravam na 
bližnji kongres tega sindikata. 
Člani plenuma so razpravljali o 
osnutkih kongresnih dokumen
tov — o poročilu o dosedanjem 
delu republiškega odbora, o 
osnutku statuta sindikata delav
cev industrije in rudarstva Slo
venije ter o tezah za program
sko usmeritev tega sindikata v 
obdobju od 1971. do 1975. 
leta. Po daljši razpravi, zlasti o 
osnutku statuta in o programski 
usmeritvi tega sindikata, je ple
num sklenil predložiti vse te 
dokumente delegatom III. kon
gresa. V nadaljevanju seje je ple
num poslušal tudi poročilo nad
zornega odbora o finančnem 
poslovanju republiškega od
bora, ki ga je tudi sprejel, ter 
sklepal o financiranju III. kon- 
gresa. nn

povzetek bodo dobili vsi občinsJ.a9' 
sindikalni sveti. Ta informacija 
morala predvsem odgovoriti, kob^bje 
je koncept'splošnega ljudskega ^Usk 
pora prodrl v prakso, oziroma Ule 
storiti, da bo to doseženo, in k3* ta/ 
zagotoviti enotnost akcij v splošn81; 0se 
ljudskem odporu. Hkrati s tem 1 
predsedstvo tudi sklenilo, da se P1 ■ . ’ 
RS ZSS ustanovi stalna komisija3 J 
nalogo, da delovanje sindikatov ČF 
tesneje vključi v koncept splošne!1 Spt 
ljudskega odpora. r®s

no
BREZ MERIL nil

ZA NAGRAJEVANJE ril;
Po dokaj obsežni in polemij'1'’ po 

razpravi je nato predsedstvo spreFc lag 
družbeni dogovor o nadomesti^1 ^ 
odbornikom, poslancem in voljeni9 
ter imenovanim funkcionarjem ' '
vendar samo pogojno, do nove?’ 
leta. na

Predsedstvo je ta družbeni do US| 
govor, ki ureja nagrajevanje v 3J' bo 
delovnih kolektivih, iz mnogih ra*1 de 
logov ocenilo dokaj negativn8. 
Mnogi razpravljavci so poudarili, ^ 
so sindikati ,.rešetali" samouprav^ 
sporazume drugih dejavnosti in ^ 
se morajo zato zavedati, da bo se® 
tudi ta družbeni dogovor — ki uF 
juje- tudi nagrajevanje sindikalI'1,' 
funkcionarjev — na političnem &
setu javnosti. Zato med drugim tu1!1 Se 
niso hoteli pristati na to, da bi na)' ni 
višji osebni dohodki v okviru tegai lit 
dogovora bili 7000 din, kot dogov0’ 'p, 
predvideva, temveč so zahtevali, ^ 
se limitirajo na 6000 din, kot so i° 
ločeni tudi v samoupravnih sp°ra M 
zumih. Pristali pa so na to, daje naj 
višji funkcijski dodatek (denimo®1 
predsecnika skupščine in Pje“ 
sednika izvršnega sveta) lahko $ 
1500 din, oziroma na to, da osta 
nejo dosedanji osebni dohodki funjf 
cionarjev. Predvsem pa je pre“ 
sedstvo kritiziralo dejstvo, da do' 
govor ne vsebuje nobenih meril z2 
nagrajevanje in so torej osebni d0 ’ 
hodki določeni kot plače. Zato j{ 
predsedstvo imenovalo posebno 
misijo (J. Marolt, H. Gačnik in *' 
Kramer) z nalogo, da do 15. de' 
cembra pripravi predloge meril za 
nagrajevanje, s katerimi bi ta d°' 
govor lahko izpopolnili za prihodnf’ 
leto.

M. P-

Pravna |iosvHovalnira |)|<
VPRAŠANJE:

Zaradi kršitve delovne dolžnosti mi je delovna organizacija izdala 
odločbo o odstranitvi z delovnega mesta, ki pa je nisem hotel 
sprejeti. Prav tako sem odklonil vročitev odločbe po pošti. Menim 
namreč, da je bil postopek proti meni neupravičen, saj za enako 
dejanje drugi delavci niso bili kaznovani. Zanima me, ali je kljub 
moji odklonitvi odločbe le-ta veljavna, torej ali me upravičeno od
stranjujejo z-dela. Poleg tega me zanima, kdaj se delavca lahko 
odstrani z dela in kakšne pravice glede osebnega dohodka ima med 
suspenzom in po njem.

A. L. - LJUBLJANA
ODGOVOR:

Dejstvo, da ste odklonili sprejem odločbe o odstranitvi z dela, ne 
vpliva na njeno veljavnost. Delavci pogosto zmotno mislijo, da od
ločba ne velja, če je nočejo sprejeti oziroma podpisati njenega 
prejema. V takšnih primerih zaradi zamude rokov izgubijo samo 
možnost odločbo izpodbijati z ugovorom ali s tožbo pred so
diščem. Vsekakor bi morali odločbo sprejeti, kar pa ne pomeni, da 
se z njo tudi strinjate, in vložiti nanjo ugovor na pristojni samo
upravni organ.

Seveda v tem primeru ugovor ne zadrži izpolnitve odločbe.
Sama odstranitev z dela — bodisi iz delovne organizacije sploh ^ 

le z delovnega mesta — je po zakonu dopustna ob primerih 'rl 
pogojih, ki jih za to predvideva samoupravni akt iz delovne org3' 
nizacije. Odstranitev z delovnega mesta ali iz delovne organizacij 
lahko traja najdalj do končne odločitve o kršitvi delovne dolžnost' 
in o delavčevi krivdi. Za čas odstranitve prejema delavec nad°' 
mestilo osebnega dohodka v višini polovice povprečne akontacij 
osebnega dohodka. Če delavcu ni izrečen po končanem postopk11 
ukrep za hujšo kršitev delovne dolžnosti, mu gre razhka do polneg3 
osebnega dohodka, ki bi ga prejel, če bi delal na svojem delovneif 
mestu. ;

M. LEPUŽIČj
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7 DNI V SINDIKATIH

PRVA ©CENA 
PREHOJENE POTI

^ (Nadaljevanje s 1. strani)
ifnJu samoupravnih spo- 

sindikati niso razpola- 
^ 1 Z n°benimi podatki, ki bi
bOf ^ogočali pravilno vrednotenje 
ni^te 'Va ^e*ovn*h razmer in glede 

8a odnose med posameznimi 
Panogami. Zato so se opredelili 

•“j 'lačelo, P° katerem je vpliv 
mirovnih razmer najviše ovred- 
ažt^oten v rudarstvu, in to 30 % 

a. skupno količino ugotovlje- 
, kalkulativnih osebnih do-

“.Mc*, v drugih samoupravnilr
jjl^nia-^mih Pa so škodno z“fPora

težavnimi delovnimi raz- 
^arami ti podatki manjši. Se- 

3 stfj a bodo prvi odnosi glede 
vore8a ovrednoteni šele s samo- 
da". Pravnimi sporazumi in jih bo 
a ^ nj v naslednjem obdobju še 
'“i a^alje usklajevati med posa- 
5 , eznimi sporazumi. Predvsem

0 j‘p° tre^a na osnovi sintetičnega
“jdiva, kot so analitična ocena 

/jiive oynih mest, sistemizacija de- 
rusiji‘0vnih mest, dosedanje ugoto- 
aVitvuve medicine dela, dokumen- 
jteidacija 2a priznavanje benefici- 
inSji.a/'e delovne dobe, podatki raz- 
a s.kav in dmgo, opraviti nadalj- 
odu^u bo^) strokovne zasnovane

1 Jkladitve vpliva delovnih raz- 
Ll« v samoupravnih spo- 
nei* azUrr'ih o delitvi dohodka in 
„ jt 0Sennih dohodkov.
,pit. Sindikati pozitivno ocenju- 
ija :|eJ° tudi prizadevanje skupnih 
čin komisij, da se v samoupravnih 
ne? sporazumih zapišejo originalne 

rešitve za merjenje in medseboj- 
110 Primerjanje osnovnih poslov
na1 rezultatov. Čeprav so ta me- 

m raa dokaj različna, so nastala 
’|0 P° izkušnjah predlagateljev. Pri- 
tijjt aSojena so ekonomskim in teh- 
niir n°loškim posebnostim delovnih 
, - 0rganizacij — podpisnic in po- 
,egi ženijo resno prizadevanje kar 

najbolj objektivizirati merila o 
do- Uspešnosti poslovanja in medse- 
34 bojne odnose pri oblikovanju in 
J blitvi dohodka.
^ V sedanjem odbobju ocenje
ne Vanja družbenoekonomske 

(p Vrednosti kriterijev v poslovni 
:<M b^ešnosti so si sindikati priza- 
u( devali za uveljavitev kriterijev v 
tifr ‘'Stih dejavnostih, ki poslujejo v 

ugodnejših razmerah; seveda pa 
. Sedaj vseh teh zapisanih meril še 

!!a p’ Itlog°če kvantitativno in kva
nt Ji,tatjvno dokončno ovrednotiti, 
jj '° je skupna naloga vseh nosil

cev sporazumevanja, v kateri 
bodo podpisnikom samouprav
nih sporazumov znatno poma
gala spoznanja gospodarske 
zbornice SR Slovenije in drugih 
dejavnikov. Seveda pa bi se vsaj 
v tej fazi že morala bolj aktivno 
vključiti v iskanje čim boljših 
praktičnih rešitev tudi teorija.

Že v dosedanjih ocenah, ki 
so nujno pavšalne in ne do
končne, je mogoče slišati pri
pombe, da samoupravni spo
razumi ne opredeljujejo odnosa 
podpisnikov do akumulacije. 
Takšnim očitkom bi bilo mo
goče na prvi pogled celo pritr
diti, saj lahko, denimo, od 22 
samoupravnih sporazumov za 
delovne organizacije industrije 
in rudarstva le v 12 sporazumih 
zasledimo načelo, da so podpis
nice dolžne zagotoviti določena 
sredstva za akumulacijo. Toda 
samo po tem podatku ni mo
goče pravilno sklepati o resnič
nem odnosu do akumulacije, saj 
drugi sporazumi v kriterijih o 
poslovni uspešnosti natančno 
opredelujejo delež osebnih do
hodkov v dohodku, in to v od
visnosti od delovnih in poslov
nih rezultatov. Celo več! Pravi
loma je v vseh samoupravnih 
sporazumih, ko je pokrita masa 
kalkulativnih osebnih dohod
kov, delitev dohodka takšna, da 
so naložbe za materialno osno
vo združenega dela progresivne.

Spričo tega je treba torej šte
vilčno opredeljeno obveznost 
do akumulacije razumeti kot 
,.povprečne spodnje varovalke44 
teh naložb. Kvalitativni kriteriji 
o poslovni uspešnosti namreč 
dinamično opredeljujejo delitev 
dohodka na sredstva za osebno 
porabo in na akumulacijo, in to 
pri vsaki višini dohodka in ne
odvisno od tega, ali je v samo
upravnem sporazumu ta dolž
nost posebej zapisana ali ne.

Glede najnižjega osebnega 
dohodka je večina samouprav
nih sporazumov sprejela dolo
čila iz splošnih družbenih dogo
vorov. To pomeni, da za nor
malno delo in normalni učinek 
najnižji osebni dohodek ne sme 
biti manjši od 800 dinarjev.

Sindikati so vseskozi tudi 
vztrajali pri določitvi kriterijev 
za najvišji osebni dohodek; so
dijo, da to področje ni ustrezno

urejeno in da bo treba po kon
čani prvi fazi samoupravnega 
sporazumevanja marsikaj popra
viti celo v družbenih dogovorih.

Za pravilnejše ocenjevanje 
dosedanjega dela na področju 
samoupravnega sporazumevanja 
pa je vendarle treba poudariti, 
da so bile sindikatom vseskozi 
in na različne načine vsiljevane 
ohlapne rešitve, pretiravanja in 
celo zahteve, naj podpisniki gle
de višine najvišjih osebnih do
hodkov sami odločajo!

Nastajanje samoupravnih 
sporazumov je bilo svojevrstna 
oblika usklajevanja interesov 
med podpisniki sporazumov, 
deloma pa tudi usklajevanje in
teresov med samoupravnimi 
sporazumi. Ker pa so samo
upravni sporazumi nastajali v 
različnih časovnih obdobjih, se
veda ni mogoče trditi, da je ta 
uskladitev že popolna. Čeprav 
je samoupravno sporazumeva
nje proces, kaže že sedaj opo
zoriti, da usklajevanje interesov 
med podpisniki samoupravnih 
sporazumov ne bo vedno in v 
vseh vprašanjih brez zapletov in 
konfliktov. Žato je izredno po
membno določilo v 14. členu 
zakona, po katerem ima vsaka 
organizacija združenega dela 
pravico vložiti javni ugovor na 
že sklenjeni samoupravni spo
razum. V sindikatih prevladuje 
mnenje, da je to pomemben in
strument v rokah podpisnikov 
samoupravnih sporazumov:

DR
(KONEC PRIHODNJIČ)

diferencirana
uporabnost

baterij

niue
vam omogoča 

optimalno 
izkoriščanje energije

Za večjo
socialno varnost

(Nadaljevanje s 1. strani)
le-ta višji v gradbeništvu za 43 
odstkotkov, trgovini 30 od
stotkov, gostinstvu 42 od
stotkov, obrti 27 odstotkov in 
stanovanjski komunalni de
javnosti 32 odstotkov itd.

7A VFČIO
SOCIALNO VARNOST

Večina delegatov, ki so sode- • 
lovali v razpravi, je nato z vi
dika svojih delovnih organizacij 
osvetljevala konkretne pro
bleme, ki jih težijo pri nadalj
njem razvoju, zlasti pa pri do
seganju večje akumulativnosti 
in likvidnosti. Značilno je, da

so domala v vseh industrijskih 
delovnih organizacijah Ljub
ljane doslej vložili maksimalne 
napore v posodabljanje proiz
vodnje in tehnologije ter orga
nizacije dela, vendar se prav te 
delovne organizacije srečujejo z 
nemogočimi sistemskimi re
šitvami — zlasti na področju zu
nanje trgovine — in so prav za
radi njih pritisnjene ob zid. Ob 
naštevanju omenjenih pro
blemov pa se je skoraj vsak raz
pravljavec dotaknil tudi so
cialne varnosti zaposlenih kot 
enega bistvenih elementov za iz
boljšanje rezultatov gospodar
jenja. Ali je 1.000 dinarjev kot 
spodnja meja zaslužka še dovolj

super
zlata — za zahtevne aparate

extra
srebrna — za navadne aparate

normal
črna — za razsvetljavo

za normalno življenje, je bilo na 
primer eno osnovnih vprašanj 
na konferenci. Ob sedanjem na
ravnost vrtoglavem naraščanju 
življenjskih stroškov namreč 
1.000 dinarjev prav gotovo ne 
pokriva več vseh osnovnih po
treb življenja. Drug pereč pro
blem pa so stanovanja. Iz raz
prave je zato izzvenela zahteva, 
da bi morali v Ljubljani graditi 
več najemnih stanovanj, saj bi 
le tako lahko rešili ta problem 
tudi tisti zaposleni, ki si ga ob 
cenah 3.500 in več dinarjev za 
kvadratni meter stanovanjske 
površine ne morejo kupiti. 
Takih delavcev pa je v Ljubljani 
največ.

Ob navajanju sklepov I. kon
ference sindikata delavcev ljub
ljanske industrije ne smemo 
prezreti tudi pobude konfe
rence, da naj bi mestni odbor 
tega sindikata v dogovoru z dru
gimi sindikalnimi forumi Ljub
ljane dal pobudo za ustanovitev 
institucije, ki bi spremljala go
spodarska gibanja v Ljubljani. 
Izdelava srednjeročnega pro
grama razvoja Ljubljane naj bi 
bila ena osnovnih nalog te in
stitucije.

Na koncu še tole: konferenca 
je podprla akcijo za uvedbo sa
moprispevka za gradnjo otro
ških vrtcev in osnovnih šol v 
Ljubljani. (mž)
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KAKO UČINKOVITO OBVEŠČATI SAMOUPRAVLJAVCE o

Kdaj in kakšno predavanje
. Predavanje je še vedno ena izmed temeljnih metod izobraževanja

obveščanja. Ker omogoča nazorno predstavljati predvideno vse- 
buio z najrazličnejšemi primeri in ponazorih, ker omogoča po
kljati manj razumljive misli in ker še vedno daje priložnost za 
Medsebojno komuniciranje udeležencev ter udeležencev s preda- 
kelji, se odločamo za predavanje, kjerkoli je to mogoče. Seveda 
Pa je uporabnost predavanja v marsičem omejena, podobno kot so 
Cejene vse že navedene oblike in načini neposrednega informi- 
ranja zaradi nujnosti, da morajo tisti, ki jim je predavanje name
tano, posvetiti ustrezen del svojega delovnega ah prostega časa, da 
m°rajo predavanju prisostvovati, slediti predavateljem in da morajo 
23 razumevanje posredovane vsebine vložiti tudi določen napor.

Predavanj naj bi se posluževali v informativni dejavnosti, torej za 
obveščanje članov delovne skupnosti, zlasti pri uresničevanju naj- 
Mzličnejših množičnih funkcionalnih izobraževalnih akcij. Pred
nosti uporabe predavanja pri izobraževanju odraslih so zlasti v tem, 
~a pritegnemo v tak proces izobraževanja ali informiranja vehko 
Midi in da lahko dokaj neodvisno od udeležencev sistematično 
obdelamo in vnaprej posredujemo določeno gradivo. Žal pa so 
navadno udeleženci na predavanju dokaj pasivni, preveč samo 
»Poslušalci44 in „opazovalci“ in le poredko posegajo v predava- 
Mljevo razlago, v razgovor o posredovani tematiki; nasploh niso 
Preveč aktivni. Zato se odločamo za predavanje, kadar namera
vamo predvidene udeležence predvsem informirati, se pravi sezna- 
Mti z določeno tematiko. Če moramo določeno skupino o tema
tiki podrobneje seznaniti, se pravi ji oblikovati bolj celovit vpogled 
v bistvo in v vse vzroke ter posledice, potem se raje odločamo za 
delo v seminarju, dolgotrajnejši obliki predavanja, ki je močno pre
pletena s kraktičnim delom udeležencev.

Pri predavanju je zelo pomembno tudi to, kako predavatelji po
sredujejo svoje teme. Ker ne kaže ponavljati že vse povedano o 
Pomembnosti, ki jo je treba posvečati spodbujanju pozornosti ude

ležencev, razumljivemu podajanju določene tematike, nudenju za
nimivosti, ki so skladne s pričakovanji in željami udeležencev, mož
nostim za navezavo kar se da neposrednega stika z udeleženci, kaže 
povedati le še nekaj besed o metodi demonstracije, ki je ena izmed 
glavnih pomožnih metod pri izobraževanju.

Vrednost metode demonstracije je utemeljena že z zakonitostmi 
spoznavnega procesa. Te pa moramo na vsak način upoštevati. 
Leninova opredelitev tega procesa „ . . .od živega opazovanja k 
akstraktnemu mišljenju in od tega k praksi. . .“ nas opozarja, daje 
prva stopnja na poti k novim'spoznanjem neposredno zaznavanje in 
oblikovanje predstav. Samo po tej poti lahko z miselno aktivnostjo 
prodiramo v bistvo stvari in pojavov, z odmišljanjem nebistvenega 
ali s posploševanjem bistvenih značilnosti pa tvorimo pojme in 
odkrivamo zakonitosti. D

Nazornost predavanja in predavateljevega podajanja je mogoče 
povečati prav z demonstracijami. To velja še posebej, če se preda
vatelj odloči obravnavati nove pojme. S tem si ne samo občutno 
skrajša čas, ki je potreben udeležencem za sprejemanje in razume
vanje novega, ampak tudi zagotovi njihovo pozornost in njihovo 
zanimanje za predavano snov. S tem pa prav tako tudi poveča 
trajnost pridobljenega znanja, saj sodeluje pri sprejemanju in doje
manju predavane tvarine več čutil — zlasti vid, ki je po naravi 
najpomembnejše zaznavno čutilo.

Med najpomembnejšimi pripomočki za demonstracijo so tabla, 
flanelograf, zidni listi, projekcijski aparati in modeli ter praktično 
predstavljivi predmeti.

TABLA je prav gotovo temeljno in najbolj dostopno sredstvo za 
ponazarjanje, zato ne bi smelo biti predavanje brez nje. Na njej

D prof. Jože Valentinčič: Metode pri izobraževanju odraslih. Zveza 
delavskih univerz Slovenije, Ljubljana 1963

lahko predavatelj z raznobarvnimi kredami ponazori najrazličnejše 
pojme in pojmovne zveze, med svojim razlaganjem zapisuje nove 
izraze, oporne točke in glavne ugotovitve. S tem povečuje pre
glednost nad posredovano tematiko in olajšuje pomnenje.

FLANELOGRAF je bolj zahteven kot tabla, kajti priprava apli
kacij ali ponazoril porabi precej časa. Ima pa dosti večjo izrazno 
moč, saj močneje vpliva na pozornost udeležencev. Na flanelografu 
je mogoče posamezne elemente — flanelograme dodajati, jih od
vzemati in medsebojno različno razporejati. To pomeni, da bo tudi 
flanelograf zadosti učinkovit, če bo dobro osvetljen in vsakomur 
viden. Groba flanela temnejše zelene barve naj bo čvrsto napeta na 
debelejši iverni plošči, ki je podolgovate oblike. Stoji naj nekoliko 
poševno, torej ne povsem navpično, sicer se posamezne aplikacije 
— oziroma lističi nalepljenega grobega smirkovega papirja na nji
hovi hrbtni strani - ne oprijemljejo flanele dovolj čvrsto, pa padajo 
na tla. Tega pa si najbrž noben predavatelj ne želi!

ZIDNI LISTI so zlasti primerni za predavanja, pri katerih je 
treba nazorno predstaviti več novih pojmov, pa bi bilo brisanje 
table in izmenjavanje aplikacij na flanelografu preveč zamudno. To 
sredstvo za ponazarjanje je tudi v pomoč predavatelju, saj lahko 
obdela vsako temo na svojem listu bodisi slikovno bodisi grafično. 
Ker so posamezni listi vloženi v posebno spenjalno napravo kot pri 
koledarju, se predavatelj med svojim govorjenjem in razlaganjem 
lahko z obračanjem listov vrača k že povedanim in ponazorjenim 
mislim.

PROJEKCIJSKE NAPRAVE, kot so diaprojektor, episkop, 
kinoprojektor in magnetofon, so na predavanjih še dokaj redke. 
Delno zaradi visokih cen in pomanjkanja primernih diafilmov in 
filmov, delno pa tudi zavoljo pomanjkljive usposobljenosti preda
vateljev, da bi sami rokovali z njimi. Zato bi kazalo slehernemu 
delavcu na področju obveščanja priporočiti, naj se nauči upo
rabljati vse projekcijske pripomočke in naj z njihovo uporabnostjo 
seznani tudi vse predvidene predavatelje.

MODELI in praktično predstavljivi predmeti omogočajo 
nazorno predstavljanje in zaznamovanje vseh treh dimenzij. Seveda 
pa morajo biti narejeni tako, da se med ogledovanjem in otipa
vanjem ne pokvarijo. DUŠAN REBOLJ

PRIHODNJIČ: OSEBNO PISMO
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Komentatorjev stolpec

Ukrepi 
ne učinkujejo, 
kaj ukreniti?

Tri mesece po sprejemu dodatnega paketa stabilizacijskih 
ukrepov je oktobrsko statistično poročilo o cenah in živ
ljenjskih stroških spet pričalo, da se dinar še naprej topi 
Dejstvo, da so se cene proizvajalcev oziroma cene na veliko 
od devalvacije do danes povečale za 7,3 %, da tega vzpona 
niso ustavili niti novi stabilizacijski ukrepi, nedvoumno go
vori o nadaljnjem razvrednotenju dinarja, in to precej nad 
20%, s katerim je bil uradno razvrednoten z devalvacijo. 
Vendar kar je najbolj zaskrbljujoče - ob takšni inflaciji 
konjunktura ne narašča, ampak je začela upadati.

Iz podatkov zvezne gospodarske zbornice je razvidno, da 
naročila v industriji že od aprila dalje upadajo. Medtem ko je 
imelo lani vsako drugo jugoslovansko industrijsko podjetje 
za 3 in več mesecev vnaprej razprodane proizvodne zmoglji
vosti, sedaj naročila zaposlujejo proizvodne zmogljivosti 
komaj do 3 mesece vnaprej. Druga anketa zvezne gospodar
ske zbornice, ki je zajela približno 20 % industrijskih pod
jetij, pa je pokazala, da podjetja nimajo niti dovolj reproduk
cijskega materiala v skladiščih, predvsem ne surovin iz uvoza. 
Iz vsega tega gospodarstveniki sklepajo, da do konca leta 
lahko dosežemo največ 7 do 8-odstotno povečanje industrij
ske proizvodnje, namesto dosedanje 10-odstotne. Res je 
sicer, da tudi 7-odstotno povečanje ni majhno, toda ko
njunktura upada, v perspektivi se lahko spremeni celo s 
stagnacijo, medtem ko inflacija za sedaj ne pojenjuje! V 
devetih mesecih so se življenjski stroški povečali kar za 
14,3%o v primerjavi z lanskim letom. Če bi se sedanja gibanja 
nadaljevala nas lahko pripeljejo v pojav, ko gospodarstvo 
izgublja tempo, inflacija pa raste, kar gotovo ni bil namen 
stabilizacijskega programa. Zato bi morali v prihodnje stabili
zacijo zagotavljati tudi z ustvarjanjem ekonomsko stimulativ
nega, ne pa samo restriktivnega instrumentarija.

Za radikalnejše ukrepe se je treba odločiti predvsem zato, 
ker veliko podjetij ne gospodari več rentabilno. Tako je 
anketa v kakih 45.000 delovnih organizacijah v državi po
kazala, da je še vedno 4,1 % podjetij, kjer je povprečen zaslu
žek 337 dinarjev, v 9,2 % kolektivov so povprečni osebni 
dohodki 440 dinarjev, v nadaljnjih 16,7 %> pa 543 dinarjev. 
Gotovo je, da takšni osebni dohodki ne zagotavljajo niti 
eksistenčnega minimuma. Skrajni čas je, da bi kaj ukrenili. 
Gre predvsem za manjše delovne organizacije, ki poslujejo od 
danes do jutri, brez programa razvoja, brez širšega sodelova
nja. Niso pa povsem same krive za tak položaj. Načelo o 
samostojnosti delovnih organizacij bi moralo vsaj za te orga
nizacije doživeti resnejše popravke. V večini primerov občin
ske skupščine, banke, ki so v te organizacije vložile sredstva, 
in družbenopolitične organizacije zanje niso zainteresirane, 
čeprav je jasno, da zato ekonomski problemi porajajo - ali 
pa jih še bodo — mnogo resnejše politične posledice.

Možna rešitev je zelo enostavna toda boleča: likvidiranje 
vsake proizvodnje, ki ne zagotavlja eksistenčnega minimuma 
zaposlenim. Jasno je, da se bodo pri tem pojavili mnogi pro
blemi, predvsem vprašanje, kam g ljudmi. Vendar je tudi 
radikalna ukinitev takšnih organizacij, ki „proizvajajo“ 
izgubo, mnogo boljša kot životarjenje v nedogled in večno 
zanašanje na pomoč sposobnejših.

Te pomoči bo vse manj, saj je tudi sposobne proizvajalce 
začela dušiti nelikvidnost. V- B.
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V EL EB LAGOV N I CA

M
LJUBLJANA

PotrofoUd lahko izbirajo blago v poslovalnicah:

TRGOVSKA HIŠA* Ljubljana, Tomšičeva J

priporoča potrošnikom hiter, sodoben In 
cenen nakup vseh potrebščin za sebe, 
za družino, za dom in za gospodinjstvo 
potrošnikom nudi blago na obročno od
plačevanje
za tuje kupce Je v hiši menjalnica

BLAGOVNICA S STANOVANJSKO 
OPREMO,

Ljubljana, Wolfova 1

KONFEKCIJA ELITA, Ljubljana, Čopova 7 
BLAGOVNICA NAMA, Škofja Loka 
BLAGOVNICA NAMA, Kočevje

bi

OBNOVIM INVESTICIJAH V IZOLSKI MEHANOTEHNIKI_________________________________________________

Kadar se križajo mnenja
+ :

Odkar je tovarna igrač in kovin
skih izdelkov MEHANOTEHNIKA 
iz Izole pred dvanajstimi leti dogra
dila sedanje proizvodne prostore, 
njen kolektiv ni realiziral nobenih 
drugih večjih investicij. Samorast
niki, kot so bili, so namreč dokaj 
drago plačali prodor na tuji trg otro
ških igr ač-, kamor so sc morali usme
riti precej prej kot drugi proizva
jalci, ki so večino blaga lahko pro
dali doma, MEHANOTEHNIKA pa 
tega ni mogla, ker je bila- s svojim 
programom za domači trg vselej pre
velika. Predvsem zaradi tega so 
ustvarjali sorazmerno skromno aku
mulacijo, ki so jo vlagali v nujno do
polnilno opremo, niso pa mogli ob
čutneje izboljšati delovnih razmer v 
livarni niti ne zgraditi ustreznih skla
dišč, še manj pa poskrbeti za ure
jeno družbeno pretirano in po
dobno, bolj „človeške“ pravice in 
tudi zahteve delavcev.

Zaradi vsega tega je bila MEHA
NOTEHNIKA ob dokaj pogostih 

'spremembah pogojev gospodarjenja 
močno ranljiva. Večje ali manjše 
krize podjetja so se ponavaljale vsa
kih nekaj let. Zadnjič se je to zgo
dilo na prelomu iz 1967. v 1968. 
leto. Takrat je kolektiv zahteval od 
svojega vodstva, naj končno stori 
nekaj, kar bi jim zagotovilo bolj 
umirjeno delo, manjše pretrese in 
zanesljivejšo prihodnost. Hkrati je 
sindikalna organizacija zahtevala, 
naj bi poskrbeli tudi za racionali
zacijo poslovanja in za gradnjo cen
tralnega skladišča, s čimer bi samo 
na transportnih stroških letno pri
hranili približno 2 milijona dinarjev.

Vse to je bilo seveda laže reči kot 
storiti. Vendar pa so se dela lotili z 
vso resnostjo. Tako so delno z last
nimi sredstvi, delno pa s krediti že 
zgradili novo livarno, dokončujejo 
urejanje centralnega skladišča in 
opremljanje obrata družbene prehra
ne.

TAKŠNA IN DRUGAČNA 
MIŠLJENJA

Kot je pripovedoval Stane Rener, 
tajnik osnovne sindikalne organiza
cije, se bodo stroški za gradnjo cen
tralnega skladišča na tovarniškem 
dvorišču poplačali v šestih do sed

mih letih samo s prihranki na trans
portnih stroških. Skladišča imajo 
zdaj namreč v vseh dosegljivih „luk- 
njah“, kar jih je med Črnim kalom 
in Bujami. Če pa bi upoštevali še 
stroške, ki nastajajo zaradi večkrat
nih evidenc, škodo zaradi vlage in 
nepotrebnega prekladanja, bo inve
sticija poplačana že prej, najkasneje 
po štirih letih.

..Nerodno pri vsem tem je, da 
ljudje, ki ne delajo v našem pod
jetju, zdaj govorijo, da smo se zain- 
vestirali," je povzel besedo predsed
nik delavskega sveta Marko Kren. 
„Kakor namreč hvalijo, da smo se le 
srečali s pametjo in zgradili cen
tralno skladišče ter prepotrebni 
obrat družbene prehrane, tako kriti
zirajo novo l^arno kot nepotrebno 
razmetavanje denarja. Drži, da 
zmogljivosti nove livarne še niso iz
koriščene, saj pol zmogljivosti zdaj 
dejansko stoji. Toda zakaj? Samo 
zato, ker nimamo dovolj obratnih 
sredstev, da bi prišli do potrebnih 
surovin. V naši livarni namreč pre- 
tapljamo odpadne barvne kovine, 
predvsem medenino, ki jih potem 
izvažamo. Tej obliki ustvarjanja de
viznega dohodka pa se ne moremo 
odreči, če hočemo zagotoviti sred
stva za normalno preskrbo z uvože
nimi surovinami. Razen navedenih, 
čisto ekonomskih vzrokov pa smo si 
tudi morali postaviti novo livarno, 
saj je bila prejšnja v Umagi^ tehnič
no že zastarela, razen tega pa so bile 
v njej nemogoče delovne razmere. 
Če je sami ne bi zaprli, bi delo v njej 
ustavila delovna inšpekcija.

Rekel sem, da nova livarna ni iz
koriščena v celoti, ker nimamo do
volj obratnih sredstev. Imeli pa bi 
jih, če nas ne bi pestila nelikvidnost. 
Kupci nam dolgujejo nekajkrat več, 
kot pa smo mi dolžni našim dobavi
teljem. Torej naše podjetje ne more 
biti krivo za lastno nelikvidnost. Če 
te rakaste bolezni ne bi poznali, bi 
tudi naša livarna normalno obrato
vala. Izvozili bi lahko celo več, kot 
pa so njene zmogljivosti. Smo ve
deli, da bo sploh prišlo do razvred
notenja dinarja, da se bo začel divji 
ples cen,,ki jih mi ob našem proiz
vodnem programu ne moremo dvi
govati; da se bo nelikvidnost tako 
zaostrila? Vse to je vzrok, da ne do

segamo rezultatov, kot bi jih morali, 
čeprav drži, da zdaj livarna vseeno 
daje več ob manjšem številu zaposle
nih.

Žalostno in najbolj nerodno pa 
je, da govorice o zainvestiranju be
gajo tudi naše ljudi. Delavci sicer 
niso rekli, da moramo zgraditi ravno 
novo livarno. Njihova zahteva po

izboljšanju gospodarjenja pa je 
k donosnejši dopolnilni proizvod11- Ob] 
Če se pogoji gospodarjenja ne bi1' 
likanj zaostrili in spremenili, bi j 
dosegali tisto, kar smo programih y 
Smo torej res nespametno vlaf ^ 
sredstva; smo krivi, če še niso d°’ 
ženi pričakovani rezultati. Meni"', 
da - nismo!"

Postopno, 
toda odločno!

(Nadaljevanje s 1. strani)
Ne bo odveč, če se ob teh 

razpravah spomnimo, kaj je 
o predlaganih ukrepih ZIS 
poudarilo zadnje plenarno 
zasedanjoe RS ZSS. To toli
ko bolj, ker je ta plenum 
vodstva naše organizacije po- 

•udaril nekatere resnice, kijih 
nikakor ne gre pozabiti, saj 
niso enodnevne resnice.

Plenum je poudaril, da po
novna afirmacija ciljev go
spodarske reforme pomeni 
resničen interes delavcev, saj 
je tesno povezana tudi z afir
macijo samoupravnih odno
sov. Samoupravljanje na tak
šni materialni osnovi, kot jo 
v sedanjem gospodarskem 
položaju imajo delovne orga
nizacije - dolžnice na račun 
delovnih organizacij - upnic, 
je namreč lažno in izmali
čeno.

Zato je zadnji plenum RS 
ZSS tudi tako odločno pod
prl predložene ukrepe ZIS, 
ki so usmetjeni k postop
nemu odpravljanju neskladij 
med ponudbo in povpraše
vanjem oziroma zaviranje 
pretirane porabe ter zaostro
vanje obveznosti družbeno
političnih skupnosti do go
spodarstva, ki ima prav do 
njih največje terjatve. Resje, 
da imajo ti ukrepi nadih 
administriranja, toda plenum

je ocenil, da so v sedanjem 
trenutku tudi takšni ukrepi 
mnogo boljša rešitev kot pa 
čakanje križemrok, ki gospo
darstvu ne more koristiti, 
lahko pa še poveča njegove 
težave.

Kot že večkrat doslej pa je 
bilo tudi na tem plenumu sli
šati zelo pomembno vpra
šanje: ali smo politično do
volj trdni in organizirani, da 
bi se kot družba uspešno 
uprli pritiskom proti uva
janju tako potrebnega reda v 
ekonomskih odnosih, ali pa 
bomo začeli pod temi pri
tiski - ki jih vsekakor lahko 
pričakujemo z različnih stra
ni - popuščati tako kot leta 
1968, kar je potem posto
poma tudi pripeljalo do te
žav, ki jih imamo danes? 
Tega vprašanja plenum ni 
postavljal kot znak neza
upanja v naše moči, temveč 
kot spodbudo, da kot skup
nost trdno vztrajamo pri po
stopnem, pretehtanem od
pravljanju vsega tistega, kar 
se je negativnega nakopičilo 
v našem gospodarskem živ
ljenju. Sindikati tej usmeritvi 
gotovo ne bodo odrekli pol
ne podpore, saj se globoko 
zavedajo, da je ponovna afir
macija ciljev gospodarske re
forme v resničnem interesu 
vseh delovnih ljudi.

MILAN POGAČNIK
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V OBJEKTIVU

Stro|, kjer zmešajo sestavine Vitamovega golaža po do
ločenem receptu in od koder gre golaž, juha ali kaj 
drugega v polnilnico

MESO BREZ MESA
Kolinsko tovarno hranil so zgradili s češkim kapitalom že leta 1908 in se 

tudi imenuje po kraju matičnega podjetja — Kolinu. Na začetku in še dolgo 
potem je bila proizvodnja ozko specializirana na kavovine in je bila s tem 
tovarna izpostavljena ostri konkurenci. Po priključitvi k Frančku se je proiz
vodnja razširila. Pravi razvoj pa je tovarna začela po osvoboditvi, še posebno 
pa v zadnjih desetih letih.

Danes imajo več kot 500 zaposlenih v primerjavi s 40 pred vojno. Skoraj 
vse obrate so že modernizirali, in to z lastnimi sredstvi. Odprli pa so dva nova 
obrata in enega še bodo. Od proizvodnje kavovin so napredovali in danes 
izdelujejo 250 različnih artiklov, od kavnih nadomestkov, pudingov, pecilnih

praškov, sladkornih izdelkov, polgotovih jedi, do najnovejših Knorrovih ju11 
in Fhomyjeve gorčice in majoneze.

Zadnji dve leti so strokovnjaki Kolinske pripravljali nov proizvod. Uspe' 
jim je, kar je doslej le redkim v svetu. Na trguje že Vitam - rastlinsko mes«; 
Vitam označuje skupino izdelkov (golaž, šunka z jajci, polpeti in preliv), k' 
imajo originalni okus, čeprav so izdelani iz beljakovin rastlinskega izvora- 
Največje prednosti tega rastlinskega mesa“ so predvsem v tem, da so znatn0 
cenejše, da ne vsebujejo škodljivih živalskih maščob in da je njihov rok 
trajanja znatno daljši od originalnih mesnih izdelkov.

Za sedaj so na trgu le štirje že našteti proizvodi. Kmalu pa bomo lahko 
poskusili še 20 podobnih izdelkov, predvsem domačih slovenskih jedi.

V lastnem laboratoriju stalno kontrolirajo kvaliteto posameznih izdelkov. 
Na sliki: naprava za ugotavljanje gostote majoneze Thomy
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ŠOŠTANJ:

ŠE LETOS TE III
V Šoštanju napovedujejo, da bo začela obratovati TE 111 z 

močjo 275 MW ob koncu decembra letos.
Dela pri gradnji tega našega največjega termoenergetskega 

objekta prehajajo v zaključno fazo. Gradbena dela so skorajda že 
končana. Urejeno je tudi že več drugih naprav, v zaključni fazi pa 
so tudi montažna dela. Pred dnevi so z uspehom opravili tudi že 
zadnji tlačni preizkus kotla.

Zdaj proizvedejo v Šoštanju na dan kakih 2,5 milijona k\Vh 
električne energije, v prihodnje pa jo bodo približno 8 milijonov 
kWh.

ŠMARTNO OB PAKI:

* Kmalu nov tapetniški obrat v novogoriškem meblu Tudi hladni asfalt
Novogoriška tovarna pdii- 

tež' Meblo gradi nov tapetniški
bH °*)rat’ v katerem naj bi predvi

doma stekla proizvodnja še le
tos. Obenem z gradnjo nove 
tovarne potekajo tudi priprave

na uvedbo nove tehnologije, saj 
je ta v starem obratu že precej 
zastarela. Poleg najsodobnejše

tehnologije bosta v novih pro
storih bolje rešena uskladišče- 
nje materiala in transport.

bi

vlap 'L?Rečah so zgradili novo tovarno
dof

[eni|!!
-m ŽIVLJENJE JE STEKLO 

PO NOVIH KOLESNICAH

Gradbeno proizvodno podjetje „01jka“ iz Šmartnega ob Paki je 
lani postavilo v Podgori ob apnenici naprave za hidriranje apna, 
letos pa še drobilne naprave. Potrebne naprave in stroje za drobil- 
nico so izdelali v trboveljski Strojni tovarni in v tovarni Djuro 
Djakovič v Slavonskem Brodu.

Nove drobilne naprave bodo omogočile povečanje proizvodnje 
žganega kosovnega apna za dobro četrtino, na voljo pa bodo tudi 
večje količine odpadnega apnenca. Nekaj ga bodo prodali, veči
noma pa ga bodo z dodatkom emulzij porabili za proizvodnjo hlad
nega asfalta. Ta hladni asfalt bo uporaben za modernizacijo cest 3. 
in 4. reda. Prve količine hladnega asfalta bodo poslali na tržišče že 
v kratkem.

VELENJE:

| Kovaška industrija Zreče že danes izvaža blizu 15 % svoje proizvodnje, od tega največ 
Nemčijo # Prihodnje leto bodo svoj izvoz vrednostno povečali za 4-krat Zahodno Rekordna proizvodnja

^ pred nekaj leti je bila Kovaška 
kistrija kovanega orodja v Zrečah 
r°bu propada. Od plač se ni več

f alo živeti, volje do dela je bilo iz 
| jbeseca v mesec manj. V Slovenskih 

Konjicah so občinski možje vse bolj 
Zn,ajevali z glavo, saj niso vedeli, 

ako bi pomagali tej razpadajoči de- 
"^Oi skupnosti.

Slo je za več kot 700 zaposlenih. 
, a nitki pa je bila tudi usoda vse 
doline.

..V teh najtežjih trenutkih odloči- 
|ev hi bila lahka. Videli smo rešitev 
le v tem, da začnemo znova, da še 
ei>krat visoko zavihamo rokave in se 
Načnemo še enkrat učiti.. .“, raz
lagajo danes kovači v Zrečah. ,,Spo
nah smo, da nas bo rešila le veliko
kvalitetnejša proizvodnja in nekaj
krat večja produktivnost. Naša za-

račili plan dohodka podjetja za 
64 %, ga bomo letos, seveda po 
predvidevanjih, za dobrih 90 % ...“

Podatki tako potrjujejo pravilnost 
sprejetih sanacijskih ukrepov in po
slovnih odločitev. Za boljšo ponazo
ritev pa naj vseeno dodamo še nekaj 
številk:

Pred tremi leti je štela Kovaška 
industrija Zreče 726 zaposlenih. 
Letni obseg proizvodnje je znašal 
3.032 ton oziroma 4,2 tone na de
lavca. Letos zaposluje podjetje 46 
delavcev manj kot leta 1968, obseg 
proizvodnje pa bo znašal 6.500 ton 
oziroma 9,3 tone na zaposlenega! V 
primerjavi z letom 1967 se je letos 
povečal obseg proizvodnje za tri
krat, v primerjavi z letom 1962 pa 
skoraj za petkrat.

Puščina je bila namreč skoraj brez
upna. Svetla točka v teh nadvse tež- 

■h časih ... je bila pravzaprav le 
'^Uka želja po lepšem življenju in 
,e,n, da ostanemo doma, v svoji 

-dolini. . .“

SMELO
ZASTAVLJENA POT 

.,Pred tremi leti je spominjala 
naša tovarna še najbolj na veliko 
°brtno podjetje brez sodobne avto
matizirane proizvodnje, brez plana, 
Mez programa .. pripoveduje 
!nž- Marjan Osole, direktor Kovaške 
'ndustrije Zreče na tiskovni konfe- 
renci ob dograditvi nove tovarne. 
'Takrat bi morala zapustiti kovaško 
Industrijo nanjmanj polovica ljudi, 
jreba je bilo torej poskrbeti za nova 
delovna mesta, za temeljito rekon- 
strukcijo tovarne. Ko smo tako ko- 
Vali načrte za modernizacijo, smo se

MANJ PA BOLJ SE!
„Sodobna organizacija dela in 

tehnološki postopki, ki jih danes 
uporabljajo v najrazvitejših državah 
Evrope, sta narekovala tudi pre
čiščenje proizvodnega programa in 
povečanje serij, s čimer nam je v 
precejšnji meri uspelo znižati pro

izvodne stroške. Obenem z zožitvijo 
proizvodnega programa in z boljšo 
kvaliteto proizvodov nam je uspelo 
znatno povečati tudi prodajo .. 
pripoveduje direktor inž Marjan 
Osole. „Zavedamo se namreč, daje 
kvaliteta proizvodov osnovni pogoj 
za prodor na tržišče, zato smo prav 
temu vprašanju posvetili vso svojo 
pozornost. Uvedli smo sodoben 
sistem statistične medfazne kon
trole in opremili oddelek tehnične 
kontrole z najnovejšimi napravami. 
S povečano prodajo smo ustvarjali 
prepotrebna finančna sredstva za 
investicijska vlaganja, to je za izpo
polnitev in modernizacijo opreme v 
dosedanjih proizvodnih objektih 
Tako smo vložili v minulih treh letih 
v rekonstrukcijo podjelja skoraj de
vet milijonov dinarjev, v kar pa niso 
zajeta sredstva za gradnjo nove to
varne . ..“

NOVO VESELJE 
DO DELA

Se pod prisilno upravo, točneje v 
oktobru 1969. leta se je kolektiv 
odločil za izgradnjo nove tovarne. 
Skrb za uresničenje tega veliko

poteznega načrta so delavci zaupali 
pobudniku zamisli, sedanjemu di
rektorju podjetja inž. Marjanu Oso
le tu.

S prostovoljnimi delovnimi akci
jami so zgradili temelje velike nove 
tovarne. Na mestu, kjer je še pred 
letom dni zelenelo sadno drevje, 
stoji danes sodobna tovarna, v njej 
pa je že stekla proizvodnja visoko- 
kvalitetnega mehanskega orodja 
Unior-Extra. Najsodobnejši tehno
loški proizvodni postopki omogo
čajo vrhunsko kvaliteto izdelkov in 
storilnost na najvišji zahodno
evropski ravni.

Nova tovarna in modema tehno
logija vnašata med zreške kovače 
nov delovni ritem, novo veselje do 
dela. Boljše delovne razmere in 
ustreznejši osebni dohodki, ki bodo 
v primerjavi z letom 1968 narasli do 
konca letošnjega leta približno za 
100%, vzbujajo pri ljudeh vse večji 
delovni polet.

Delavci, rojeni in željni življenja v 
tej dolini, so se znova tesno navezali 
na tovarno, ki jim pomeni delo, 
življenje.

V četrtek, 28. oktobra, so dosegli v velenjskih tovarnah Gorenja 
pomembno delovno zmago — vrednost proizvodnje je prvič v zgo
dovini te delovne organizacije dosegla milijardo dinarjev. S tem so 
se velenjske tovarne Gorenja uvrstile med naše največje proizvodne 
skupnosti.

Lani so dosegli v velenjskih tovarnah Gorenja 800 milijonov 
dinarjev realizacije, letos pa jo bodo predvidoma že milijardo 300 
milijonov dinarjev ali za 60% več kot lani. Ob tem je treba še 
omeniti, da bodo velenjske tovarne Gorenja letos iztržile z izvozom 
približno 200 milijonov dinarjev.

Iz tekočih trakov v velenjskih tovarnah Gorenja pride zdaj 
dnevno že več kot 6000 velikih gospodinjskih aparatov, letos pa 
bodo proizvedli več kot 2 milijona gospodinjskih aparatov.

AN
GORICA:

Visoko nad povprečjem

A. ULAGA

Neto produkt na zaposlenega znaša v Vozilih Gorica po zadnjih 
podatkih že 70.000 dinarjev letno. V preostali motorni industriji 
pri nas pa je ta številka za več kot polovico manjša, saj znaša letni 
neto produkt na zaposlenega komaj 30.000 din. Tudi celotni doho
dek na zaposlenega je v Vozilih visok - 200.000 din - in je enkrat 
večji kot v grupaciji, kjer znaša 98.000 din. Delavci pravijo, da so 
dosegli tako razveseljive rezultate predvsem z intenzivnim koopera
cijskim sodelovanjem. ^

'*'*■'*■'*'V W%. ■%. VV ■V'V 'WY%V%.'V'VI

bočili tudi za gradnjo nove tovar- 
ne za proizvodnjo avtomehanskega
otodja. Ta načrt je bil v tedanjih 
Casih zares smel, toda za nas je pred- 
stavljai tako rekoč edini izhod, edi
no rešilno bilko . . .“

Načrti zreških kovačev so obetali 
J^liko: dovolj dela za vse člane ko- 
kktiva in, kar je najmanj tako po- 
membno, prodor v evropski vrh v tej 
industrijski panogi, s čimer bi bili 
Postavljeni trdni temelji za nadaljnji 
razvoj tega kraja.

VSE PREKO PLANA 
Uresničenje smelo zastavljenih 

načrtov ni bilo lahko. Vse je bilo 
Potrebno spremeniti, vse reorganizi
rati, poskrbeti za novo tehnologijo, 
krepko skrčiti režijski aparat in 
kdove kaj še vse. Obenem je bilo po
trebno vliti zaposlenim novo veselje 
do dela in jim vliti delovno zavest, 
ki je že skoraj splahnela.

Rezultati niso izostali. Že leta 
1969 je kolektiv znatno prekoračil 
Planirani obseg proizvodnje, še bolj 
Pa leto dni pozneje.

„Po sedanjih ocenah bomo tudi 
letošnje leto krepko prekoračili pla
nirani obseg proizvodnje. Vse kaže, 
da kar za 44 % . ..“, zadovoljno raz
lagajo v Zrečah. „Pri tem se bo, ra
zumljivo, precej povečal tudi doho
dek podjetja. Če smo lani preko-
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KAJ PA, ČE SE 
GREMO SAMO 
SLEPE MIŠI...?

/
Povečanje obrestne mere za izvoz

ne kredite od 3 % na 7 % so zasavski 
izvozniki sprejeli z velikim negodova
njem. V številnih delovnih organiza
cijah se zdaj upravičeno vprašujejo, 
kaj je še ostalo od znanega primarnega 
cilja, ki smo ga zapisali v zagovor sta
bilizacijskim ukrepom in da bomo 
namreč vsestransko podpirali izvoz in 
sploh nadaljnje vključevanje naših de
lovnih organizacij v mednarodno deli
tev dela? Od tega cilja se že ves čas 
odmikamo, namesto, da bi se mu po
stopoma približevali, kot smo to že 
neštetokrat zapisali v številnih naših 
resolucijah, priporočilih in deklara
cijah.

V Zasavju se ob tem tudi sprašu
jejo, kdo daje bankam pravico, da toli
ko časa zadržujejo denar, ki ga tuji 
kupci in odjemalci nakazujejo našim 
podjetjem za poslano blago in izdelke. 
Nekatere zasavske delovne organiza
cije morajo na ta plačila čakati celo 
po dva meseca, kar velja še zlasti za 
izvoznike, ki prodajajo svoje blago na 
Vzhod preko beograjskih izvoznih

podjetij, ki imajo svoje račune v tam
kajšnjih poslovnih bankah. V izlaški 
tovarni elektroporcelana pa se prito
žujejo, da morajo skorajda na kolenih 
moledovati v beograjski banki, da jim 
izplačajo njihov denar od izvoza.

Najbolj resno vprašanje zasavskih 
izvoznikov pa je, ali resnično namera
vamo sprejeti nov zunanjetrgovinski in 
devizni sistem, ali pa se gremo slepe 
miši in drug drugega prepričujemo, da 
se bo to zdaj zdaj zgodilo, čas pa teče 
in nas pušča na cedilu. Zadnje izjave 
slovenskih predstavnikov komisije, ki 
so pripravili osnutke sprememb na teh 
področjih, so vznemirile zasavske iz
voznike. Med njimi se utrjuje in stop
njuje bojazen, da tudi leta 1972 šene 
bomo spodbujali izvoza, kar pa bi 
utegnilo marsiketero podjetje v Za
savju odvrniti od tujih tržišč in ga pre
usmeriti na prodajo doma. Nekatera 
podjetja namreč še vedno zatrjujejo, 
da so kaznovana zato, ker prodajajo 
na tuja tržišča, da pa pridobivajo tiste 
delovne organizacije, ki vse svoje bla
go prodajo domačim odjemalcem.

-m

Do 15. januarja 1972

pivaNa notranji strani kronskih zamaškov steklenic vseh vrst 
tališ so natisnjene posamezne črke vaše velike sreče, 
v časnikih pa objavljamo nagradne kupone. Zberite po 
9 zamaškov s črkami, ki sestavljajo napis tališ pils! Obenem 
z ustreznim številom izpolnjenih fuponov jih pošljite na naslov: 
tališ, Maribor, Meljska 10. Več izpolnjenih nagradnih kuponov 
in več zbirk napisov tališ pils — več možnosti z bobnu sreče!

VSAK DAN
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IZ ŠESTIH REPUBLIK

EKCORRADO
Zakaj so živila draga?

Tomc Water

Če bomo hoteli razviti kmetijstvo, bo potrebna izdatnejša pomoč družbe in 
uveljavitev tržnih odnosov tudi za to dejavnost % Združenje kmetijskih 
kombinatov Jugoslavije je pripravilo program potrebnih ukrepov za po

spešen razvoj kmetijstva, ki pa je obležal v predalu

... v jugoslovanskih sindikatih

I VOJNA NAPOVED 
NEZAKONITOSTIM

I
BOSNA

IN HERCEGOVINA

I
I
I
I

Na tretjem občnem zboru sindikata delavcev družbenih 
dejavnosti Bosne in Hercegovine so delegati opozorili na nuj
nost stalnega posodabljanja organizacije dela v družbenih de
javnostih, kar bi pripomoglo k hitrejšemu premagovanju za
ostalosti te republike.' Bosna in Hercegovina je namreč v 
državi na zadnjem mestu, kar zadeva vključevanje novih ge
neracij v osnovno in srednje šolstvo, na predzadnjem mestu 
pa je po številu študentov na 10.000 prebivalcev. Podobne 
razmere so značilne tudi za zdravstvo, o čemer priča po
datek, da je ta republika na zadnjem mestu v Jugoslaviji po 
številu bolniških postelj in po številu zdravnikov na 1000 
prebivalcev.

Razprava je prav tako opozorila, da v delovnih organiza
cijah družbenih dejavnosti še vedno niso redki pojavi kršitve 
zakonitosti in temeljnih norm našega samoupravnega si
stema. Zato se je občni zbor zavzel za organiziran boj proti 
nezakonitemu izdajanju diplom in spričeval, proti pojavom 
podkupnin in različnim špekulacijam, modrim kuvertam in 
zlorabljanju položaja v različnih inšpekcijah in organih.

I
I
I
I
I

Odkar sta konferenci ZK Slovenije in Jugo
slavije na posebnih sejah razpravljali o proble
mih kmetijstva, se je prizadevanje celotne druž
be za pospešen razvoj te gospodarske panoge 
sicer res nekoliko povečalo, vendar tarejo naše 
kmetijstvo še vedno hude težave. Logično bi 
zato bilo, da bi se jih prizadevali izkoreniniti z 
odločno in temeljito gospodarsko akcijo, na
mesto da se vrtimo okrog obrobnih vprašanj, ki 
nimajo odločilnega vpliva na našo zdravo gospo
darsko rast.

Eno takšnih vprašanj je tudi, kolikšna naj bo 
velikost kmetije, da bi kmet ne ogrozil social
nega značaja naših družbenih odnosov. Pole
mične razprave o velikosti individualnih kmetij
skih posestev so bile pogosto vzrok za zaostro
vanje stališč o bistvenih vprašanjih razvoja naše 
družbe, o tržnem ah netržnem značaju gospo
darjenja, o zasebnem delu, združevanju dela itd. 
Škoda, da se ob tem nismo vprašali, kje so 
vzroki za to, v čem je čudežna moč zasebnega 
kmetijstva, da ogroža večja in bolje opremljena 
družbena gospodarstva, oziroma odkod strah 
pred gospodarsko podjetnostjo kmetov? Kako 
to, da naš mali zasebni kmet ne le obstaja, 
ampak predstavlja v naših razmerah zdaj vzor 
ekonomičnosti, drugič spet nevarnost za naša 
družbena prizadevanja?

Pojasnilo za to dejstvo je nerazvito kmetijsko 
tržišče, od nestabilne ponudbe vse do cen, ki so 
ali določene ali pa se svobodno oblikujejo na 
trgu. V takšnih razmerah je naše malo zasebno 
kmetijstvo dovolj vitalno, da celo z majhnimi 
koUčinami in s prvovrstno kakovostjo svojih 
pridelkov presega obvezne setvene plane, obvez- 

odkupe, nesmotrne adminastrativno pred-

Proti obdavčitvi 
gospodinjstev

Predsedstvo sveta Zveze sindikatov Srbije je razprav
ljalo o zasnovah novega davčnega sistema, s čimer se je 
pravzaprav začela javna diskusija o novem načinu obdav
čevanja občanov in delovnih organizacij. Poudarili so, da 
ni sprejemljivo, da bi bilo gospodinjstvo obveznik pri
spevka na skupni dohodek občanov. Najpomembnejši 
razlog, ki ga navajajo v predsedstvu proti takšnemu ob
davčevanju, je, da bi to destimuliralo zaposlovanje žena. 
Na vprašanje, ali je dosedanje obdavčevanje prispevkov 
posameznikov boljše kot obdavčevanje dohodkov gospo
dinjstev, pa naj bi dokončno odgovorila javna razprava.
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pisane agrarne minimume in uvaja tržne odnose. 
Svojega uspeha ne dosega glede na velikost po
sesti, ampak v tržnih odnosih in s tem razkriva 
absurdnost merjenja odnosov v kmetijstvu z 
velikostjo posesti. Mit, da zemljiški maksimum 

zadošča za rentabilno proizvodnjo in je
hkrati previsok za neoviran razvoj socialističnih 
odnosov, torej ni proizvod kmetijskih proizva
jalcev, saj se njihova posest zadnje desetletje 
celo manjša, intenzivira pa se struktura proiz
vodnje. To dilemo gojijo lokalne trgovinske ah

proizvodne organizacije, ki zavirajo svobodne 
tržne odnose in ki imajo moč, da oblikujejo vso 
kmetijsko politiko do individualnega kmetij
stva.

Kmetijstvo kot celota bi nedvomno mnogo 
hitreje napredovalo, če bi bila pomoč družbe 
tej gospodarski panogi bolj izdatna. Kot je 
znano, pa so se kmetijski kolektivi zaradi težkih 
razmer prisiljeni zadolževati celo za financiranje 
sprotnih poslov, pri tem pa jim leže ogromne 
vsote denarja za izročeno blago pri kupcih. 
Trgovina s pridom izkorišča dejstvo, da kom
binati, sicer dobro opremljeni za proizvodnjo, 
nimajo skladišč in da so prisiljeni blago takoj 
prodati, ter ostaja tako mesece in mesece ne
likvidna" do kmetijskih partnerjev. Ko na trži
šču nastopi pomanjkanje kateregakoli prehram
benega proizvoda, postane to prvorazreden poli
tični problem - kar berimo dnevno časopisje! 
— ki ga rešujemo vedno tako, da odpravljamo 
posledice in ne vzrokov. Naša ekonomska poli
tika v takih primerih vedno podpira trgovino na 
škodo kmetijstvu. Relativno lahko žrtvujemo 
tudi 100 milijonov sposojenih dolarjev za uvoz 
živil, škoda pa se nam zdi mnogo manj dinarjev 
za to, da bi spodbudili domačo proizvodnjo in 
uredili razmere v njej. Kmetijstvo je brez moči: 
Če bo dolžniku odpovedalo nadaljnjo dobavo, si 
bo le-ta pomagal z uvozom in uničil domačo 
proizvodnjo. Po trditvah kmetijskih strokovnja
kov trgovina mesece in mesece manipulira z 
denarjem, ki gaje dolžna kmetijskim organiza
cijam, vlaga ga celo na daljši rok v banke in 
vleče visoke obresti! To je verjetno edini primer 
v gospodarstvu, da prinašajo dolgovi obresti ne 
upniku, ampak dolžniku!

Edina rešitev za kmetijske organizacije bi 
torej bila, da bi si same ustanovile svojo pro
dajno mrežo in svoja trgovska podjetja. Zdru
ženje kmetijskih kombinatov Jugoslavije je zato 
že izdelalo obsežen program za uresničitev te 
zamisli, ki pa leži v predalu, ker je pač za ko
ristno pobudo pomembno predvsem, da je za
njo na voljo dovolj denarja. Kmetijstvo ga nima, 
nihče pa se tudi še ni javil, da bi mu ga pri
skrbel.

V. K.

V zdravstvu kritično
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Poslanci dveh zborov zvezne 
skupščine so po obravnavi 
6-mesečnega poslovanja zdrav
stvenih ustanov in skladov zava
rovanja v vsej državi ugotovili, 
da je zdravstvo v Jugoslaviji v 
težki krizi. Položaj je kritičen

ZAŠČITITI STANDARD
Izvršni svet Srbije ugotavlja, 

da so se cene in življenjski stro
ški letos povečali nad vsa priča
kovanja. Proizvajalci pa so na
povedali celo nove podražitve 
mesa, mlečnih proizvodov, 
sadja in zelenjave, zvišale naj bi

se tudi najemnine stanovanj, 
zato je možno, da se bodo živ
ljenjski stroški glede na lansko 
leto povečali za kakih 21 %. Iz
vršni svet je zato naložil svojim 
organom, naj pripravijo pred
loge za uvedbo sistema kom

penzacije zaradi podražitev ne
katerih najpomembnejših proiz
vodov in stanovanjskih najem
nin. V Srbiji naj bi bilo teh 
kompenzacij deležno kar 52 % 
skupnega števila zaposlenih.

predvsem zato, ker zdravstvene 
ustanove vehko dolgujejo svo
jim poslovnim partnerjem. 
Vzrok temu pa je po mnenju 
poslancev zakon o limitu, ki 
omejuje porabo v zdravstvu na 
10,8 % povečanje v primerjavi z 
minulim letom. Poslanci so tudi 
sodili, da na zdravstvenem pod
ročju ne bi smela veljati zakon
ska obveznost o obveznem de
pozitu za investicije, saj pome
nijo investicije v zdravstvu le 
1,6% vseh investicij v Jugosla
viji.

KADROVSKI
PREPIH

(A.. t/UlrrAL

Skupščina BiH je pred dvema le
toma sprejela zakon o minimalni 
šolski izobrazbi delavcev v državnih 
organih, ki določa, da morajo vsi de
lavci, ki nimajo ustrezne izobrazbe, 
le-to v dveh letih izpopolniti. Od 
760 zaposlenih, ki jih je zadel za
kon, jih je le 141 dokončalo zahte
vane šole, zato bo približno 600 de
lavcev moralo zapustiti svoja sedanja 
delovna mesta.
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Makedonci
niso

zadovoljni
Makedonski gospodarstve

niki sodijo, da predvideni 
ukrepi zvezne vlade ne dajejo 
zagotovila, da bomo hitreje 
obvladali problem nelikvid
nosti. Ta tako imenovani 
„drugi paket ukrepov", ka
kor je rečeno na zadnji seji 
UO gospodarske zbornice 
Makedonije, daje v glavnem 
neprimerne in postranske 
rešitve in ne išče pravih ža
rišč nelikvidnosti. Makedon
ski gospodarstveniki še na
prej zastopajo stališče, da je 
potreben splošni, totalni kli- 
ring, ki naj izboljša ali vsaj 
odkrije prava žarišča neli
kvidnosti. Od predloženih re
šitev podpirajo v Makedoniji 
samo fiste ukrepe, ki bodo 
imeli tako imenovani mone
tarni učinek, saj, kakor po
udarjajo, problemov neli
kvidnosti ni mogoče razrešiti 
brez takšnih učinkov.
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Predsednik ZIS DJEM^, 
BIJEDIČ v govoru v Ul 
buškem:

Čeprav vztrajamo pri hit[1 
sprejemu ukrepov za odpi*! 
nelikvidnosti, to ne pomeni, ! 
tega problema nismo teme'j'1 
proučili. O nelikvidnosti *tbI 
pravljamo še dlje, sedaj predla 
ne predpise pa so proučevali.!? 
spodarske zbornice, sindik** 
Socialistična zveza in druga pT 
stojna družbena telesa ter M 
dali najširšo podporo. Sedaj f 
prišel čas, da ukrepamo hitro j 
učinkovito. Zavedamo se 
da bodo ti ukrepi prizadeli mfll 
ge dejavnike, vplivali na njih0' 
programe in omejili poraif 
Toda skrajni čas je, da p°P 
damo resnici v oči in da se 5 
očimo z resničnim stanjem, 
se namesto k pretirani poI°® 
usmerimo k racionalnemu ST 
spodarjenju na vseh ravneh 1 
povsod. Od tega ne bomo odst« 
pili! Predlaganim ukrepom nelj 
teri dajejo tudi etiketo admi1'1’! 
strativnih ukrepov vendar 01 
nim, da ni potrebno nobehj 
omahovanje pri sprejemanju J 
stih ukrepov, ki naj uvedejo ^ 
v odnose na tržišču in v družbi 
še posebej pa tistih ukrepov,! 
onemogočajo porabo brez kritij 
To je namreč ne samo temeljj 
pogoj za uveljavitev normalu® I 
tržnih odnosov, temveč tudi jlj 
meljni pogoj za stabilen in učdf 
kovit družbeni razvoj.

Podpredsednik ZIS dr. U'
kov Sirotkovič, v intervjuj111||

I

zagrebški televiziji: |f;
Terjatve jugoslovanskega 1° 

spodarstva danes že dosega]0 
vsoto, ki je večja od njegovež8 
skupnega družbenega proizvod | 
v letu 1970. Gospodarstvo itd3 
za približno 27 milijard dinarj6' 
terjatev, kar predstavlja več ko 
54 % skupnih obratnih sredstev, 
ki so v prometu. Največji dolt' 
nik gospodarstva so družbeno' 
politične skupnosti. Smo v pol°' 
žaju, ko v našem gospodarstvu 
zelo čutimo elemente naturalne’! 
ga gospodarjenja, zaradi česar je 
ogrožen celoten proces reprO' 
dukcije.

Do konca tega leta bi moraliv 
Jugoslaviji doseči dogovor o n®" 
katerih pomembnih vprašanj® 
razvojne politike v energetiki
prometu in nekaterih drugih de' 
javnostih pa tudi dogovore tis
področju zunanjetrgovinskega id
deviznega režima ter na p°d'l 
ročju cen.

Menim, da je v zavesti vseh J 
naših ljudi prevladalo preph' 
Čanje, da brez vključevanja Ju' 
goslavije v mednarodno delitev j 
dela ne moremo razrešiti struk 
turnih problemov našega gosp0' 
darstva. Mimo tega so glavn® 
smeri določanja novega zunanje- 
trgovinskega sistema in deviz- 
nega režima dane tako z našid" 
družbenimi odnosi oziroma 1 
razvojem političnega sistema ka
kor tudi z nujnostjo sprememb®
materialne strukture proiz
vodnje. To pa je izhodišče, iz ka- 

, terega izhajamo v našem relativ
nem optimizmu, da bomo te na
loge kljub vsemu uspešno opra"
vili v predvidenih rokih.

Polemika o davčnem sistemu

1

Karikaturistov predlog, če bi odpovedale vse zamisli o rešitvi nelikvidnosti.

Te dni se je v Črni gori za
čela zelo ostra razprava o pred
logu tez za novi davčni sistem. 
Po izjavi republiškega sekretarja 
za finance Drecuna bi morali 
spremeniti pravzaprav ves davč
ni mehanizem in v precejšnji 
meri določiti nove elemente 
davčnega sistema, sicer mnogo 
problemov ne bo mogoče 
uspešno rešiti. S pomočjo davč
nega sistema naj ne bi dobivali 
od obveznikov samo sredstva za 
skupne potrebe — postal naj bi 
tudi sredstvo usmerjanja eko
nomske politike in odstranjeva
nja velikih socialnih razlik med 
posameznimi družbenimi struk
turami, področji, gospodarski

mi panogami, do katerih je pri
šlo mimo načel nagrajevanja po 
delu. Z njim bi želeli vključiti 
tudi del rente, ki bi jo usmerili 
v gradnjo infrastrukturnih in 
drugih objektov na gospodarsko 
razvitih področjih. Konkretne 
stopnje obdavčenja naj bi dolo
čale občine in republike, pri 
čemer bi imela republika odlo
čilno besedo.

Omenjene teze so naletele na 
oster odpor zlasti velikih občin, 
kot so Hercegnovi, Kotor, Ti
vat, Budva, češ da je sicer po
trebna solidarnost v republiki, 
vendar ne izvedena na način, 
kot ga predvidevajo teze, to je s

centralizacijo sredstev, temvec 
samo s samoupravnim dogovo
rom občin. Predsednik občin
ske skupščine Titograda je 
predlagal, naj bi pri financiranju 
republike veljal sistem kotiza
cije. Predsednik IS Bulajič je v 
odgovoru na nekatere napade 
dejal, da je zanj edini sociali
stični način obdavčevanja pro
gresivna obdavčitev lastnine in 
dohodka in da bo mogoče samo 
s korenito spremembo davčne
ga sistema, obvarovati Črnogor
sko Primorje pred privatizacijo- 
Teze bodočega davčnega siste
ma so podprli tudi republiški 

sindikatov, predsedstvosvet
ZZB in drugi organi.

STRAN 6 DELAVSKA ENOTNOST - POSEBNA IZDAJA - 6. NOV. 1971 -



Kje pa je danes Primožek?

»Mi se ’mamo ladi...«
„Mi se 'mamo ladi. ladi, ladi. . 

ponavljajo vsi vprek. In za rokice se 
držijo in stopicajo bolj na mestu kot 
v krogu. Očke se jim iskrijo, ko ča
kajo na pogled „tetice“ in na njeno 
pohvalo, kako lepo so zapeli. Nuška 
pa Francika, Tomažek in Jožek in 
Silvica in Katka in Mihec so to. V 
sobi je prijetno domače, razmetano 
z igračami vseh vrst. In „tetica“ je z 
njimi. Tudi ona poje.

To so najstarejši med najmlajšimi 
v otroškem vrtcu Stari Vodmat, ali 
kakor mu uradno pravijo vzgojno- 
varstveni zavod. Sto petjih imajo na 
tem oddelku, starih od 4 mesecev 
do dveh let. Po dvanajst jih je v sobi. 
Spijo, jedo, igrajo se . . .

„Mi se 'mamo ladi...“
Nehote sem se zamislil, ko sem 

jih gledal sproščene, korajžne in ve
sele. Takrat, ko sem bil jaz majhen, 
je bilo drugače. Vsaj zame. Bil sem 
sam. Do prvih hiš je bil dober kilo
meter. Imel sem sicer vsega dovolj, 
bil sem sit, imel sem igrače. Tudi 
mama in oče sta me imela rada. 
Samo . . . Samo družbe vrstnikov 
nisem imel. Nisem se mogel igrati z 
njimi in se z njimi prepirati o „veli-

kfli problemih." Le psa Murija sem 
imel za družbo. Rada sva se imela in 
neločljiva sva postala. In ko sem 
malo odraste!, se nisem bal še tako 
hudega psa, pred ljudmi pa me je 
bilo str^h. Ne bom pozabil časov, 
ko sem začel hoditi v šolo. Raje sem 
hodil čisto počasi in zamudil pouk, 
ali pa tekel kilometer naokrog skozi 
gozd, samo da ne bi dohitel otrok. 
Bal sem se jih.

,,Mi se 'mamo ladi, ladi. . .“
Ti se imajo najbrž res radi, prav 

gotovo pa se ne boje eden drugega. 
In ko bodo odrasli, bodo najbrž 
prav tako sproščeni in korajžni. Ne 
bodo se bali tujega človeka. Razu
meli ga bodo. In prav gotovo bodo 
tudi takrat radi zapeli:

uMi se 'mamo radi, radi, radi.. .“ 
Žalostno pa je, da imamo vrtcev 

še vse premalo. Skoro bi lahko rekli, 
da so redki, preredki tisti otroci, ki 
najdejo svoje igračke, svojo poste
ljico, svojo „tetico“ v takem vrtcu. 
Vrtcu, ki je svetel, topel in (jomač.

Pravzaprav pa je vsako leporečje 
le odveč. In morda celo nesramno, 
če preberemo tiste prošnje, ki jih 
imajo še nad 200 v predalu vrtca v

Starem Vodmatu v Ljubljani.
... z možem imava zelo nizke 

dohodke. Trije smo, četrtega priča
kujemo čez nekaj mesecev. Živimo 
na devetih kvadratnih metrih. Ko 
grem v službo, moram največkrat 
zakleniti otroka . . .

.. . sem študentka, otroka imam 
v reji. Pred kratkim sem ugotovila, 
da varuška daje otroku alkohol, 
samo da spi in da ona v miru šiva. 
Druge ne najdem. Pomagajte!

. . . mati se zdravi kot alkoholik 
- pravi poročilo socialne delavke - 
oče ima službo ob različnem dnev
nem času. Trenutno sta otroka v reji 
v Bosni. Nujen primer!

.. . otroka nimava kam dati. Ali 
mora žena res pustiti službo? Z eno 
plačo se ne da živeti.

. . . Ne zamerite. Sem tri mesece 
noseča z drugim otrokom. Prosim 
že sedaj. Morda se bo čez leto dni le 
našel prostorček tudi zanj. Drugače 
ne vem, kaj bom.

Še bi lahko naštevali in pripove
dovali tudi veliko hujše zgodbe. Pa 
verjemite, marsikoga bi bilo sram.

Tekst in foto: 
ANDREJ AGNIC

Sekretar ustanove za pro
učevanje splošne družbene 
inertnosti srebne še zadnji 
požirek ohlajene kave, od
loži časopis in pogleda na 
uro. — Hudflea, saj je že de
vet, malica! zamrmra prese
nečeno. — Kako čas hiti. Se
veda, gretje motorja, otroka 
v vrtec, gneča na cesti, jeza 
zaradi nemogočega odnosa 
ljudi do dela, časopis — pa 
sam ne veš, kdaj mine. In 
tako dan za dnem, a tempo 
dela vse hujši. Ona, Tončka, 
pa sedi kot lipov bog za stro
jem in skrivaj lista po modni 

. reviji v predalu. A ko ji člo
vek kaj reče, gleda milo kot 
angelček. Kar prav, kar naj 
si zdaj grize nohte in tuhta. 
Sem res radoveden, kakšen 
neki bo njen dnevnik dela. 
Iskren že ne. Ne bi si upala 
napisati, da sedi do pol 
osmih pri frizerju, nato, da

gre gredoč sem še v delika
teso na kavo in šele ob 
osmih v službo in k mizi s 
pošto. Ob devetih pa spet na 
malico in tako naprej. A 
nihče ne pomisli, koliko 
časa se razgubi takole po ne
potrebnem.

Riba smrdi pri glavi, pravi 
rek. Ne boš, dragica, mene 
že ne bo nihče lovil, sam 
bom pometel pred svojim 
pragom.

— Tončka!
— Takoj bom dokončala, 

tovariš sekretar.
- Saj vas ne kličem za

radi dnevnika dela. Dnevnik 
bom pogledal kasneje. Pisala 
bova!

- Pa saj je čas za malico, 
tovariš sekretar? !

— Mudi se, tovarišica! 
Malica lahko počaka! Dajte 
no že list v stroj!

— Z glavo?
— Ne, brez glave! Kon

cept bo oziroma skica za go
vor na terenu. Veste, nismo 
vsi naviti od ure do ure, od 
sedmih do treh, nato pa v 
dir na avtobus, pa če se svet 
podira. Mene na primer 
doma redko vidijo. Vsak ve
čer je kaj: enkrat aktiv, dru

gič krajevna skupnost, pa 
zbor volivcev, pa družabni 
večer, pa rezervni oficirji. A 
nekateri še s prstom ne 
mignejo; le doma čepijo in 
kritizirajo. Ali ni tako, to
varišica Tončka?

— Kakšen naslov naj na

pišem?
— Napišite kot navadno 

TOVARIŠICE IN TOVA
RIŠI, potem bi pa začela, 
ne?

— Prosim!
— Pišite: „Kot je znano 

stojijo pred nami velike na
loge, ki se jih moramo ener
gično lotiti“. Saj res, Tonč
ka, da ne pozabim. Prosim, 
če povprašate, kako je z 
rezervacijo v Zlatorogu. Da, 
tri dni soba za tri. Prekrasno 
vreme, ne? Ne bom obstal 
na nogah, če ne grem. V 
glavi me kar naprej tišči. 
Pišiva! „Tako se samouprav

ljanje ne uresničuje dovolj 
kot družbenoekonomski od
nos, ali ne, v katerem delav
ski razred in vsi delovni 
ljudje na temelju svojega 
dela ustvarjajo in upravljajo 
skupni dmžbeni dohodek, 
ja, to je pomembno, ter obli

kujejo medsebojne samo
upravne odnose. In še napi
šite, da so v odtujevanju re
zultatov dela oziroma do
hodka osnovni vzroki druž
benih protislovij11. Razu
mete, Tončka?

— Ja, razumem, tovariš 
sekretar!

— Pišiva naprej! „Zaradi 
medsebojne pogojenosti pa 
razvito . samoupravljanje 
obratno vpliva na učinko
vito družbeno reprodukcijo 
in gospodarsko stabili
zacijo". Še nekaj sem se 
spomnil, Tončka.

— Prosim?

— Ste vprašali v servis? 
- Ja, jutri lahko pride 

šofer po vaš avto.
— Pa glede potovanja v 

Beograd?
— Kurir je odšel po karte. 

Dvignila sem tudi akon
tacijo.

— Hvala! Pojdiva naprej, 
pišite! „Zato je potrebno po 
vsebini odnosov oblikovati 
takšne temeljne organizacije 
združenega dela, v katerih 
bo mogoče doseči spojitev 
poklicnega dela z upravljal- 
skim delom v nedeljivo ce
loto samoupravnega polo
žaja delavca". Bolj jasno 
tega problema že ni mogoče 
odpreti, ne«? Tega si ne 
smem privoščiti, bi takoj 
poskočili.

— Kdo bi poskočil?
— Ja, tisti, ki so proti?
- A kdo je proti?
— Tehnokratsko biro

kratske in druge negativne 
sile. Pa saj veste, Tončka, 
kaj se šalite! Saj sva o tem že 
večkrat pisala. Samo zdaj 
gre za druge poante, ne za 
tiste kot zadnjič.

— Aha, zdaj se pa že 
spomnim, tovariš sekretar.

- No vidite! Koliko je 
naneslo?

— Pol tipkane.
- Nekaj je že. Najtežji je 

začetek. Naprej bo hitreje 
steklo, brez skrbi, Tončka. 
Kaj ko bi se res malo pod
prla. Tudi jaz sem začutil 
pajčevino. Bi imeli kaj proti, 
če vas povabim čez cesto? 
V bifeju tako ni nobene izbi
re.

— O, hvala, tovariš sekre
tar!

Ko leze Tončka v svoj 
plašč, ki ga je bil sekretar 
vzel z obešalnika, jo obide 
misel: - Končno je le spet 
tak kot vsak dan. Saj sem ve
dela, da ga bo minilo.

Tudi s sekretarja je že 
spolzela jutranja mora. — 
Kakšen lep dan! pomisli. — 
Škoda je čepeti med papirji 
do treh. Telefonirati moram 
domov, naj se čimprej pri
pravijo, bomo kam šli.

VINKO BLATNIK

DNEVNIK DELA
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IZ OBALNIH SINDIKATOV

Pred 
I. konfe

renco 
obalnih 

sindikatov
Delegati, izvoljeni na 

preteklih občnih zborih 
osnovnih sindikalnih or
ganizacij, člani sveta in 
nadzornega odbora se 
bodo sestali 13. novem
bra na I. konferenci obal
nih sindikatov v Kopru.

Na obalnem območju 
je bilo na preteklih obč
nih zborih osnovnih sin
dikalnih organizacij izvo
ljenih 225 delegatov.

Vabljeni so že prejeli 
prvi del gradiva, ki oce
njuje opravljene občne 
zbore osnovnih sindikal
nih organizacij, kakšna so 
nova vodstva sindikata v 
delovni organizaciji ter 
kakšni programi dela so 
bili sprejeti.

Na dveh straneh naše
ga časopisa bomo pred
stavili dejavnost Obalne
ga sindikalnega sveta Ko
per ter mnenja in stali
šča, ki so se izoblikovala 
pri delu sindikata v de
lovnih organizacijah.

Usmeritev dela
k vsebinskim problemom

Na območju obalnih občin'deluje 
159 osnovnih sindikalnih organiza
cij, ki so finančno in organizacijsko 
vezane na Obalni sindikalni svet. V 
večjih delovnih organizacijah, kot so 
Luka, Tomos, Agraria, Slavnik, 
Stavbenik, PTT podjetje in Splošna 
plovba, se osnovne sindikalne orga
nizacije povezujejo na ravni podjetja 
v skupne konference ali odbore. Po 
posameznih sindikatih posebnih 
dejavnosti je bilo leta 1969 28 
osnovnih organizacij industrije in 
rudarstva, letos jih je 10 in imajo 
6.449 članov. V dejavnostih kme
tijstva in živilske industrije je bilo 
leta 1969 17 osnovnih organizacij, 
letos jih je 11 in vključujejo 3.069 
članov. Gradbeništvo in industrija 
gradbenega materiala sta imela 
1969. leta 14 osnovnih organizacij, 
letos jih ima 11 z 2.126 člani. Pro
met in zveze so vključevale leta 
1969 26 osnovnih organizacij, letos 
jih vključujejo 14 s 4.055 člani. 
Storitvene dejavnosti so imele leta 
1969 54 osnovnih organizacij, letos 
jih imajo 55 in vključujejo 5.241 
članov. Družbene dejavnosti so 
imele 1969 52 osnovnih organizacij,

problemom, kar so občni zbori 
osnovnih sindikalnih organizacij 
povsem potrdili. Res so bili nekateri 
občni zbori precej formalistični, z 
malo razprave in podobnimi po
manjkljivostmi, vendar na splošno 
ugotavljamo, da so občni zbori v vse 
večjem številu delovnih kolektivov 
širša politična obravnava in dogovor 
članstva o najpomembnejših vpra
šanjih življenja in dela v kolektivu.

Občni zbori so ponovno opozorili 
tudi na vprašanje pogojev delovanja 
sindikatov. Dokler se sindikat ukvar
ja z manj bistvenimi vprašanji, je 
marsikje kar dobrodošla organizacija 
za reševanje nekaterih obrobnih pro
blemov; če prične reševati ključne

probleme, pa se kmalu znajde pred 
vrsto težav, ki jih lahko le skupno 
rešimo.

Obalni sindikalni svet je često 
pomagal osnovnim sindikalnim or
ganizacijam ne samo s finančimi 
sredstvi, pač pa tudi s konkretno 
politično močjo, ko je bila osnovna 
sindikalna organizacija nosilec na
prednih idej in je izražala napredna 
hotenja delavcev. S tem je bilo po- 
magano osnovni sindikalni organi
zaciji, seveda pa je usmeritev in 
uspešnost delovanja sindikalne or
ganizacije odvisna predvsem od 
splošne politične klime in ravni sa
moupravnih odnosov, od sposob
nosti in pripravljenosti za delo vod

stva osnovne sindikalne organizacije.
Neposredni in sistematični stiki 

obalnega sindikalnega sveta s sindi
kalnimi organizacijami imajo pri 
tem gotovo veliko vlogo in bi jih 
bilo treba še nadalje poglabljati, ker 
je ustrezna aktivnost v osnovnih sin
dikalnih organizacijah tudi pogoj za 
uspešno delovanje obalnega sindikal
nega sveta in sploh sindikata na na
šem območju.

Vabljeni na I. konferenco so že 
prejeli analizo „Nekateri vidiki sin
dikalnega dela, ki so se izoblikovali 
na občnih zborih OSS 1970/71“, 
kjer je podano gradivo o vsebini in 
metodi dela OSS. Ta analiza je med 
prvimi v Sloveniji.

letos jih imajo 58, v teh organiza-

Štiriletno delovanje 
Obalnega sveta

cijah pa je vključenih 3.335 članov.
Število osnovnih sindikalnih or

ganizacij je letos na splošno manjše 
kot v letu 1969 zavoljo tega, ker so 
se združile istovrstne sindikalne or
ganizacije. V sindikalnih organiza
cijah obalnega območja je torej sku
paj 24.285 članov ali 89,13% vseh, 
ki so v rednem delovnem razmerju.

Za aktivnost večine sindikalnih 
organizacij je v zadnjih dveh letih 
značilna usmeritev k vsebinskim

Obalni sindikalni svet Koper de
luje že četrto leto kot skupni organ 
zveze sindikatov obalnega območja. 
Za njegovo uspešno delo so bili 
ustvarjeni pogoji že pred združitvijo, 
saj so med seboj tesno sodelovali 
občinski sindikalni sveti v Izoli, 
Kopru in Piranu. Skoraj štiriletno 
delovanje obalnega sindikalnega 
sveta nam pokaže:

Skrb za družbeni standard
Izhajamo iz spoznanja, da imajo 

nekatere oblike skrbi za družbeni 
standard v naših pogojih na obalnem 
območju neposreden gospodarski, 
politični in socialno-zdravstveni 
pomen, posebno z vidika minimalne 
gospodarske in socialne varnosti ter 
dolgoročnejše delovne sposobnosti 
delavca. Že s samo dehtvijo po delu, 
še posebej pa zaradi različnih po
manjkljivosti v delitvi in delno v 
davčni politiki, nastajajo pri nas ve
like socialne razlike, ki se jih mo
ramo zavedati ter jih načrtno in or
ganizirano reševati - delno tudi z 
različnimi oblikami družbenega 
standarda delavcev.

Ker so v sedanjih razmerah, in 
bodo, žal, verjetno še nekaj časa 
nekatere kategorije delavcev na robu 
eksistenčnega minimuma, smo z 
našimi akcijami skušali predvsem 
odpravljati vzroke takega stanja 
(akcija „1.000 din za najnižji osebni 
dohodek", razvojni program delov
nih organizacij, prekvalifikacije 
itd.). Obenem smo si prizadevali s 
svojim vplivom pospeševati ureje
vanje posameznih vprašanj družbe
nega standarda (prizadevanja proti 
obdavčitvi sklada skupne porabe, 
nekatera sistemska vprašanja stano
vanjske politike, nekatere konkretne 
akcije za rešitev najbolj perečih 
vprašanj otroškega varstva, družbene 
prehrane, rekreacije itd.).

Uspehi so samo delni in so mnogi 
pereči problemi še vedno odprti, 
zlasti vprašanja otroškega varstva, 
kar zelo občutimo, ker je v obalnih 
občinah med vsemi zaposlenimi 
skoraj polovica žensk. Pri tem ne gre 
le za zmogljivosti vzgojno varstvenih 
ustanov, temveč še bolj za socialno 
šibke družine, ki mnogokrat ne 
zmorejo visokih oskrbnin za varo- ' 
vanje svojih otrok.

Pereče je nadalje vprašanje pre
hrane med delovnim časom in po

delovnem času delavcev iz manjših 
delovnih organizacij, prav posebej 
pa še stanovanjska vprašanja teh de
lavcev in sploh delavcev z nizkimi 
osebnimi in družinskimi dohodki,.

Predvsem pa smo se zavzeli za 
programirano in organizirano grad
njo stanovanj za delavce z največjim 
možnim angažiranjem sredstev de
lovnih organizacij in delavcev, bank, 
gradbenih podjetij itd. Takšno reše
vanje stanovanjske problematike se 
je v nekaterih podjetjih (Slavnik, 
Intereuropa) že pokazalo kot zelo 
uspešno in je vedno več delovnih 
organizacij, ki na takšen ali podoben 
način skušajo zagotoviti stanovanja 
večini svojih delavcev (Luka, To
mos).

Poseben problem je gradnja sta
novanj še vedno v manjših kolekti
vih (obrtna podjetja, razne usta
nove). V teh kolektivih bi se morali 
zavzeti za združevanje sredstev bo
disi z dogovorom med posameznimi 
delovnimi organizacijami ali skupno 
za vse obalno območje. Izkušnje, ki 
jih ima že do danes temeljna izobra
ževalna skupnost obalnih občin, bi 
lahko uspešno prenesli tudi na manj
še delovne organizacije.

Povsem odprto je vprašanje sta
novanj za delavce, zaposlene pri pri
vatnih delodajalcih, ki še premalo 
skrbijo za taka vprašanja svojih de
lavcev. Tako pada ta skrb zdaj na 
občine, ki pa stanovanj nimajo. To 
bi bilo treba nujno urediti s predpisi 
ali družbenim dogovorom. Kolektiv
na pogodba, ki jo bodo sklenili sin
dikati, gospodarska zbornica in za
sebni delodajalci, teh vprašanj ne 
ureja povsem zadovoljivo.

Zavoljo tega, ker ima rekreacija 
poseben pomen za delovno sposob
nost in zdravje delavcev, smo se 
skupno z osnovnimi sindikalnimi 
organizacijami zavzemali za to, da bi 
delovne organizacije izdvajale na

menska sredstva in tako omogočale 
potreben oddih čim večjemu številu 
delavcev. Vsekakor pa bi bilo dobro 
in celo nujno, da bi v delovnih or
ganizacijah zagotovili vsaj del sred
stev za najbolj izčrpane delavce, ki 
so največkrat tudi delavci z nizkimi 
osebnimi dohodki in zato brez po
trebne materialne pomoči ne mo
rejo izrabiti dopusta za resničen 
oddih.

V mnogih delovnih organizacijah, 
zlasti večjih, smo uspeli to stališče 
uresničiti, teže pa je v manjših. De
lavcem iz teh je tudi obalni sindi
kalni svet delno ali v celoti prispeval 
k stroškom oddiha, večinoma za 
okrevanje v zdraviliščih. V ta namen 
je OSS porabil v letu 1970 
20.144,30 din in v letu 1971 15.941 
din.

V zadnjih dveh letih so se še bolj 
razmahnile delavsko-športne igre, ki 
jih dvakrat na leto pripravi naša 
komisija za šport. V te igre se vklju
čuje vedno več delavcev; leta 1970 
je sodelovalo 71 sindikalnih organi
zacij z 252 ekipami in 1.452 tekmo
valci, letos 92 osnovnih sindikalnih 
organizacij z 293 ekipami in 1.960 
tekmovalci. Obalni sindikalni svet je 
v obeh letih porabil za športno-re- 
kreativno dejavnost več kot 42.000 
din.

Sindikati se že vrsto let zavze
majo za izdelavo programov higien- 
sko-tehničnega varstva in izboljšanja 
delovnih pogojev, ker lahko podce
njevanje in zanemarjenje teh vpra
šanj ekonomsko močno prizadete 
posameznike, delovne kolektive in 
družbo zaradi obolenj, nesreč pri 
delu in invalidnosti. Na podlagi pro
gramov so bili zlasti v nekaterih 
podjetjih urejeni najbolj pereči pro
blemi. Zato so se odsotnosti zaradi 
bolezni in nesreč pri delu v zadnjem 
obdobju v nekaterih podjetjih ob
čutno zmanjšale.

— da smo bili prisotni v sleherni 
osnovni organizaciji sindikata v vseh 
treh občinah in skupno reševali, ne
katere probleme (probleme pre
usmeritve proizvodnje v rudniku 
Sečovlje, ob prekinitvah dela v Izoli 
in ob težavah v Cestnem podjetju 
Koper itd.). Ugotavljamo pa, da 
občinski sindikalni aktivi le se niso 
popolnoma zaživeli in še niso uspeli 
povsem nadomestiti prejšnjih ob
činskih sindikalnih svetov;

- da smo v minulih dveh letih 
reševali zelo težke probleme (akcija 
800 dinarjev, nato 1.000 dinarjev za 
najnižji osebni dohodek; reševanje 
problemov v Cestnem podjetju, Ga
lebu, Iplasu; prekinitev dela v Luki, 
v Tomosu itd.). Ob teh nalogah se je 
formiral zelo močan sindikalni 
aktiv, sestavljen iz nekaterih članov 
predsedstva in komisij;

— da smo v zadnjih dveh letih 
razvili zelo močno informativno de
javnost sindikatov in da smo v na
šem glasilu redno in tekoče obrav
navali najbolj pereče probleme iz 
vseh treh občin ter dali večkrat tudi 
pobude za rešitev določenih pro
blemov;

- da smo se udeležili večine obč- 
nih zborov osnovnih sindikalnih or
ganizacij, na njih aktivno sodelovali

-in obravnavali sindikalno politiko

kot enotno za vse obalno območje. 
S tem smo precej prispevali k enot
nim pogledom na probleme obalne
ga območja;

- da smo pri svojem delu vedno 
spodbujali težnje po tesnejšem po- 
slovno-tehničnem sodelovanju med 
sorodnimi delovnimi organizacijami 
kot tudi integracijska gibanja. Prav 
osnovne sindikalne organizacije so 
bile v nekaterih podjetjih pobudniki 
za to, da se je sploh pričelo razglab
ljati o možnosti združitve (Komu
nalno podjetje Izola in Komunalni 
servis Koper, Agraria Koper in Kme
tijska zadruga Lucija itd.). Vedno 
smo podpirali obalni svet kot samo
upravno skupnost obalnih občin; 
težimo za enotno obalno kulturno 
skupnostjo, za obalno delavsko uni
verzo itd. V sindikatih smo mnenja, 
da bo združevanje kadrov in finanč
nih moči odprlo boljše možnosti za 
še hitrejši razvoj obalnega območja.

Osnovna delovna usmeritev obal
nega sindikalnega sveta pa je bila v 
vsakodnevnem reševanju konkretnih 
perečih vprašanj in krepitvi osnov
nih sindikalnih organizacij. V minu
lih dveh letih smo se pogosto srečali 
s predstavniki osnovnih sindikalnih 
organizacij in skupno z njimi iskali 
najprimernejše rešitve za nekatere 
prav hude probleme.

Denarne pomoči
Na podlagi posebnega pravilnika o dajanju izrednih denarnih 

pomoči tudi obalni sindikalni svet materialno pomaga predvsem 
nezaposlenim članom sindikata. Tako je dal pomoč:

1968 in
do 15. 11. 1969

1970 in 
do 30. 9. 1971

Občina
število

delavcev znesek
število

delavcev znesek
Izola 79 18.590 65 16.630,50
Koper 407 98.748 263 47.407,85
Piran 153 42.246 101 26.144
SKUPAJ 639 159.584 429 90.182,35

Od 639 prosilcev je poprečno vsak dobil v letu 1968 in do 15:11. 
1969 po 249,76 din. a v letu 1970 in do 30. 9. 1971 po 210,21 din 
izredne denarne pomoči. Tako predstavljajo izredne denarne pomoči 
obalnih sindikatov pomembno obliko reševanja socialnih problemov 
delavcev. Poseben problem pa so delavci iz drugih republik, ki iščejo 
na našem območju delo ter so brez sredstev za preživljanje in za 
povratek v domači kraj, če dela ne najdejo. V letu 1970 in do 30. 9. 
1971 se jih je zglasilo na sedežu sveta več kot 650, od katerih jih je 
242 tudi prejelo izredno denarno pomoč do 50 din. Veliko pa je 
občanov, ki iščejo pri nas denarno pomoč neposredno po povratku iz 
zapora, kjer so odslužili kazen. O vseh teh problemih je nujno po
novno razpravljati v širšem merilu s predstavniki drugih organizacij in 
ustanov.

Informativna
dejavnost

Obalni sindikalni svet izdaja že četrto leto svoje glasilo Informacije 
OSS Koper in Posebne informacije. Z njimi seznanja članstvo s sta
lišči in mnenji, ki se izoblikujejo v delu sindikata, često pa je v 
prispevkih nakazoval tudi nekatere rešitve. Informativna dejavnost se 
je zadovoljivo razmahnila zlasti, ko je naše predsedstvo lani junija 
imenovalo petčlanski uredniški odbor.

Lani je OSS izdal 18 Informacij in 2 Posebni informaciji, letos pa 
je izšlo do konca oktobra 12 Informacij in 13 Posebnih informacij. 
Letos je bilo težišče informiranja na posebnih informacijah, ki obrav
navajo tematsko samo eno področje ali problem. Osnovne sindikalne 
organizacije in drugi so tako prejeli skoraj vsake 14 dni naša obve
stila. S tem se je polagoma ustvarilo tesnejše sodelovanje med osnov
nimi sindikalnimi organizacijami in obalnim sindikanim svetom, saj 
so bile osnovne sindikalne organizacije tekoče seznanjene o naši de
javnosti. Omenimo naj še, da smo v zadnjih letih zelo tesno sodelovali 
tudi z uredništvi Dela, Primorskih novic, Delavske enotnosti, Radia in 
televizije, ki so često objavljala prispevke iz življenja in dela sindi
kata, tako da se je lahko tudi širši krog občanov seznanil z našimi 
stališči.

Zaščitna vloga sindikata
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Po 16. členu temeljnega zakona o 
delovnih razmerjih lahko sindikalna 
organizacija delavca, če ta zahteva 
ali privoli, tudi zastopa pri uveljav
ljanju pravic iz delovnega razmerja v 
predhodnem postopku in v po
stopku pred sodiščem in ne samo 
pravno svetuje. Po ugotovitvah naše 
pravne posvetovalnice člani sindi
katov ne iščejo pravne pomoči v 
okviru osnovne sindikalne organi
zacije, pač pa se vselej obrnejo po 
pomoč na obalni sindikalni svet. 
Število primerov, ki jih obravnava 
naša pravna posvetovalnica, ter te- 
žina problemov, ki jih rešuje, daje 
naši službi polno zaupanje ter pra
vico, da še nadalje obstaja.

Obalni sindikalni svet Koper in 
pravna služba se ne moreta strinjati, 
da se v osnutku zakona o odvet
ništvu odvzema tem službam skoraj 
vse pravice. Podpiramo sklep razšir

jene seje predsedstva republiškega 
sveta ZSS z dne 21. 9. 1971, naj bi 
se v zakonu uredil status pravnih 
posvetovalnic tako, da bi smele te 
zastopati stranke v predhodnem 
postopku in sicer v vseh zadevah iz 
samoupravnih in delovnih razmerij 
kakor tudi glede socialnega zavaro
vanja in stanovanjskih vprašanj, ki 
so povezana z delovnim razmerjem. 
Pričakujemo, da bodo pravne po
svetovalnice le dobile pravo mesto v 
tem zakonu, saj odigravajo zelo 
pomembno vlogo zaščite delavcev v 
zadevah, ki so v neposredni zvezi z 
delom.

Ker je število delavcev, ki se obra
čajo na pravno posvetovalnico, 
vedno večje, je obalni sindikalni svet 
sistematiziral s 1. 1. 1971 delovno 
mesto diplomiranega pravnika, kot 
zunanja sodelavca pa delata še dva

O najnižjefl 
osebnem , 
dohodku (Na,

Jnbgc
Hitro naraščanje cen vpliva ,tot)le

povečanje življenjskih stroškov,/ ^ 
jih zlasti občutijo delavci z nirf1! "
osebnimi dohodki. Obalni sindi»nen
svet je izdelal analizo, kako v.^poc
lovnih organizacijah uresničufjlijj,
stališča sindikata o najnižjem 
nem dohodku. O teh podatki!1 L iea
obalni svet razpravljal na plena^Ste 
seji letos junija in sprejel nasledrj(1mo\:
stališča:

„Nujna sta stabilizacija 
darstva m umiritev gibanja zivip ., J™ 
skih stroškov. Neurejenost tegaP^„N 
vzroča vedno slabši osebni in (Medg i 
beni standard delavcev, zlasti

i nizkimi osebnimi dohodki, 'Ti:,j |w]UČ]še posebej velja za naše izrazito 
ristično območje, ki ima zelorat'j3 ol 
maloobmejni promet, kar vpliva jlatui
višjo raven cen na drobno v trgovk u , 
in na velik del osnovnih storitev1 
prebivalstvo. Ji!.'

Plenum obalnega sindikalneMkšr 
sveta in člani sindikata na obalofrong 
območju odločno podpirajo stalis% . 
letošnje junijske seje predseds1' 
republiškega sveta ZSS o vprašam^O 
stabilizacije in življenjskega sOTsev 
darda delavcev. nfl!'ov-

Najnižji osebni dohodek 
dinarjev, ki ga je našim delovUR. . 
organizacijam priporočil obalni 
dikalni svet že dne 22: 12. l9'Wle 
predstavlja zdaj že skoraj spodnfo 
mejo življenjskega minimuma. .^Tlttalj 
no je zato, da sindikati še bolj “k ■ 
sledno vztrajamo - stalno, odloc? !‘ 
in v vseh sredinah - pri tej najnfr1« 
dopustni postavki, tako da bo CTlo 
vsod uresničena najpozneje do ^ tapj

fltfiČtl12. 1971.
Kot vidimo, so si sindikati “A” 

nenehnem narašanju življenjsl*. UIr 
stroškov prizadevali, da se popr^nc
tudi najnižji osebni dohodek. 
ničevanje teh stališč pa ne more bVj, 
zgolj administarativen ukrep v dv 
lovni organizaciji, na kar je plenUJL 
posebej opozoril, pač pa zahK™Sn 
študijsko delo, kako z ukrepi dosef
tako stopnjo produktivnosti, da b,, , 
lahko vsak delavec zaslužil najniaj0! r
1.000 dinarjev ob normalnem >zP°!,P3p 
njevanju delovnih nalog in v redn®p0(j 
delovnem času, t. j. v 42-umem d6! 
lovnem tednu.

ten

Kadrovsko vprašanje postaja * 
leta v leto vedno pomembnejše,SJ) 4 
bodo gospodarski razvoj obalne?1 , 
območja, sodobna tehnika in tehn0'^ 
logija in vedno večja konkurenca n3^ 
tržišču proizvodov in storitev zahtftL, 
vali od delovnih organizacij, 
bodo zaposlovale^ vedno več str0'!|js 
kovnih delavcev. Če ob tem še up°'j,p( 
števamo, da smo med najhitreje raZ j^ 
vijajočimi se predeli v Sloveniji, f ^ 
razumljivo, da se bodo potrebe ppjlaj 
strokovnih delavcih, ki so že
velike, še znatno povečale. Že dan?' 
manjka na obalnem območju v6i:|lei
kot 1.700 kvalificiranih delavcev. pt 

V sindikatih smo se zavzemali,111 ne
bi postala kadrovska politika de1 sk 
poslovne pohtike ter da bi zavZ^" na 
mala pomembno mesto v progranhi! sp 
delovnih organizacij. Prizadevaj) Ta 
smo si, da bi delavski sveti postal' p, 
dejanski nosilci kadrovske politik5‘se
in da bi vodenje kadrovske politik5 
postalo javno. Pri tem smo podpiraj 
prizadevanja, da je potrebno bol) 
smelo vključevati tudi na odgovot; 
nejša delovna mesta mlade ljudi, k1 
so strokovno sposobni in ta mesta 
voljni sprejeti.

V sindikatih smo še posebej zai)1' 
teresirani za dobro delo kadrovska1
služb, ker delujejo tako na področj11 
kadrovske politike v ožjem pomen11 p
besede (kadrovanje, štipendiranje,; — »----- ■ N - J!-----od'

diplomirana pravnika. Pred tremi 
leti smo sklenili pogodbo z odvet
niško pisarno pri republiškem svetu 
ZSS in s tem članom omogočili kva
litetno zastopanje na sodiščih. Poleg 
tega daje odvetnik vsako prvo in 
tretjo soboto v mesecu v Kopru in 
Piranu brezplačno pravno pomoč 
delavcem, seznanja pa jih tudi s sta
njem njihove pravdne zadeve.

Za delo pravne posvetovalnice in 
brezplačno odvetniško pomoč, ki jo 
obalni sindikalni svet zagotavlja čla
nom sindikata, je bilo v zadnjih 
dveh letih porabljenih 43.563,90 
din. To obliko konkretne pomoči 
članom sindikata kaže še nadalje 
organizacijsko in strokovno izpo
polnjevati (pravna posvetovalnica v 
Izoli in Piranu bo verjetno kmalu 
morala delati dvakrat na teden, večji 
stik pravnikov z delovnimi organi
zacijami itd.).

izobraževanje itd.) kot tudi na po" 
ročju skrbi za človeka ter njegova1 
delovnih in življenjskih pogojeV; 
Zato smo že v letu 1970 pristopili15 
povezovanju vseh strokovnih delaV' 
cev v kadrovskih službah obalnega 
območja (sekcija kadrovikov Prl 
OSS, Društvo varnostnih inženirjev
in tehnikov, Društvo racionalizatof; 
jev in izumiteljev itd.), da bi z nji"11
skupno obravnavali in reševali p1") 
bleme in si medsebojno izmenjava" 
izkušnje.

Sindikati smo si tudi prizadevali, 
da bi postalo izobraževanje ena iZ' 
med najpomembnejših opredelitev 
dela v delovnih organizacijah. Prl 
tem gre za čim širše štipendiranje 
otrok in mladine, za poblogljeno 
dopolnilno izobraževanje delavcev 
na delovnih mestih, vsebinsko do
polnitev pripravništva itd.

Izobraževanje v delovnih organi
zacijah je del dolgoročne pohtike 
delovne organizacije ter jo morajo 
delovne organizacije uskladiti z in
vesticijskimi programi. Ob sredstvih 
za nove investicije je nujno določiti 
tudi del sredstev za reševanje ka
drovskih vprašanj.
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IZ OBALNIH SINDIKATOV

Uspešno premagane 
mnoge čeri

Nadaljevanje s 1. strani)
~ I v tem marljivem kolektivu 
liva bolj strpno razrešujejo 
cov, j °lerne, kot so jih prej.“

" Ob tako uspešno zastav- 
frem delu obalnih sindikatov 
l^ujffPodročju spremljanja razvoja 
i os(Cj°upravljanja se ponuja še 
kit1 Pednje vprašanje: Katere čeri 
e!'‘L ste še morali premagati, da bi 

^^upravljanje dobilo še večjo 
g°s(ji ■aV° v vseh delovnih organi- 
ivlj«^ClJah slovenske obale? 
g^5ij”^ismo še rekli zadnje be- 
del»'.a-eLna tem področju. Skupina 

sodelavcev zdaj v 35 
t® ijj nih delovnih organizacijah 
iva"^ °bali analizira spremenjene 
3oV\'Ute *n dru8e interne akte, če 
tev uglajeni z ustavnimi amand- 

edaU'' ^e<ieti hočemo namreč, 
'J bsne pristojnosti imajo v po- 
ajiš^^nih podjetjih kolektivni 
dsly individualni izvršilni organi, 

0 je s statuti urejeno raz-, 
s L evanje stanovanjskih proble- 

1,oC'.P°sebej nas zanima, kdo 
'vrfuuča o dodeljevanju stano- 
VtS 'n kriterije so si po-
>dnm^eZne delovne organizacije za 
'rjuh lzbrale. Želimo, da bi nam ta 
j dj? . a odgovorila tudi na vpra- 

kako so urejena nadome-

lize uprta še posebej v delovne 
enote tako imenovanega zdru
ženega dela bodisi delovnih 
organizacij, ki-imajo sedež na 
obali, ali drugje po Sloveniji in 
Jugoslaviji. Želimo namreč do
seči, da bi v delovnih enotah 
združenega dela samoupravlja
nje dobilo enako veljavo, kot jo 
ima že marsikje na nivoju ma
tičnih podjetij."

— Mimo teh vas čakajo ver
jetno še mnoge druge naloge?

„Še naprej bomo spremljali 
izvajanje stabilizacijskih progra-

ftloh

urejena nadome- 
za čas bolezni, regresi in

vse, kar zadeva standard

Želja, da bi v Kopru zgradili sodobno blagovnico, je bila glavni vzrok, da so se v začetku leta 1969 združila tri 
trgovska podjetja z obalnega območja v današnje podjetje SOČA Koper. Z združitvijo sredstev in moči je SOČA v 
manj kot v treh letih dosegla take rezultate, da je lahko lastne investicije povečala za dvainpolkrat v primerjavi z 
naložbami takratnih treh manjših podjetij, osebne dohodke zaposlenih pa ,,popravila" za 44 %. Tako se SOČA Koper 
po uspešnosti poslovanja uvršča že med najboljša trgovska podjetja v Sloveniji. Pred dvema mesecema pa je bil 
izpolnjen tudi najvažnejši cilj združevanja, saj so že izročili namenu novo blagovnico, ki ima v treh etažah 3800 
kvadratnih metrov površin. Skupni stroški so dosegli 14 milijonov dinarjev, od tega je znesel 1,9 milijona din samo 
komunalni prispevek. Sicerpaje SOČA za to gradnjo vložila kar polovico lastnih sredstev! V

ŽIVLJENJSKA NUJNOST
Obalni sindikalni svet in 

njegovi organi so večkrat raz
pravljali o mestu in položaju 
delavcev v integriranih eno
tah, tako na primer predsed
stvo dne 23. 4. .1970, ko je 
sklenilo:

Pri integracijskih procesih 
na obalnem območju mora
mo izhajati iz stališč, da pod
piramo vse integracijske tež
nje kot tudi tesnejše poslov- 
no-tehnično sodelovanje. Pri 
tem pa vztrajamo, da mora 
temeljiti vsaka integracija na 
zdravih ekonomskih osnovah 
in dolgoročnih interesih de
lovnih ljudi, v integriranih 
enotah zaposleni delavci pa 
morajo imeti vse gospodar
ske in samoupravne pravice, 
ki jim pripadajo po zakon
skih predpisih.

Ta sklep je bil izhodišče 
za vsa obravnavanja, ki so jih 
imeli sindikati na obalnem 
območju bodisi ob integra
cijskih gibanjih ali ob razpra
vah o meštu in položaju de
lavca v integrirani delovni 
organizaciji.

O VARSTVU PRI DELU IN DRUŽBENEM STANDARDU ZAPOSLENIH GOVORI JANEZ ŠUBIC, PREDSEDNIK 
OSNOVNE SINDIKALNE ORGANIZACIJE LUKE KOPER____________________________

»Sami in z družbeno pomočjo«

delavcev. Tabela- 
teh ugotovitev

f.aPoslenih 
j C pregled
'uAeIr'0 Posred°vali že na konfe- 
U,.^' Celotna analiza pa bo za- 
bicJ, ena predvidoma januaria 
dModnje leto."

" Boste tudi ukrepali na 
Sn°vi ugotovitev analize?

1 tY 'Vse delo bi bilo zaman, če 
polh1 rezuBati analize ostali le na 
letfj/Pkju. Pozitivne rešitve z vseh 
der0dročij, ki sem jih omenil, 

°mo skušali na najbolj prime- 
I 11 način posredovati vsem de
dnim organizacijam, ki so 
®maj na začetku poti pri raz
umevanju celotne problematike 
Področja socialne varnosti sle
dnega zaposlenega. Naša po
lnost bo prav na osnovi ana-

Tfliomil JAVORŠEK, predsed
nik Obalnega sindikalnega sveta 
Koper *

mov v delovnih organizacijah, 
kako uresničujejo samoupravne 
sporazume o delitvi dohodka, 
borili se bomo proti socialni 
diferenciaciji, pogledali po pod
jetjih, kakšni so delovni pogoji 
in kako je z varnostjo pri delu. 
Razen tega bomo spremljali in 
spodbujali integracijske procese 
v najrazličnejših panogah go
spodarstva na našem območju. 
Ne bomo pa pozabili tudi na 
uvrščevanje sindikalne organiza
cije, kajti na vseh toriščih dela 
moramo dobiti še večjo ve
ljavo." M. ŽIVKOVIČ

Z ozirom na značaj in pogoje dela 
se luke in rudniki srečujejo s soraz
merno najtežjimi problemi v zvezi z 
organizacijo ustreznega varstva pri 
delu, glede na pogoje gospodarjenja 
pa z velikimi težavami izboljšujejo 
družbeni standard zaposlenih. Kako 
je s tem v Luki Koper? Odgovarja 
predsednik osnovne organizacije sin
dikata JANEZ ŠUBIC:

„Po podatkih, s katerimi razpola
gamo, se na Reki, v našem naj
večjem pristanišču, letno poškoduje 
pri delu okoli 1000 delavcev. V 
prvih letih je bil problem poškodb 
pri delu zelo akuten tudi pri nas v 
Kopru, saj se je tako ali drugače po
škodovalo do 40 % delavcev. Od leta 
1964 dalje, ko se s problematiko 
varstva pri delu bolj načrtno in stro
kovno ukvarjamo, se je število po
škodb zmanjšalo za polovico. V pri
merjavi z drugimi gospodarskimi pa
nogami je to še vedno veliko. Vzro
ka sta dva:

— v naši luki delajo delavci iz vse 
države: številnim manjka delovnih 

, izkušenj. Mnogim med njimi pa je 
delo v luki prva zaposlitev. Ti de
lavci seveda niso usposobljeni za 
opravljanje luških manipulacij. Za

razliko od nas .imajo razvite države 
organizirano sistematično izobraže
vanje luških delavcev,

- izredno visoka ftuktuacija lu
ških delavcev. Značilen je podatek, 
da je bilo med vsemi, ki so se pri 
delu v koprski luki poškodovali v 
lanskem letu, polovica takih, ki so 
bili pri nas zaposleni manj kot leto 
dni.

Če hočemo zmanjšati število po
škodb pri delu, moramo torej naj
prej razrešiti navedena problema.

Organizirati strokovno usposab
ljanje luških delavcev niti ni tako 
težka naloga. Vendar je treba še 
pred tem odpraviti ali vsaj omihti 
tluktuacijo. Podjetje namreč ne 
more šolati delavca, ki potem v krat
kem času odide drugam.

Če ob vsem tem tudi proble
matika družbenega standarda ne bi

škim domom
menzama s toplo hrano, 

in —“

180 ležišči, dvema 
sodobnimi 

garderobami in sanitarijami itd. V 
pripravi je petletni program stano
vanjske izgradnje. V najkrajšem času 
bomo odkupili stavbo, v kateri bodo 
našle prostor rekreativne dejavnosti.

Vsemu navkljub pa imamo danes

še 230 prošenj za stanovanja. Samo 
za zadovoljitev trenutnih potreb bi 
potrebovali 250 milijonov din. To
likšnih sredstev Luka Koper sama ne 
bo mogla zbrati. Menim, da bi bila v 
zvezi s tem in v sedanjem trenutku 
bolj kot kdajkoli prej nujna pomoč 
širše družbene skupnosti."

Primanjkuje delavcev
°2ar^nJ* dve leti sta pokazali, daje 

1,3oi)1 hitrejšega razvoja in tudi
te'n. Ponovnern oživljanju ekstenziv- 

gospodarjenja prišlo do ob- 
°ter,n»ga pomanjkanja delavcev.
0 en razv°j nekaterih panog go- 
7 iOhai stva ^ družbenih služb na 
^ Soii ■m območju zato spet po- 
l0 iavJ(Uje precej večje zaposlovanje de- 
■l' Sty. ?V; tako da je samo go- 
’■ tJojdarstvo, kot je videti iz prijav, 
c le. ,oovalo v začetku letošnjega

DH,, ^ar .2834 novih delavcev (brez 
a Lf^vrdkov), med njimi kar 1192 
:l st^miciranih delavcev. Teh pa že 
• na 5?J ni moč dobiti niti pri nas niti

1 sPre' m območiu Primorske. Zato 
i if^majo delovne organizacije de- 
j c? iz drugih republik, prevsem na 
: ie, ni zahtevna delovna mesta. Po-

DiikIm Ve''ko delavcev iz drugih re- 
i je “nk (v minulem letu kar 2061) se 

na našem območju zaposlilo v 
dveh letih, ko se je zelo po- 

sehaa gradbena dejavnost in za- 
2 aa storitvena obrt in ko je luka 

atn0 razširila obseg poslovanja. 
DnKri 0Vanje delavcev iz drugih re- 
n .°nk bo tako v prihodnje skorajda 

“bežen izhod, da bo obalno go
zdarstvo še nadalje razširjalo svojo

Pr0“v°dnjo-
n(j ub temu, da na obali na sploš- 
I Pthnanjkuje delavcev, pa v neka- 
(j*n delovnih organizacijah nale- 

° tudi na težnje, da bi zaradi pre
veritve proizvodnje odpustili de- 
^ c®> hkrati pa imajo del svoje pro- 

ndnje vezane na zunanje koope- 
te za taka dela, ki bi jih lahko 

slu"i ^li d°ma- Take težnje so za- 
ji zde in še zaslužijo vso pozornost 
kot a*ne organizacije v podjetju 
V tudi obalnega sindikata. Vsem 

Kdn pojavom se moramo odločno 
Preti in zahtevati, da se prven- 

eno zagotovi delo lastnim delav- 
m. Nesprejemljiva so utemelje
na, da je sodelovanje s koope- 

bv h11! cencjše kot pa lastna pro- 
odnja, ki jo bremeni vrsta druž- 

beU!h dejatev.
Naša stališča do teženj delovnih 
ganrziieij, ki poskušajo probleme 

^Podarstva reševati enostavno z 
uPuščanjem delavcev, so prav taka, 

nk-smo j'h sprejeli na ustanovnem 
,Dcnem zboru leta 1967. Odpu- 

anje delavcev je lahko le skrajno 
le k Vo ^ nanj j® mog°de pristati 

1 ko so bile izčrpane vse možnosti

in ko sta bila izpolnjena naslednja 
pogoja: izdelana analiza o položaju 
in nadaljnjem razvoju delovne orga
nizacije in napravljen pregled stro
kovne usposobljenosti, socialnega 
položaja odpuščenih delavcev in nji
hovih družin ter program kon
kretnih ukrepov za zaposlitev v dru
gih delovnih organizacijah, more
bitne prekvalifikacije itd.

Delni vzroki odpuščanja so, kot 
vse kaže, v samih stabilizacijskih 
ukrepih, ki so omogočili bolj

ekstenzivno kot intenzivno zapo
slovanje. Poleg tega so še vedno bolj 
redke take delovne organizacije, ki 
imajo izdelane pravilnike o siste
mizaciji delovnih mest in točno do
ločeno število zaposlenih. Delovne 
organizacije zato često zaposlujejo 
večje število delavcev, kot bi jih v 
resnici potrebovale, kar se je navse
zadnje pokazalo v zadnjem letu kot 
celo primerno, saj so lahko pre
meščali delavce z nekaterih delovnih 
mest na druga, ekonomsko bolj 
upravičena. ' J

bila izredno pereča, bi najbrž laže 
razvozlali ta, specifično naš gor
dijski vozel.

Navzlic temu, da je koprska luka 
potrebovala ogromna sredstva za 
lastno izgradnjo in jih še potrebuje, 
vseeno lahko trdim, da smo se ved
no zavedali, da moramo zgraditi 
čimveč stanovanj in ostalih ob
jektov družbenega standarda. Danes 
razpolagamo s 146 stanovanji, z lu-

Oderuška »mati zemlja«
Delamaris Izola v boju z večnim stanovanjskim problemom

SPODBUDA
Predsednika tovarniške orga

nizacije sindikata v industriji 
motornih vozil TOMOS Koper 
LUCIJANA VEVRA smo vpra
šali, kaj bo uresničevanje samo
upravnega sporazuma podjetij 
njihove stroke konkretno pome
nilo za delovno skupnost To
mosa. Odgovoril je:

„V procesu nastajanja našega 
sporazuma je bilo veliko nejas
nosti, nasprotij in nesporazu
mov. Ker smo v predlog našega 
sporazuma zapisali višje kalkula- 
tivne osebne dohodke, kot pa so 
določeni s splošnim družbenim 
dogovorom, smo se ,skregali* 
celo z RO sindikata delavcev 
industrije in rudarstva. Kako se 
je ta ,spor* razreševal, najbrž ve
ste. Dejstvo je, da je sindikat 
končno dal soglasje k takemu 
predlogu sporazuma, kot smo ga 
nazadnje predložili in ki, kot re
čeno, računa z višjimi kalkula- 
tivnimi osebnimi dohodki.

Hkrati s tem, ko smo si iz
borili višje kalkulativne osebne 
dohodke, pa smo si prostovoljno 
naložili tudi precej večje breme! 
Močno bomo namreč morali 
povečati produktivnost, če 
bomo želeli ustvarjati tak doho
dek, na podlagi katerega bi lah
ko tudi izplačevali zaslužke v 
višini, kot bi jih določevali kal- 
kulativni osebni dohodki in pa 
vsakokratni faktor stimulacije. 
Menim, daje naloga vseh subjek
tivnih sil v tovarni, da podprejo 
prizadevanje v tej smeri. 4300 
članom naše delovne skupnosti 
namreč ni in tudi ne more biti 
vseeno, ali se bomo ob izvajanju 
sporazuma v vseh ozirih izkazali 
kot dobra in rentabilna organiza
cija, ali pa kot podjetje, ki caplja 
za razvojem in ne more zaposle
nim nuditi niti tistega, za kar se 
je ves čas borilo: višjih startnih

zaslužkov, da bi po tej poti laže 
spodbujali večjo produktiv
nost."

Razen pričakovanja na potrdi
tev samoupravnega sporazuma 
pa je za delovno skupnost indu
strije TOMOS bil zadnje čase 
najbolj zanimiv odgovor na vpra
šanje, kako bodo samoupravni 
organi odločili glede samopri
spevka za dograditev bolnišnice 
v Izoli in ki naj bi ga vsi zapo
sleni plačevali v višini enega od
stotka od bruto osebnega do
hodka v naslednjih petih letih.

„Glede tega bi pravzaprav 
morali razpisati referendum, 
vendar ga nismo, ker smo raču
nali z razumevanjem naših ljudi 
za skupne potrebe," je dejal 
Lucijan Vevre. „Zato nas toliko 
bolj veseli, da so ljudje pozdra
vili odločitev delavskega sveta, 
da samoprispevek začnemo pla
čevati takoj in da s tem damo 
zgled tudi drugim kolektivom, 
da ne kaže zavlačevati in zaradi 
formalnih vzrokov podaljševati 
postopka takrat, kadar gre za 
razreševanje nujnih skupnih po
treb. Trdim pa, da sploh ne 
more biti razprave o tem, ali po
trebujemo prostornejšo in bolje 
opremljeno bolnišnico na našem 
območju, saj je odgovor lahko 
samo pritrdilen!"

Kombinat živilsko predelovalne 
industrije DELAMARIS Izola je ob 
dobrih gospodarskih rezultatih že 
prebrodil krizo, ki je trajala več let 
in zaradi katere so tudi razreševanje 
stanovanjskih problemov zaposlenih 
skoraj povsem odložili na ..boljše 
čase". Zdaj, ko lahko računajo s 
tem, da bi v stanovanjsko gradnjo 
ob koncu tega ali na začetku nasled
njega leta vložili okrog 2,4 milijona 
dinarjev lastnih in bančnih sredstev 
ter s tem denarjem začeli z načrt
nim razreševanjem nakopičenih sta
novanjskih problemov, se nad njiho
vimi hotenji spet zgrinjajo črni 
oblaki.

Zakaj zaskrbljenost in pesi
mizem? Odgovarja poslovni sekre
tar kombinata DELAMARIS TO
MAŽ PAVLETIČ:

..Računali smo s tem, da bi z raz
položljivimi sredstvi po daljšem času 
spet enkrat zgradili nekaj najemnih 
stanovanj, predvsem pa ljudem po
magali pri gradnji ali adaptacijah hiš 
ali stanovanj. Žal se je izkazalo, da 
smo hoteli storiti več, kot pa je de
jansko možno. Z ene strani je prak
tično nemogoče pomagati s krediti 
za adaptacijo starih hiš, v katerih ži
vijo naši ljudje, ker je večina teh 
stavb formalno še vedno last italijan
ske države. Za te namene niti ne bi

potrebovali veliko sredstev, bi pa 
razrešili ali vsaj ublažili veliko stano
vanjskih problemov.

Ostaja nam torej le izbira, ali naj 
več vložimo v zasebno ali pa v blo
kovno gradnjo. Zaradi številnih 
vzrokov je gradnja individualnih hiš 
cenejša od blokovne, saj - razen 
drugega - ljudje vložijo veliko last
nega dela. Toda: izkazalo seje, dav 
Izoli in ožji okolici ni dosegljivo no
beno, kolikor toliko ceneno zem
ljišče, ki bi bilo primerno za organi
zirano gradnjo invidualnih hiš. Še 
pred meseci so na občinski skup
ščini v Izoli govorili o komunalno 
urejenih zemljiščih, ki so veljala 
okoli stotaka za kvadratni meter. 
Danes je ta številka precej, precej 
višja.

Zaradi tega se bomo bržčas mo
rali odločiti za blokovno gradnjo, 
saj je mati zemlja res postala ode
ruška. To pa pomeni, da bomo z 
istim denarjem razrešili manj proble
mov. Samo prošenj za stanovanja in 
kredite pa imamo več kot sto . ..

Ce je boj s stanovanjskimi pro
blemi večen, pa smo eno bitko letos 
vseeno dobili: deset nekdanjih bor- 
cev-članov naše delovne skupnosti - 
je dobilo stanovanja. Sicer smo kas
no izpolnili svoj dolg, toda izpolnili 
smo ga!"

Premalo stikov
Ladje bi lahko primerjali z displo- 

ciranimi obrati v posebnem polo
žaju. Glede na značaj njihovega dela 
namreč niso lahko dosegljive, oziro
ma vsaj ne tako pogosto, kot bi že
leli. Matična podjetja vzpostavljajo 
vezi z njimi le po radijskih valovih, s 
telegrami in pošto, medtem ko so 
osebni stiki s pomorščaki bolj ali 
manj izjemni, čeprav bi tudi bili 
potrebni, marsikdaj celo nujni. Zgo
voren je podatek, da imamo tudi v 
naši trgovski mornarici ladje, ki že 
leta niso zaplule v domači pristan, 
njihova posadka pa se je. medtem - 
v približno enoletnih razmakih - 
celo po večkrat zamenjala, vsakič v 
drugi tuji luki.

Glede na vse to niti najmanj ne 
preseneča, da se v pomorskih pod
jetjih srečujejo z velikimi težavami 
pri organiziranju in usmerjanju tako 
samoupravnega kot tudi političnega 
dela ter da ob najboljši volji zelo 
težko pomagajo pri reševanju po

vsem človeških problemov pomor
ščakov. Vprašanje tudi je, kaj bi ob 
opisanih razmerah sploh lahko sto
rili za izboljšanje razmer. Podpred
sednik sindikalnega odbora Splošne 
plovbe iz Pirana MILAN ŠEMRL o 
tem meni naslednje:

,,S temi problemi se naše pod
jetje, še posebej pa sindikalni odbor, 
ukvarja že dalj časa. V naš delovni 
program smo že vključili nalogo, da 
je treba doseči čim boljšo rešitev 
problema povezave ladij z vodstvom 
podjetja z ene ter boljšo informativ- 
nost kolektiva z druge strani. Sindi
kalni odbor meni, da za to potrebu
jemo posebno delovno mesto, to je 
celega človeka, ki bi prevzel to 
odgovorno nalogo in skrbel za prist
nejšo povezavo ladij z vodstvom 
podjetja, za boljše obveščanje ladij
skih kolektivov in bi v okviru mož
nosti skrbel še za povezavo osred
njih družbeno političnih organizacij 
podjetja z ladjami. Čeprav naš pred

log pomeni, da bi se morala pove
čati administracija, sindikalni odbor 
upa, da bodo samoupravni organi 
predlog sprejeli, saj bi se dobro delo 
na tem področju kmalu poplačalo 
in tudi obrestovalo. Ni namreč vpra
šanje, ali se ali pa se pomorščaki 
morda tudi ne zanimajo za politiko, 
za samoupravljanje, za poslovanje 
ter za rezultate njihovega dela. Njih 
vse to zanima. Na tem pa je sindi
kalni odbor zasnoval tudi svoj pred
log, na katerem bo tudi vztrajal vse 
dotlej, dokler ne bo uresničen."

Gradivo o dejavnosti Obalnega 
sindikalnega sveta Koper pripra
vila Ciril KOPRIVEC in Marjan 
HODŽAR. S predstavniki ko
lektivov se je pogovaijal naš no
vinar Milan GOVEKAR. Po
sebno izdajo uredila Nena 
LUZAR
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IZ NAŠE DRUŽBE

%%%%%%%%

O socialnih
razlikah

Na 3. sejo konference ZKS, ki bo pomembno delovno srečanje, se 
občinske organizacije ZK že intenzivno pripravljajo. Tako so z javno 
razpravo o socialnih razlikah v slovenski družbi, ki bo glavna tema na 
seji konference, pričeli že po vsej Sloveniji. Povsod zbirajo podatke o 
socialnem razlikovanju, na osnovi katerih bi lahko ocenili vzroke 
različnih družbenih negativnih pojavov in sprejeli ustrezne sklepe. 
Občinski komiteji ZK pa pri tem ugotavljajo, daje to delo težko, ker 
so tako v delovnih organizacijah kot v drugih institucijah podatki 
dokaj pomanjkljivi. > •

Najbolj boleče občutijo socialne razlike v odročnih slovenskih 
občinah. Zato organizacije ZK v teh občinah terjajo, da se mora ZK 
odločneje zavzeti za postopno odpravo razlik med razvitimi in manj 
razvitimi območji Slovenije. Izhod iz sedanjih razmer vidijo v večjih 
investicijah za razvoj infrastrukture, investicijah v šolstvo, zdravstvo, 
kulttunoprosvetne namene, šport in rekreacijo kakor tudi v gradnji 
novih proizvodnih obratov, skratka - v policentričnem razvoju Slo
venije.

Tako je tudi komisija za idejne probleme zdravstva in socialnega 
varstva pri občinski konferenci ZKS Ptuj opozorila na vse večje raz
like med razvitimi in manj razvitimi občinami. Eden glavnih razlogov 
za to je po njeni oceni odnos družbe do kmečkega prebivalstva. Po 
podatkih socialnega zavarovanja je v ptujski občini okrog 20 % vseh 
kmečkih zavarovancev starih nad 65 let, podatkov o tem, koliko je 
ostarelih in pomoči potrebnih ljudi pa sploh ni. Kljub temu so kmet
je s pretežno kmetijskih območij mnogo bolj obremenjeni z družbe
nimi dajatvami, kot v razvitih občinah. Iz ptujske občine dela v tujini 
nad 4000 delavcev. Mnoge družine se za stalno izseljujejo. Komisija je 
opozorila še na vrsto škodljivih pojavov na območju Haloz, kjer posa
mezniki ne gradijo le počitniških hišic, ampak prave viničarije s pre
cejšnjimi vinogradniškimi površinami, za njihovo obdelavo pa izko
riščajo tujo delovno silo, ki ni socialno zavarovana,-delavce svojih 
podjetij ali delavce kmetijskega kombinata. Tem delavcem prodajajo 
vino ali jih celo plačujejo z vinom in s tem pospešujejo alkoholizem. 
Ker so med takimi „vikendaši“ tudi člani ZK, leti kritika na celotno 
ZK. Na seji so se dogovorili, da bodo gradivo o socialnem razliko
vanju pred sejo občinske konference dali v razpravo vsem članom. 
Podprli bodo prizadevanja ZK za pospešen ekonomski in socialni
razvoj manj razvitih območij, predvsem pa se zavzemajo za uvelja
vitev solidarnostnega sistema financiranja šolstvavuev souuarnosinega sisicum ailja I vU. kar se V ptujski
občini delno že uvaja. Podobno pot predvidevajo tudi za zdravstveno 
varstvo delavcev in kmetov ter za pokojninsko zavarovanje kmetov.

Ob zahtevi, da bi morali hitreje razvijati odročna področja Slove
nije, si velja zastaviti vprašanje, kdo je za to nalogo najbolj neposred
no odgovoren. Kot je znano, je uresničevanje zakona o pospeševanju 
razvoja manj razvitih zaupano komisiji za manj razvite pri slovenskem 
izvršnem svetu. Kaže pa, da ima ta komisija precejšnje težave, ker ji je 
naložena neugodna naloga: razdeljevati bo morala denar, čeprav bi 
bilo bolje, če bi se temeljiteje ukvarjala s proučevanjem razmer na 
manj razvitih območjih, bila v neposrednem stiku s temi občinami, 
delovnimi organizacijami in drugimi zavodi, sooblikovala razvojno 
politiko, spremljala rezultate novih naložb in podobno. Kriteriji za 
razdelitev denarja bodo vsekakor morali temeljiti na strokovnih ugo
tovitvah, če želimo, da ga bomo smotrno porabljali.

Slej ko prej pa velja, da je razvoj manj razvitih tesno in življenjsko 
povezan s prizadevanjem na teh območjih, z aktivnostjo gospodarstva 
in družbenih dejavnostih. Če si namreč sama območja ne bodo našla 
mesta v gospodarskem in družbenem življenju Slovenije in Jugosla
vije, če si ne bodo prizadevala za uresničevanje svojih nalog, potem 
jim noben zakon ne bo pomagal iz zaostalosti. ^ ^

Socialni ukrepi — da ali m
---------------------------------------------------------------------------- -cu dr

Na rob razpravam o socialnem ločevanju v naši socialistični družbi • Zakaj se ne odločimo 
cialne ukrepe oziroma za oblike pomoči tistim, ki so je najbolj potrebni? # Viri socialnega lo^apoJe 

nja niso v načelu »nagrajevanje po delu«, pač pa na številnih drugih področjih
___________________ ^ ^Pacit
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Zadnje mesece precej razprav
ljamo o socialnem ločevanju, pred
vsem o izvorih socialnih razlik in pa 
o konkretnih pojavih socialnega lo
čevanja v delovnih organizacijah in 
občinah.

Razprave na sestankih samo
upravnih organov, v osnovnih orga
nizacijah sindikata, pa na zborih de
lavcev so vse bolj konkretne in teht
ne. Iz vseh razprav pa pravzaprav 
veje ena sama zahteva - čimprej z 
organizirano družbeno akcijo odpra
viti najpomembnejše izvore social
nega ločevanja v naši družbi.

za izigravanje zakonodaje, za nedo
slednosti, za zlorabe položaja itd.

Na sicer ,,skrite" in drobne izvore 
socialnega ločevanja pa mnogi po
zabljajo. Gre za neenake možnosti 
za predšolsko varstvo otrok, za ne
enake pogoje šolanja otrok (na šolah 
s kombiniranim poukom), pri čemer 
je delu otrok onemogočeno nadalj
nje šolanje, za neenake možnosti za 
dodelitev štipendij itd. Socialne raz
like se večajo tudi na račun mož-

ZAČNIMO
Z UGOTAVLJANJEM 

IZVOROV PREMOŽENJA 
Delavci, zlasti pa starejši sindi 

kalni aktivisti, vedo povedati, da 
smo že nekajkrat doslej razpravljali 
o socialnem ločevanju. Govorili smo 
o izvorih tega ločevanja in se tudi že 
dogovorili za akcijo. Vendar pa je 
ostalo vse samo pri dogovorih ...

Socialne razlike se v naši družbi 
večajo, in kot ugotavljajo na primer 
na Ravnah na Koroškem, so zavzele 
že velik nenadzorovan razmah, tako 
da že povzročajo politične pro
bleme in škodijo ugledu naše samo
upravne socialistične družbe.

Če je že prišlo tako daleč, bi bilo 
treba nemudoma ukrepati. Mnogi se 
zavzemajo za to, da bi vendarle mo
ralo priti do ugotavljanj izvorov pre
moženja, posebej še v tistih pri
merih, ko premoženje močno pre
sega normalne denarne oz. material
ne zmožnosti posameznih občanov. 
In po mnenju udeležencev zadnjih 
javnih razprav o socialnem loče
vanju takih občanov niti ni tako 
malo!

ŠTEVILNI IZVORI 
SOCIALNEGA LOČEVANJA 
Zadnje razprave tudi kažejo, da je 

izvorov socialnega ločevanja v naši 
družbi kar precej. Gre za davčne 
utaje, za privilegije, za korupcijo, pa

nosti oz. nemožnosti reševanja sta
novanjske problematike, itd., itd.

Sicer tudi z nekaterimi sistem
skimi rešitvami socialne razlike še 
bolj poudarjamo. Tako, med dru
gim, enako regresiramo uporabnike 
družbenih stanovanj, tako tiste, kjer 
znaša mesečni dohodek na družin
skega člana 150 oz. 200 dinarjev, 
kot tiste, kjer dosega mesečni doho
dek na družinskega člana 2.000 in 
več dinarjev. Razlike poglabljajo 
tudi nenehno zviševanje življenjskih 
stroškov, ki najbolj prizadenejo tiste 
z najnižjimi dohodki.

ZAKAJ SE NE ODLOČIMO 
ZA SOCIALNE UKREPE?

Že nekaj časa je mogoče ugotav
ljati, da so se občani z najntžjimi 
osebnimi dohodki povzpeli najmanj 
na družbeni lestvici. Vpliv teh ljudi 
je majhen tudi na samoupravne od

ločitve, tako v krajeVni skupnosti, 
delovni organizaciji kot občini. 
Otrokom teh občanov pa je zago
tovljen - v primerjavi z drugimi - 
slabši materialni start v življenje.

Poraja se vprašanje, zakaj se ven
darle ne odločimo tudi v naši druž
bi, v kateri sicer zagovarjamo načelo 
delitve oz. nagrajevanja po delu, za 
socialne ukrepe. Mnogi se zavzemajo 
za uveljavitev nekaterih novih kate
gorij socialnih ukrepov, kot sub
vencij, regresov in draginjskih dodat
kov, ki bi bili najenjeni tistim obča
nom, ki so pomoči družbe najbolj 
potrebni. S tem bi najbolj konkret
no in učinkovito pomagali tistim ka
tegorijam naših občanov, ki so 
gmotno najbolj ogrožene, in neko
liko ublažili tudi socialne razlike. 
Načela nagrajevanja' po delu s tem, 
kot poudarjajo mnogi, na noben na
čin ne bi razvrednotili!

ČIMPREJ PREITI OD
RAZPRAVLJANJA V AKCIJO
Že večkrat doslej je bilo poudar

jeno, da bi bilo treba čimprej preiti 
od razpravljanj o socialnem loče
vanju v akcijo z namenom, da 
začnemo odpravljati izvore teh so
cialnih ločevanj. Izvori socialnih raz
lik so v večini primerov že ugotov
ljeni, prav tako pa tudi konkretni 
pojavi socialnega ločevanja v vseh 
sredinah, kjer občani delajo in ži
vijo. Kjer to še niso storili, bi kazalo 
seveda čimprej.

Verjetno bi bilo prav, ko bi tudi 
osnovne organizacije sindikata, sku
paj z občinskimi sindikalnimi vod
stvi, izoblikovale akcijske programe 
za odpravo socialnega ločevanja oz. 
socialnih razlik. Pri tem ne gre samo 
za znano akcijo 1.000 dinarjev, to je 
za odpravo osebnih dohodkov pod 
1.000 dinarjev na mesec, pač pa še 
za mnoge druge naloge. Gre za večjo 
socialno varnost zaposlenih in za 
večji vpliv vseh kategorij zaposlenih 
na samoupravne odločitve, pa še 
verjetno za marsikaj drugega!

M. L.

Nerazumljivo čakanje
Meseci minevajo od dneva, 

ko je zvezna skupščina sprejela 
ustavna dopolnila od XX. do 
XLI. in ustavni zakon za iz
vedbo ustavnih amandmajev. 
Čeprav pomenijo ustavna do
polnila že dalj časa sestavni del 
našega najvišjega, pravnega akta, 
ni moč opaziti širših prizade
vanj za njihovo uveljavitev v 
združenem delu. Ustavni zakon 
še posebej poudarja, da se do
ločbe XXI. in XXII. amand
maja, ki se nanašajo na pravico 
delovnih ljudi do organiziranja 
temeljnih organizacij združe
nega dela, do pridobivanja in

hirrsT
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delitve dohodka, uporabljajo 
neposredno. Neposredno se 
uporabljajo tudi določila, ki za
devajo upravljanje s sredstvi 
družbene reprodukcije ter pra
vico temeljnih organizacij zdru
ženega dela do njigovega zdru
ževanja. Kljub teku časa, zna
nim in večkrat ugotovljenim 
vrzelim v samoupravni organizi
ranosti združenega dela ni vid
nejših prizadevanj v tej smeri 

Ustavne amandmaje smo 
sprejeli, začnimo jih tudi uve
ljavljati. Ustavni amandmaji: 
niso neki dolgoročen politični 
program, katerega začetek ures
ničevanja je mogoče odlagati v 
nedogled (do nove resolucije, 
do novih plenumov itd.). 
Amandmajev, zlasti tistih o 
združenem delu, nismo sprejeli 
zaradi jasnejše vizije naše daljne 
samoupravne prihodnosti. Z 
njimi težimo poglabljati mož
nosti za samoupravno aktivnost

delovnih ljudi in onemogočiti 
tiste, ki so doslej s svojim ravna
njem ponekod spreminjali 
ustavna določila o samouprav
ljanju v ,,papirnato“ deklara
cijo. Če je poglabljanje mož
nosti in odpravljanje ovir za na
daljnji samoupravni razvoj spo
znani cilj, potem ni kaj čakati. 
Nekateri menijo, daje potrebno 
počakati še sprejetje dopolnil k 
republiški ustavi. Menijo, da 
bodo republiška ustavna dopol
nila bistveno razširila vsebino 
XXI. in XXII. ustavnega 
amandmaja k ustavi SFRJ. 
Toda to so le izgovori, ne pa 
upoštevanja vredni argumenti. 
Dopolnila k republiški ustavi ne 
morejo biti bistveno širša, saj bi 
vsako podrobnejše opredeljeva
nje določil XXI. in XXII. 
amandmaja pomenilo omejeva
nje njihove vsebinske širine. To 
pa je zlisti pomembna okoli
ščina ob neposredni uporabi 
teh določil, ki pomeni, da naj 
jih delavci v združenem delu ne
posredno uveljavijo v svojem 
upravljalskem delu.

Uveljavljanje ustavnih dopol
nil pomeni ukinjanje v javni raz
pravi pred njihovim sprejetjem 
naglasen ih centrov finančne in 
družbene moči, čemur se no
silci teh protiustavnih položajev 
upravičeno upirajo s čakanjem 
in molkom. Ustavna dopolnila 
so močna pretnja njihovemu 
monopolu, oblastništvu in privi
legiju, ki so ga vsa leta samo
upravnega razvoja skrbno varo
vali in samoupravno „barvali“. 
Ali je res v tem temeljni razlog 
zatišja? Kot da smo svoj cilj 
dosegli že s tem, da smo v usta
vo zapisali nekatere samouprav
ne pravice kot neodtujljive! Kot

da nam ustavna zahteva po re
konstrukciji obstoječih odno
sov med organizacijami združe
nega dela, po decentralizaciji 
ugotavljanja in delitve dohodka 
ni razumljiva? Lahko bi našteli 
tudi druge razloge, ki pogoju
jejo molk, ne nazadnje tudi šte
vilne tekoče probleme nelikvid
nosti, ki vse bolj razširja svoj 
negativni vpliv tudi na sloven
skem gospodarstvu.

Menim pa, da je pri nas in za 
nas Slovence, kar zadeva počas
nost v uveljavljanju ustavnih do
polnil, najpomembnejši razlog — 
rok! Rok, ki bi nas obvezoval 
nekaj dograditi, dopolniti ali 
spremeniti. Rok, ki bi sprožil 
živahno izmenjavo razmišljanj, 
idej o praktični uveljavitvi 
ustavnih dopolnil. Rok, ki bi 
obvezoval vse subjektivne sile, 
da ustavna dopolnila postanejo 
čimprej nova vsebina v odnosih 
znotraj združenega dela. Rok, 
ki smo ga vajeni kot spremlje
valca vsakega dela. Dogovorimo 
se zanj, da ne bo nepotrebnega 
čakanja.

Od uresničevanja ustavnih 
dopolnil prve faze zavisi tudi 
celotna druga faza ustavnih 
sprememb. Ce delavec ne bo 
organiziran v temeljni organiza
ciji združenega dela na način, ki 
mu bo omogočal neposreden 
vpliv na odločanje o delitvi 
dohodka, vpliv na celotno cir
kulacijo sredstev družbene re
produkcije itd., potem se zde 
vsa dosedanja hotenja napraviti 
skupčinski sistem bolj samo
upraven, vanj učinkoviteje vgra
diti samoupravni interes delov
nih ljudi, neuresničljiva. Ustrez
na organiziranost, stopnja de

lavčeve samoupravne participa
cije, pogojuje tudi njegovo delo
vanje v širši družbeni skupnosti. 
Dokler bo delavcu odtujen nje
gov dohodek v podjetju ,ali za
vodu, dotlej ne bo neposredno 
zainteresiran za racionalnejše 
trošenje tistega dela dohodka, s 
katerim zadovoljuje svoje skup
ne potrebe in ki ga soustvarja. 
Dotlej mu bo odtujen celoten 
proces družbene reprodukcije. 
Saj je nezainteresiranega najlaže 
razlastiti njegove pravice, dolž
nost pa spremeniti v geslo neke 
politične zavesti.

Sprejetje ustavnih dopolnil je 
zahteva prakse, zahteva delav
cev, združenih v delu. Ne čakaj
mo na rešitve „od zgoraj", mar
več skladno s svojo zahtevo po 
njihovem sprejetju pristopimo 
tudi k njihovemu uveljavljanju. 
Le interes in organizirana akcija 
neposrednih, proizvajalcev bo 
pretrgala nerazumljiv molk in 
nerazumljivo čakanje. Le tako 
zastavljena akcija bo sprožila 
politično in strokovno razčle- 
njanje ustavnih dopolnil in nji
hovo soočanje s specifičnimi 
okoliščinami delovanja vsake 
dislocirane enote, delovne eno
te s širšim ali ožjim samouprav
nim statusom. Tisto, kar smo že 
večkrat spoznali kot nesamo- 
upravno kot nestimulativno ali 
kot krivično, imamo možnost 
neposredno spreminjati, od
pravljati. Samoupravljanje in 
gospodarjenje ne smeta biti več 
dva ločena pojma. Dohodek, 
družbeno in osebno materialno 
blagostanje v veliki meri zavisi 
od naše akcijske moči združe
vati gospodarjenje s samouprav
ljanjem v samoupravno gospo
darstvo, v samoupravno družbo,.

ki bo vedno znova odkrivala 
novo moč za hitrejši družbeni 
in materialni razvoj.

P. T.

Minuli teden se je v 
Kranju končal petdnevni 
seminar o organizaciji i*19 $1 
urejanju ofsetno tiska- 
nega glasila delovne skup- ^ 
nosti. ki ea ie v hotelu L ^0rrnosti, ki ga je v hotelu , 
Creina pripravila tam- ,j, 
kajšnja delavna univerza. ain«
„Tomo Brejc". Med 20 Jusa
udeleženci iz vseh prede- .je < 
lov Slovenije jih je bil° *• 
kar pet z našega obalnega i š; 
področja. Med praktik- j, dv 
nim delom seminarja so, okr 
udeleženci v celoti uredil1 r tezr 
in izdali študijsko šte- etn 
vilko svojega ofsetno ti- Juago 
skanega glasila „Semina- r^agc 
rist". Tlstl

Seminar je imel izra- °kal, 
žito aplikativen in prak
tično uporaben namen- 
Udeležencem je orno- 9 IV 
gočil v celoti spoznati y ( 
organizacijo in urejanje tniSjje 
ofsetno tiskanega glasila, kalne 
ki je prikladno predvsem ktošr 
za manjše in srednje ve- parit 
like delovne organizacije. P in at 
v katerih si zaradi manj- ekip 
ših naklad ne morejo orgjj 
omisliti sicer kvali; tiega 
tetnejše tiskanih pa tud) te t 
dražjih glasil. Prav to je H t 
tudi spodbudilo kar šest enat 
delovnih organizacij, ka- prva! 
terih sodelavci so se ude- iztne 
ležili seminarja, da bodo skUp 
v kratkem začele pri njih in d 
izdajati ofsetno tiskano prve 
glasilo delovne skupnosti- tre tj 
To pomeni, da se bo več 'el^p 
kot 7000 delavcem po; pin; 
nudila možnost, biti bolj p0 (
redno in učinkovito ob
veščeni o razmerah v svo
jih delovnih organi 
zacijah, pa tudi možnosti 
prelc internega glasila 
vplivati na odločitve ot- 
ganov samoupravljanja.

Na seminarju so pre
davali dr. Bogdan Kav
čič, Saša Micki in Dušan 
Rebolj - vsi z republi
škega sveta Zveze sindi
katov Slovenije. dr
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NOVA

VELEBLAGOVNICA

V CELJU VAM NUDI

BOGATO IZBIRO

BLAGA ZA ŠIROKO

POTROŠNJO.

OBIŠČITE NAS —

Štiri etaže 
Darilni bon 
Dvajset oddelkov 
Dostava na dom 
20.000 različnih 
izdelkov 
Menjalnica 
Bife

ZADOVOLJNI BOSTE!

Veleblagovnica Q 
Celje, Gubčeva 2
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ŠPORT IN REKREACIJA

• POSTOJNA
Al . kratkem bo o analizi o 

I !> ‘n prohlemih v telesni 
Iv 'turni razpravljala konfe- 

nca SZDL in skupščina 
^)^me Postojna. Analiza 

d drugim ugotavlja, daje 
3 Uj^^tojnskih delovnih orga- 
igd acijah oziroma v občini 

j^Posleno blizu 10 tisoč de- 
: |Cev, na razpolago pa ima- 

■"T e 25 počitniških domov s

takih razmer je moralo 
k 1500 delavcev koristiti 

1111 oddih izven teh domov, 
v E. P.

fli

SLOVENJ 
p GRADEC
U bKomisija za 1° re'

n- ^acij° pri občinskem sin- 
za h .nem svetu v Velenju je 
!0 ^Pisala medobčinsko sre- 
e- j^je delavsko športnih iger

V šahu sta se žal pomerili 
č' k dve štiričlanski ekipi. 
>° ^krožni dvoboj v hitro- 
ili Potezni igri po ševeniškem 
e- ^tetnu se je končal z visoko 
:i- ftiago gostov 8:24. S to 
a. onago so slovenjgraški ša-

0svoiili *eP
k- J. Š.
j.
y I• Maribor
jg L.y,organizaciji športneko-
, I, “•Je pri občinskem sindi- 

’ | aaiem svetu Maribor se je 
>• m 0*nie občinsko prvenstvo 
' f/^ribora začelo v dveh sku- 
•’ Skupno sodeluje 18
J ^'P mariborskih delovnih 
. j^Sanizacij. Način sindikal- 
[. prvenstva v nogometu
' ^etos nekoliko razlikuje 

® ^ lanskega. Skupini sta si 
' eilakovredni, sindikalni

Prvak v nogometu pa bo ena 
T^ed prvoplasiranih ekip v 
. uPini. Torej igrata za prvo 

dmgo mesto zmagovalca 
P^ve in druge skupine, za 

j ^tje in četrto mesto pa 
. rpi, ki sta se uvrstili v sku- 

■ P^ah na drugo mesto itd. 
_ j.0 četrtem kolu prvenstva v 

v skupini vodi ekipa B. 
kklrič pred ELKO, M. 
[skom in Konstruktorjem, v 

skupini pa SWATY pred 
L, Metalno in Pri

matom.
DZ.

• Muta
>, Sindikalna organizacija 
°varne Muta je povabila na 
P°rtno srečanje delavce ma- 
ične tovarne Gorenje Vele- 
Je- Srečanja so bila enako- 

* l^dna, lovoriko pa so osvo-
1 predstavniki Velenja.

H. J.

Invalidi kegljači so 
nastopili v Slovenj Gradcu
Med ekipami so bili najuspešnejši tekmovalci iz Ljubljane, med posamez

niki pa so pobrali največ prvih mest domačini

. ■ *

& ~ri,.

■&|li i
«7 S®„SS"%; 1»

Na letošnjih športnih igrah OSS Novo mesto je vladalo izredno 
veliko zanimanje za srečanje v odbojki. Posamezne tekme so bile 
celo kvalitetnejše kot v republiški ligi, zato so bila sindikalna sre
čanja v odbojki zelo dobro obiskana. (Foto: S. D.)

Na 4-steznem avtomatskem 
kegljišču v Slovenj Gradcu je 
bilo jubilejno 20. republiško 
prvenstvo invalidov v kegljanju. 
Ob 30-letnici vstaje narodov Ju
goslavije in ob 20-letnici začet
kov organiziranega športnega 
udejstvovanja invalidov sta pri-

Pokal za 
Tovarno meril

Pred kratkim je bil v Domu 
Gradisa na mariborskem Pohor
ju zadnji del troboja v šahu med 
osemčlanskimi ekipami Elek- 
trokovine in Hidro montaže iz 
Maribora ter Tovarne meril iz 
Slovenj Gradca. Po vseh treh 
srečanjih je v skupnem zmagala 
ekipa Tovarne meril s 31,5 toč
ke pred ELKO 27,5, ter HIMO 
13 točk. Zmagovalna ekipa je 
tako prvič osvojila prehodni po
kal za leto 1971. j g

ŠPORTNE IGRE OBALE
11. oktobra so se pričele je

senske delavsko-športne igre 
obale pod pokroviteljstvom Ko
misije za šport OSS Koper. Tu
di sedaj je udeležba velika, saj 
se je prijavilo kar 42 delovnih 
organizacij s približno 1000 na
stopajočimi člani in članicami 
obalnih kolektivov. Tekmova
nja bodo trajala vse do srede 
meseca novembra, ko bo pode
litev pokalov in diplom najbolje 
uvrščenim ekipam kakor posa
meznikom. Do sedaj so bila za
ključena tekmovanja v bali
nanju, namiznem tenisu ter 
šahu. Doseženi so naslednji re
zultati:

BALINANJE: 1. Delamaris 
Izola, 2. Stavbenik 11 Koper, 3. 
Stavbenik I Koper, 4. Splošna 
plovba Piran, 5. Primorski tisk 
Koper itd.

NAMIZNI TENIS: ekipno -
1. Tomos Koper, 2. Intereuropa

Koper, 3. Mehanotehnika 1 Izo
la, 4. Mehanotehnika II Izola,
5. Luka I Koper itd.

ŠAH: ekipno — 1. Tomos 
Koper, 2. Slavnik Koper, 3. Ju- 
goinspekt Koper, 4. Luka Ko
per, 5. Delamaris Izola itd.

TRENUTNI VRSTNI RED:
1. Tomos Koper 15 točk, 2. 
Slavnik Koper 9 točk, 3.-4. 
Luka in Stavbenik Koper 7 
točk, 5.-6. Jugoinspekt Koper 
in Delamaris Izola 6 točk.

(km)

pravila tekmovanje Zveza za 
šport in rekreacijo invalidov 
Slovenije ter Športno društvo 
Invalid Slovenj Gradec, pokro
vitelj tekmovanja pa je bila 
skupščina občine Slovenj Gra
dec.

Kegljači — invalidi so se v 
moštvenem tekmovanju pome
rili v borbenih partijah, posa-

**
**

d*
*
*
*
**
*
*
**
*
**
*
**
**
*
***
*
*
d» 
d»
*
**
*
*

Vedno na /.aloKi bogata 
kolekcija damske kon
fekcije v aktualnih kro
jih, barvah in materia
lih. Na voljo so tudi 
ekskluzivni, visoko mod
ni modeli plaščev, kosti
mov in oblek v zel) 
majhnih serijah.
Torej, v Modni hiši 
oblačila za ženo. moža. 
hčerko in sina!

PRODAJNI SERVIS

modna
hiša
LJUBLJANA —
M ARI BOK — OSIJEK

mezniki pa so metali kroglo 
100-krat. Nastopila so moštva 
invalidov — kegljačev iz Pirana, 
Kopra, Kranja, Nove Gorice, 
Ljubljane, Ptuja, Slovenj Grad
ca, Maribora, Kočevja, Trbo
velj, Zagorja ob Savi in 
Črnomlja.

Med ekipami so imeli največ 
uspeha invalidi iz Ljubljane, 
Trbovelj in Kopra, med posa
mezniki pa so bili najboljši 
Baudaš (Nova Gorica), Bevc 
(Kranj), Goršek, Flajmiš in Hor
vat (Slovenj Gradec) ter Žnidar
šič (Maribor).

(an)

MARIBOR PRVI 
V GARDI

Na kegljišču v Čardi je bil 
tradicionalni četveroboj mest
nih sindikalnih reprezentanc 
Maribora, Lendave, Ptuja in 
Murske Sobote v kegljanju. 
Tekmovanje je vsako leto v dru
gem kraju, kegljači pa tek
mujejo v borbenih igrah. Tudi 
letos je zmagala ekipa OSS Ma
ribor z novim rekordom keglji
šča 929 podrtih kegljev. Drugo 
mesto je presenetljivo osvojila 
Lendava (855 kegljev) pred Ptu
jem (755) in domačinom Mur
sko Soboto (735 kegljev).

Predstavniki vseh štirih ekip 
so se dogovorili, da bo naslednji 
organizator tega četveroboja 
Ptuj. J. R.

Uspeh Maribora 5
v Kraljeva 5

Na četrtih športnih igrah Bratstvo-enotnost v Kraljeva, ki £ 
so posvečene spominu 6 tisoč ustreljenim talcem v oktobru * 
1941, je letos nastopilo 16 reprezentanc sindikalnih svetov iz £ 
v$eh republik. Na tekmovanju sta nastopili tudi ekipi Mari- * 
bora in Ljubljane. Tekmovanja so bila v streljanju, šahu, £ 
namiznem tenisu in kegljanju. *

Prehodni pokal predsednika sindikatov tov. D. Petroviča- j 
Soneta je letos osvojila ekipa Sarajeva z 38 točkami pred £ 
Mariborom (35) in Subotico (34). Ekipa Ljubljane je bila na £ 
tekmovanju samo z 8 tekmovalci in ni resneje posegla v ekip- jj 
«o borbo za prvo mesto. ?

Največ uspeha v posameznih panogah so imeli igralci t 
namiznega tenisa iz Maribora, ki so po ogorčeni borbi s y 
Subotico zmagali s 5:3 in osvojili prvo mesto. Tudi kegljači J 
Maribora so dosegli lep uspeh z drugim mestom, medtem ko t 
sp šahisti s 5. mestom in strelci s 7. mestom precej razočarali £ 
in nosijo vso krivdo, da Maribor ni zmagal v ekipnem S 
plasmaju. J. R. £

Ekipa Stanovanjskega podjetja Dom iz Ljubljane je osvojila v Radencih prvo mesto

Prihodnje leto v Ljubljani
Kako so se na prvih športnih igrah delavcev stanovanjskega gospodarstva odrezali predstavniki

stanovanjskega podjetja Dom iz Ljubljane

NOČNI RALLV V CEUU
Celjski šoferji Izletnika, Prevozništva, Kovintehne, Ceste in kanalizacije 
t ostalih r,^,Hiotii •za.,,*—e(iini

Tako
‘ ostalih podjetij, združeni v Združenju šoferjev in avtomehanikov, so 

bod^mki in organizatorji vseh prireditev v Celju v avtomobilizmu.
tudi letos priredili že tradicionalno tekmovanje v nočnem rallyju.

Povabili so najboljše slovenske tekmovalce, ki se bodo 12. novembra po- 
7_erili na 235 kilometrov dolgi progi. Vozili bodo v treh kategorijah, in to do 

d° 1000 ccm in nad 1000 ccm.
Pričakujejo več kot 150 tekmovalnih parov. Kot uvod pa bodo vsi tekmo- 

alci pokazali 12. novembra svoje spretnosti še v spremostni vožnji v Celju. 
ain start nočnega rallyja je ob 19. uri pri stadionu AD Kladivar. Zmago- 

.d'ce čakajo lepe nagrade. Pokrovitelj drugega nočnega rallyja ie celjski 
*2'etnik. J. Kuzma

Osnovna sindikalna organiza
cija Podjetja za stanovanjsko 
gospodarstvo in poslovne pro
store v Murski Soboti je na po
budo izvršilnega odbora Poslov
nega združenja stanovanjskih 
podjetij Slovenije prevzela orga
nizacijo I. športnih iger delav
cev na področju stanovanjskega 
gospodarstva z željo, da se tudi 
delavci, zaposleni v stanovanj
skem gospodarstvu Slovenije 
srečajo na športnem področju. 
To srečanje naj bi bilo tudi sre
čanje tovarišev, prijateljev, sta
rih in novih znancev ter sode
lavcev. Športne igre naj bi bile 
vez za koristno sodelovanje in 
priložnost za izmenjavo delov
nih izkušenj, obenem pa pri
jetno razvedrilo in rekreacija.

Vse navedeno je vodilo orga
nizatorja, da realizira tekmo

vanje v dneh 22. in 23. oktobra 
1971 v prelepem kraju Radenci. 
Mesec dni pred tekmovanjem je 
Stanovanjsko podjetje DOM 
Ljubljana v okviru izvršnega od
bora sindikalne organizacije ob
vestilo člane delovnega kolek
tiva. da so na vidiku I. športne 
igre med stanovanjskimi pod
jetji Slovenije. Po programu, ki 
je obsegal tekmovanja v keglja
nju, namiznem tenisu, stre
ljanju, šahu in malem nogo
metu, se je za igre prijavilo 46 
delavcev. Zavedali smo se, da je 
čas za trening strogo odmerjen, 
da je vsak dan prenatrpan z raz
nimi obveznostmi, da pa mo
ramo na drugi strani opravičiti 
udeležbo. Dokaj pridno smo 
trenirali in nekaj dni pred 22. 
10. 1971 organizirali izbirno 
tekmovanje, ki je dalo naslednji

rezultat: na 1. športnih igrah bo 
zastopalo Stanovanjsko pod
jetje DOM 25 moških in 7 
žensk (od tega 21 delavcev iz 
servisa za vzdrževanje zgradb). 
Skupno se je prijavilo 16 stano
vanjskih podjetij in prav zato 
nam ni bilo vseeno, kako bomo 
opravičili udeležbo.

Z malo športne treme in ve
liko dobre volje smo se odpe
ljali v Radence, ki so bili pokro
vitelj in gostitelj 163 športnikov 
stanovanjskih podjetij.

Da bi nam bivanje bilo čim 
prijetnejše, so poskrbeli organi
zatorji in delavci hotela Radin. 
Sprejeli so nas za dva dneva v 
svoj lepi objekt, ki je bil dogra
jen v letu 1971 in kakor smo 
izvedeli komaj pred dobrim me
secem izročen svojemu na-

In kakšni so bili rezultati 
tekmovanj?

Pri skupni uvrstitvi je prvo 
mesto zasedlo Stanovanjsko 
podjetje DOM, drugo mesto 
Stanovanjsko podjetje Maribor, 
tretje Stanovanjsko podjetje Be- 
žigrad-Moste in četrto Stano
vanjsko podjetje Murska So
bota. Največ prvih mest ekipno 
je osvojilo Stanovanjsko pod
jetje DOM Ljubljana, ki je pre
jelo tudi prehodni pokal in po
kal v trajno last.

Ob zaključku tekmovanj je 
bilo dogovorjeno, da v letu 
1972 organizira II. športne igre 
Stanovanjsko podjetje DOM 
Ljubljana, ki že danes vabi k so
delovanju še več delavcev na 
področju stanovanjskega gospo
darstva.

SONJA MAKAROVIČ
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rri • •Turistični
barometer
Obisk Postojnske jame je iz leta v leto večji, z 
njim narašča tudi promet # Letos bo dosegel 
Zavod Postojnska jama blizu 30 milijonov dinar

jev realizacije

Že poldrugo stoletje občudujejo ljudje svetovno znano Po
stojnsko jamo. Njeni rovi presegajo dolžino 23 kilometrov.

Kapniške tvorbe najrazličnejših oblik, kakršne zna ustvariti le 
narava, privabljajo v jamo iz leta v leto več turistov. Na desettisoče 
domačih in na stotisoče tujih . ..

Včasih je bil obisk Postojnske jame pravi podvig. Celo malce 
nevaren. Danes je jama pravljično razsvetljena, turisti se po njej 
prevažajo z električnim vlakom. V sezoni so možni obiski jame 
tudi vsake pol ure . ..

LETOS DESETMILIJONTI OBISKOVALEC
Leta 1919, to je neposredno po odkritju jame, sije ogledalo to 

kraško čudo le dobrih sto ljudi. Natančni statistični podatki trde, 
daje bilo v tem letu 104 obiskovalcev.

Z modernizacijo jame je obisk vrtoglavo naraščal. Hitreje, kot so 
pričakovali domačini, ki še niso niti slutili, kaj vse jim bo prinesla 
ta igra narave. Pred tedni so zabeležili v jami že desetmilijontega 
obiskovalca.

„Letos je bil obisk Postojnske jame nekoliko boljši, kot pa smo 
pričakovali. Kaj je na to vplivalo? Marsikaj. Od devalvacije dinarja 
pa tja do kolere v Španiji. Veliko Francozov na primer, ki so name
ravali na počitnice v Španijo, se je zaradi kolere premislilo in prišlo 
na dopustov Jugoslavijo. Takole mimogrede so se ustavili tudi v 
Postojni. Če pa si že v Postojni, potlej si ogledaš tudi jamo, mar 
ne . ..“ mi razlagajo na upravi Postojnske jame.

Zanimivo: domačini trde, da predstavlja obisk gostov v jami 
nekakšen turistični barometer. Če je začetek sezone dober v jami, 
potlej je obisk dober tudi drugod. Tako je bilo tudi letos. Že 
zgodaj poleti so v Postojni vedeli, da letošnja turistična bera ne bo 
najbolj skromna.

DOMAČI OBISKOVALCI ŠELE NA DRUGEM MESTU
Postojnska jama beleži iz leta v leto večji obisk predvsem na 

račun boljše propagande vse večje urejenosti in seveda' kvalitetnih 
vsestranskih uslug. Samo letos je izdala uprava jame pol milijona 
barvnih prospektov in poleg še 150 tisoč prospektov Predjamskega 
gradu.

„Letos poleti smo anketirah več kot 10.000 voznikov avtomo
bilov. Rezultati ankete, ki pa še niso povsem obdelani, so zelo 
zanimivi. Naj omenimo le nekatere: ob „špici“ so prihajah k jami 
avtomobili vsakih 7,5 sekunde. V povprečju je bilo v vsakem avto
mobilu 3,1 potnika, kar je zelo veliko. To namreč pomeni, da so 
bili skoraj vsi avtomobili tako rekoč polni. Ko smo anketirance 
povprašali, kako to, da so se odločili za obisk Postojnske jame, je 
večina odgovorila, da na priporočilo sorodnikov, prijateljev, znan- 

—xev ... In tega smo bili na moč veseh.. .“ pripovedujejo v Po
stojni.

In struktura gostov? Do konca letošnjega oktobra je obiskalo 
jamo 155 tisoč domačih in 600 tisoč tujih gostov. To je skupno 
skoraj 74 tisoč obiskovalcev več, kot lani v istem obdobju.

V jamo najraje zahajajo Italijani. Baje so Italijani tudi tisti, ki si 
najraje kaj privoščijo in pri tem ne gledajo toliko na liro kot Av
strijci na šiling, Nemci na svojo marko in Angleži na funt. Skratka, 
Italijani najraje trošijo, zato so tudi v Postojni na moč dobrodošli.

Jugoslovani so po obisku jame šele na drugem mestu. Na tretje 
se uvrščajo Nemci, na četrto Avstrijci, na peto Angleži, na šesto 
Nizozemci, na sedmo Francozi itd., itd. Celo Američani radi zaha
jajo v Postojnsko jamo. Tudi do osem ah devet tisoč si jih na leto 
ogleda to čudo narave.

CILJ: ŠE VEČ OBISKOVALCEV!
Letos poleti v mesecu juliju je slavil Zavod Postojnska jama 

otvoritev novega sodobnega hotela kategorije B, ki stoji v neposred
ni bližini vhoda v jamo. Hotel ima 162 ležišč in je namenjen pred
vsem oziroma v prvi vrsti prehodnim gostom. Naj povemo, da je 
hotel od otvoritve dalje dobro zaseden, da se vložena sredstva že 
danes lepo obrestujejo.

dograditvijo hotela pa naši načrti še niso zaključeni.. .“ 
razlagajo na upravi Zavoda Postojnska jama. „V planu imamo še 
nadaljnjo ureditev okolice, gradnjo karavan-campa itd., itd. Želimo 
in delamo namreč na tem, da bi nas prihodnje leto obiskalo vsaj 
10 % gostov več kot letošnje leto ...“ A . ULAGA

RAHTEL JE 
ŽE ERE JEK

Lansko leto predstavlja prelomnico v razvoju turistične in 
zimsko-športne dejavnosti v Mislinjski dolini. Gozdno gospo
darstvo Slovenj Gradec seje namreč odločilo, da se bo vklju
čilo v razvijanje turističnega gospodarstva v tej koroški ob
čini pa tudi na širšem področju.

V bližini Slovenjega Gradca so lani začeli urejati novo 
zimsko-športno središče Rahtel. Letos, pred začetkom 
zimske sezone, so Rahtel dokončno uredili. Vlečnici bosta 
lahko na uro prepeljali 1.500 smučarjev, za smučarje pa je 
na voljo zdaj 30 ha najsodobneje urejenih srnimučišč.

V okviru novega zimsko-športnega središča Rahtel pri 
Slovenjem Gradcu bodo začeli predvidoma prihodnje leto z 
gradnjo sodobnega gostinskega objekta. Dela bodo veljala

‘r- okrog 3,5 milijona dinarjev, s tem novim objektom pa bodo 
pridobili 120 sedežev. (an)

BS

Novi hotel Jama je namenjen predvsem prehodnim gostom. Je B kategorije, šteje 162 ležišč in je že od vsega začetka dobro zased* 
(Foto: A. Ul.)

ZAČETEK GRADNJE JEDRSKE ELEKTRARNE PRIHODNJE LETO

Z rsieimico v roki
V Krškem, na levi strani 

Save, že dalj časa pripravlja sku
pina slovenskih in hrvaških 
elektrogospodarskih strokovnja
kov gradnjo jedrske (nuklearne) 
elektrarne. Tovrstne elektrarne 
v svetu niso več nobena red
kost, čeprav bo ta prva takšna 
elektrarna pri nas in tudi prva v 
jugovzhodni Evropi.

Za nuklearno elektrarno, ki 
jo bosta skupaj gradili Slovenija 
in Hrvaška, predvidevajo, da 
bodo že naslednje leto položili 
temeljni kamen. Ležala bo pri
bližno tri kilometre vzhodno od 
Krškega, kjer so terenske raz
iskave zemljišča zelo ugodne. 
Razen tega pa je ta lokacija pri
merna še zaradi dobrega zra
čenja (pihajo stalni vzhodni ve
trovi), dovolj je vode za hlajenje 
oziroma za tehnološke potrebe, 
v bližini pa sta železnica in 
avtomobilska cesta. Mimo pa 
bo speljan tudi daljnovod vi
soke napetosti (380.000 vol
tov).

Priprave za gradnjo nuklear
ne elektrarne so sedaj že v fazi 
proučevanje prispelih tehničnih 
ponudb. Strokovnjaki pod vod
stvom Janeza Dulaja in Danila 
Feretiča se morajo odločiti za 
opremo, ki jo ponujajo firme 
Westingshouse in General Elec
tric iz Združenih držav Ame
rike, ASEA iz Švedske in Kraft 
VVerke Union iz Zahodne Nem
čije. Zahodnonemški ponudnik, 
v katerem sta povezana Simens 
in AEG, je poslal kar dve po
nudbi. Za reaktor, hlajen z vod
nim pritiskom in za vrelovodni 
tip.

Za dobavitelja se strokov
njaki še niso odločili. Pri izbiri 
skoraj gotovo ne bodo odločali 
samo tehnični podatki, temveč

tudi komercialni pogoji. Zahte
ve za dostavo kreditnih pogojev 
bodo odposlali že letos. Po
godbo za samo dobavo opreme 
pa bodo predvidoma podpisali 
sredi prihodnjega leta.

Stroške gradnje bosta krili 
skupaj Slovenija in Hrvaška. Po 
najnovejših izračunih bo veljala 
elektrarna, ki bo dajala 600 
megawatov električne energije, 
okrog 200 milijonov dolarjev. 
To pa je seveda precej več, kot 
je bilo v dogovom, vendar tudi 
to še ni dokončna cena. Elek
trarno bodo predvidoma gradili 
do leta 1977 in nihče ne ve, 
kako se bodo v tem obdobju 
gibale cene.

Za potrebe jedrske elektrar
ne nameravajo v Krškem zgra
diti okrog 80 novih stanovanj. 
Občinsko skupščino v Krškem 
so že zaprosili za lokacijo. V 
času gradnje bo v Krškem nad
zorovalo gradnjo elektrarne 
okrog 80 strokovnjakov. V času 
obratovanja bo’ v elektrarni za
poslenih okrog 110 strokov
njakov, ki se bodo ukvarjali 
predvsem z nadzorovanjem na
prav.

M.BRECL

Na 10 cicero

ŠMARJE PRI JELŠAH
Na zadnji seji občinske skupščine 

Šmarje pri Jelšah so sprejeti sklep, 
da preidejo „atomske toplice** v 
Podčetrtku pod upravo trgovskega 
podjetja Jelša iz Šmarij. S tem se je 
strinjalo turistično društvo iz Pod
četrtka in trgovsko podjetje ,,Jelša“. 
Morajo pa še sestaviti pogodbo in jo 
podpisati. Tako je problem ,.atom
skih toplic** rešen in vsaj za sedaj 
zagotovljen njihov razvoj.

M. B.
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£ Račun bomo poravnali po prejemu knjig.

Izšel je 
priročnik

— Ustava SFRJ po sprejetju ustavnih dopolnil in 
ustavni zakon za izvedbo ustavnih amandmajev 
od XX do XLI

— Temeljni zakon o podjetjih

— Temeljni zakon o ugotavljanju in delitvi do
hodka v delovnih organizacijah

— Zakon o sredstvih delovnih organizacij

— Temeljni zakon o volitvah delavskih svetov in 
drugih samoupravnih organov

Obveščamo, da imamo na zalogi še omejeno število iz
vodov.

Priročnik za ceno 40.— dinarjev naročite pri:

CZP »-Delavska enotnost«, 61001 Ljubljana, Dalmatino
va 4/11, p. p. 313/VI.

NAROČILNICA

Nepreklicno naročam pri CZP »-Delavska enotnost«, 
Ljubljana ................................. izvodov knjige PRIROČ
NIK — ustava SFRJ in 4 temeljni zakoni po ceni 
40,00 dinarjev.
Natančen naslov: ............. .................... ..................... .......... 9

S V ...... .... ................... ,
*
*
(J

dne ......... ................ 1971.
Podpis in žig 

(za pravne osebe)

VATE** E /%T TtSEŽ" Olasilo ZVEZE SINDIKATOV SLOVENIJE, izdaja ČZP Delavska enc.tnost v Ljubljani. List je bdi ustanovljen 20. novembra 1942. Ureja ga uredniški odbor. Glavni in odgovorni urednik MI 
Jt^ru POGAČNIK. Naslov uredništva in uprave: Ljubljana, Dalmatinova ul. 4, poštni predal 313 VI, telefon uredništva 316-67Z, 323-534. Radin pri Narodni banki v Ljubljani, It. NB 501-1-991 dcvU®1

ENOTNOST""........ ................ .....račun pri Ljubljanski banki, št. 501-620-7-12100 — Posamezna številka stane 50 N-par — 50 S-din — Naročnina je četrtletna s/so N-din — 65o'Š-din’- 
- 2600 S-din — Rokopisov ne vračamo — Poštnina plačana v gotovini — Tiska CZP »Ljudska pravica« Ljubljana

Ljubljani, št. NB 501-1-991, deviz**- 
polletna 13 N-din — 1300 S-din in letna 28 N-«*”



IZ VSEBINE:

0 Referat predsednika 
RO Andreja Grahorja

# Poročilo tajnika RO 
Jožeta Pečnika

# Iz razprave delegatov 
in gostov na V. 
kongresu

# Novi člani 
republiškega odbora

# Sklepi V. kongresa
# Statut Sindikata 

delavcev v prometu 
in zvezah Slovenije

Republiški odbor Sindikata delavcev v prometu in 
zvezah Slovenije je na 12. razširjeni seji, dne 1. aprila 
1971 leta, sprejel odlok, da se v letu 1971 skliče kon
gres Sindikata delavcev v prometu in zvezah Slovenije 
in z odlokom opredelil vsebinske, organizacijske in 
kadrovske priprave za kongres.

Na 14. plenarni seji, dne 14. oktobra 1971 leta, je 
republiški odbor pozitivno ocenil dosedanje priprave v 
predkongresni aktivnosti in predlaga da kongres sprej
me naslednji

SKLEP

Kongres Sindikata delavcev v prometu in zvezah 
Slovenije je soglasen z odlokom, ki ga je sprejel repu
bliški odbor na 12. seji, s katerim se sklicuje v smislu 
32. člena statuta Zveze sindikatov Slovenije namesto 
občnega zbora V. kongres Sindikata delavcev v pro
metu in zvezah Slovenije.

Kongres sprejema z odlokom opredeljena določila, 
da se republiški odbor za naslednjo mandatno dobo 
izvoli že pred kongresom na področnih volilnih konfe
rencah.

Ljubljana, 28. 10. 1971 leta
V. KONGRES SINDIKATA 

DELAVCEV V PROMETU 
IN ZVEZAH SLOVENIJE
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POSLOVNIK
0' DELU V. KONGRESA SINDIKATA DELAVCEV 

V PROMETU IN ZVEZAH SLOVENIJE

1. člen
V. kongres Sindikata delavcev 

v prometu in zvezah Slovenije (v 
nadaljnjem besedilu kongres) 
dela na plenarni seji po dnevnem 
redu, ki ga določi na začetku 
kongresa.

2. člen
Kongres izvoli svoje organe, in 

sicer:
- predsedstvo kongresa
- verifikacijsko komisijo
- kandidacijsko komisijo
- volilno komisijo
- statutarno komisijo
- komisijo za sklepe in
- overitelje zapisnika.
Izvolitev članov v te organe

opravi kongres z javnim glaso
vanjem.

3. člen
Člani dosedanjega republi

škega in nadzornega odbora

imajo status delegata kongresa, 
ne morejo pa glasovati o poro
čilu republiškega in nadzornega 
odbora, razrešnici.

4. člen
Kongres veljavno sklepa, če 

delu prisostvuje najmanj dve 
tretjini izvoljenih delegatov.

5. člen
Kongres sprejema sklepe z jav

nim glasovanjem. Z javnim glaso
vanjem verificira tudi na volivnih 
konferencah izvoljene člane v re
publiški odbor za naslednjo 
mandatno dobo.

Volitve nadzornega odbora 
RO, delegacije za IV. kongres in 
za zvezni odbor Sindikata delav
cev v prometu in zvezah Jugosla
vije pa opravi s tajnim glasova
njem.

Sklep je sprejet, če zanj gla
suje večina prisotnih delegatov.

6. člen
Poročilo o delu republiškega 

odbora v minuli mandatni dobi, 
predlog statuta in predlog skle
pov kongresa se na kongresu ne 
berejo, razen sprememb in do
polnitev, ki bi jih predložile pri
stojne komisije kongresa na last
no pobudo ali na podlagi raz
prave.

7. člen
Gosti kongresa sodelujejo v 

delu kongresa, nimajo pa glaso
valne pravice.

8. člen
Razprave posameznih dele

gatov lahko trajajo praviloma 
največ deset minut.

Ljubljana, 28. oktobra 1971 
leta.

ORGANI V. KONGRESA
DELOVNO PREDSEDSTVO: Janko Kušar, delovni predsednik; člani: Marija Borin, 

Franc Kulovec, Ivan Bergoč, Franc Humar, Igor Bele, Milan Šemrl.
VERIFIKACIJSKA KOMISIJA: Vinko Bambič, Rudi Celar, Leopold Jeras.
KANDIDACIJSKA KOMISIJA: Ivo Grauf, Franc Krnel, Franjo Kočar,
VOLILNA KOMISIJA: Slavko Šuklje, Andrej Gerenčer, Ivo Sisinger.
KOMISIJA ZA STATUT: Jože Pečnik, dr. Boris Kobal, Tatjana Pust, Franc Krivec, 

Bruno Tutta.
KOMISIJA ZA SKLEPE: Andrej Grahor, Ivo Pavlič, Janko Kušar, Stane Predovnik, Julka 

Žibert.
Delegacija kongresa, ki je položila venec žrtvam velike stavke železničatjev na Zaloški 

cesti: Maks Gale, Vinko Bambič, Jakob Kosec.

Za V. kongres je bilo izvoljenih 182 delegatov, od katerih jih je 150 prisostvovalo kon
gresu. Kongresa se je udeležilo tudi 40 gostov, predstavnik IS Skupščine SRS, predstavniki 
Zveze sindikatov Slovenije, centralnega odbora, predstavniki republiških odborov sindikata 
delavcev v prometu in zvezah BiH, Makedonije in Srbije ter pokrajinskega odbora iz Vojvo
dine. Kongresa so se udeležili tudi predstavniki republiških odborov drugih posebnih 'sindi
katov Slovenije.
2



NE SPREJEMAMO 
KONCEPTOV, KI BI NAS RADI

NAREDILI
ZA SAMOUPRAVLJAVCE 

DRUGEGA REDA ALI PA CELO 
ZA MEZDNE DELAVCE

REFERAT PREDSEDNIKA REPUBLIŠKEGA ODBORA 
ANDREJA GRAHORJA NA V. KONGRESU SINDIKATA 

DELAVCEV V PROMETU IN ZVEZAH SLOVENIJE
Tovarišice in tovariši dele

gati, dragi gosti!
Naš današnji, V. kongres 

sindikata delavcev v pro
metu in zvezah je osnovni 
delovni dogovor o delu na
šega sindikata kot politične 
organizacije delavcev v na
slednjih štirih letih. V tako 
dolgem obdobju nas gotovo 
čaka obilo nalog, ki jih da
nes le delno slutimo in se 
lahko o njih le delno dogo
vorimo. Ne morem torej 
imeti ambicije, da bi odprl 
vsa vprašanja, o katerih 
bomo danes razpravljali, niti 
vsa vprašanja, o katerih go
vorijo predlogi sklepov, ki 
ste jih prejeli. Omejil se bom 
le na nekaj osnovnih vpra
šanj, na katera naj bi ta kon
gres našel odgovore.

Delavci v prometu in zve
zah smo del delavskega raz
reda Slovenije. Naše bodoče 
boljše življenje je del boljše 
prihodnosti našega naroda in 
celotne Jugoslavije. Zato 
lahko obravnavamo svoje 
probleme le v zvezi s proble
mi drugih delavcev v Slove
niji in Jugoslaviji in le v

okviru dolgoročnega razvoja 
naše domovine, le skupno z 
njimi lahko iščemo pota na
prej. Seveda pa moramo po
metati predvsem pred svojim 
pragom: naše delo je pred
vsem razvoj dejavnosti pro
meta in zvez. V tem razvoju 
iščemo boljšo prihodnost 
nas in tudi naših družin.

PROMETNE POLITIKE 
NIMAMO, IMAMO PA DVA 

NASPROTUJOČA SI 
KONCEPTA RAZVOJA 

TE DEJA VNOSTI
V zadnjem času zopet 

mnogo razpravljamo o pro
metu in njegovem pomenu. 
Ob tem se srečujemo z 
idejo, da je promet ..infra
struktura" drugih gospodar
skih dejavnosti. Na to sta
lišče lahko pristanemo le ob 
enem pogoju: promet v Slo
veniji ni le infrastruktura 
proizvodnje v Sloveniji. Naj 
bom bolj jasen. Obstaja 
mnenje, da je promet v Slo
veniji namenjen le drugim 
gospodarskim dejavnostim v 
Sloveniji, ki naj bi zato odlo
čale o njegovem obsegu, rav

novesju in razvoju. Ta misel 
gotovo odraža dejstvo, da 
sedanje stanje prometa pri 
nas zavira razvoj drugih de
javnosti. Je pa vendarle
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samo del resnice. Promet je 
gospodarska dejavnost, ki ne 
more biti le podlaga te ali 
one proizvodne organizacije 
ali krajevne skupnosti. Gre 
za mesto našega prometa v 
evropskem in tudi svetov
nem prometnem sistemu. Za 
našo lastno proizvodnjo, za 
naše potrebe potrebujemo 
predvsem dobro povezavo z 
drugimi deli Jugoslavije, 
torej prometni tok proti ju
govzhodu. Stiki z zamej
stvom so naši proizvodnji 
potrebni le za našo lastno 
menjavo, naš izvoz in uvoz. 
Lega Slovenije pa je taka, da 
teko preko našega ozemlja 
pomembni mednarodni pro
metni tokovi. Ti tokovi teko 
predvsem od morja v Sred
njo Evropo in iz Srednje 
Evrope k morju. Ti tokovi 
omogočajo našemu prometu 
kot gospodarski dejavnosti 
neposredno udeležbo v med
narodnem gospodarstvu. To 
vlogo igrajo tako naše terito
rialno vezane prometne de
javnosti, torej železnica, 
cestno gospodarstvo, luke, 
letališča, PTT, kot tudi teri
torialno nevezane dejav
nosti, kot so cestni, pomor
ski, zopet PTT in zračni pro
met.

V razpravah se pogosto 
niti ne zavedamo, da izha
jamo iz teh dveh naspro
tujočih si konceptov pro
meta pri nas: ali samo ,,dra
ga, toda nujna" infrastruk
tura drugih prot vodnih 
dejavnosti - ali samostojna 
gospodarska dejavnost na 
domačem in na svetovnem 
trgu, z lastnimi razvojnimi 
možnostmi in lastnim gospo
darskim računom? Prvo po
litiko, ki dejansko obravnava 
Slovenijo kot severozahodno 
slepo črevo Jugoslavije, od
raža ideja o odlični cesti
4

Ljubljana-Jagreb, o elektri
ficirani progi na isti relaciji, 
o jugoslovanski osi prometa 
proti Beogradu kot osnovi 
prometa v Sloveniji.

Drugi koncept odraža v 
praksi ideja o slovenskem 
prometnem križu kot odra
zu samostojne prometne po
litike Slovenije v okviru ju
goslovanske prometne poli
tike.

Prvi, ožji koncepciji je pri
lagojena težnja po togo kon
troliranih cenah prometnih 
uslug, po omejeni razvojni 
možnosti ob kontrolni funk
ciji zunanjih interesov, še 
posebno pri investicijah, 
skratka pot, ki vrača promet 
h konceptu „javne službe". 
Drugi koncept pomeni ob 
popolnem pokrivanju potreb 
Slovenije izkoristiti naše 
mednarodne prometne po
goje za samostojen nastop 
na trgu svetovnih prometnih 
uslug: pritegnitev obsežnega 
tranzita z modernimi 
luškimi napravami, železni
škimi in cestnimi zvezami od 
juga na sever, severozahod in 
severovzhod Slovenije; grad
nja letališč; poudarjena vlo
ga naših cestnih, pomorskih 
in letalskih prevoznikov na 
svetovnem trgu teh uslug, 
tako pri prevozih po ozem
lju Jugoslavije kot tudi drug
je.

Vidimo, da se ta dva kon
cepta pri nas prepletata in 
premagujeta. Znani so iz
redni napori sedanjega izvrš
nega sveta za uveljavitev po
litike prometnega križa. 
Vemo za napore ZŽTP 
Ljubljana in slovenskega 
cestnega sklada za uresni
čenje take politike. Vemo 
pa tudi, da smo še daleč od 
tega, da bi imeli izdelano po
litiko razvoja prometa, ki bi 
jo tudi izvajali. Zgodi se, da

kljub zagotovljeni družbeni 
intervenciji z beneficiranimi 
obrestmi ustavimo bistvene 
investicije, kot je elektri
fikacija proge Maribor- 
Ljubljana, ker pač ni kredi
tov, za gradnjo različnih, 
mnogo manj nujnih palač pa 
denar še vedno najdemo. 
Zgodi se, da si pod izenače
vanjem pogojev gospodar
jenja med prometnimi dejav
nostmi zlasti nekateri izven 
prometa predstavljajo po
slabšanje pogojev za cestni 
promet, ne pa ureditev po
gojev za železniški promet. 
Zgodi se, da gledamo pri 
urejanju cen prometnih sto
ritev le na notranja razmerja 
cen, mednarodno konku
renčnost pa v celoti pozab
ljamo, tako da naša želez
nica, naša pomorska pod
jetja, sedaj pa tudi cestno 
transportna podjetja zaradi 
bistveno večjih bremen, kot 
pa jih nosijo tuja podjetja, 
ne morejo enakopravno kon
kurirati na svetovnem trgu - 
če pa že konkurirajo, gre to 
predvsem na račun življenj
ske ravni in delovnih razmer 
zaposlenih.

Tudi v prometu samem ne 
moremo trditi, da smo brez 
napak. Večkrat odloča pod- 
jetniško-konkurenčni pogled 
o tem, kakšna stališča spre
jemamo. Ali je res potrebna 
sedanja oblika odnosov med 
cestnimi in železniškimi 
transporterji in ali ne bi 
večje sodelovanje tudi v se
danjih razmerah pomenilo 
za vse večji kos kruha? Ali 
potrebujemo ravno 28 cest- 
no-transportnih podjetij? 
Kako je z mislijo o združe
nem podjetju za ceste? Ali 
je res vsaka organizacija po
sebej in gospodarska zbor
nica kot njihovo združenje 
na področju sodelovanja do



segla optimalne rezultate? 
Tudi ta vprašanja gotovo 
vplivajo na širša družbena 
stališča do prometa kot ce
lote, posebej pa še na sta
lišča glede posameznih pro
metnih dejavnosti. Nesode
lovanje bi lahko miniralo 
prometno politiko celo te
daj, ko bi jo imeli. Bistveno 
večje sodelovanje med de
lovnimi organizacijami v 
prometu pa tudi z neka
terimi drugimi dejavnostmi, 
kot je denimo turizem, pa 
gotovo podpira koncept pro
meta kot uspešne samo
stojne gospodarske dejav
nosti.

Ko ugotavljamo, da ni
mamo prometne politike, 
ugotavljamo tudi, da nam 
manjka znanstvenega dela, 
ki bi dajalo osnovo za to 
politiko. Ne preseneča nas, 
da nekatere znanstvene insti
tucije izven naše republike, 
ki so v praksi znanstvena 
osnova jugoslovanskega pro
metnega načrtovanja, izha
jajo tudi v načrtovanju jugo
slovanske politike predvsem 
iz svojih republiških potreb 
in jih poizkušajo prikazati 
kot splošno-jugoslovanske 
potrebe. Sedaj pa jih ne 
moremo vedno zavrniti z 
enakovrednimi svojimi znan
stvenimi deli, ki bi obenem 
predstavljala osnovcr slo
venske prometne politike 
kot samostojnega dela jugo
slovanske prometne politike. 
In vendar imamo sklad Bo
risa Kraigherja, namenjen 
raziskavam v prometu; 
itnamo prometni institut, ki 
opravlja znanstvene raziska
ve. Obe ustanovi pa naše de
lovne organizacije še niso 
dovolj sprejele za svoje, zato 
tudi nimajo tistega vpliva 
nanju, ki bi ga želeli imeti, 
in institut tudi še ne opravlja

vseh nalog, ki bi jih promet 
v Sloveniji potreboval. 
Menim, da je prav v udeležbi 
vseh prometnih interesov in 
tudi slovenske vlade v delu 
teh dveh ustanov, ob sodelo
vanju drugih podobnih usta
nov pot do znanstvene osno
ve slovenske prometne poli
tike. Odklanjamo torej tisto 
pojmovanje prometa kot 
„dejavnosti širšega družbe
nega pomena", ki vidi le naš 
pomen za industrijo v Slove
niji, zanemarja pa naše mož
nosti kot tranzitno področje 
in sploh ne vidi možnosti 
naših prevoznikov na svetov
nem trgu. Zahtevamo tako 
prometno politiko Slovenije, 
ki bo popolnoma zadovoljila 
domače potrebe in maksi
malno izkoristila naše mož
nosti na svetovnem trgu, le 
tako bomo dosegli optimalni 
razvoj. To pa je politika 
,,prometnega križa" v Slove
niji, to so tisti družbeni 
ukrepi, ki usklajujejo pogoje 
poslovanja prometa kot go
spodarske dejavnosti in pod
pirajo naš nastop na svetov
nem trgu. Podpiramo inve
sticijsko politiko za tako 
vlogo prometa, kar seveda 
zahteva organizirano druž
beno udeležbo pri naložbah, 
ki jih bo izkoriščalo več ge
neracij.

SAMOUPRA VLJANJE 
JE ENO IN ENOTNO

Družbeni dogovori nam 
nudijo odlično samoupravno 
pot za tako zaščito druž
benih interesov pri usmer
janju razvoja in sredstev, kot 
jo potrebujemo. Ne spreje
mamo pa vulgarizacije misli 
o družbenem interesu, ki 
negira samostojno gospodar
jenje organizacij družbenega 
dela v prometu in nas kot 
nekako .javno službo" želi

spremeniti v samouprav
ljavce drugega reda ali celo 
zopet v mezdne delavce. 
Samoupravljanje v Sloveniji 
in Jugoslaviji je eno in enot
no. Samoupravljanje je tudi 
in predvsem ekonomska ka
tegorija, ki z mobilizacijo 
vseh ustvarjalnih sil delavcev 
zagotavlja največji razvoj 
naše družbe. V zadnjih dese
tih, petnajstih letih smo zato 
ob razvoju samoupravljanja 
in zaradi samoupravljanja s 
pogosto popolnoma neza
dostnimi sredstvi uspeli na
rediti mnogo več, kot je iz- 
gledalo objektivno mogoče. 
Iz poročila ste izvedeli, da 
danes praktično enako šte
vilo delavcev v prometu 
opravlja 160 % prometa iz 
leta 1967. Vsako odtuje
vanje gospodarjenja od de
lavca pa je kaj kmalu po
vzročilo nezainteresiranost, 
privedlo do ekstenzivnega 
zaposlovanja in malomar
nega dela.

Ko se zavzemamo za ori
sana načela slovenske pro
metne politike kot integral
nega dela jugoslovanske pro
metne politike, se po našem 
prepričanju zavzemamo za 
edino možno pot za izbolj
šanje življenja delavcev v 
prometu in zvezah, torej za 
osnovni cilj naše družbeno
politične organizacije in 
obenem osnovni cilj celotne 
naše socialistične graditve. 
Gre torej ga našo najpo
membnejšo nalogo.

Promet je področje, kjer 
delujejo največji sistemi, de
jansko organsko povezani z 
enakovrstnimi sistemi sosed
njih držav. Medsebojni de
lovni vplivi so zelo obsežni, 
pogosto so tudi pogoj za 
obstoj. Zato organizacija 
združenega dela od temeljne 
organizacije dalje zahteva v
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prometu in zvezah posebno 
ustvarjalnost in polno razu
mevanje za ekonomiko teh 
sistemov. Potrebovali bomo 
tako mrežo povezave in so
delovanja, da bo posamezna 
funkcija ob povečanju vpliva 
neposrednih proizvajalcev na 
vseh ravneh vendarle tudi 
ekonomsko, organizacijsko 
in tehnološko optimalno 
opravljena. Razprave in 
praksa bodo pokazale, po 
katerih kriterijih bodo for
mirane TOZD - razprav
ljamo o tehnologiji, o pred
metu dela, o območju, o 
medsebojni odvisnosti in še 
o drugih kriterijih. Ne more
mo sprejeti take organiza
cije, ki bi na videz približala 
samoupravljanje delavcu, 
dejansko pa bi pomenila po
večanje administracije, pove
čanje stroškov, slabšo tehno
loško koordinacijo in slabši 
ekonomski rezultat. Seveda 
pa tudi odklanjamo zame
njavo napisnih tabel kot 
način za ohranitev sedanjih 
razmer pod novim imenom. 
Temeljne organizacije zdru
ženega dela in njihova med
sebojna povezovanja so za 
nas izraz dejstva, da je samo
upravljanje predvsem tudi 
ekonomska kategorija in da 
so ustavne novosti naša pot 
k uresničitvi boljšega, bolj 
učinkovitega delovanja ob 
bistveno večji angažiranosti 
neposrednih proizvajalcev, 
ki obenem z uresničevanjem 
svojih pravic nosijo tudi vse 
samoupravljalske .dolžnosti.

Poudaril sem že velik dvig 
storilnosti dela v prometu 
naše republike. Ni mogoče 
trditi, da je ta dvig v enaki 
meri vplival na standard de
lavcev v prometu. Čeprav 
osebni dohodki v prometu 
na videz ne zaostajajo za 
povprečjem gospodarstva,
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pa moramo ugotoviti, da so 
zasluženi z bistveno pove
čanimi napori, pogosto tudi 
v bistveno daljšem, nenor
malnem delovnem času in 
ob pretiranem izčrpavanju 
življenjskih moči delavcev; 
na enoto časa in obseg dela 
so torej bistveno nižji. Po
goji gospodarjenja so za de
javnosti prometa in zvez 
dokaj ostro opredeljeni, ve
činoma s predpisi (o cenah, 
o nujnem minimumu dela pa 
tudi o kvalifikacijah in mini
malnih številih delavcev), z 
druge strani pa še skoro 
ostreje s svetovnimi tržnimi 
pogoji prometnih storitev, ki 
vsaj posredno vplivajo tudi 
na cene na našem trgu. Ne
skladja teh dveh omejitev se 
najpogosteje odražajo v niz
kih osebnih dohodkih delav
cev. Del našega proizvoda se 
že od povojne obnove preli
va v druge panoge gospodar
stva. Sklenjeni samoupravni 
sporazumi ob primerjavi s 
sporazumi drugih dejavnosti 
jasno očrtujejo to sliko, pa 
naj potem primerjamo vred
notenje vpliva delovnih raz
mer na posameznih delovnih 
mestih, kot jih ugotavljajo 
sporazumi, odstopanja seda
njega stanja od minimalnih 
dogovorov, denimo o plače
vanju nadurnega in nočnega 
dela ali tudi regresov za letni 
dopust ali pa obseg sredstev 
za sklade in za osebne do
hodke iznad dogovorjene 
spodnje meje. Ugotavljamo, 
da se ti pogoji z novimi 
ukrepi delno še zaostrujejo. 
Ko v celoti podpiramo stabi
lizacijo našega gospodarstva, 
ko pozdravljamo stališče na
šega izvršnega sveta, izra
ženo v referatu podpred
sednika tov. Toneta Tribu- 
šona, ko torej sprejemamo 
svoj delež tega težkega bre

mena, nujno obenem zahte
vamo enaka bremena za vse. 
Zlasti ni sprejemljivo, da bi 
nepokrite investicije drugih, 
družbeno manj nujnih dejav
nosti sedaj pokrivali delavci 
v prometu in zvezah s svo
jimi osebnimi dohodki. 
Racionalizacija investicij, 
racionalizacija skupne po
rabe in tudi racionalizacija 
dela in osebnih dohodkov so 
nujni ukrepi in bodo za
ostrili pogoje gospodarjenja 
tudi v prometu - ne morejo 
pa pomeniti manjših osebnih 
dohodkov ob povečanih na
porih tam, kjer so bili osebni 
dohodki že sedaj pogosto 
nerealno nizki. Menim, da so 
tudi ta spoznanja vsebovana 
v omenjenem referatu.

DOGOVARJANJE IN 
SPORAZUMEVANJE SE JE 
POKAZALO KOT USPEŠNA

SAMOUPRA VNA POT 
REŠEVANJA PROBLEMOV

Ustavne spremembe pri
našajo ureditev področja 
družbenih dogovorov in 
samoupravnih sporazumov. 
Nudijo nam dober instru
ment usklajevanja mnogih 
problemov. Na področju ve
likih prometnih sistemov v 
Jugoslaviji s tem omogočajo 
najbolj funkcionalne rešitve 
vprašanj, ki so vsem republi
kam skupna. Po tej poti 
lahko uredimo tudi pro
bleme med prometnimi de
javnostmi kakor tudi med 
prometom kot celoto in dru
gimi družbenimi dejavniki. 
Sindikat bo aktivno in inicia
tivno spremljal te družbene 
procese.

V 'zadnjih mesecih smo 
najdlje prišli s samouprav
nimi sporazumi o delitvi do
hodka in osebnih dohodkov. 
Uspeli smo se dogovoriti o 
mnogih problemih, o katerih



smo prej predvsem razprav
ljali. Uspeli smo najti pot k 
samoupravljanju na ravni ce
lotne dejavnosti. Dobili smo 
stalne komisije, ki bodo to 
delo nadaljevale. Dobili smo 
vseslovenski sporazum o 
minimalni materialni osnovi 
za kadrovsko politiko, o 
minimalni osnovi za stano
vanjsko politiko, o najnižjih 
in najvišjih sredstvih za re
kreacijo. Prvič v zgodovini 
imamo sporazum, ki brez za
konske sankcije ureja te 
minimume enako za celotno 
Slovenijo. Menim, da se še 
ne zavedamo dovolj, kako 
pomemben družbeni korak 
smo s tem storili. Obenem 
smo se dogovorili tudi o 
spodnji ravni osebnih do
hodkov, ki jo je še mogoče 
oceniti kot normalno.

Točno je, da moramo 
tudi te dohodke šele zaslu
žiti, zanje šele ustvariti po
slovni rezultat. Vendar ima
mo sedaj tudi družbeno me
rilo, katera poslovna aktiv
nost - bodisi zaradi slabe 
organiziranosti, slabega na
stopa na trgu, neustreznega 
proizvoda ali kvalitete proiz
voda bodisi neustreznih po
gojev poslovanja - ne 
ustvarja normalnega poslov
nega rezultata. Tudi v tem 
primeru pomenijo samo
upravni sporazumi družbeno 
pomemben korak naprej. 
Obenem in ne nazadnje pa 
so samoupravni sporazumi 
tudi naše močno orožje 
proti nezasluženim dohod
kom vsake vrste, s tem pa 
tudi proti tisti socialni dife
renciaciji, ki je ni mogoče 
sprejemati, ker ni posledica 
rezultatov dela, temveč pri
vilegijev.

Ko torej danes razprav
ljamo, kako uresničiti te 
sporazume v praksi, kako

prilagoditi interne akte pod
jetij, kako odpraviti napake 
in neskladja, ki v sporazumih 
prav gotovo tudi so, in na 
katera področja bomo še 
razširili sporazumevanje, 
moramo obenem ugotoviti, 
da je za nami uspešno oprav
ljena prva faza samouprav
nega sporazumevanja. Za 
razliko od mnogih admini
strativnih poizkusov, ki so 
propadli v preteklosti, nam 
danes najdena samoupravna 
pot kaže uspeh.

Posebej želim poudariti, 
da so sporazumi prinesli tudi 
javno priznanje dveh ključ
nih poklicev v prometu: voz
nika motornega vozila in 
cestarja. Ta dva poklica se 
ob razvoju modemih cest in 
modernega cestnega pro
meta razvijata in postajata 
strokovno vedno bolj za
htevna. Po naši oceni je ved
no bolj nujno, da ju v celoti 
družbeno priznamo, obenem 
pa kot tudi za mnoge druge 
poklice v prometu in zvezah 
uredimo javno priznano iz
obraževanje, ki bo, denimo, 
vozniku dalo še drugo po
trebno strokovno znanje in 
ne le šoferski izpit ustrezne 
kategorije.

Ni prav, da za mnoge pro
metne poklice sploh ni
mamo šol ali pa so le-te v 
drugih republikah. Tudi te 
razmere prispevajo k teža
vam, ki jih povzroča tako 
pomanjkanje usposobljenih 
ljudi kot tudi pomanjkljiva 
usposobljenost sedanjih de
lavcev^ mnogih prometnih 
dejavnostih. Ne nazadnje je 
tudi v tem vir pretiranih de
lovnih naporov, neskončnih 
delovnih ur in povečane ne
varnosti tako za delavce v 
prometu kot tudi za druge 
prometne udeležence.

Znano je, da na mnogih

ključnih delovnih mestih v 
praksi danes ne moremo go
voriti o 42-urnem delovnem 
tednu. Povprečni delovni 
mesec železniškega promet
nega osebja znatno presega 
182 ur. Pomorci delajo siste
matično 56 ur tedensko, ker 
pač tako potekajo tako ime
novane „straže“ na ladji. V 
cestno vzdrževalni službi - 
zlasti pozimi in ob nujnih 
delih - ure ne poznamo. 
Podobno je v PTT podjetjih. 
V cestnem transportu pa je v 
navadi, da se delovne ure pri 
prevozu tovorov niti ne evi
dentirajo in da se težave 
podjetja rešujejo s podaljše
vanjem ur in s povečanjem 
števila kilometrov, tja do 
15.000 km in 400 delovnih 
ur na mesec.

Gotovo je ureditev 
delovnih razmer, zlasti de
lovnih ur ena prvih nalog na
šega sindikata - in tudi ena 
od prvih nalog vseh, ki skr
bijo za varnost prometa. 
Odklanjamo reševanje tega 
problema z beneficiranjem 
delovne dobe za pokojnino, 
saj ne želimo, da bi zgodnja 
bolezen, starost in smrt bili 
ehi bistvenih normalnih po
gojev za delo v prometu. 
Treba je doseči ureditev de
lovnih razmer na vseh de
lovnih mestih tako, da bomo 
lahko zdravi, pri polni de
lovni storilnosti dočakali 40 
let delovne dobe. Ne zapi
ramo pa oči pred dejstvom, 
da taka ureditev na neka
terih delovnih mestih ni bila 
možna in da tudi danes še ni 
možna, čeprav družba tudi 
ta delovna mesta nujno po
trebuje. Zato se zavzemamo, 
da se z znanstvenimi pro
učitvami ugotovijo ta delov
na mesta in da se ta realnost 
tako za nazaj kot tudi za da
nes javno prizna, med dru
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gimi tudi s pravico teh delav
cev, da zaradi svoje hitrejše 
izčrpanosti prej odidejo v 
pokoj.

Nadaljevali bomo torej z 
napori, da se ugotovi, katera 
delovna mesta v posameznih 
dejavnostih prometa, na že
leznici, na cesti, na morju ali 
v zraku danes onemogočajo 
normalno delovno dobo, ter 
zahtevali, da se ta delovna 
mesta bodisi sanirajo ali pa, 
kjer to še ni mogoče, prizna 
beneficirani delovni staž za 
pokojnino. Precej delovnih 
mest v prometu zahteva 
omejitev delovne dobe tudi 
zaradi varnosti drugih udele
žencev v prometu, saj sta
rostne spremembe v fizičnih 
in psihičnih reakcijah otež-

kočajo delo z modernimi 
prometnimi sredstvi.

Stroški predčasnega od
hoda z dela so precejšnji. 
Potrebno je, da jih deloma 
nosijo delovne organizacije 
same, in to že zato, da bi si 
ta delovna mesta prizadevale 
urediti, del tega bremena pa 
mora nositi rizična skupnost 
pokojninskega zavarovanja 
kot izraz družbenega inte
resa za delo na težkih, toda 
družbeno nujnih delovnih 
mestih.

Opozoril sem na nekatere 
od problemov, ki so gotovo 
bistvenega pomena za na- 
dalnje delo naše organi
zacije. Pred vsemi udeleženci 
kongresa pa so predlogi skle
pov, ki poizkušajo bolj iz

črpno in bolj celovito opre
deliti naše naloge in naša sta
lišča za naslednja štiri leta. 
Ne gre za predlog nekaj 
ljudi: ta predlog je odraz 
razprav v sindikalnih orga
nizacijah, kakor so bile izra
žene na desetih področnih 
posvetih v začetku tega me
seca ter nato na plenarni seji 
dosedanjega sklica našega re
publiškega odbora. Gre torej 
za kolektivno delo v najbolj
šem pomenu te besede. Ven
dar pričakujemo, da bo kon
gres nekatera stališča pred
loga sklepov še poudaril, 
nekatera stališča morda še 
zaostril ter tudi kaj dodal. 
Namen tega uvoda je bil 
opozoriti le na nekatere 
temeljne probleme.

SMO SAMOSTOJNA 
IN CELOVITA ORGANIZACIJA 

DELAVCEV V PROMETU 
IN ZVEZAH

POROČILO TAJNIKA REPUBLIŠKEGA ODBORA 
JOŽETA PEČNIKA NA V. KONGRESU SINDIKATA DELAVCEV 

V PROMETU IN ZVEZAH SLOVENIJE

Tovarišice in tovariši!

Tovarišice in tovariši!
V pripravah na V. kongres 

Sindikata delavcev v pro
metu in zvezah Slovenije in 
hkrati v pripravah na zvezni 
kongres prometnih delavcev 
se je bilo potrebno temeljito 
vsebinsko, kadrovsko in 
organizacijsko pripraviti ne 
samo za to, da bi kongres 
ocenil dosežene rezultate 
dela prometnega sindikata in
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njegovo aktivnost pri uresni
čevanju nalog za minulo 
mandatno dobo, temveč še 
bolj poglobljeno in odgo
vorno zato, ker to zahteva 
dosežena stopnja razvoja sa
moupravnih odnosov v spre
menjeni vlogi in mestu naše 
širše in ožje družbene skup
nosti. S prenesenimi nalo
gami na republike, ki so po
vezane z vse večjo odgovor
nostjo in pravicami, spreje
ma vse večje obvez- isti tudi

sindikat za naš nadaljnji 
družbeno-pohtični in gospo
darski razvoj republike in 
ožje organizirane teritorialne 
skupnosti vse do temeljne 
organizacije združenega dela 
in posameznega delovnega 
človeka v delovni organiza
ciji.

Izhodišče za priprave na 
kongres — republiški in zvez
ni — je bila predvsem aktiv
na udeležba prometnih de
lavcev v javni razpravi o do



polnilih in spremembah 
ustave SFRJ in o nadaljnjem 
razvoju naše družbe kot so
cialistične in samoupravne 
skupnosti narodov in narod
nosti Jugoslavije. Z najboljšo 
voljo in našimi spoznanji 
smo prometni delavci sode
lovali v teh razpravah in sku
šali opre dehti tiste skupne 
interese- in naloge, ki naj bi 
bile osredotočene v federa
ciji. Ta vprašanja so po
membna, ker se promet v 
vsej svoji infrastrukturi in 
povezavi z gospodarstvom 
vključuje v ožjem in širšem 
teritorialnem področju v ce
lovit gospodarski sistem in 
se vključuje tudi v medna
rodno področje dela. Ob tej 
njigovi pomembni vlogi se je 
v razpravah razkrilo kot 
osrednje vprašanje, kako naj 
se strokovni sindikat organi
zacijsko, vsebinsko in poli
tično pripravi na vlogo in 
mesto, ki mu gre v tem, za 
nas vse bolj odgovornem 
času.

V izhodiščih na našo na
daljnjo organizirano aktiv
nost in delo smo predvsem 
usklajevah stališča, ki so bila 
uveljavljena v dopolnilih 
ustave, stališča VI. kongresa 
SZJ in stališča konference 
slovenskih sindikatov. Repu
bliški odbor se je na XII. 
plenarni seji odločil za neka
tere zelo pomembne odlo
čitve:

- sprejetje bil odlok, da 
se skliče V. kongres Sindi
kata delavcev v prometu in 
zvezah Slovenije in ne občni 
zbor, ki naj bi sledil zad
njemu najvišjemu organu, ki 
je bil sklican leta 1967;

— da se skladno z raz
vojem našega pohtičnega si
stema konstituiramo v Sindi
kat delavcev v prometu in 
zvezah Slovenije kot enotna,

samostojna in prostovoljna 
družbeno-politična organi
zacija;

— da se na območju Slo
venije organizirajo volilne 
konference, na katerih naj se 
izvolijo delegati za V. kon
gres in člani novega repub- 
liškega vodstva za naslednjo 
mandatno dobo. Kongres na 
volilnih konferencah izvolje
ne člane le potrdi, izvoh pa 
nadzorni odbor republiškega 
odbora, delegate za zvezni 
kongres in člane za zvezni 
odbor. Sindikat delavcev 
prometa se je odločil za zelo 
demokratičen način kadro
vanja in volitev članov v 
novo republiško vodstvo;

— da se osnutki kongres
nih dokumentov — poročilo 
o delu republiškega odbora 
sindikata delavcev v pro
metu in zvezah za minulo 
mandatno dobo in predlog 
statuta našega sindikata — 
posreduje najmanj dva me
seca pred kongresom v javno 
razpravo osnovnim sindikal
nim organizacijam in po
dročnim odborom prometa 
in zvez.

ZAČRTANA SO POTA 
MEDREPUBLIŠKEGA 

SODELOVANJA
Kongresne dokumente je 

obravnavalo članstvo že v ju
niju letos. V tem času so 
bile izvedene tudi vse volilne 
konference. Oba dokumenta 
je članstvo pozitivno ocenilo 
in sprejelo, pri tem pa zelo 
tvorno sodelovalo v nastaja
nju osnutka- in predloga sta
tuta Sindikata delavcev v 
prometu in zvezah Slovenije. 
Vsa ta in druga vprašanja 
smo uskladili tudi z Zvezo 
sindikatov Slovenije in cen
tralnim odborom sindikata 
delavcev v prometu in zve
zah Jugoslavije. Odnosi med

sebojnega sporazumevanja in 
sodelovanja so bili v našem 
sindikatu vsestransko hu
mano in demokratično ure
jeni na vseh relacijah, to je, 
od Zveze sindikatov Slove
nije in centralnega odbora 
do osnovne sindikalne orga
nizacije, ne da bi bila po
udarjena večja nadrejenost 
in podrejenost. Ti odnosi so 
temeljih na skladni koordi
naciji dela in na skupnem 
usklajevanju interesov delov
nih ljudi, ki se pojavljajo v 
sami delovni organizaciji, v 
dejavnosti ah izven nje. Za
vedamo se, da smo del celot
nega družbeno-političnega 
sistema in da življenje in 
delo v delovni organizaciji še 
ne predstavlja zaokrožene 
celote, ker so življenjski in 
splošni družbeni interesi šir
šega pomena in morajo biti 
skladni z razvojem družbe v
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določenem času in prostoru, 
Ptav zato, da se konfrotirajo 
stališča o vseh pomembnih 
vprašanjih, ki zadevajo dol
goročne in kratkoročne 
interese delavcev v prometu 
in zvezah, se v normativnem 
delu statuta zavzemamo za 
usklajevanje njihovih inte
resov na ta način, da se sin
dikat delavcev v prometu in 
zvezah povezuje z drugimi 
strokovnimi sindikati in da 
skupaj z njimi tvori Zvezo 
sindikatov Slovenije.

Načela samoupravnega 
sporazumevanja, dogovarja
nja in koordinacije dela so 
bila oblika dela tudi v odno
sih s centralnim odborom 
sindikata delavcev prometa 
in zvez Jugoslavije. Tako da 
je konkretno delo že potrdi
lo to, kar danes normativno 
urejamo s statutom. Delovna 
praksa centralnega odbora se 
je namreč vseskozi zavze
mala — vsaj v tej mandatni 
dobi - da se spoštujejo na
čela medsebojnega sodelo
vanja na podlagi samouprav
nega sporazumevanja in do
govarjanja. Centralni odbor 
je spoštoval avtonomnost re
publiškega odbora, čeprav je 
bila dosedanja organizacijska 
struktura sindikata dru
gačna. Stališča Zveze sindi
katov Slovenije do ustavnih 
dopolnil in organizacije sin
dikata, kijih je podpira! tudi 
naš republiški odbor, so do
bila vso podporo tudi v 
predkongresnih razpravah in 
so bila posredovana in pred
met razprave ter sprejeta v 
centralnem odboru.

Že v juniju letos smo se v 
centralnem odboru dogovo
rili o vseh pomembnih-vpra
šanjih s področja konsti
tuiranja sindikalnega organa 
prometa in zvez na ravni Ju
goslavije. Dogovorih smo se

o nekaterih pomembnih 
vprašanjih za nadaljnje med
republiško sodelovanje in so
delovanje na zvezni ravni po 
načelih enakopravnosti in 
paritetne zastopanosti. Orga
ni na zvezni ravni naj bi 
imeli v prihodnje bolj ko
ordinacijsko vlogo in zasto- 
pali republiške organizacije 
pri ustreznih zveznih orga
nih pri skupnih, z republiški
mi odbori dogovorjenih na
logah. Nadalje je bilo dogo
vorjeno:

— da se bo centralni 
odbor po svojem kongresu 
konstuiral v zvezni odbor 
prometa in zvez Jugoslavije;

— da bo na zveznem kon
gresu sodelovalo 20 delega
tov iz vsake republike, iz po
krajine pa po 10 delegatov. 
V zveznem odboru bo sode
lovalo iz republike po 6 čla
nov, iz pokrajine pa po 3 
člani. Sedmega člana pa 
predvidijo republike za mo
rebitnega predsednika ene 
izmed komisij, ki bodo delo
vale v okviru zveznega od
bora.

— v načelu so opredelje
ne osnovne skupne naloge, 
ki jih prenašajo republiški 
odbori prometa in zvez na 
zvezni odbor in

— financiranje zveznega 
odbora temelji na načelu ko
tizacije.

Predlog statuta sindikata 
delavcev v prometu in zve
zah Slovenije opredeljuje ta 
vprašanja v 5. a, 28. in 43. 
členu, ki v bistvu potrjujejo 
sprejeta načela, ki jih je 
sprejelo tudi članstvo v 
predkongresni aktivnosti in 
v pripravah na republiški 
kongres.

Osnutek statuta je bil v 
razpravi v osnovnih sindikal
nih organizacijah in na volil
nih konferencah do meseca

oktobra letos. Posebej pa 
smo organizirah razpravo na 
devetih bazenskih posveto
vanjih, ko smo na podlagi 
dopolnil in sprememb uskla
jevali predlog statuta, ki ga 
danes posredujemo kongresu 
v sprejem. Nekatera dopol
nila posredujemo kot po
sebno prilogo k predlogu 
statuta in predstavljajo sin
tezo razprav na 14. plenarni 
seji, posvečeni obravnavi 
tega dokumenta in poročila 
o delu sindikata. Vsa dose
danja aktivnost dokazuje, da 
se prometni delavci zavedajo 
dolžnosti in odgovornosti, 
po drugi strani pa pravic, ki 
jim jih nalaga ta osnovni do
kument-{h od katerega je do 
neke meje odvisen nadaljnji 
razvoj sindikalne aktivnosti, 
ustvarjalne dejavnosti in 
uresničevanja sprejetih skle
pov samoupravnih spora
zumov in dogovorov. Član
stvo je sodilo, da se mora 
sindikat uporno boriti proti 
vsem ukrepom, s katerimi se 
prepotentno forsirajo sred
stva za delo, človek in nje
gova osebna reprodukcija pa 
so pri tem drugotnega po
mena. Socialna varnost de
lovnih ljudi mora biti po
membna prvina delovne pro
duktivnosti in urejenosti 
notranjih odnosov. Sindikat 
mora bedeti nad spoštova
njem pravic delovnih ljudi in 
se upreti slehernemu posku
su njegove zlorabe, izigrava
nja ali kršenja. Republiški 
sindikat delavcev prometa in 
zvez Slovenije s staturanim 
dokumentom dopolnjuje in 
usklajuje svojo organizira
nost z vsebino in oblikami 
dela, kijih terjajo vedno za
htevnejše potrebe, ki nasta
jajo v posameznih dejavno
stih prometa kot celote.

Ko na eni strani poudarja-



mo, da bo statutarni doku
ment v marsičem vplival 
tudi na bolj učinkovito sin
dikalno aktivnost, po drugi 
strani pa sprejemamo upravi
čene zahteve članstva, da 
mora biti sindikalna organi
zacija bolj borbena in zavze
ta pri uresničevanju sklepov, 
mislimo, da lahko samo eno 
in drugo, skladno med seboj 
povezano, pospešuje uveljav
ljanje sindikata v delovni or
ganizaciji in v vseh teritorial
nih in družbenih skupnostih.

Statutarni dokument je le 
podlaga, ki daje možnosti, 
da se tako ali drugače orga
niziramo in bolj povezano in 
akcijsko nastopamo. V vsaki 
organizaciji pa je izredno po
membna gonilna sila sindi
kalne organizacije in organa 
ustrezna kadrovska struk
tura. V sindikatu morajo biti 
izvoljena taka vodstva, ki so 
voljna in sposobna reševati 
probleme in dosledno ures
ničevati sprejete sklepe. V 
vseh primerih pa ni vedno 
tako in tudi v našem sindi
katu smo nekje bolj, drugje 
spet manj učinkoviti.

Na področju prometa de
luje v Sloveniji 6 medobčin
skih, 1 obalni, 1 občinski in 
1 mestni odbor sindikata 
prometa in zvez, ki s svojo 
aktivnostjo povezujejo repu
bliško področje; s tem je 
vzpostavljeno neposredno 
sodelovanje z osnovnimi sin
dikalnimi organizacijami v 
vsej svoji heterogeni tehno
logiji dela. Zadnji področni 
odbor se je formiral v okto
bru letos, in to za področje

občinskih sindikalnih svetov 
Kranj, Radovljica, Škofja 
Loka in Jesenice.

Štirje pomožni organi re
publiškega odbora so pod
odbor za: železnico, pošto, 
cestni transport in cestno 
gospodarstvo. Ko so se po 
sprejemu statuta slovenskih 
sindikatov organizirale sindi
kalne konference v delovnih 
organizacijah, ki imajo v svo
jem sestavu razvejeno teh
nično, tehnološko in poslov
no organizacijsko strukturo, 
se je članstvo v dejavnosti 
železnice in PTT odločilo 
organizirati sindikalne kon
ference na ravni podjetij in 
na ravni združenih podjetij. 
V tem obdobju se je aktiv
nost teh dveh pododborov 
pri republiškem odboru vse 
bolj zmanjševala, ker so se 
naloge prenašale na sindi
kalne konference. V pred
logu statuta sta zato v pri
hodnje predvidena le dva po
možna organa republiškega 
odbora — pododbor za cest
ni transport in za cestno go
spodarstvo. Dana pa je vsa 
možnost, da se lahko usta
novijo še drugi poodbpri in 
komisije za' posamezna vpra
šanja, ki bi bila zajeta s pro
gramom dela republiškega 
odbora. Bolj kot doslej so v 
statutu urejena nekatera 
organizacijska načela, zlasti 
pa tista vprašanja, ki opre
deljujejo vlogo in značaj sin
dikalnih konferenc v. združe
nih podjetjih in drugih več
jih delovnih organizacijah, 
kjer deluje več osnovnih sin
dikalnih organizacij in jih 
povezujejo sindikalne konfe

rence. Tudi v osnutku sta
tuta ta vprašanja niso bila v 
celoti izoblikovana. Nejasno 
so bila oblikovana vprašanja, 
kakšen in čigav organ je sin
dikalna konferenca? Ali je 
sindikalna konferenca samo 
koordinacijski organ ali pa je 
organ, ki lahko v imenu 
osnovnih sindkilanih organi
zacij sprejema odločitve in 
stališča ne glede, v čigavi 
pristojnosti so.

V predlogu statuta izha
jamo iz tega, da je osnovna 
sindikalna organizacija te
meljna oblika združevanja 
članov, da je samostojna in 
da v njenem imenu ne more 
noben organ sprejemati 
odločitev. Sindikalne konfe
rence naj bi bile po svojem 
značaju stalno delovno telo 
za obravnavanje tistih vpra
šanj, ki so skupnega interesa, 
in tistih vptašanj, ki jih 
osnovne sindikalne organiza
cije zaradi skupnih interesov 
odgovorno prenašajo v 
usklajevanje in v pristojnost 
sindikalne konference. Pra
vila osnovnih sindikalnih 
organizacij in pravila sindi- 

.kalnih konferenc' pa dolo
čajo vsebino in obseg pre
nesenih nalog.

V statutu vgrajeni odnosi 
zato krepijo odnose v celo-_ 
viti organizaciji sindikata dd 
osnovne sindikalne organi- • 
zacije, občinskih, mestnih 
organov do republiškega 
odbora in to v mejah svojih 
pristojnosti in na podlagi de- ■ 
mokratičnega sodelovanja. 
na temelju skupnih interesov 
in enakopravnosti.
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IZ RAZPRAVE NA V. KON
GRESU SINDIKATA DELAVCEV 

V PROMETU IN ZVEZAH 
SLOVENIJE

IVAN KOČEVAR, Zveza 
združenj šofeijev in avto
mehanikov SR Slovenije, 
Ljubljana:

Ko pozdravljam ta kongres v 
imenu Zveze združenj šoferjev in 
avtomehanikov Slovenije, hkrati 
ugotavljam, da obstoj naše orga
nizacije verjetno pomeni tisti

vzrok, zaradi katerega se sin
dikat prometa in zvez vse pre
malo zanima za probleme voz
nikov in avtomehanikov. Pri
znam, da na republiškem odboru 
sindikata delavcev prometa in 
zvez najdemo vedno dovolj ra
zumevanja; dobili smo marsika
tero koristno pobudo, kako naj 
postopamo, da bodo uresničene 
naše upravičene zahteve. Ker pa 
so doslej naše predloge in zahte
ve obravnavali in razreševali le 
zvezni organi, moram reči, da v 
centralnem odboru sindikata, 
žal, nismo bili deležni tiste pod
pore, ki bi privedla do pozitivnih 
rezultatov.

Nasploh pa sindikat delavcev 
prometa in zvez vključuje samo
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40 % voznikov motornih vozil, 
preostali pa so zaposleni v re
žijskem prometu in so vključeni 
v drugih sindikatih. Ti delavci v 
kolektivih predstavljajo veliko 
manjšino in nimajo možnosti, da 
bi se tudi po sindikalni liniji, kot 
pravimo, zavzemali za uveljav
ljanje svojih upravičenih zahtev.

Način nagrajevanja voznikov 
tudi sicer ni urejen. Sporno je 
namreč vprašanje, kako na
graditi delo voznika, ki z nepo- 
srednjo vožnjo, kot jo izkazuje 
tahograf, nima nič skupnega. Mi
slim na čas, ki je potreben za na
kladanje in razkladanje in za po
moč pri tem delu, čas za iskanje 
tovorov, obvezno ' prisotnost v 
vozilu in podobno. Voznik, kije 
tudi član delavskega sveta, je ob 
zasedanjih samoupravnih orga
nov po navadi na vožnji, torej na 
delovnem mestu in enostavno ne 
more spregovoriti o teh pro
blemih. Predstavnik sindikata, ki 
največkrat prisostvuje seji delav
skega sveta, pa si zahtev in pred
logov voznikov motornih vozil 
praviloma tudi ne upa zago
varjati, da se ne bi zameril večin
skemu mnenju in da ne bi bilo 
ogroženo njegovo lastno delovno 
mesto.

Naša organizacija si razen z 
drugimi problemi že sedemnajst 
let brez uspeha prizadeva, da bi 
voznikom in avtomehanikom 
priznali beneficirano delovno 
dobo. Pri vseh tovrstnih priza
devanjih smo ostali osamljeni, 
nas nihče ni podprl. Obenem pa 
ne moremo razumeti, da je bene

ficirana delovna doba priznana 
tistim mornarjem v rečnem in 
obalnem prometu, ki prevažajo 
naftne- derivate, voznikom mo
tornih vozil v cestnem prometu, 
ki s cisternami prav tako pre
važajo te derivate, pa benefici
rana delovna doba ni priznana. 
Menim, da za tak odnos do voz
nikov motornih vozil ni nobe
nega opravičila!

JOŽE JAGER, predsednik 
CO sindikata delavcev v pro
metu in zvezah:

Dovolite mi, da se oglasim ta
koj na začetku in da pozdravim 
kongres in mu zaželim plodno 
delo, celotni organizaciji Sindi
kata delavcev v prometu in zve
zah Slovenije pa kar najboljše 
uspehe.

Predstavniki republiških in 
pokrajinskih organizacij, ki so tu 
prisotni, namreč predstavniki re
publiške organizacije Bosne in 
Hercegovine, Srbije, Makedonije 
in AP Vojvodine so me tudi po



oblastili, da vas pozdravim še v 
njihovem imenu.

V začetku sem se oglasil tudi 
zaradi tega, ker bi s tem želel 
prispevati k temeljitejši oprede
litvi organizacije sindikata delav
cev v prometu in zvezah, k no
vemu konceptu samostojne orga
nizacije, torej organizacije, kije 
do zvezne organizacije sindikata 
v takih odnosih, da morajo zvez
ni organi poslušati, kaj bo re
čeno in sklenjeno v republikah, 
ne pa da ob koncu dajo zaključ
no besedo in lekcijo, kakor je 
bilo včasih moderno.

Ne zavzemam se torej za za
ključno besedo in lekcijo, 
ampak za to, da bi si vsi skupaj 
prizadevali, da bi kongres, vsi 
njegovi sklepi in vse bodoče delo 
potekali tako, da bi se v celoti 
uresničila zamisel o graditvi sa
mostojne organizacije, ki se sa
mostojno vključuje v zvezno or
ganizacijo samo glede tistih vpra
šanj, za katere meni, da jih bo 
možno na ta način bolje rešiti, 
da je pa za vsa vprašanja, za ka
tera misli, da jih bo lahko bolje 
reševala v republiki, tudi sama 
pristojna in v celoti odgovorna 
ter da v takšni konstrukciji zvez
na organizacija pomeni samo ser
vis.

Zelo sem zadovoljen, da pri
sostvujem temu kongresu, ki je 
po svoji zasnovi tak, kot je bil 
kongres sindikata delavcev v pro
metu in zvezah Makedonije. 
Skupna značilnost obeh je, da 
samostojno organizirata odnose, 
da se konstituirata v samostojno 
organizacijo, popolnoma odgo
vorno svojemu članstvu. Kot 
takšna pa bo nova organizacija 
mnogo temeljiteje in bolj izvirno 
uresničevale interese, se borile 
za prave interese članstva in na
čin, kot ga zahteva članstvo, ne 
pa tako, kot si te stvari zamišlja 
neki višji forum. V tem smislu bi 
vsekakor želel, da se zasnovani

sklepi kar najbolj dosledno tudi 
uresničijo.

Nekaj več bi povedal o vpra
šanju, ki ga je na določen način 
obrazložil tovariš Jože Pečnik, 
da namreč v našem sindikatu 
menimo, da smo že rešili vsa 
osnovna vprašanja, zaradi kate
rih lahko zelo pogumno gremo 
na zvezni kongres. To omenjam 
zaradi tega, ker se zadnje čase 
slišijo glasovi in parole o tem, da 
bi bilo treba naš kongres in dru
ge kongrese odložiti, češ da stva
ri niso razjasnjene in razčiščene.

Ne da bi globlje polemiziral s 
takimi mislimi, naj povem, da 
gre pri tem za svojevrsten opor
tunizem. Gre za željo po odla
ganju zaradi nekih interesov, da 
bi še kar naprej razčiščevali stva
ri, ki bi morale biti že zdavnaj 
razčiščene. V tem smislu tudi ta 
kongres prosim za podporo, da 
ne pustimo, da bi se razvijale 
takšne teze o prelaganju kon
gresa, ker za to ni nobene potre
be. Imejmo naš zvezni kongres 
tak, kot smo si ga zamislili.

Ker je razpravljavec, ki je go
voril pred menoj, vulgarno in po
polnoma neresnično okvalificiral 
funkcijo delovanja centralnega 
odbora glede beneficiranega de
lovnega staleža delavcev v pro
metu in zvezah, mu moram, žal, 
odgovoriti zaradi velike neres
nice, ki jo je izrekel pred tem 
kongresom.

Zvezni odbor sindikata delav
cev v prometu in zvezah je v res
nici skupaj z republiškimi in po
krajinskimi organizacijami nosil 
vse breme pripravljanja gradiva 
in elaboratov za dokazovanje, 
katera delovna mesta naj bi bila 
beneficirana. To smo delali za 
železnico, za pomorski in luški 
promet itd. Zvezni odbor sta
novske organizacije šoferjev in 
avtomehanikov pa je sklenil, da 
bi ta posel, ki ga je sprejel cen
tralni odbor za vse veje, opravil 
sam, vendar pa se je kasneje iz

kazalo, da ni ničesar naredil. 
Sele pred letom, ko je zvezni od
bor šoferjev in avtomehanikov 
ugotovil, da teh stvari sam ni 
sposoben opraviti, je prosil sindi
kat, naj le-ta izvede akcijo. Se
veda z dvoletno zamudo! Ker so 
sami krivi za odlašanje, morajo 
zdaj tudi davek plačati sami!

SILVA CERJAK, Podjetje 
za PTT promet, Ljubljana:

Podatki in primerjave o razvi
tosti poštnega prometa v Jugo
slaviji oziroma Sloveniji kažejo, 
da sedanji obseg poštnega 
omrežja še ni zadovoljiv, zavoljo 
česar so nujne nadaljnje razši
ritve in izboljšanja. Za redno od

vijanje prometa pa so potrebna 
tudi znatna investicijska vla
ganja: do leta 1975 je na podlagi 
sedanjih cen za Jugoslavijo kot 
celoto potrebno najmanj 600 
milijonov din, za Slovenijo pa 
100 milijonov din investicij.

Ob teh ugotovitvah pa je tre
ba kot poseben problem omeniti 
dejstvo, da poštni promet že pri 
sedanji stopnji razvitosti omrežja 
in kvalitete posluje s precejšnjo 
izgubo. Po podatkih iz leta 1969 
je znašala izguba poštnega pro
meta v Jugoslaviji kot celoti 134 
milijonov din. Tak ekonomski 
položaj je ugotovila tudi Medna
rodna banka za obnovo in raz
voj, ki je ob odobritvi kredita za 
projekt telekomunikacij posta
vila pogoj, da se izguba v pošt
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nem prometu likvidira in je šele 
kasneje pristala na manjše pokri
vanje v breme dohodkov teleko
munikacij. Od leta 1969 seje iz
guba zaradi naraščanja stroškov 
še povečala (stroški prenosa 
pošte, osebni dohodki, material) 
ter bo, letos dosegla približno 
200 milijonov din. Če pa bi iz
boljšali proces prenosa s prepo
trebno razširitvijo omrežja in 
kapacitet, bi izguba za Jugosla
vijo kot celoto narasla na naj
manj 500 milijonov din.

Podobna ugotovitev kot za 
Jugoslavijo velja tudi za Slove
nijo, saj je v naši republiki 
omrežje še gostejše. Po grobih 
ocenah predvidevamo, da bo iz
guba v poštnem prometu leta 
1971 v Sloveniji presegla 40 mi
lijonov din.

Izguba, ki se pojavlja v pošt
nem prometu, je povsem in iz
ključno posledica objektivnih 
dejavnikov, torej vplivov izven 
PTT dejavnosti. Ker naraščajoče 
izgube v poštnem prometu ne 
moremo več pokrivati na račun 
dohodkov telekomunikacij, ker 
tudi telefonija in telegrafija za
ostajata v razvoju, se ob izgubi v 
poštnem prometu ne zastavlja 
več samo vprašanje nadaljnjega 
razvoja omrežja in kapacitet, ki 
je sicer nujen, temveč tudi vpra
šanje, kako zadržati sedanjo ra
ven kvalitet. To pa praktično 
pomeni, da bo brez hitre in pri
merne materialne intervencije 
družbe v poštnem prometu neiz
bežno prišlo do ukinjanja pošt
nih enot, do zmanjševanja števila 
tedenskih dostav, opuščanja dra
gih, vendar potrebnih in hitrih 
oblik prevoza poštnih pošiljk, 
kot je nočni letalski prevoz in 
podobno.

Ker so notranje rezerve izčr
pane z dosedanjimi prizadevanji 
PTT delavcev, korak nazaj pa bi 
bil izredno dvomljiv, sodimo, da 
je rešitev nastalega ekonomskega 
položaja v poštnem prometu le v
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povečanju cen poštnih storitev, 
in to predvsem v povečanju cen 
najmasovnejšfli asortimentov, 
kot so navadna pisma in dopis
nice v notranjem prometu ter 
povečanje cen za poštne pošiljke 
v mednarodnem prometu.

Na nujnost korekcij cen v na
vadnem pisemskem prometu in 
za dopisnice v notranjem pro
metu kaže tudi primerjava cen 
naših storitev s cenami pisem in 
dopisnic v sosednih državah. 
Medtem ko znaša cena za navad
no pismo teže 20 gramov v Jugo
slaviji 0,50 din in za dopisnico 
0,30 din, znašajo cene za tovrst
ne storitve, preračunane po te
čaju 15 dinarjev za dolar in ne- 
upoštevaje zadnje revalvacije va
lut v državah srednje Evrope za 
pismo od 1,15 do 1,20 in za do
pisnico 0,74 do 0,92 din. So to
rej 1,8 do 2,5-krat višje kot pri 
nas.

Podobno je stanje tudi pri 
mednarodnih poštnih pošiljkah, 
saj znaša sedaj veljavna cena za 
navadno pismo v mednarodnem 
prometu teže 20 gramov komaj 
polovico maksimalne cene, do
voljene s svetovno poštno kon
vencijo, ki pa se ji približuje ve
čina cen poštnih storitev v med
narodnem prometu v drugih 
državah.

Neugodni ekonomski položaj, 
ki je nastal v poštnem prometu 
predvsem kot posledica zadrža
nih cen od leta 1968 dalje, ter 
nujnost nadaljnjega razvoja pošt
nega omrežja in kapacitet ter
jata, da čim prej popravimo cene 
vsaj za najmasovnejše poštne po
šiljke, in to za navadno pismo od 
sedanjih 0,50 din na 1,00 din, za 
dopisnico od sedanjih 0,30 din 
na 0,60 din, za poštne pošiljke v 
mednarodnem prometu pa v 
okviru dovoljenih razponov vsaj 
za 40 % do 50 %. Pri slednjem 
naj poudarim, da se poštnih po
šiljk v mednarodnem prometu v 
precejšnjem obsegu poslužujejo

tudi tujci - turisti in jim PTT 
Jugoslavije pri sedanjih cenah 
brez potrebe daje ugodnosti, ki 
jih doma nimajo.

Finančni efekt povečanih cen 
za omenjene poštne pošiljke bi 
omogočil, da ohranimo sedanjo 
stopnjo razvitosti in kvalitete, 
obenem pa pristopimo tudi k 
najnujnejšim razširitvam pošt
nega omrežja in drugih PTT ka
pacitet.

Nujnost korekcije cen za pošt
ne storitve je razvidna že iz dej
stva, da z dohodki poštnih sto
ritev zdaj komaj pokrivamo 
osebne dohodke delavcev, ki te 
storitve opravljajo, medtem ko 
stroški poslovanja niso kriti, da 
o razširjeni reprodukciji sploh ne 
govorim. Jasno je, da naši kolek
tivi v takih razmerah v bodoče 
ne bodo več mogli ohraniti se
danje kvalitete poštnih storitev 
in da bodo sledile omejitve, ki 
bodo neprijetno zadevale naše 
uporabnike. Po drugi strani pa ni 
v skladu z ustavnimi amandmaji, 
da delavci celotne panoge ne 
morejo gospodariti z rezultati 
svojega dela in da so v tem 
smislu prikrajšani za temeljne 
samoupravne pravice. Ob takih 
cenah seveda ni možno skrbeti 
za družbeni standart in ostaja 
nerešeno stanovanjsko vprašanje.

Družbeni dejavniki bodo mo
rali pokazati razumevanje za 
upravičene zahteve PTT kolek
tivov glede korekcije cen zlasti 
zato, ker je bilo PTT kolektivom 
pred časom zagotovljeno, da se 
bodo ta vprašanja postopoma re
ševala. Brez popravkov cen PTT 
promet ne bo mogel doseči 
evropske ravni kvalitete, kar pa 
naša družba in gospodarstvo za
htevata in za kar smo končno 
tudi vsi odgovorni.
ALOJZ RIZMAN, ŽTP Ma
ribor:

V svoji razpravi bi se rad do
taknil tistega dela osnutka pr
vega sklepa, ki govori o tem, da



so vse dejavnosti prometa in 
zvez nujni del razvoja gospodar
stva, vsako zaostajanje na tem 
področju pa ovira ali onemo
goča nadaljnji razvoj gospo
darstva.

Konkretno mislim pri tem na 
ustavljena dela pri modernizaciji 
proge Kop er-Šentilj, na gospo
darske posledice te ustavitve, na 
odnos republiške skupščine in’ 
prizadetih občinskih skupščin 
do tega problema in na predloge, 
kako dalje reševati ta problem. 
Nesporno je, daje drugi krak že
lezniškega prometnega križa v 
Sloveniji (Koper-Sentilj) na svo
jem začetku in koncu prometno 
zaostalo območje. Finančna 
konstrukcija financiranja moder
nizacije te proge je propadla, ker 
sta kar dva od treh partnerjev 
odpovedala dogovorjeno ude
ležbo, kar je bil vzrok za sklep o 
ustavitvi del. Posledice preki
nitve modernizacije so zamrz
njena vrednost vgrajenega in ne- 
vgrajenega materiala, pritisk 
anuitet, na stroške poslovanja 
podjetja, nenormalne delovne 
razmere za zaposlene, povečana 
nevarnost prometa, saj je člo
veški dejavnik v prometu odlo
čilen, negotovost pri nadalje
vanju modernizacije in vse druge 
škodljive posledice za razvoj go
spodarstva v Sloveniji.

Problemi železničarjev so tudi 
slovenski družbeni problemi. Z 
zadovoljstvom ugotavljamo, da 
je zbor delovnih skupnosti ob
činske skupščine Koper na svoji 
seji v oktobru letos obravnaval 
ustavitev v del pri modernizaciji 
te proge, da je podprl prizade
vanja železničarjev in predlagal 
celo najetje mednarodnega poso
jila za modernizacijo. Preseneča 
pa me, zakaj tega problema nista 
obravnavali tudi občinski skup
ščini Celje in Maribor. Ali se od
borniki sploh zavedajo pomemb
nosti tega vprašanja?

Republiška skupščina je sicer

pokazala določeno razumevanje 
do problemov železnice s tem, 
da je podaljšala odplačilne roke 
za že najete kredite, da nas je 
oprostila nekaterih prispevkov, 
vendar sem prepričan, da je re
publiški sklad gospodarskih re
zerv podaljšana roka republiške 
skupščine. Zato upravičeno ter
jamo več materialne pomoči, ki 
nam jo lahko da upravni sklad s

tem, če prispeva obljubljeni del 
sredstev za modernizacijo.

Ne zapostavljamo problemov 
drugih, neželezniških gospodar
skih organizacij, vendar se vpra
šujemo, kako to, da je UO repu
bliških gospodarskih rezerv odo
bril sanacijska sredstva za neka
tere delovne organizacije iz celj
skega industrijskega bazena ob 
številčni navzočnosti predstavni
kov republiškega političnega in 
družbenega življenja, da pa teh 
zastopnikov ni bilo na seji, ko so 
obravnavali in odklonili sofinan
ciranje modernizacije železnic.

K temu pa naj rečem le to, da 
so železniški problemi v zvezi z 
modernizacijo prav tako važni 
kot drugi, če ne celo pomemb
nejši.

Polletno poročilo o poslo
vanju naših železniških podjetij 
dokazuje, da poslujemo na meji 
rentabilnosti. Če bi uvedli funk
cionalno amortizacijo osnovnih 
sredstev, bi bili v izgubi. Spričo 
takšnih razmer na naših železni
cah, ki z depresiranimi cenami

prometnih storitev še vedno 
omogočajo prelivanje pomemb
nega dela prometne substance na 
druga go^jodarska področja, že
lim poudariti še nekatera dej
stva, in sicer:

Osnutek amandmaja XXVH. 
k republiški ustavi ureja odnos 
med družbo in tistimi delovnimi 
organizacijami, ki so posebnega 
družbenega pomena. Prepričan 
sem, da sodi sem :udi železnica. 
Odnos je urejen načelno, preciz
neje pa naj bi ga uredil zakon. 
Vendar že danes lahko zasta
vimo naslednje vprašanje: kako 
daleč naj sega vpliv družbene 
skupnosti v poslovanje gospodar
skih organizacij posebnega druž
benega pomena. Mislim, da se 
družbeni vpliv ne sme odražati 
samo v tem, da promet ob de- 
presiranih cenah del svojega do
hodka preliva v druge dejavnosti, 
ampak nujno tudi v večji mate
rialni pomoči družbene skup
nosti prometni dejavnosti takrat, 
ko potrebuje sredstva za nove 
naložbe, za modernizacijo, skrat
ka za razširjeno reprodukcijo. 
Tu pa, kot vidimo, v praksi na
stajajo velike težave, saj je danes 
železnica prisiljena ustaviti dela 
pri modernizaciji.

Naj mi strokovnjaki ne zame
rijo, če bom povedal kaj narobe. 
Ob razpravi o XXVII. amand
maju republiške ustave so inter- 
pretatorji uporabili nov termin, 
to je normalna reprodukcija, ki 
naj bi jo družba zagotovila de
lovnim organizacijam posebnega 
družbenega pomena. Marsikomu 
ta pojem ne pove, ali je s tem 
zagotovljena enostavna repro
dukcija, ki pa ne vodi k napred
ku, ampak v stagnacijo. Prepri
čan sem, da ostane še vedno ne
rešeno vprašanje formiranja sred
stev za razširjeno reprodukcijo v 
dejavnosti prometa in zvez, 
zlasti pa to velja za železnico, ki 
ima z vzdrževanjem svojih voz
nih poti velike stroške. Amand
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ma XXXI. republiške ustave v 
svoji 4. točki sicer govori, da je 
organ družbenopolitične skup
nosti, ki določi takšne pogoje 
poslovanja, ki trajneje in v 
večjem obsegu zmanjšujejo do
hodek delovnih organizacij in 
onemogočajo „normalno“ re
produkcijo, dolžan določiti in 
zagotoviti ustrezno nadomestilo.

Mag. IVO PAVLIC, ,Ljub
ljana-transport1*:

Z uvajanjem tehnične opreme 
in z uporabo ustreznih organiza
cijskih metod pri prevozu potni
kov in blaga se povečuje produk
tivnost dela, kar bi moralo vpli
vati predvsem na skrajšanje de

lovnega tedna voznikov avtobu
sov in kamionov. Vendar moram 
ugotoviti, da so delovni časi in 
odmori voznikov avtobusov in 
tovornjakov v naših cestnih 
transportnih podjetij zelo neure
jeni, neenotni in zato pomenijo 
zelo akuten problem.

Naša družba je prav gotovo 
storila pomemben korak naprej, 
ko je predpisala, da velja tudi za 
voznike in sprevodnike 42-umi 
delovnik in da smejo upravljati z 
vozilom nepretrgoma največ 9 
ur dnevno, da morajo imeti 10 
ur odmora in da praviloma ne 
smejo delati skupaj več kot 14 
ur dnevno.

Vendar pa nam vsakodnevna 
praksa dokazuje, da obstaja prav
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na tem področju cestno trans
portnih podjetjih ogromno ne
skladje med predpisi in dejan
skimi razmerami. Razpoložljive 
informacije izpričujejo, da je v 
večini naših cestnotransportnih 
podjetij velik in zaskrbljujoč 
problem, kako dosledneje upo
rabljati zgoraj omenjene pred
pise o delovnem času in od
morih voznikov.

Delovni čas voznika je sestav
ljen iz vožnje, nato iz časa, kije 
potreben za nakladanje in raz
kladanje vozila in drugega ča- 
fymja. Evidenca o delovnem 
času voznikov kot kriterij za pri
znanje delovnega časa pa je v 
različnih podjetjih različna. Dej
stvo je, da se večini voznikov 
prizna v delo manj časa, kot ga 
je voznik dejansko porabil, kar 
zelo negativno vpliva na te de
lavce. Poprečni osebni dohodki 
se zato prikazujejo večji, kot pa 
dejansko so. Prav zato se je v 
zadnjih letih porodil eelo vtis, da 
je ekonomski in finančni položaj 
cestnega transporta zelo ugoden 
in da ga je zato treba obremeniti 
z novimi dajatvami.

Vzroki za v resnici zelo neza
dovoljive razmere v cestenm 
transportu so različni in številni 
in jih na tem mestu ne morem 
podrobneje analizirati. Opozar
jam le na to, da so osnovni vzro
ki, ki jih bo treba čimprej od
praviti, predvsem naslednji:

- pomanjkljiva kontrola de
lovnega časa in odmorov voz
nikov;

- različna in neusklajena sta
lišča delovnih organizacij o tem, 
kaj in koliko časa je treba všteti 
v delovni čas voznika motornega 
vozila;

- neustrezna organizacija in 
ovrednotenje dela voznikov, ki 
preprečuje, da bi delali vozniki v 
okviru zakonskih normativov in 
prejemali ustrezne osebne do
hodke.

Cestno transportna podjetja

bi morala organizirano sprejeti 
osnove in merila za enoten način 
določanja delovnega časa vozni
kov. Na ta način bi'lahko pod
jetje omogočilo, da se popravilo 
dosedanje napake in pomanjklji
vosti in da se uveljavijo pravil
nejše in objektivnejše razmere.

Sodim, da je dosledna upo
raba veljavnih predpisov o delov
nem času in odmorih voznikov 
predvsem v interesu cestnih 
transportnih podjetij. Vsako ne
upoštevanje teh predpisov je 
prav gotovo tudi ena izmed 
oblik nelojalne konkurence.

Proti takšnemu stanju se mo
rajo cestno transportna podjetja 
sama boriti. Napravili pa bi velik 
korak naprej, če bi dal naš sindi
kat pobudo, da se začne omenje
ni problem razreševati s po
močjo samoupravnega dogovora 
med cestno transportnimi pod
jetji.

JANEZ ŠUBIC, ,LUKA“ 
Koper:

Bolj kot kdajkoli poprej se v 
zadnjem času, v času razprave 
ob sprejemanju ustavnih amand
majev, vedno bolj jasno kaže, da 
lahko zagotovimo razvoj pro
metnih organizacij samo v okvi
ru enotne in celovite prometne 
politike Slovenije in Jugoslavije s 
posebnim poudarkom na medna
rodnem tranzitu. Sodimo, da se 
morajo v ta koncept vključiti vse 
samoupravne delovne organi
zacije prometa in zvez, ki bi jih 
povezoval ustrezni državni 
organ. Prav zaradi nujne pove
zanosti in celovite politike od
ločno podpiramo idejo o usta
novitvi republiškega sekretariata 
za promet in zveze.

Danes, ko so visoko razvite 
države že sprejele sistem inte
gralnega transporta, moramo s 
primernimi oblikami poslovnega 
sodelovanja med gospodarskimi 
organizacijami, zainteresiranimi 
za razvoj čezmorskega prometa,



zagotoviti učinkovito in enotno 
nastopanje vseh udeležencev v 
transportu. Gotovo je, da so za 
razvoj tega prometa zainte
resirane vse prometne orga
nizacije — pristanišča, železnica, 
pomorski promet, špedicije, 
cestni promet. To pomeni, da 
temeljni interesi pristaniškega 
delavca niso osamljeni, temveč 
da so enaki interesom večine de
lavcev v prometu in zvezah in v 
drugih gospodarskih organi
zacijah.

Glede na sedanjo proble
matiko usmerjanja prometa sko
zi koprsko luko predlagamo 
luški delavci poleg že nave
denega, naslednje nujne ukrepe:

- Da bi se vsaj delno nevtrali
zirali ugodnejši ekonomski po
goji poslovanja konkurenčnih 
luk in železnic, ki so posledica 
državnih subvencij in podpor, 
naj se nosilcem jugoslovanskega 
luškega tranzita povečajo pre
mije za konvertibilni devizni pri
liv. Poudariti je treba, da v struk
turi stroškov luških storitev pre
vladuje fizično delo in zaradi 
inflacije lastna cena neposredno 
vpliva na življenjsko raven.

- Potrebno je, da se Jugo
slavija z vsemi silami upre diskri
minacijski pohtiki EGS, ki upo
rablja carinske preferenciale tudi 
za preusmerjanje tranzitnih bla
govnih tokov iz jugoslovanskih 
luk.

- Nujno je, da na zvezni in

republiški ravni obravnavamo 
tranzit tako kot druge izvozne 
panoge. Prizadevanjem „Luke 
Koper" naj zagotovijo republiški 
organi enako podporo, kot jo v 
mednarodnih razmerah uživajo 
domače in tuje konkurenčne 
luke.

- Kot posebna nujnost pa se 
kaže potreba, da usmerimo slo
vensko gospodarstvo na slo
vensko luko, da s koncentracijo 
več ali manj stalnih prometnih 
tokov zagotovimo valorizacijo 
slovenskega prometnega sistema. 
Podatki nam kažejo, da je Luka 
Koper močno odvisna od širšega 
gravitacijskega območja, ki je 
skupno vsem jugoslovanskim 
lukam. Pri tem pa večina slo
venskih podjetij opravlja svoj 
promet preko drugih pristanišč! 
Zaradi teženj, ki kažejo na po
litično poseganje v usmerjanje 
blagovnih tokov, je naša za
skrbljenost prav gotovo upra
vičena. Take težnje se uveljavlja
jo s pomočjo različnih oblik po
vezovanja republiškega gospo
darstva z republiško luko. Luka 
Koper pa danes posluje dokaj 
osamljeno in brez vsakih oblik 
organiziranega povezovanja z 
drugimi slovenskimi organi
zacijami. Znano je, da je naše 
pristanišče v glavnem uvozno in 
da so kapacitete železnice že 
preobremenjene, da pa je pri iz
vozu še vedno na voljo nekaj ne
izkoriščenih kapacitet drugih 
udeležencev v prometu.

- Gotovo je, da bo treba ne
kaj ukreniti na področju gradnje 
pristaniške infrastrukture. Med
tem ko se večina tujih pristanišč 
razvija ob izdatni podpori druž
benih sredstev, se naša luka raz
vija le s krediti. Z zakonom nam 
je republika omogočifa podalj
šanje kreditnega odplačevanja na 
dolgoročno, vendar pa ni si
stemsko rešeno napajanje kre
ditov za potrebe infrastrukture.

V rešitvi navedenih pro

blemov, čeprav niso edini, luški 
delavci ne vidimo samo poroštva 
za nadaljnji razvoj naše luke, 
ampak tudi bolj zanesljivo rast 
družbenega in osebnega stan
darda. Sodimo, da lahko zahte
vamo čimprejšnjo rešitev naka
zanih problemov toliko prej, ker 
ti problemi niso življenjskega po
mena samo za nas, ampak tudi 
za mnoge druge prometne in go
spodarske organizacije.

SLAVKO ŠUKLJE, Trans
portno podjetje Ljubljana:

Opozoril bi rad na neuskla
jene pogoje gospodarjenja med 
transportnimi dejavnostmi, kar 
povzroča hude posledice v vsem 
preostalem gospodarstvu. Gle
dano s stališča ravni prevoznih 
stroškov in njihovega posred
nega vpliva na raven proizvod
nih cen v gospodarstvu vidimo, 
da ta neusklajenost neposredno 
vpliva na raven proizvodnih cen 
v gospodarstvu. V teku razvoja 
so si posamezne prometne pa
noge izborile različno sistemsko 
obravnavanje in različne pogoje

gospodarjenja. Tak razvoj vpliva 
na siromašenje materialnih od
nosov nekaterih osnovnih panog 
prometa in omogoča prelivanje 
dohodka. V gospodarstvu pa po
vzročajo te razmere nejasnosti in 
nestabilnost v kalkuliranju trans
portnih stroškov v ceni proizvo
dov. Za količinsko in kakovost
no zagotavljanje v transportnih
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storitvah je potrebna ustrezna 
tehnična opremljenost. Cestni in 
zračni promet lahko sledita za
htevam modernega prometa gle
de tehnične opremljenosti, že
leznica in pomorski promet pa 
močno zaostajata za povpreč
nim tehničnim razvojem. Posle
dice take politike so očitne. Za 
razliko od prometnih panog, ki 
jih je omogočilo normalno go
spodarsko poslovanje, se je mo
ral program modernizacije želez
nice prilagoditi nekaterim nemo
gočim pogojem. Pri železnici je 
enostavna reprodukcija ogro
žena, medtem ko o razširjeni re
produkciji z lastnimi sredstvi 
sploh ne moremo govoriti. V ta
kih pogojih gospodarjenja pa je 
železnica predvsem sama dolžna 
skrbeti za politiko vlaganj v 
infrastrukturo, preostale pro
metne panoge pa so dolžne 
skrbeti zgolj za reprodukcijo 
prevoznih osnovnih sredstev, ker 
jim infrastrukturo zagotavlja 
družba ob delnem sofinanciranju 
prometnih panog samih. Posle
dice take politike so očitne že 
danes. V primerjavi z evropsko 
strukturo ima Jugoslavija v 
strukturi cestnih tovornih vozil 
največ težkih in najmanj lahkih 
vozil. To pa otežuje uresniče
vanje politike integralnega pro
meta, to je racionalnega pro
meta, pri katerem naj bi se 
skladno dopolnjevali železniški, 
cestni, pomorski in zračni pro
met v korist gospodarstva in 
standarda delovnih ljudi.

Železničarji želijo biti pobud
niki in podpirajo tako politiko, 
ki bo težila za izpolnjevanjem 
nalog pri prevozu blaga in pot
nikov ob najmanjši porabi druž
benega dela in sredstev. Zavze
mamo se za sistem koordinacije. 
Obravnavanje prometa kot enot
nega kompleksnega problema ne 
pomeni, da pri taki prometni po
litiki posamezne prometne de
javnosti in organizacije izgub

ljajo svojo individualnost. S sta
lišča specifičnih značilnosti po
sameznih prometnih panog bi s 
pomočjo integracije interesov in 
nalog morali vplivati na obliko
vanje enotne politike in na njeno 
uveljavljanje. Iz podatkov o tre
nutnem stanju in položaju želez
nice pa je razvidno, da bo po
tekal nadaljnji razvoj prometa 
proti negativni skrajnosti, če .se 
ne bomo dogovorili o osnovah in 
pogojih gospodarjenja, oziroma 
o enotni prometni politiki za ce
lotno panogb prometa.

Za predkongresne razprave 
med našim 19.000-članskim ko
lektivom, ki so se časovno uje
male z razpravo o predvidenih 
spremembah republiške ustave, 
je bila značilna zahteva, da je 
treba obravnavati promet in s 
tem tudi železnico kot gospodar
sko panogo in da je treba izde
lati program enotne prometne 
politike, ki bo v skladu z gospo
darskimi razvojnimi koncepti re
publike, posebej še glede na 
ustrezno geografsko prometno 
lego Slovenije v povezovanju 
morskih poti in luških zmoglji
vosti z zahodno in vzhodnoev
ropskimi državami. Zato smo 
tudi predlagali naslednjo spre
membo in dopolnitev 38. ustav
nega dopolnila:

,,V prometu, z namenom ob
likovanja in izvajanja enotne 
prometne politike, republika v 
okviru svojih pravic in dolžnosti 
sprejema zakone in ukrepe, ki 
zagotavljajo:

— določitev osnov in progra
ma za vodenje enotne prometne 
politike z vidika enakih pogojev 
gospodarjenja za vse organizacije 
združenega dela v prometu, ki se 
odražajo zlasti v obveznostih do 
javnosti in komitentov, v si
stemu prevoznih cen, v obreme
nitvi transportnih podjetij s stro
ški infrastrukture in v zagoto
vitvi varnosti in urejenosti v pro
metu;

— družbeno načrtovanje in 
ukrepe za uresničevanje razvoj-

, nih programov v prometu;
— sistemsko oblikovanje dol

goročnih sredstev za investicije v 
prometu;

— kooperacijo med organiza
cijami združenega dela v pro
metu in gospodarstvu z name
nom, da bi se izoblikovala inte
gralna transportna veriga in 
uvedle sodobne metode v trans
portu;

— združevanje organizacij
združenega dela v prometu, zla
sti kakor to terja tehnološka 
enotnost sistema, ker je to po
membno za vso republiko;

— svobodno oblikovanje cen 
ali pa na načelu konpenzacije za
gotovitev polnega nadomestila v 
primerih odstopanja od take po
litike cen;

— organizacijo skupnega 
znanstveno-raziskovalnega dela 
za potrebe razvoja sodobnega 
prometa;

— premoženjska in druga ma- 
terialno-pravna razmera v pro
metu.'^

Menimo, da zahtevajo pove
čane gospodarske aktivnosti ra
cionalno izkoriščanje zmoglji
vosti, integralno povezovanje go
spodarskih dejavnosti in gospo
darskih območij tudi moderen, 
tehnično razvit, tehnološko do
bro organiziran in ekonomsko 
racionalen transportni sistem. 
Zato je treba ob ustavnih spre
membah in izdelavi srednjeroč- 

,nega programa SR Slovenije iz
delati program enotne prometne 
politike v republiki, zavoljo vse 
večje pomembnosti te panoge pa 
še zlasti koncept tehničnega 
napredka, pogojev gospodarjenja 
in usklajenih vlaganj v prometno 
infrastrukturo.

Z zakonskimi in drugimi si
stemskimi ukrepi bi morali zago
toviti tudi to, da bodo osnovni 
nosilci razširjene reprodukcije s 
področja prometa gospodarske
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organizacije same, da prometne 
gospodarske organizacije pre
vzamejo odgovornost za vsa 
sredstva, naložena v promet. 
Treba je usklajevati odnose v pri
marni in sekundarni delitvi do
hodka, da bo zagotovljena nor
malna reproduktivna sposobnost 
v prometu in da bodo prometne 
delovne organizacije v mejah 
družbenega programa samostoj
no odločale o svojem razvoju. 
Vsaka prometna organizacija 
mora sama pokrivati vse stroške, 
ki so povezani z izkoriščanjem 
infrastrukture. Omeniti mo
ramo, da ima promet poleg go
spodarskih še druge funkcije, 
kot denimo razvoj nerazvitih 
krajev in področij, pomen za na
rodno obrambo, razen tega mo
rajo kapitalni infrastrukturni ob
jekti služiti več generacijam itd. 
Zato mora pri uresničevanju teh 
nalog sodelovati vsa družbena 
skupnost z neposredno udeležbo 
pri investicijskih naložbah. Pri 
vlaganju finančnih sredstev v 
promet nastopajo specifičnosti, 
ki jih označuje višji organski se
stav kapitala. Zato bi morali v 
družbenih planih predvideti tudi 
določene carinske olajšave, 
večjo možnost izkoriščanja 
ustvarjenih deviz, pravico do 
uvoza opreme, pravico do ude
ležbe pri delitvi sredstev iz emi
sije ter poroštvo republike za 
mednarodne obveznosti v pri
meru inozemskih vlaganj v raz
širjeno reprodukcijo.

Razvoj samouprave v pro
metu, še posebej pa na železnici, 
je odvisen od sistemskih rešitev 
prometa kot celote. Pri tem pa 
moramo upoštevati nekatere 
splošne naloge in posebne zna
čilnosti prometnih gospodarskih 
organizacij, ki jim bomo morali 
prilagoditi tudi njihovo samo
upravno strukturo, predvsem pa 
tudi zanje uveljaviti ustavna do
ločila o temeljni organizaciji 
združenega dela.

JULKA ŽIBERT, Mestni 
odbor sindikata delavcev v 
prometu in zvezah, Ljub
ljana:

Ob tem, ko toliko razprav
ljamo o gospodarskih gibanjih in 
o nujnosti izoblikovanja celovite 
prometne politike, ne morem 
mimo dejstva, da je izredno po
membno tudi to, kaj bo z oseb
nim in družbenim standardom

delavcev, zaposlenih v tej pa
nogi. Menim, da mora tudi po
litika standarda pomeniti del 
dolgoročne politike razvoja pa
noge kot takšne in sleherne de
lovne organizacije, saj je zaradi 
posebno težkih delovnih razmer 
organizirana skrb za standard de
lovnih ljudi še toliko po
membnejša.

Vrsta podatkov izpričuje, da 
na teh področjih še nismo prišli 
do idealnih rešitev. Tako bo pri 
nas vsak čas kar polovica vseh 
zaposlenih zahtevala beneficiran 
delovni staž. To je prava kata
strofa! Vzroki pa so v tem, ker 
vse premalo vlagamo v izbolj
ševanje delovnih razmer. Zato z 
enkratno akcijo ne bo mogoče 
rešiti vseh vprašanj na področju 
skrbi za človeka ...

Lani je neka analiza med dru
gim pokazala, da odhajajo na do
pust le tisti delavci, ki imajo več 
kot 1200 dinarjev osebnega do
hodka, vsi drugi pa dopust iz
koristijo za dodatni zaslužek. 
Zato bi pač morali vložiti več

sredstev v organiziran oddih in 
rekreacijo, po drugi strani pa 
bolj energično spreminjati se
danjo mentaliteto, če pač ho
čemo spremeniti razmere.

Naslednji, zelo pomemben 
element izboljševanja delovnih 
razmer pa je finančno-kadrovske 
narave. Izboljšanje delovnih raz
mer namreč včasih zahteva tudi 
velika investicijska vlaganja, ki se 
ne odrazijo neposredno v večji 
produktivnosti, ki skratka niso 
kratkoročno rentabilna. Njihova 
rentabilnost pa je dolgoročna: 
kaže se v daljši delovni spo
sobnosti delavcev, manjši stopnji 
invalidnosti itd. To pa zato, ker 
o naložbah odločajo predvsem 
tisti, ki ne delajo v težkih delov
nih razmerah ter se zato od
ločajo predvsem za neposredno 
rentabilne investicije, ne pa tudi 
za dolgoročnejše, ki bi izboljšale 
delovne razmere, taki pojavi pa 
so očitni zlasti tedaj, kadar je 
podjetje tudi sicer v težkem fi
nančnem položaju in se pogosto 
rešuje tudi na rovaš slabih de
lovnih razmer.

Za ponazoritev: kaj je bolj 
smotrno - zavzemati se za bene
ficirani delovni staž ali pa za 
takšne deloven razmere, da bodo 
tovrstne zahteve vse manj po
goste? Prav gotovo je z druž
benega, socialistično-samo- 
upravnega vidika prednost v dru
gem. Prav gotovo je bolj humano 
omogočiti, da bo nekdo lahko 
delal nekaj let dlje in se upokojil 
zdrav ter sposoben za nadaljnje 
življenje, kot pa da bo delovni 
invalid. Jasno pa je, da bomo za 
nekatera delovna mesta, denimo 
za šoferje, vseeno morali doseči 
beneficirano delovno dobo. Ne 
glede na to pa predčasne upo
kojitve pomenijo le kratkotrajno 
rešitev, h kateri se vse preveč 
radi zatekamo. Prav področje 
delovnih 'razmer je nedvomno 
eno izmed tistih, kjer bo po
trebno stalno prizadevanje sin
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dikata. Zato soglašam s tistim 
delom sklepov, ki obravnavajo 
to problematiko, dodajam pa še 
nekaj predlogov;

INŽ. IVAN PAUL, Želez
niška postaja Celje:

Osnovni vzroki, da ni varnost 
železniškega prometa boljša, so 
predvsem v tem, da so kljub 
vsem ukrepom možne povsem 
subjektivne napake in da zavoljo 
njih prihaja tudi do napak in sla
bosti pri delu in pri organizaciji 
prevozov. Možnost napak je tem 
večja, kolikor počasneje se uva

jajo v uporabo tako sodobna 
prometna sredstva kot tudi sred
stva zvez in signalno varnostne 
naprave. Pri uvajanju vse večjih 
hitrosti ob sicer zastarelih var
nostnih in telekomunikacijskih 
napravah se nevarnost še pove
čuje, ker je varnost v takem pri
meru še vedno v rokah človeka, 
ki pa v posameznih primerih 
lahko zataji. Trdim lahko, da je 
varnost na različnih delih omrež
ja jugoslovanskih železnic zelo 
različna, kar pomeni, daje želez
niški promet bolj varen tam, kjer 
hitro in usklajeno uvajajo sodob
na tehnična sredstva.

Rednost in točnost prometa 
prav tako pomenita kvalitativni 
eksploatacijski značilnosti, ki 
lahko bistveno vplivata na stop
njo varnosti prometa. Rednost 
in točnost se med seboj dopol
njujeta, ker prvi pojem pomeni,
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da vlaki vozijo po ustaljenem 
voznem redu, medtem ko drugi 
pojem pomeni, da bi vlaki mo
rali voziti vsak dan in brez za
mud.

Družbena skupnost je zelo za
interesirana za izpolnjevanje teh 
dveh kvalitativnih zahtev, saj to 
v praksi pomeni, da je poskrb
ljeno za kar največjo varnost 
prevoza potnikov in blaga. ■

Kot sem že omenil, tudi ob
lika organiziranosti železnice 
vpliva na varnost prometa. V 
praksi poznamo dve obliki orga
niziranosti: centralizirano, ki se 
je preživela, in decentralizirano, 
ki se utrjuje. Podrobneje o tem 
ne bi govoril, ker menda vsi po
znamo razlike med obema nači
noma organiziranosti.

Pomemben dejavnik, ki tudi 
vpliva na varnost prometa, je de
lovna disciplina zaposlenih, za 
katero pa v zadnjem obdobju ne 
bi mogli trditi, daje na zavidljivi 
višini.

Iz analiz posameznih nezgod 
je razvidno, da je zanje največ
krat krivo pomanjkanje čuta od
govornosti, površnost, malomar
nost pri delu in podobno. Zato 
menim, da ob sedanji ravni de
lovne dispiine ne zadostuje, če 
delavca, ki je povzročil večjo ne
zgodo, samo začasno odstra
nimo z delovnega mesta, temveč 
bi za tovrstne delikte morali bolj 
strogo kaznovati. Ostrejše sank
cije bi po mojem prepričanju 
prav gotovo precej pripomogle k 
izboljšanju varnosti prometa.

Popolna, bolje rečeno relativ
no popolna varnost prometa pa 
je tudi eden izmed dejavnikov, 
ki vpliva na obseg prevoza potni
kov in blaga. Zato menim, da je 
treba naše železnice čimprej mo
dernizirali, ker bodo le tako 
lahko zadovoljile potrebe našega 
gospodarstva. V nasprotnem pri
meru, če železnic ne bomo mo
dernizirali, bo gospodarska ško
da nasploh tolikšna, da bomo za

sanacijo posledic potrebovali več 
sredstev, kot pa jih je sedaj po
trebnih za modernizacijo že
leznic.

Delegate današnjega kongresa 
pozivam, naj podprejo akcijo za 
modernizacijo železnic in priza
devanja, da čimprej izobliku
jemo prometno politiko. Samo 
na ta način bomo lahko delavci 
vseh dejavnosti prometa in zvez 
delali z roko v roki, posamezne 
dejavnosti pa se bodo lahko med 
seboj dopolnjevale in uporabni
kom laže kot zdaj nudile popol
ne storitve.

- ugotoviti moramo, da so 
inšpekcijske službe in notranje 
kontrole v delovnih orga
nizacijah razmeroma tolerantne 
do urejanja zadev na področju 
delovnih razmer in varnosti pri 
delu. Zato tudi pripravljenost 
delovnih organizacij za urejanje 
teh zadev ni zadostna in pri
merna;

- v prometu in zvezah je zelo 
veliko delavcev, ki se upokojijo 
invalidsko, saj se pod rednimi 
pogoji upokoji komaj polovica 
zaposlenih, zato si bomo morali 
bolj prizadevati za prekvalifi
kacijo delavcev in iskati pri
merno delo za tiste delavce, ki 
izgubljajo delovno sposobnost 
(avtomehaniki, strojevodje itd.);

- nameniti bomo morali po
sebno pozornost tudi izmen
skemu delu v prometu. Vpra
šanje je, koliko so izboljšane de
lovne razmere, če delavci delajo 
po 12 in več ur dnevno, prosti 
pa so 24 ur, pri tem pa imajo v 
mesecu prost le dan ali dva več 
kot delavci v drugih dejavnostih;

- proučiti je treba nesreče 
pri delu. Največ nesreč pri delu 
je takrat, ko delavci opravljajo 
nadurno delo, ko so, skratka, že 
preutrujeni;

- proučiti bi morali vzro
ke smrtnih nesreč pri delp. V 
primerjavi z drugimi dejavnostmi 
je takih nesreč v prometu so-



razmerno sicer manj, vendar pa 
jih je vseeno toliko, da jim mo
ramo posvetiti posebno po
zornost.

Ko govorim o tem, se zave
dam, da je v prometnih organi
zacijah zelo težko urejati delov
ne razmere in odpravljati po
manjkljivosti, saj nimamo in ne 
poznamo primera vzorno ure
jenih delovnih razmer. Zato nam 
ostaja kot primarna naloga, da 
postanejo stališča sindikatov o 
urejanju delovnih razmer tudi 
stališča samoupravnih organov 
in strokovnih služb v delovnih 
organizacijah, sicer razmer ne 
bomo izboljšali. Tudi samo
upravni sporazumi, ki so že bili 
sprejeti, nas k temu zavezujejo.

MIRKO PRELEC, „Slavnik“ 
Koper:

Dnevno časopisje nas sproti 
obvešča o tej ali drugi prometni 
nesreči, obvešča nas o številu 
žrtev, o materialnih škodah, itd. 
Novinarji napadajo voznike, da 
ne upoštevajo prometnih pred
pisov, da vlada na cestah zakon 
močnejšega, da cestna signali
zacija ni urejena in podobno. V 
tem je, žal, tudi nekaj resnice! 
Ce je res, da je v večini primerov 
vzrok nesreče subjektivni dejav
nik, je naša dolžnost nekaj tudi 
storiti. Poslužiti se bomo morali 
najrazličnejših prijemov in me
tod od preprostih do znan
stvenih, da s skupnimi močmi 
zmanjšamo subjektivne vzroke 
prometnih nesreč, s tem pa 
zmanjšamo tudi število nesreč in 
njihove posledice. Se pravi, daje 
nujno načrtno izobraževanje 
voznikov, da je treba načrtno za
gotavljati normalen delovni čas 
voznikov, da moramo poskrbeti 
za rekreacijo voznikov, urediti 
delovno dobo, itd. V zvezi s tem 
naj povem, da so na občnem 
zboru delavcev prometa in zvez 
obalnega območja predlagali, naj 
bi v Kopru ustanovili šolo za pri

dobitev kvalifikacije voznikov 
motornih vozil. Ta šola naj bi 
delovala v okviru Poklicne šole 
kovinske stroke v Kopru.

Za bolj normalne delovne in 
življenjske razmere voznikov pa 
bi bilo nujno tudi uskladiti voz
ne rede avtobusov ter poskrbeti 
za začasna prenočišča in pre
hrano šoferjev avtobusov v dru
gih krajih, kjer je končna postaja 
avtobusa.

Znano je, da se ZŠAM Slo
venije že več časa bori za pri
znanje beneficirane delovne 
dobe poklicnih voznikov cestnih 
motornih vozil z utemeljitvijo, 
da vozniki nimajo urejenega de
lovnega časa, da ne 'morejo 
vzdržati današnjega tempa dela, 
ki ga od njih zahtevamo, ker so 
tudi delovne razmere vsak dan 
zahtevnejše.

Specifična značilnost voznika 
je, da je krivulja njegove delovne 
sposobnosti relativno dolga kon
stanta - tja do 50 let, nato pa 
strmo pade. Zato se danes mno
ge naše organizacije srečujejo z 
vprašanjem, kam z voznikom, ko 
postane nesposoben za delo in 
nima drugega poklica: kako ga 
prekvalificirati v 45 ali 50 letu 
starosti, ker tega predpisi ne do
puščajo, ter kako takega voznika 
nagrajevati, da ne bo okrnjena 
njegova eksistenca ter kasnejša 
pokojnina.

V predvidenih dopolnilih 
ustave, ki govore o minimalnem 
delu in o pravici do dela, mo
ramo poiskati mesto tudi za voz
nika, ki ga je delo izčrpalo. Me
nimo, da se jim mora iz naslova 
minulega dela obrestovati vlo
ženo delo oziroma del tistega, v 
kar so vse življenje vlagali. 
Ovrednotiti jim moramo tisti del 
življenjske dobe, ki so ga prebili 
za volanom. Če povzamem misli 
iz povedanega, lahko trdim, da 
je naša skupna naloga uresni
čevati pravice po delu in iz dela.

Dr. BORIS KOBAL, Poslov
no združenje cestnih podje
tij, Ljubljana:

Menim, da se boste strinjali z 
menoj, ko trdim, da sedanja ne
skladja v položaju železnice in 
cestnega prometa izražajo posle
dico dolgoletnega administrativ

nega upravljanja na železnici in 
da teh neskladij, katerih rešitev 
je nujna v interesu celotnega go
spodarstva, ni mogoče razreše
vati šablonsko in z administrativ
nimi ukrepi, marveč le tako, da 
se promet sam ustrezno razmeji, 
upoštevajoč pri tem pogoje in 
okoliščine, ki izvirajo iz zakonov 
ekonomike. Da pa bi zakoni 
ekonomike lahko prosto in pra
vilno razmejili promet med cesto 
in železnico, je treba najprej 
sprostiti mehanizem ekonomike, 
ga torej osvoboditi vseh vezi 
administrativnih ukrepov in 
administrativnega upravljanja. In 
da bi to lahko dosegli, mora biti 
izpolnjen temeljni pogoj, da je 
promet kot celota obravnavan 
enako, torej kot gospodarska pa
noga s povsem enakimi pogoji in 
z enakim načinom upravljanja.

Tudi javne ceste torej morajo 
pomeniti neločljiv sestavni del 
prometa kot gospodarske pa
noge z vsemi njegovimi značil
nostmi, kar seveda pomeni tudi 
enak način upravljanja oziroma 
samoupravljanja.

Upravljanje cest v obliki sode
lovanja tistih, ki na cestah oprav- 
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Ijajo vzdrževalna dela, in tistih, 
ki ceste uporabljajo in tako 
ustvarjajo dohodke, je torej ne
ločljivo povezano s pravilnim de
lovanjem zakonov ekonomike.

Te ugotovitve so v skladu s 
tistimi amandmaji k zvezni 
ustavi, ki naš samoupravni si
stem dopolnjujejo in utrjujejo. 
Edino v tem smislu je mogoče 
pravilno razlagati in uporabljati 
tudi določilo ■ 6. točke XXI. 
amandmaja k zvezni ustavi, ki 
govori o interesnih skupnostih, 
in iz tega izvajati razmejitve med 
temi skupnostmi in dejanskimi 
samoupravljavci v gospodarstvu. 
Drugačna razlaga in uporaba 
ustavnih določil ne bi bila samo 
v nasprotju z dejanskim stanjem, 
temveč bi tudi predstavljala po
tencialni vir nevarnosti za nove 
administrativne posege z vsemi 
škodljivimi posledicami, ki iz 
tega izvirajo.

S tem, ko se zavzemam za 
uveljavitev gospodarskega zna
čaja prometa in zvez kot celote, 
ne zanikam določenih splošnih 
družbenih interesov, ki vsekakor 
obstajajo. Zato je treba na na
čin, ki ne bi škodoval samo
upravnemu in ekonomskemu 
mehanizmu, zavarovati splošno 
družbene interese pri obliko
vanju cestne in druge prometne 
politike ter nadzor nad uveljav
ljanjem te politike.

Kongresu predlagam, da o 
tem razpravlja in da se, upošte
vaje zaradi splošnih družbenih 
interesov le objektivno potrebne 
omejitve, izreče za enotno ob
ravnavanje in enak status celot- 
nega prometa in zvez, vštevši 
ceste, ob hkratni zagotovitvi pra
vilnega delovanja mehanizma 
ekonomskih zakonov in popol
nega samoupravljanja ter ob 
ustrezni odgovornosti dejanskih 
vzdrževalcev in uporabnikov 
cest.
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BRUNO TUTTA, tajnik 
medobčinskega odbora sin
dikata delavcev v prometu in 
zvezah, Nova Gorica

Sindikalna aktivnost v letoš
njem letu se najbolj kaže v sno
vanjih na področju družbenega 
dogovarjanja in samoupravnega 
sporazumevanja. S tem smo za
čeli proces usklajevanja sistema 
delitve dohodka in osebnih do
hodkov, kije bil večkrat deležen 
ostrih kritik zaradi prevelikih 
razlik in ekscesov. Ko smo na 
zadnji seji našega odbora raz
pravljali o poteku sporazu
mevanja in o naši aktivnosti na 
tem področju, smo razen pozi

tivnih dejstev ugotovili tudi pre
cej senčnih strani sporazume
vanja in dogovarjanja. Izražajo se 
zlasti v naslednjem:

1. Medtem ko nam je uspelo 
ob nastajanju sporazumov pri
tegniti veliko število strokov
njakov, vodilnih ljudi in samo
upravnih organov v delovnih 
organizacijah, zdaj ugotavljamo, 
da v vseh kolektivih nismo uspeli 
pritegniti k razpravam in k tvor
nemu sodelovanju pri obli
kovanju teh pomembnih aktov 
večine članstva dčiovnih skup
nosti. Tako je to delo Ostalo bolj 
v rokah vodilnih strokovnjakov 
in članov samoupravnih orga
nov, kar pomeni, da smo obšli 
demokratično samoupravno pot. 
Z druge strani pa ugotavljamo 
tudi primere, d_ so vodstva pod

jetij marsikdaj gluha za uteme
ljene predloge delovnih enot.

Tudi stopnja prizadevnosti 
osnovnih sindikalnih organizacij 
v pripravah na sporazumevanje 
ni bila povsod enaka. Medtem 
ko so se ponekod osnovne sindi
kalne organizacije zavzeto vklju
čile v ta proces, so se drugje za
dovoljile z vlogo opazovalcev in 
so torej čakale na rešitve od zgo
raj.

Upoštevaje te ugotovitve so
dim, da bi vsaj del zamujenega 
lahko nadomestili s tem, da bi se 
tvorno vključili v uresničevanje 
nalog, ki so pred nami, to je v 
usklajevanje pravilnikov o delitvi 
osebnega dohodka z določili sa
moupravnih sporazumov. Ob 
tem naj bi osnovne sindikalne 
organizacije nastopile kot po
budniki in nosilci razprav.

2. Ob oblikovanju in spre
jemanju samoupravnih spora
zumov za posamezna področja 
prometa in zvez smo bili priča 
dokaj različnega vrednotenja 
vpliva delovnih razmer.

Po mojem mišljenju je v teh 
primerih šlo za očitno težnjo de
lovnih organizacij, da bi v mejah 
svojih materialnih možnosti za
gotovile čim višjo maso kalku- 
lativnih osebnih dohodkov. 
Bolje stoječe delovne organi
zacije so v mnogih primerih ne
utemeljeno zahtevale tudi take 
dodatke, ki so v bistvu pomenili 
poskus znatnega zvišanja oseb
nih dohodkov nad raven, do
ločeno s kalkulativnimi oseb
nimi dohodki. Delovne orga
nizacije, ki predvidevajo slabšo 
realizacijo, pa so bile pri tem 
bolj previdne ali celo sploh niso 
upoštevale dodatkov niti za taka 
delovna mesta, ki bi bila do teh 
dodatkov upravičena. Orienta
cijska opredelitev sindikatov, ki 
je limitirala maso osebnih do
hodkov na račun dodatkov, in 
strožji kriteriji pri dejanju so
glasij k posameznim spo



razumom po drugi strani so sicer 
omilili tovrstne apetite, nismo 
pa uspeli v celoti odpraviti raz
ličnega vrednotenja vplivov de
lovnih razmer v posameznih de
lovnih organizacijah oziroma po 
panogah.

3. Ob nastajanju in spreje
manju samoupravnih spora
zumov in pri uresničevanju nji
hovih določil smo se srečevali in 
se še srečujemo z različnimi 
ocenami, od katerih pa bi nas 
dve skrajnosti lahko sčasoma 
privedli v nezavidljiv položaj.

Prva taka ocena in skrajnost je 
optimistična in izhaja iz samo
zadovoljstva, ki temelji na ugo
tovitvi, da smo sindikati kot po
budniki sporazumevanja s temi 
samoupravnimi akti dosegli vse 
ali vsaj pretežni del tistega, kar 
smo si zastavili kot svojo nalogo 
na področju usklajevanja delitve 
dohodka in osebnih dohodkov.

Druga ocena in skrajnost pa je 
pesimistična in izhaja iz načel
nega zanikanja sporazumevanja 
kot sistemske rešitve in skuša z 
omalovaževanjem posameznih 
določil in z napihovanjem de
janskih pomanjkljivosti zmanj
šati dejanske rezultate in pre
vladujoče pozitivne rešitve, do 
katerih smo prišli.

Sodim, da smo dolžni povsod 
in vselej zavračati taka stališča 
ter z objektivno oceno in prika
zovanjem rezultatov spora
zumevanja jasno povedati, da 
smo pričeli proces, od katerega 
ne nameravamo odstopiti in v 
katerem bomo v naslednjih fa
zah postopoma odpravljali po
manjkljivosti in ga dograjevali 
tako, da bo vedno bolj prila
gojen naši stvarnosti in hote
njem;

4. S prehodom na sistem sa
moupravnega sporazumevanja, 
ko smo kot sindikat postali eden 
odločilnih dejavnikov pri na
stajanju, sprejemanju in izpopol
njevanju sporazumov, seje moč

no povečal pomen našega delo
vanja. Obenem pa smo si naložili 
tudi veliko odgovornost. Zato 
moramo in bomo morali paziti, 
da ne bi sprejemali odločitev in 
kompromisov, ki bi nam poli
tično škodovali in s katerimi bi 
si lahko zapravili ugled in za
upanje pri članstvu.

ERNEST ZIDARSKI, Jz- 
letnik“ Celje:

V zadnjem času v našem pod
jetju vse bolj razmišljamo o iz
obraževanju voznikov avto
busov. Predvsem želimo, da bi 
jim omogočili pridobitev visoke 
kvalifikacije, čeprav priznane 
samo v okviru našega podjetje. 
Sedaj je 43 zaposlenih voznikov 
doseglo tako kvalifikacijo, kar 
bomo tudi upoštevali pri na
grajevanju z novim pravilnikom 
o delitvi osebnih dohodkov, ki 
ga pripravljamo.

Vzgoja, izobraževanje in uspo
sabljanje voznikov profe
sionalcev je pereč problem. 
Organizacija ZšAM je predlagala, 
da morajo imeti vozniki mo
tornih vozil C in D kategorije 
ustrezno strokovno izobrazbo. 
Toda vsak kandidat bi si moral 
prej pridobiti strokovno znanje, 
ki ustreza zahtevam delovnega 
mesta voznika. Vožnja vozila je 
le del tistega znanja, ki je pogoj 
za uspešno opravljanje tega po
klica. Vsak voznik namreč 
opravlja še druga opravila, od 
različnih komercialnih poslov do 
tega, da nastopa v vlogi turi
stičnega vodnika v širšem po
menu besede. V avtobusnem, 
prometu je predvsem važen od
nos do potnikov, iznajdljivost, 
čut odgovornosti za upoštevanje 
voznega reda, disciplina itd., 
skratka, obilo splošnih nepisanih 
pravil, ki so izpuščena iz se
danjega učnega programa. Ugo
tavljamo tudi, da kljub enot
nemu učnemu programu uspo
sabljanje voznikov ni povsod

enako kvalitetno. Pri izpitih so 
različni postopki in kriteriji, da 
o izpitni pristojbini ne go
vorimo. Kandidati se v večini 
primerov pripravljajo le za izpit, 
ne pa za naloge na delovnem me
stu voznika! Sistematičnega 
usposabljanja poklicnih voz
nikov ni ali pa je zanemarjeno. 
Naše podjetje je na primer mo
ralo samo organizirati tečaj za 
voznike D kategorije in si na ta 
način pridobiti potreben kader, 
sicer bi bili še zdaj brez njega.

O profilu poklica ..voznika 
motornega vozila" že dlje raz
pravlja posebna komisija pri Go
spodarski zbornici SRS. Po
polnoma se strinjamo z razpravo 
v ..Prometnem vestniku" št. 
7-8/71, kjer je rečeno, daje pro
fil prava poklicna slika, ki za
jema zahteve gospodarstva, in 
predstavlja seštevek zahtev, ki 
jih terja delo v najnaprednejših 
delovnih organizacijah. Zaradi 
tega naj bi bodoči profil obsegal 
seštevek vseh zahtev, ki zadevajo 
področje dela, delovna sredstva, 
delovne razmere in podatke o 
znanjih, ki vključujejo prak
tična, strokovno teoretična, ma
tematično naravoslovna ter 
družbena znanja, in to v obsegu, 
kot je za ta poklic potreben.

Drug pereč problem, ki ga re
šujemo že več let, pa je skraj
šanje delovnega staža poklicno 
zaposlenih voznikov. Poleg na
raščajočega prometa, neprimer
nih cest itd. vplivajo vsak dan na 
voznika še različne druge opera
cije med vožnjo, kot denimo 
vožnja v megli, slaba cesta, go
stota prometa, nočna vožnja, 
vročina, mraz, klima, prehrana 
itd. Zavedamo se, da ni edina re
šitev v beneficiranem delovnem 
stažu, ker so delovne razmere in 
delovni čas bistvenega pomena, 
saj poleg navedenih težav v veliki 
meri skozi dneve, mesece in leta 
vplivajo na fizično in duševno 
stanje voznika. Boleča je pred
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vsem primerjava z nekaterimi 
drugimi dejavnostmi, kjer je be
neficiran delovni staž priznan.

IVO SISINGER, Cestno 
podjetje Maribor:

Pred poldrugim letom smo v 
Novem Sadu na I. konferenci sa
moupravljavcev cestnih podjetij^ 
Jugoslavije enotno ugotovili, da 
je razvoj cestnega gospodarstva 
in prometa na cestah v zadnjih

letih terjal veliko naporov za 
modernizacijo cestnega omrežja 
in gradnjo novih sodobnih cest
nih povezav. Z enakim in še po
večanim tempom bomo morali 
nadaljevati tudi v prihodnje, če 
hočemo slediti zahtevam go
spodarstva in naraščajočega tu
rističnega prometa. Tem zahte
vam smo v cestnih podjetjih v 
zadnjih letih še kar dobro sledili, 
saj se nismo omejevali le na eno
stavno reprodukcijo, temveč 
smo velika sredstva vložili tudi v 
razširjeno reprodukcijo in mar
sikje v celoti zamenjali zastareh 
vozni park in sredstva za delo.

Na konferenci v Novem Sadu 
smo tudi poudarili zahtevo - pri 
kateri ostajamo tudi danes - da 
mora upravljanje s cestami te
meljiti na ekonomski podlagi in 
odnosih, saj je samo v tem pri
meru možno še govoriti o res
nični samoupravi delovnih ljudi, 
zaposlenih v cestnih podjetjih. 
Samo ob navedenih pogojih so 
končno delovni ljudje, zaposleni
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v cestnem gospodarstvu, postav
ljeni v enak položaj, kot ga ima
jo glede samoupravnih odnosov 
kot glede materialnih pristoj
nosti delavci, zaposleni v drugih 
vejah gospodarstva.

Na novosadski konferenci 
smo se odločno zavzeli za kre
pitev samoupravljanja tudi v 
organizacijah združenega dela, ki 
delujejo na področju cestnega 
gospodarstva. Pri tem smo si bili 
edini, da se obdobje administra
tivnega upravljanja s cestami ne 
sme povrniti po nobeni poti in 
na noben način. Zato smo že ta
krat izrazili vso podporo sta
liščem, daje treba zadeve širšega 
družbenega pomena urejati po 
poti družbenega dogovarjanja in 
samoupravnega sporazumevanja 
med vsemi zainteresiranimi part
nerji, ki naj ne bi le spoštovali, 
tentveč z vso odgovornostjo tudi 
uresničevali sprejete dogovore, 
zakone in sporazume. Govoriti o 
pomenu in vsebini ustavnih 
amandmajev ali sprejemati reso
lucije je namreč eno, praksa pa, 
žal, drugo, marsikdaj nasprotno! 
To pomeni, da so pred nami zelo 
odgovorne naloge v zvezi z ures
ničevanjem XXI. in XXII. do
polnila k zvezni ustavi. Obenem 
tudi menim, da zlasti teh določil 
zvezne ustave ne moremo in ne 
smemo podrejati nekim po
sebnim republiškim določilom, 
ki bi zanemarjala tisto, kar je že 
bilo uzakonjeno z zvezno ustavo 
in kar moramo z vso dosled
nostjo tudi izpolnjevati.

Če je v dopolnjeni zvezni 
ustavi zapisano, da v temeljni 
organizaciji združenega dela de
lavci na podlagi svojega dela ne
posredno in enakopravno urejajo 
medsebojne odnose, upravljajo s 
sredstvi družbene reprodukcije, 
odločajo o dohodku in drugih 
vprašanjih svojega družbeno-eko- 
nomskega položaja, potem to ni 
zapisano zaradi lepšega, celo zu
nanjega videza našega samo

upravljanja, ampak zato, da bi 
vse to postalo dokončna in res
nična stvarnost samoupravnih 
odnosov delavcev, skratka tistih, 
ki sredstva tudi ustvarjajo.

Zato menim, da repubhški 
ustavni amandmaji, o katerih je 
tekla široka razprava, ne morejo 
zamenjati tega, kar je že bilo 
sprejeto v zvezno ustavo in je v 
sedanjem obdobju graditve naše 
sociahstične samoupravne skup
nosti dobilo tudi najširšo pod
poro. Če je kaj spornega ali ne
jasnega, gre le za čas, v katerem 
bomo sposobni tudi uresničevati 
vse tisto, kar smo sprejeh. Za to 
uresničevanje pa smo odgovorni 
vsi, ne samo sindikati, ampak 
tudi vsi drugi, vsi, ki smo se ah 
ki so se v javnosti zavzemali za 
omenjena stališča in zanje tudi 
glasovali.

S tega stališča moram reči, da 
v celoti ni sprejemljiv amandma 
27 republiške ustave, ki govori o 
organizacijah posebnega druž
benega pomena, za katere naj bi 
z zakonom določili načela nji
hove organizacije in delovanja. 
Slišati tudi je, da te organizacije 
sploh ne morajo imeti statusa 
temeljnih organizacij združenega 
dela, češ da so monopolisti, da 
svojega dohodka ne ustvarjajo na 
tržišču in podobno in zatorej ne 
morejo in ne smejo samostojno 
odločati o razširjeni reproduk
ciji.

Prav sindikati se bomo morah 
odločno spopasti z vsem tistim, 
kar želi ohromiti nadaljnji razvoj 
samoupravljanja v teh delovnih 
organizacijah, med katere sodijo 
tudi kolektivi prometa in zvez. 
Vemo namreč, da poti v pre
teklost ni! Zato tudi ne bomo 
dovolili nobenih filozofij, ka
terih bistvo je omejiti samo
upravljanje v tovrstnih delovnih 
organizacijah, kar naj bi bilo po
trebno zaradi ..splošnih" ozi
roma „širših“ družbenih inte
resov.



Zato tudi podpiram pred
loženi osnutek sklepov našega 
kongresa, posebej pa še II. po
glavje sklepov, kjer je jasno po
udarjeno, da sindikati zavračajo 
sleherno omejevanje samouprave 
v prometnih delovnih organi
zacijah ter da se bodo odločno 
postavili v bran z ustavo dolo
čenih pravic delovnega človeka, 
da bodo skratka nasprotovali po
skusom in težnjam, naj bi pro
metne dejavnosti ponovno po
stale nekakšne javne upravne 
službe.

BORIS VADNJAL, predsed
nik Komiteja izvršnega sveta 
za promet:

Po tako bogati razpravi na va
šem kongresu o problemih pro
meta je težko dodati ali zanikati

misli, ki v svojem bistvu in svojih 
hotenjih prikazujejo predvsem 
težnjo, a ne le težnjo, temveč 
tudi zahtevo po tem, da na pod
ročju Slovenije - v slovenskem 
gospodarstvu in slovenskem živ
ljenju - razvijamo prometne pa
noge, predvsem pa prometno po
litiko na ravni, ki jo družba na 
tej stopnji razvoja pričakuje.

Moram reči, da sem osebno 
prijetno presenečen nad raz
pravo večine diskutantov, nad 
njihovo zahtevo in opredelitvijo, 
da se moramo tudi kot družba 
organizirati in opredeliti, kako 
bomo promet kot gospodarsko 
panogo v Sloveniji nadalje razvi
jali.

Da smo prišli v Sloveniji do 
takšnih spoznanj, lahko bi rekli 
tudi do take spremenjene misel
nosti, je najbrž vzrok predvsem v 
tem, da je podlaga za rast našega 
gospodarstva naš narodni doho
dek, prav tako pa je podlaga tudi 
za našo celotno ekonomsko poli
tiko in socialno opredeljenost. 
Dejstvo, da zavzema promet v 
sedanjem konceptu dolgoroč
nega razvoja Slovenije pomemb
no mesto, je samo posledica te 
ugotovitve. To je posledica spo
znanja, da je med prometom in 
razvojem gospodarstva neposred
na vez, vendar ne le političnih, 
samoupravnih in skupščinskih 
dejavnikov, ampak našega celot
nega gospodarstva, ki meni, da je 
treba to vez ohraniti in jo razvi
jati, saj delujeta promet in go
spodarstvo praktično v medse
bojni odvisnosti.

Promet se je pri nas dolgo 
razvijal povsem stihijsko. Vsaka 
izmed prometnih panog je razvi
jala predvsem svoj koncept.

Kljub temu zadnja leta ugo
tavljamo težnjo, da bi posamez
ne programe uskljajevali in tako 
prišli v Sloveniji do enotne pro
metne politike. Narodni doho
dek, ki ga dosegamo v Sloveniji, 
nam ne dopušča, da bi se naš 
promet razvijal stihijsko. No
bena, tudi bogatejša družba, kot 
je naša, tega ne dopušča. Vsaka 
bogatejša družba spozna, da na 
področju prometa ne morejo ob
stajati klasične oblike medseboj
ne konkurence predvsem zato, 
ker bi bila takšna konkurenca z 
vidika družbenih stroškov izred
no draga. Da se cestarji, železni
čarji, letalski promet in gospo
darstvo ter cestna prevozna pod
jetja in železnice med seboj do
govarjajo ali vsaj kažejo takšne 
težnje, je predvsem posledica teh 
spoznanj, ki smo jih v zadnjem 
času dosegli pri nas tudi za pod
ročje prometa.

Bržčas s tem, kar smo do

segli, ter s spremenjeno misel
nostjo ne moremo biti povsem 
zadovoljni, ker menim, daje to 
le temelj za nadaljnje obliko
vanje naše prometne politike. 
Predvsem pa nam to daje vse 
realne možnosti, da tudi v Slove
niji oblikujemo in sprejmemo 
programiranje ter usklajeno pro
metno politiko.

Večje, če ne skoraj, vse, pro
metne panoge v Sloveniji imajo 
danes že izdelan dolgoročni kon
cept razvoja ali pa ga pravkar 
končujejo. Že dolgo ga ima izde
lanega tudi železnica, za katero 
lahko trdim, da je panoga, ki je 
doslegla v Sloveniji izreden na
predek - ne samo pri elektrifi
kaciji in modernizaciji prog, 
ampak tudi v miselnosti dela, 
svojega poslanstva in v oprede
litvi o njeni funkciji v okviru ce
lotne slovenske prometne poli
tike.

Izdelan imamo program raz
voja cestnega omrežja v Sloveniji 
do leta 1985 in skupaj z zako
nom o javnih cestah, ki je že 
predložen skupščini, bo to za
okrožena celota naše nadaljnje 
politike na področju cestnega 
gospodarstva. Mislim, da mo
ramo tudi nekatere sedanje od
nose v cestnem gospodarstvu 
drugače opredeliti. In prav s tem 
zakonom jih opredelujemo na 
podlagi 27. amandmaja k sloven-. 
ski ustavi. Menimo, da ceste ne 
morejo biti osnovno sredstvo ni
kogar drugega kot uporabnikov 
cest in da jih lahko samo ti upo
rabljajo preko interesnih, torej 
samoupravnih skupnosti cest
nega gospodarstva.

Odgovarjam tovarišu iz cest
nega podjetja: ne mislite niti ne 
pričakujte, da bi v Sloveniji 
lahko podpirali stališče o zbi
ranju sredstev z zakonsko pri
silo, ta sredstva pa potem po 
samoupravni poti v cestnih de
lovnih organizacijah uporabiljali. 
Najbrž se moramo opredeliti za
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širšo družbeno odgovornost do 
upravljanja s sredstvi, za katera 
se opredeljuje družba, prispevajo 
pa jih predvsem uporabniki cest.

Pred seboj imamo še program 
mreže letališč, letalskega pro
meta v Sloveniji in program raz
voja naše edine luke v Kopru. 
Menim, da so to temelji, na ka
terih lahko resnično sinhroni
ziramo omenjene programe, 
predvsem pa sinhroniziramo po
litiko vlaganja sredstev v vse na
štete panoge. Zato ponovno po
udarjam, da smo v prejšnjih letih 
sklenili, da bomo kot družba so
delovali pri razvoju prometa.

Za področje prometa daje 
družba približno 10 milijard di
narjev. Republika pokriva tudi 
izgube na nerentabilnih progah, 
itd. ter kaže s temi parcialnimi 
prispevki tudi svoj odnos in svo
jo družbeno odgovornost za raz
voj prometa.

Najbrž bomo morali nadalje
vati tudi z izpopolnjevanjem or
ganizacijskih oblik na področju 
prometa; najpomembnejše pa je, 
da se bomo skupno dogovarjali 
in opredeljevali. Predvsem od vas 
v delovnih organizacijah je nam
reč odvisno, ali bomo na pod
ročju znanstvenega raziskoval
nega dela ter spremljanja moder
nizacije ustanovili institucijo, ki 
bo oblikovala oziroma pomagala 
uresničevati prometno politiko.

Zato mislim, da je oprede
litev, ki jo zastopa vaš sindikat v 
predlogu stališč, resnično vredna 
pozornosti; zato podpiram ures
ničitev vašega predloga, da bi se 
v okviru Sklada Borisa Kidriča, 
ki naj zares postane sklad vseh 
prometnih organizacij Slovenije, 
oblikoval inštitut, katerega na
loga bi bila medsebojno dogovar
janje ter enoten in skupen na
stop pred slovensko družbo, 
predvsem pa pred slovenskim 
gospodarstvom.

V Sloveniji se moramo opre
deliti do prometa bolj specifič

no, kot smo se doslej. Predvsem 
se moramo opredeliti do speci
fičnosti, kot so se opredelile ne
katere druge republike. Najbrž v 
tem soglašamo. Če so se tovariši 
v Hrvaški odločili, da se bodo 
opirali predvsem na morje, se 
moramo mi v svoji politiki opre
deliti predvsem na tranzitno 
funkcijo našega prometa glede 
na geopolitični položaj Slove
nije. S tem pa ni rečeno, da mo
ramo vlagati sredstva samo za iz
boljšanje prometne infrastruk
ture. To bi najbrž pomenilo ve
liko odrekanje, ne samo sedanje, 
ampak tudi bodoče generacije 
sredstvom, ki jih potrebuje tako 
,,draga" infrastruktura. Zato 
moramo tisto, kar vlagamo v in
frastrukturo, tudi kapitalizirati 
ter ob razvoju prometne dejav
nosti ustvarjati pogoje za razvoj 
drugih dejavnosti. In, če se 
struktura slovenskega gospodar
stva vse bolj spreminja v korist 
terciarnega razvoja, je prav infra
struktura tista, ki največ pri
speva k temu in teraciarizacijo še 
bolj pospešuje ter tako še hitreje 
bogati materialno osnovo slo
venske družbe.

Menim, daje osnovna oprede
litev za tranzitno funkcijo izred
nega pomena, zato jo je treba 
obdelati; iz nje bi morali rasti vsi 
cilji in vsi naši koncepti o raz
voju naših podjetij in celotne 
prometne dejavnosti v Sloveniji.

Reči moram, da so sklepi, ki 
jih predlaga sindikat kongresu, 
izredno zanimivi ne samo za pro
metno dejavnost, za člane sindi
kata te dejavnosti, temveč so 
le-ti taki, da bodo morali o njih 
razpravljati tudi tisti organi v re
publiki, ki so zadolženi za razvoj 
prometa. Predvsem pa bodo mo
rali obravnavati današnjo raz
pravo ter zamisli in predloge, ki 
so bili v njej izraženi.

Tudi v komiteju za promet 
bomo morali razpravo na tem 
kongresu posebej obravnavati,

saj se redkokdaj zgodi, da bi 
lahko na kakšnem zboru slišali 
toliko pripomb in bogatih misli, 
na osnovi katerih bi potem 
lahko oblikovali politiko in se 
zavzemali za njihovo uresničitev.

Želim, da bi v prihodnje še 
hitreje razvijali misel medseboj
nega sodelovanja in težnje po 
integraciji našega prometa, ven
dar ne le po integraciji v okviru 
prometne dejavnosti, ampak 
tudi med prometno dejavnostjo 
in gospodarstvom v celoti. Pre
pričan sem namreč, da bomo le 
tako lahko uresničili osnovne in- 
tencije, ki ste jih v današnji raz
pravi tako nazorno prikazali.

ANDREJ GERENČER, 
Podjetje za PTT promet 
Murska Sobota:

Sedanji zakon o JPTT prizna
va inkaso dohodek kot edini na
čin pridobivanja dohodka. S tem 
izključuje ekonomsko zakoni

tost, da dobi vsak za opravljeno 
delo ustrezno plačilo. Poštni ko
lektivi, ki poslujejo na manj raz
vitih področjih, morajo v večini 
primerov zaradi enovitosti teh
nološkega procesa opraviti več 
dela, saj k njim prihaja več pošt
ne tvarine, kot pa jo z njihovega 
področja'odhaja drugam. Če bi 
hoteli ti PTT kolektivi organizi
rati omrežje v smislu prigospo
darjenih sredstev, bi morali mar
sikje ukiniti dostavo ali celo 
pošto. Zamislimo si, kakšen od
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mev bi tak njihov sklep povzro
čil v javnosti!

Ustvarjeni inkaso na podlagi 
opravljenih odhodnih storitev 
torej ni odraz vloženega dela. Pri 
drugih kolektivih, kjer gre za na
sprotni pojav, pa se ustvarjajo 
znatnejši dohodki, zavoljo česar 
lahko znatno zmanjšajo izgubo v 
poštnem prometu, ki nastaja 
predvsem zaradi sedanjih defi
citarnih cen.

V smislu ustavnih dopolnil, s 
katerimi dobivajo republike ve
liko samostojnost, je torej nuj
no, da tudi v PTT Slovenije ana
lizirajo ekonomske odnose in 
sprejmejo ustrezne ukrepe na 
podlagi katerih bi vsem zagoto
vili enako plačilo za enako delo 
in tako razrešili pereče pro
bleme, ki so za nekatere kolek
tive odločilnega pomena.

Kot možna oblika odprave 
neenakomernega razvoja v posa
meznih dejavnostih v prometu in 
zvezah se zdi najbolj primerna 
večja solidarnost in družbena in
tervencija na manj razvitih ob
močjih. D tem se zadnje čase ve
liko govori in če ne bo ostalo 
samo pri razpravah, lahko priča
kujemo tudi bistvene premike.

Gre torej za to, da bi v delitev 
dohodka morali vnesti tudi de
litev po načelu solidarnosti ozi
roma tako družbeno usmerjanje, 
ki bi v določeni fazi pripomoglo 
k hitrejšemu razvoju posameznih 
območij, s tem pa do višjega 
standarda delavcev in zmanjše
vanja razlik v osebnih dohodkih 
v posameznih dejavnostih. De
litev po načelu solidarnosti daje 
možnost, da ljudje z delavnostjo 
in znanjem premagujejo razliko, 
ki so nesprejemljive tako za naj
bolj razvita kot tudi za šibkejša 
podjetja in območja. Vedeti 
namreč moramo, da bodo po
vsem zastonj moderna in avto
matizirana območja, če bodo 
znotraj republike obstajala dru
ga, še nerazvita območja.

Možnih je več oblik solidar
nosti. Ena bi bila gotovo v tem, 
da bi pri gradnji zmogljivosti I. 
nivoja finančne slabše stojača 
PTT podjetja v tej fazi gradnje 
nosila manjše obveznosti.

Druga možna oblika reševanja 
problemov manj razvitih ob
močij in s tem tudi kolektivov je 
družbena intervencija na manj 
razvitih območjih. Slovenska 
skupščina je po daljših razpravah 
v začetku tega leta sprejela za
kon o pospeševanju razvoja manj 
razvitih območij. Izvršni svet pa 
je imenoval komisijo za pospeše
vanje razvoja takih območij in 
določil namenska sredstva v ob
liki beneficiranih obresti. Za
stavlja pa se vprašanje, ali imajo 
banke razervirana sredstva, s ka
terimi bi pomagale pri uresniče
vanju programov delovnih orga
nizacij z manj razvitih območij.

Za prometne organizacije, ki 
poslujejo na manj razvitih ob
močjih, pa je po mojem prepri
čanju navedeni zakon pomem
ben predvsem zaradi tega, da SR 
Slovenija sodeluje pri pospe
šenem razvoju teh območij z 
graditvijo oziroma sodelovanjem 
pri graditvi infrastrukturnih ob
jektov, pomembnih za gospo
darski in socialni razvoj teh ob
močij, Pod infrastrukturo pa so
dijo tudi objekti prometa in 
zvez. V tem smislu torej priča
kujemo pomoč. Žal so sredstva 
iz tega naslova premajhna, da bi 
lahko zadostila vsem potrebam 
na manj razvitih območji!). Po
čakati pa je treba na izid razpisa 
za tekoče leto, da bi lahko ugo
tovili dokončne potrebe po teh 
sredstvih. Naš sindikat bi se mo
ral zavzeti za to, da bi delovne 
organizacije prometa in zvez, ki 
so zaprosile za sredstva iz tega 
naslova, ob delitvi tudi upošte
vali. To je nujno zavoljo že nave
denih vzrokov pa tudi spričo 
dejstva, da promet in zveze pred
stavljajo pomemben dejavnik

krepitve in utrjevanja narodne in 
politične zavesti prebivalcev teh 
območij.

Ce bi naštete probleme reše
vali tako, kot smo omenili, bi 
bili ustvarjeni pogoji, da bi se 
tudi delovni kolektivi, predvsem 
pa PTT, na manj razvitih ob
močjih laže prilagodili določi
lom veljavnega samoupravnega 
sporazuma o delitvi dohodka in 
osebnih dohodkov. Razprave v 
zvezi z verifikacijo samouprav
nih sporazumov tudi nakazujejo, 
da pomenijo le prvo fazo in da 
moramo nadeljevati s sporaz
umevanjem še o drugih bistvenih 
vprašanjih in zadevah posamez
nih dejavnosti. Saj je verjetno 
naš skupni cilj uresničiti za
misel: za enako delo — enako 
plačilo.

FRANCI SEVER, generalni 
direktor podjetja Aerodrom 
Ljubljana-Pula-Bmik

Pozdravljam kongres, po
zdravljam originalno in konkret
no razpravo, povezano s prakso

in vsakdanjim življenjem pro
metnih dejavnosti naše republi
ke. Na kratko bi pa rad nekaj 
več povedal o letalskem pro
metu Slovenije, o katerem na
sploh precej sramežljivo razprav
ljajo v družbenopolitičnih orga
nih naše republike.

Letalski promet je najmlajši 
promet, je najmanjša zvrst, kipa 
se resno prebija na površje, da bi
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dobila svoje mesto v splošnem 
prometu ne samo v naši družbi, 
ampak tudi v svetu. Tako se ta 
mlada zvrst uvršča že na tretje 
mesto v svetu in na četrto v Ju
goslaviji.

Ta zvrst prometa ima zelo 
malo izkušenj. Železnice so stare 
že več kot sto let in jim izkušenj 
ne manjka. Naša zvrst ima stro
kovno še dokaj neizpopolnjen 
kader, ker šol ni. Zato se tudi 
težko uveljavlja. Z druge-strani 
pa koristniki prometnih storitev 
še niso navajeni na uporabo le
talskih uslug in ko jim le-te po
nujamo, marskflcdaj še vedno 
menijo, da imajo opravka z zane
senjaki.

Danes se letalski promet upo
rablja kot moderna, resna zvrst 
prometa, ki teži k temu, da bi 
jutri postala najhitejša in ver
jetno tudi najbolj množična pro
metna dejavnost. V promet vna
ša hitrost, drugačne relacije in 
odnose; hitreje se spreminjajo 
mišljenja, vnaša novo miselnost v 
gospodarjenje. Ljudje so povsem 
drugače mislili v času, ko so gra
dili železnice in ko so še kočije 
vozile po naših cestah.

Gospodarstvo, ki bi zanemar
jalo letalstvo in letalski promet, 
ne more biti sodobno in se ne 
more hitro vključevati v svetovni 
trg. Človek išče hitrost v času in 
čas je postal zlato.

V Slovenji imamo nedograje
no letališče, ki je pred nekaj leti 
pomenilo še sramoto, danes pa 
je, to lahko rečem, naš ponos. Je 
sicer majhno, vendar zanesljivo 
raste in bo postalo veliko voz
lišče ne samo našega, ampak 
tudi svetovnega letalskega tran
zita. Že zdaj pa smo povezani 
tako rekoč z vsemi najvažnejšimi 
evropskimi centri.

Naša družba do danes še ni 
zavzela stališča, ali bo naša re
publika, naša družba ostala pri 
enem letališču, ali bo to letališče 
lahko pokrivalo področja Sta-
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jerske, Primorske in Dolenjske; 
ali bomo pustili, da bodo ta ob
močja pokrivali sosedje, ki se že 
zelo resno bijejo za naš prostor, 
za potniški in za tovorni promet. 
Glede vsega tega se mora naša 
družba odločiti in mora svoje 
tudi reči. Sicer bo prepozno in 
bodo nastali tudi zračni koridor
ji, ki bodo zanesljivo zaobšli 
našo republiko.

Na kratko sem povedal, kar 
sem želel. Predlagal pa bi, da bi v 
končno besedilo sklepov vnesli 
kaj več tudi o letalstvu ter da bi 
sklenili, da je treba tudi leta
liščem priznati njihovo pravo 
mesto. V sklepe naj bi končno 
zapisali tudi zahtevo, naj se 
družba izreče, kako in kaj naj bo 
z letalskim prometom v Slo
veniji. ,

TONE KROPUŠEK, pred
sednik RS ZSS:

Bogastvo tukaj izraženih misli 
me utesnjuje, da spregovorim 
samo o enem problemu, brez 
ambicij, da bi načel stvari, kijih 
vi bolje poznate in ki ste jih po
stavili na svoje mesto tudi na 
tem kongresu.

Slovenci se včasih tako obna
šamo, kot bi nas bilo po tihem 
sram, ker nas je malo, obenem 
pa se tolažimo s tem, da živimo 
na najlepšem koncu Evrope in 
da smo obkroženi z deželami in 
narodi, ki so gospodarsko razviti 
in bogati, katerim bi zelo radi 
sledili.

Menim, da ostanke kompleksa 
majhnosti in nerazvitosti lahko 
premagamo z resničnim povezo
vanjem Slovencev med seboj, z 
resničnim in sodobnim povezo
vanjem Slovencev z Jugoslavijo 
in Evropo, oziroma svetom. Raz
vojni koncepti, ki s tem ne bi 
računali, bi vodili k izolaciji Slo
venije in s tem h konzerviranju 
njene nerazvitosti in majhnosti. 
Zato se od kompleksov majh
nosti, nepomembnosti in nebog
ljenosti lahko poslovimo le, če 
sprejmemo in odločno izvajamo 
tak razvojni program, ki bo kot 
nepogrešljivo komponento vklju
čeval potrebo modernega pove
zovanja Slovencev v prostor Ju
goslavije in Evrope, in to v eko
nomskem, socialnem in kultur
nem pogledu, s tem pa tudi v po
litičnem pogledu.

Slovenska državna in samo
upravna skupnost lahko postane 
samostojna, suverena in vplivna, 
če se medsebojno bolj integri
ramo in če se povežemo s sve
tom. Povezovati pa se moramo 
na najsodobnejši način in ne po 
načelu „peš hoje", kot smo bili 
vajeni v preteklosti in kot se še 
danes dogaja.

Ni dovolj, da smo odprli meje, 
kajti to samo po sebi še ne po
meni mnogo. Potreben je torej 
korak naprej v tem smislu, da 
bomo preko teh meja komunici
rali hitreje, bolj ekspeditivno in 
promptno in to po zraku, želez
nici, sodobnih cestah, morju, po 
žici pa tudi brez nje. To je po
goj, če se hočemo kot narod in 
država uveljaviti v svetu, ne le 
doma. Mi se doma lahko uvelja
vimo in sebe proglašamo za sa
mozadovoljne Slovence, vendar 
bomo suveren narod in država 
predvsem takrat, ko nas bodo 
priznali tudi drugi v svetu. Drugi 
pa bodo o nas tako mislili, kadar 
bomo z drugimi enakopravno 
povezani; kadar bomo enako
pravno menjavali med seboj člo



veške dobrine, od materialnih 
dobrin do kulturnih in politič
nih dosežkov itd. Ta menjava pa 
ni možna, če med seboj nismo 
povezani po vseh najsodobnejših 
kanalih.

Razvoj in posodabljanje zvez 
in prometa je tudi eden osnov
nih pogojev notranje integracije 
slovenskega naroda in integracije 
Slovencev v Jugoslavijo. Zato je 
posodabljanje prometa in zvez 
na tej stopnji razvoja materialnih 
dobrin, kot smo jo dosegliv Slo
veniji, ena primarnih nalog dol
goročnega in srednjeročnega raz
voja slovenskega gospodarstva, 
kulture in naroda kot celote.

Ta prioritetna naloga nas sin
dikate zanima predvsem z na
slednjih vidikov:

- z vidika današnjega in ju
trišnjega položaja delavca v pro
metu,

- z vidika policentričnega 
razvoja Slovenije,

- z vidika vključevanja Slo
venije v Jugoslavijo in v Evropo 
v gospodarskem, socialnem in 
političnem pomenu,

- z vidika strukture investicij 
v domačem prostoru.

V telegrafskem slogu želim 
podrobneje razčleniti teh nekaj 
vprašanj z vidika interesov sindi
kata.

Kar zadeva položaj delavca v 
prometu in zvezah: veliko težav 
v položaju delavca izhaja iz niz
ke tehnološke ravni te panoge. 
Ko si prizadevamo razvijati stan
dard delavca, ugotavljamo, da 
standard delavca v prometu sloni 
pretežno na živem delu in manj 
na sredstvih za delo (na minulem 
delu), od katerih je prav tako 
odvisno ustvarjanje novih vred
nosti, dohodka in osebnih do
hodkov. Nizki osebni dohodki 
so v takih razmerah bolj posle
dica nizke tehnične opremlje
nosti te panoge kot pa slabe 
organizacije dela.

Urejanje delovnega časa je v

tej panogi mnogo težavnejše kot 
drugod. Ne le narava dela, tem
več tudi relativno nizka tehno
loška raven na vseh področjih 
prometa zaostruje te probleme. 
Vselej, ko skušamo reševati ta 
vprašanja, zadevamo na težave, 
ki izvirajo iz zastarele opremlje
nosti železnice, cestnega, lu
škega, pomorskega in zračnega 
prometa.

Ne mislim, da vsa nerešena 
vprašanja glede delovnega časa 
izhajajo iz nizke opremljenosti. 
Mnogo več moramo storiti že 
danes, vendar se bodo ti pro
blemi v bodoče vedno bolj za
ostrovali, če se ne modernizi
ramo.

Tudi problemi in težnje po 
beneficiranem delovnem stažu 
so posledica nizke tehnološke 
opremljenosti in neurejenih de
lovnih razmer na tem področju. 
Strinjam se s sklepom tega kon
gresa, da bomo morali v republi
ki storiti vse, da ustvarimo take 
razmere za delo, da tudi iz te pa
noge ne bodo zapuščali delo 
mladi delovni invalidi, ampak da 
bodo ljudje ob lažjem delu zdra
vi dosegli poln delovni staž.

Tudi težnje po beneficiranem 
delovnem stažu razumem kot 
posledico takšne opremljenosti 
in delovnih razmer, ki aktiv
nemu delavcu na tem področju 
ne omogočajo, da bi dosegel vi
soko starost.

Stanovanjski standard in vse, 
kar sem sodi, je prav tako odvi
sen od akumulativnosti te pa
noge. Akumulativnost te panoge 
pa, kot vemo, ni zavidljiva. 
Ustvarjamo jo bolj z živim de
lom, kot na osnovi take oprem
ljenosti, ki bi omogočala višjo 
akumulativnost.

Drugi sklop problemov, ki 
argumentirajo zahtevo po hitrej
ši modernizaciji, višji tehnološki 
ravni tega področja dejavnosti, 
je naslednji:

Samoupravni razvoj terja, da

se opredelimo za policentrični 
razvoj Slovenije. S tem hočemo, 
da bi dosegli enakomernejši in 
skladnejši razvoj vsega slovenske
ga prostora in večjo enakost 
ljudi, ki živijo na različnih ob
močjih slovenskega ozemlja. Po
licentrični razvoj lahko pomeni 
atomizacijo slovenskega prostora 
in interesov, če ne bomo hkrati 
dosegli večje povezave in boljših 
možnosti za komuniciranje med 
posameznimi deli. Sepravi, da se 
promet in zveze tudi iz našega 
čisto notranjega političnega in 
ekonomskega vidika postavljajo 
kot ena primarnih nalog, če no
čemo iz Slovenije narediti obi
lico regij, ki bodo med seboj za
radi različnih interesov izolirane 
in sprte. Torej tudi koncept poli
centričnega razvoja terja hitrejšo 
in sodobno povezavo vseh ob
močij in področij Slovenije v ho
mogeno slovensko nacionalno, 
državno, samoupravno tvorbo in 
celoto.

Kar zadeva Slovenijo kot 
samoupravno skupnost in državo 
v odnosu do zunanjega sveta in 
Evrope tole:

Kdor ostaja izoliran, je osam
ljen; tako človek, narod ali sku
pina ljudi. Osamljenemu pa je 
sojena majhnost, nebogljenost in 
relativna revščina. Zato razvojni 
koncept prometa Slovenije ne 
more biti uokvirjen ali obreme
njen z regionalnimi načeli - 
mislim na Slovenijo kot regijo. 
Njegovo osnovno izhodišče mo
rajo biti evropske in svetovne di
menzije. Vsak drugačen gene
ralni pristop k razvojni politiki 
Slovenije bi pomenil regionalno 
zapiranje Slovenije in njeno sta
gnacijo. Širši pristop k razvoju 
prometa in zvez pa vključuje 
tako tranzit kot naše notranje 
razsežnosti.

In čisto nazadnje: Slovenci v 
zadnjem času ne investiramo 
malo. Ugotavljamo celo, da nam 
investicije rastejo preko realnih
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ekonomskih možnosti. Gradimo 
nekatere kapacitete - kar je se
veda prav - ki presegajo potrebe 
Slovencev in ki so dimenzioni
rane za evropske potrebe, da 
tako rečem. Ali ni jasno, da ne 
bomo mogli realizirati teh kapa
citet na evropskem tržišču, če 
ne bomo z njim povezani? Se 
pravi, če te investicije hkrati ne 
računajo z možnostjo plasmaja v 
Evropi, kar je možno samo 
preko prometa in zvez, je to 
enostransko in nam lahko po
vzroči velike težave, konflikte in 
materialno škodo.

Zato mislim, da bomo morali 
najmanj vzporedno, če ne forsi- 
rano začrtati politiko moderni
zacije prometa in zvez, če se ho
čemo ekonomsko in v vseh dru
gih pogledih vključiti v sodobno 
Evropo in sodoben svet.

Naj sklenem: strinjam se s ti
stimi, ki so zelo odločno in argu
mentirano poudarjali potrebo po 
enotni sinhronizirani prometni 
politiki in razvojnih konceptih, 
po tesnejši povezanosti vseh pa
nog prometa v enotno gospodar
sko panogo Slovenije in po naj
tesnejši povezavi prometa z dru
gim gospodarstvom. V tem 
smislu podpiram stališča v pred
loženem osnutku sklepov vašega 
kongresa ter želim nam vsem 
skupaj, ne samo vam, da bi hi
treje napredovali v dobro delav
cev v prometu in zvezah in v ko
rist vseh Slovencev.

MILAN ŠEMRL, ,Splošna 
plovba41 Piran: ,

Več je odgovorov na vpraša
nje, zakaj se naša trgovska mor
narica ne razvija in krepi ob
enem z razvojem mornarice v 
svetu. Najvažnejši in bistveni je 
pač ta, da še nismo izoblikovali 
koncepta razvoja prometne po
litike in da zaradi tega ne znamo 
izkoriščati možnosti, ki jih 
imamo tudi zaradi našega moija 
in zaradi naše obale. Najhujša
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posledica vsega tega je, da se na
ša mornarica razvija dokaj samo
rastniško. K temu v veliki meri 
prispevajo že dolgo časa kritizi
rane „sistemske rešitve", zaradi 
katerih v domovini ni mogoče 
dobiti kreditov za gradnjo ladij 
za domače potrebe, so pa krediti 
za ladje, ki jih naše ladjedelnice 
gradijo za izvoz. Sedanja delitev 
dohodka v škodo gospodarstva 
povzroča, da je reprodukcijska 
moč naše mornarice nizka, ozi
roma da se mornarica ob dikti
ranih domačih tarifah in ob za
ostreni konkurenci svetovnega 
tržišča enostavno ne more več 
normalno razvijati.

V takih razmerah posluje tudi 
„Splošna plovba", naše edino 
slovensko pomorsko podjetje, ki 
je skupaj z drugo pomorsko de
javnostjo in prometnimi dejav
nostmi na obalnem območju 
prav gotovo močan in pomem
ben gospodarski dejavnik. Zato 
je še vedno utemeljena zahteva 
in potreba, da bi v dokumente, s 
katerimi v Sloveniji opredelju
jemo tako imenovane prednost
ne in perspektivne dejavnosti, 
vključili vse tiste, ki to že po 
naravi so. Med njimi pa je prav 
gotovo promet in pomorska de
javnost, da ne omenjam turizma, 
ki tudi terja prometno razvitost 
in sposobnost. Vse to je dano in 
določeno že z lego naše repu
blike. Temu ustrezni pa bi mo
rali biti tudi načrtovanje, finan
ciranje in splošni družbeni inte

res, da se take dejavnosti stalno 
krepijo in da se jim omogoča 
normalno poslovanje ob vsako
kratnih gospodarskih pogojih, 
kot jih diktirata domači ali tuji 
rig-

Tako veleva zdrava pamet. 
Zdi se nam razumljivo, če naj
razvitejše države krepijo in pod
pirajo svoje pomorsko gospodar
stvo - od trgovske mornarice do 
vseh oblik kopenskega transpor
ta, ki so z njim povezane. Interes 
za vlaganje praviloma ni vedno v 
goli finančni rentabilnosti. Ren
tabilnost tovrstnih vlaganj nam
reč ni nikoli dvomljiva, ker se 
pač razkriva v različnih oblikah, 
ki so s širših družbenih in gospo
darskih vidikov za posamezno 
državno skupnost pomenbnejše 
od rentabilnosti naložb kot takš
nih.

Delovanje svetovnega trga naj
bolj občuti tisti, „ki v njem ži
vi", ki se s konkurenco pogosto 
bije na življenje in smrt, kot 
temu pravimo. Na tem trgu ni 
mogoče dvigati cen tako, kot jih 
lahko tisti, ki prodajajo samo 
doma. Če pa tudi v takih raz
merah pomorski prevozniki 
ustvarjajo devizni dohodek, je 
prav, da bi bila skupnost bolj 
pozorna na delo, življenje in boj 
ter obstoj take dejavnosti ozi
roma kolektiva.

SERGEJ KOGLOT, Med
občinski odbor sindikata de
lavcev prometa in zvez Nova 
Gorica

Čeprav naša družba s težavo 
priznava prekinitve dela kot eno 
izmed oblik uveljavljanja zahtev 
delavcev, ne moremo mimo dej
stva, da je ta oblika značilna 
tudi za našo samoupravno druž
bo. Nikakor ne moremo podpi
rati prekinitev dela kot edino 
možno obliko reševanja zahtev 
delovnega človeka, vsi pa se za
vedamo, da z aktivnim delom 
sindikalne organizacije v pod



jetju redkeje pride do takih poja
vov. Tako ugotavljamo, da so te
meljni vzroki za konfliktne si
tuacije v delovnih organizacijah 
nepravilna delitev osebnih do
hodkov, nezadostna razvitost 
samouprave, neurejeni notranji 
odnosi, pomanjkljivo informi
ranje in neustrezna kadrovska 
struktura. V podjetjih cestnega 
prevoza pa pogojujejo konflikt
ne situacije še razcepljenost in 
nelojalna konkurenca.

Zaradi teh slabosti ugotav
ljamo:

1. Da se delavci zaradi pre
majhnega znanja ne vključujejo 
dovolj v delo samoupravnih 
organov ter da se jim večkrat zdi 
reševanje njihovih zahtev preko 
teh organov prepočasno ali ne
učinkovito. Zato se raje poslužu
jejo hitrejšega in v večini pri
merov učinkovitejšega ukrepa — 
prekinitve dela.

2. Da so osnovne sindikalne 
organizacije premalo angažirane 
pri reševanju posameznih vpra
šanj delavcev, ki predstavljajo ža
rišča konfliktnih situacij. Pasiv
nost sindikata do teh vprašanj 
zmanjšuje tudi moč in vlogo sin
dikata v očeh delavcev.

3. V načelu zavračamo me
todo pritiska ob konfliktnih si
tuacijah, vendar nastopajo tudi 
primeri, ko je metoda pritiska 
naj hitrejša in najučinkovitejša 
pot za razrešitev določenega 
problema.

Na splošno lahko ugotovimo, 
da je premalo opredeljena vloga 
osnovne sindikalne organizacije 
v primeru konfliktnih situacij. V 
večini primerov konfliktnih si
tuacij stoji sindikat ob strani ozi
roma da pobudo za razreševanje 
šele tedaj, ko konfliktna situaci
ja nastane. Vodstvo sindikata je 
v takih primerih v dilemi, ali naj 
sodeluje v konfliktni situaciji in 
se postavi na stran delavca, ki za
hteva določene pravice, ali pa 
naj podpira stališča uprave pod

jetja. Skratka, ugotavljamo, daje 
sindikat v teh primerih premalo 
učinkovit tudi zaradi premalo 
opredeljene vloge sindikata, ko 
nastopijo konfliktne situacije.

Najbrž ne bomo odpravili 
tako hitro vseh vzrokov kon
fliktnih situacij, zato bi bilo 
nujno, da se tudi statutarno 
opredeli vloga sindikata v kon
fliktnih situacijah, in to ne samo 
v statutih delovnih organizacij, 
temveč tudi v statutih sindi
katov.

Pri tem gre tudi za vprašanje, 
ali lahko vodstvo osnovne sindi
kalne organizacije v podjetju, ko 
je izčrpalo vse možne oblike 
samoupravnega reševanja sporov 
v delovni organizaciji in so znani 
vzroki sporov, uporabi kot skraj
no možnost za reševanje spora 
prekinitev dela kot protest proti 
počasnemu ali nepravilnemu re
ševanju določenih problemov v 
podjetju ali kot protest proti ne
sposobnosti vodstva oziroma 
samoupravnih organov.

Dokler nimamo jasno oprede- 
Ijene vloge sindikata v konflikt
nih situacijah, mora biti vloga 
osnovne sindikalne organizacije 
v podjetju v tem, da nenehno 
spremlja dogajanja in da tvorno 
sodeluje pri reševanju zlasti ti
stih vprašanj, ki predstavljajo ža
rišča konfliktnih situacij.

STANE PREDOVNIK, 
Pošta Ptuj:

Ko smo se še pripravljali na 
sprejem dokumenta o političnih 
nalogah in ciljih slovenskih sindi
katov, je bila v vseh razpravah 
izražena polna podpora predla
ganim stahščem in ciljem. Vse te 
razprave pa je spremljala tudi 
misel, kako te cilje v celoti ures
ničiti tudi na manj razvitih pod
ročjih naše republike, kako za
gotoviti, da bodo tudi prometne 
organizacije lahko dohajale 
splošni razvoj našega gospo
darstva.

Sodim, da so nujno potrebni 
enakopravni pogoji razvoja in 
gospodarjenja prometnih orga
nizacij tudi na prometno neraz
vitih področjih. Z usklajeno 
družbeno akcijo je treba od
straniti sedanje neskladnosti in 
posvetiti posebno pozornosfraz- 
voju prometa. Doseči moramo 
zadovoljivo raven Fi f prometa, 
cest, železnice, cestnega trans
porta in podobno.

Zavedamo se tudi, da gre za 
proces, ki je že doslej in ki bo 
tudi v bodoče terjal še veliko 
truda, prizadevanj in vlaganj za 
skladnejši razvoj prometne pa
noge v okviru razvoja celotnega 
gospodarstva.

Specifični pogoji gospodar
jenja prometnih organizacij se 
kaže v visoki stopnji amortizira- 
nosti osnovnih sredstev, v za
ostajanju v tehnični opremlje
nosti in še zlasti v neustreznih 
tarifah železniških in PTT sto
ritev. Kolektivi prometnih orga
nizacij zato svoj razvoj v znatni 
meri financirajo iz že skromnega 
dohodka, z najemanjem pre
težno kratkoročnih in dragih 
kreditov, kar seveda negativno 
vpliva na urejanje ravni osebnih 
dohodkov in na reševanje pro
blematike družbenega standarda.

Strinjamo se s tem, haj bo ta 
razvoj usklajen in da morajo biti 
pri tem v celoti zavarovani in
teresi celotnega družbenega raz
voja. Vemo tudi, da pomoč raz
vitih področij manj razvitim ne 
bi smela zaviralno vplivati na na
daljnji razvoj razvitih in da je z 
druge strani potrebno na manj 
razvitih področjih aktivirati vse 
dejavnike, ki lahko pripomorejo 
do najučinkovitejšega gospo
darskega napredka.

V teh prizadevanjih moramo 
biti tudi sindikati konkretnejši, 
vztrajnejši in doslednejši, saj tudi 
na manj razvitih'področjih živi 
in deluje naše članstvo, ki ima 
polno pravico, da prav tako kot
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delovni ljudje na razvitejših pod
ročjih, torej pod enakimi pogoji 
ustvarja in potem tudi uživa plo
dove svojega dela. Na kratko re
čeno: za enako delo — enako 
plačilo!

Smo proti uveljavitvi nekate
rih ustavnih dopolnil ustave SR 
Slovenije, ki dajejo možnost 
vmešavanja v naše samoupravne 
pravice, odločno zavračamo po
skuse omejevati samouprav
ljanje, kjerkoli se že pojavljajo. 
Smo tudi proti vsem težnjam, da 
bi prometna dejavnost postala 
javna služba.

Dosedanji uspehi v prometnih 
organizacijah so poroštvo, da so 
delavci v prometu in zvezah spo
sobni dobro gospodariti z za
upanimi sredstvi v prid vsake po
samezne delovne organizacije 
kot tudi v prid celotne družbe.

V imenu tistih, ki jih tukaj za
stopam, sem s to razpravo želel 
opozoriti le na to, da bomo skle
pe in naloge, ki jih danes spreje
mamo, lahko enotno in skladno 
uresničevali le tedaj, ko bomo 
uskladili razvoj našega celotnega 
gospodarskega prostora.

STANKO ROŠKAR, „Šped- 
trans“ Maribor:

Podatki povedo, da je zelo ni
zek odstotek voznikov z daljšim 
stažem, ki se - kot pravimo - 
normalno upokojijo. Težke de
lovne razmere namreč iz mnogih 
voznikov naredijo delovne inva
lide. Nekateri vozniki so prisi
ljeni veliko pred upokojitvijo za
menjati vozniška delovna mesta 
za druga, nižje ovrednotena, kar 
potem vpliva na nižjo pokoj
ninsko osnovo. Je pa tudi dolo
čen odstotek voznikov, ki sploh 
ne dočakajo ,,normalne" ali pa 
tudi ,.nenormalne" upokojitve. 
Zaradi znanih vzrokov namreč 
nekateri vozniki vztrajajo na de
lovnih mestih tudi še potem, ko 
je bilo ugotovljeno, da njihove 
delovne sposobnosti ne ustrezajo
32

več zahtevam. Zato pa neredko- 
kdaj prometna nesreča s tragič
nim izidom ,,za vselej razreši 
problem beneficiranega staža" 
takšnega delavca. Vse, kar smo 
doslej storili ob takšnih prime
rih, so poslovilni govori, simbo
lični met krmila v odprti grob in 
sem ter tja še finančna pomoč 
družini, ki pa v nobenem pri
meru - naj bo še tako visoka - 
ne more nadomestiti tragične iz
gube, kije doletela družino.

Vem, da z uresničitvijo bene
ficirane delovne dobe vseh takih 
primerov ne bomo odpravili. Za
nesljivo pa bi jih vsaj močno 
omejili. Menim, da je v zvezi s 
tem in nasploh odveč govoriti o 
vrednosti človeškega življenja.

Vem tudi to, daje za nekatere 
poklice beneficirana delovna 
doba že urejena. Odklanjam dvo
umne razprave o tem, ali je ta 
doba povsod, kjer je priznana, 
tudi v resnici utemeljena. Sodim, 
da je beneficirani delovni staž 
potreben povsod, kjer so delov
ne in druge razmere težke in ne
usmiljene, in da je treba to vpra
šanje urejati povsod, kjer je po
trebno. Strinjam pa se s tem, da 
je treba težke delovne razmere 
odpravljati predvsem z investici
jami v različne priprave in pripo
močke, ki izboljšujejo delovne 
razmere. Toda če težkih delov
nih razmer na nekaterih delov
nih mestih ni mogoče odpraviti 
ali pa bi bilo na to treba dolgo 
čakati, je take probleme treba

razrešiti s priznanjem beneficira
nega delovnega staža, ne pa z 
vedno istimi frazami: „Izbolj- 
šajte delovne razmere!"

Zavedam se tudi, da je treba 
beneficirani staž dodatno finan
sirati. V delovnih organizacijah s 
tem soglašamo, saj vemo, da de
lavci na takšnih delovnih mestih 
več prispevajo ali pa vsaj v težjih 
razmerah prispevajo k skupnim 
rezultatom kot delavci na drugih 
delovnih mestih.

Če že ne moremo bistveno iz
boljšati delovnih razmer vozni
kov, potem je najmanj, kar zanje 
lahko storimo in moramo storiti, 
to, dačimprej uveljavimo benifi- 
cirani delovni staž tudi zanje.

Znano je, da v načelu nihče 
ne oporeka nujnosti beneficira
nega staža za voznike. Žal pa se 
pri razreševanju tega problema 
že ves čas „gremo“ nekakšen 
ping-pong. V delovnih organiza
cijah govorimo, naj to uredijo 
,,oni zgoraj", ti pa spet pravijo, 
naj bi mi v delovnih organizaciah 
pripravili ustrezne analize. Ta 
ping-pong ni klasičen, preko ene 
mrežice. Tu je cela vrsta mrež in 
veliko igralcev: delovna organi
zacija, združenje šoferjev in 
avtomehanikov, gospodarska 
zbornica, poslovna zdmženja, 
sindikat, različne znanstvene in
stitucije in kdove kdo še vse. 
Klasični ping-pong se konča s 
tremi dobljenimi seti, naš pa tra
ja v nedogled.

Menim, da bi moral današnji 
kongres določiti glavnega igral
ca, ki naj zadevo z legalnimi 
sredstvi pripelje do konca. Zato 
predlagam, da bi kongres zadol
žil novi republiški odbor, naj kot 
pobudnik premakne zadevo z 
mrtvega tira. S tem ne mislim, 
da bi se moral republiški odbor 
angažirati kot izdelovalec po
trebnih analiz, zbiralec podatkov 
in oblikovalec dokončnih pred
logov. Zadostovalo bi že to, če 
bi republiški odbor opravil svojo



pobudniško funkcijo in nase pre
vzel odgovornost, da bi ta pro
blem le razrešili.

. Za to, kar sem pravkar pred
lagal, pa se zavzemam, ker vpra
šanja beneficiranega delovnega 
staža za voznike doslej nismo 
uspešno razreševali. Ker gre za 
slovenski uv celo jugoslovanski 
problem, ga po mojem globo
kem prepričanju mora razrešiti 
naš sindikat, če nam zadeva od
poveduje na vseh drugih frontah; 
poveže pa naj se z drugimi re
publiškimi in s centralnim od
borom, mi mu pa dajmo vsa po
trebna pooblastila in podporo.

Se nekaj: za tako ogromno 
delo, ki nas še čaka, bi morali 
sile strniti, ne pa da se sindikat 
in zveza šoferjev in avtomehani
kov razhajata v mnenjih, kaj bo 
ali kaj naj bi kdo izmed njiju 
storil. Zaradi takih nesoglasij 
„na vrhu" je namreč najbolj 
oškodovan voznik, tisti član na
šega sindikata, za katerega pra
vice se borimo . . .

FRANC KRIVEC, Podjetje 
za PTT promet Maribor;

Že takoj na začetku moram 
povedati, da obstaja med PTT 
podjetji v Sloveniji dokajšnja 
ekonomska neenakost. Obstajajo 
namreč ekonomsko močnejša in 
ekonomsko šibkejša podjetja, 
kar v precejšnji meri povzroča 
neenakomeren razvoj PTT pro
meta. Neenakost je vzrok tudi 
mnogim drugim težavam, ki ta
rejo PTT delavce, kot denimo vi
šina osebnega dohodka, različna 
nadomestila, možnost za re
kreacijo itd.

PTT delavci radi govorimo o 
velikem napredku in moderni
zaciji naše dejavnosti. Napredka 
dejansko ni mogoče zanikati. 
Toda hkrati ugotavljamo, da 
smo v primerjavi z drugimi go
spodarskimi dejavnostmi še ved
no zaostali; da družbi in gospo
darstvu ne dajemo tistega, kar

od nas pričakuje; dovolj hitrih 
in kvalitetnih zvez. Včasih pa 
celo menim, da oviramo hitrejši 
razvoj gospodarstva.

V zadnji treh letih se je za
poslenost v PTT podjetjih po
večala za 3 %, medtem ko se je 
fizični obseg opravljenih PTT 
storitev povečal za 45 %. Me
nim, da ta podatek zgovorno do
kazuje naša prizadevanja pri 
iskanju notranjih rezerv, s čimer 
prispevamo k stabilizaciji. Po 
drugi strani pa to dokazuje, da 
skušamo zagotoviti čim več last
nih sredstev za nadaljnjo mo
dernizacijo in avtomatizacijo 
naše službe.

Če bi iskali mesto PTT med 
Drugimi dejavnostmi prometa in 
zvez bi ugotovili, da smo po ce
lotnem dohodku na četrtem 
mestu, po bruto osebnih do
hodkih na tretjem in po bruto 
akumulaciji na šestem mestu 
med devetimi dejavnostmi. Po
datki torej dejansko kažejo, da 
PTT promet zaostaja v svojem 
razvoju že znotraj dejavnosti 
prometa in zvez, medtem ko je 
zaostanjanje za razvojem pre
ostalega dela gospodarstva še 
večje.

Z velikimi investicijskimi na
ložbami v zadnjih letih smo sicer 
dosegli velik napredek pri raz
voju telekomunikacijskih zvez in 
pri urejevanju še vedno kla
sičnega poštnega prometa. V 
zadnjih štirih letih je bilo v PTT 
naprave vloženih kakih 230 mili
jonov dinarjev, od tega 40 % 
lastnih sredstev. Zato pa smo se 
PTT delavci morali odpovedati 
boljšim osebnim dohodkom in 
višjemu standardu. Lahko celo 
trdimo, da smo začeli izvajati re
formo že pred letom 1965.

Z navedenimi vlaganji je bila 
do leta 1970 dosežena popolna 
avtomatizacija telefonskega pro
meta. Avtomatizirano je bilo 
90 % telefonskega prometa. Sko
raj povsod, kjer je bilo mogoče,

smo motorizirali dostavo pošte, 
tako da je štiri petine prebi
valcev Slovenije zajetih v dnevno 
dostavo poštnih pošiljk.

PTT podjetja imajo tudi izde
lane programe razvoja do leta 
1975. Programi predvidevajo na
daljnjo razširitev dnevne dostave 
in hitrejši prenos poštnih pošiljk, 
mehanizacijo različnih opravil 
na večjih poštah, razširitev 
končnih vozelnih in glavnih tele
fonskih in telegrafskih central, 
bistveno povečanje medsebojnih 
telefonskih zvez, zgraditev nove 
tranzitne in mednarodne tele
fonske centrale v Ljubljani ter 
povečanje mednarodnih tele
fonskih zvez. Za uresničitev teh 
programov bodo PTT podjetja 
potrebovala kakih 600 milijonov 
dinarjev. Ob sedanjih družbeno 
priznanih cenah storitev bomo 
ta sredstva težko zbrali celo v 
višini, ki je potrebna za najetje 
bančnih kreditov.

PTT delovne organizacije so 
tiste, glede katerih družba meni, 
da predstavljajo organizacije po
sebnega družbenega pomena in 
če je temu tako, je tudi družba 
dolžna zagotoviti sredstva za na
daljnji razvoj. S tem mislim na 
pravilno družbeno vrednotenje 
našega dela tudi skozi dinar. 
Cene naših storitev so pod kon
trolo zveznih organov. Cene ti
stih storitev, kijih mi najbolj po
trebujemo pri razširjeni repro
dukciji, pa se v večini primerov 
prosto oblikujejo in tudi dokaj 
hitro naraščajo, kar seveda ne
gativno vpliva na naš nadaljnji in 
hitrejši razvoj.

Zaradi vseh teh vzrokov si 
upam trditi, da PTT kolektivi 
niso v enakem položaju kot tiste 
delovne organizacije, ki lahko 
prosto oblikujejo cene svojih 
storitev in proizvodov. PTT ko
lektivi smo za stabilizacijo go
spodarstva, vendar ne pod po
gojem zamrznjenih cen, medtem 
ko se drugim delovnim organi
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zacijam cene postopoma spro
ščajo. Taka politika cen po na
šem prepričanju pomeni na
daljnje zaostajanje PTT za pre
ostalim gospodarstvom. Zavoljo 
takih razmer naši programi ne 
bodo mogli biti uresničeni v 
predvidenem roku, to je do leta 
1975.

Kljub opisanim razmeram pa 
PTT kolektivi niso pozabili na 
svoje ljudi, na standard PTT de
lavca in na njegove delovne raz
mere. Tudi v to področje smo 
doslej vložili precej sredstev. Se
veda vsako podjetje po svojih 
močeh, glede na stopnjo raz
vitosti in ekonomske moči.

Dokajšnjo skrb za PTT de
lavce in za njihov družbeni stan
dard dokazuje tudi dejstvo, da 
delavski sveti posameznih pod
jetij prav v letošnjem letu, ko 
podjetja slavijo desetletnico ob
stoja, sprejemajo posebne sklepe 
o nadaljnjem razvoju standarda 
PTT delavcev.

GVIDO GRILANC, Sekcija 
za vleko Nova Gorica:

Življenje ob najbolj odprti ju- 
goslovanski-italijanski meji nam 
daje posebne možnosti za sode
lovanje na vseh področjih in na 
različnih ravneh. Tudi na Go
riškem smo imeli zadnja leta pre
cej organiziranih in tudi spon
tanih stikov s sindikalnimi orga
nizacijami delavcev prometa in 
zvez v Furlaniji - Julijski krajini. 
Vsakodnevni stiki delavcev pro
meta in zvez na delovnem mestu 
in tovariških srečanjih pa nare
kujejo tudi sodelovanje na sin
dikalnem področju.

S tem smo začeli že pred leti, 
vendar sodelovanje ni preraslo 
oblik, kot so, denimo, udeležba 
na naših občnih zborih, občasni 
stiki med posameznimi sindi
kalnimi delavci ter sodelovanje 
na področju rekreacije in, športa.

V zadnjih dveh letih pa smo 
napravili bistven korak naprej, in
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to s programiranim sodelo
vanjem, vsebinskimi razpravami 
in z decentralizacijo, to je z raz
vojem stikov na ravni osnovnih 
sindikalnih organizacij.

Sprva so bile težave predvsem 
v tem, ker področje Med
občinskega odbora delavcev v

prometu in zvezah Nova Gorica 
meji s tremi provincami, kar po
meni, da imamo tri provincijska 
vodstva. Poleg tega pa so želez
ničarji vključeni v tri sindikalne 
organizacije. Tako naj bi prak
tično naš medobčinski odbor so
deloval z devetimi sindikalnimi 
organizacijami. Zato smo se do
govorili za posamezne konku- 
rentne oblike sodelovanja med 
posameznimi našimi osnovnimi 
sindikalnimi organizacijami in 
posameznimi sindikalnimi orga
nizacijami onstran meje. V teh 
stikih ugotavljamo precejšen na
predek in razvoj, saj se sode
lovanje razvija po programu, ki 
ga je sprejel medobčinski odbor 
prometa in zvez v okviru med
narodnega'sodelovanja za leto 
1971.

V mesecu juniju nas je ob
iskala delegacija iz videmske ku
rilnice. Gosti so se zanimali za 
izkušnje na področju samo
upravljanja ter za organizacijo in 
delovanje sindikata. Danes se ne 
zadovoljujejo več s tem, da jim 
razložimo samoupravljanje z 
idealno-pohtičnega vidika, tem
več hočejo spoznavati kon

kretne naloge, uspehe in težave 
pri našem delu, ugotavljanju in 
delitvi dohodka, itd.

V septembru je delegacija 
Sekcije za vleko Nova Gorica 
vrnila obisk. Razgovor med sin
dikalnimi in upravnimi pred
stavniki obeh delovnih orga
nizacij je potekal v tovariškem 
vzdušju. Seznanili so nas z do
sežki njihovih prizadevanj za iz
boljšanje delovnih razmer, večje 
varnosti pri delu in drugem. Po
sebej so nam orisali delovanje 
sindikata v kurilnici v procesu 
združevanja italijanskih sindi
katov.

Do konca leta pa sta v pro
gramu še dva stika. Tako bo pri
hodnji mesec prišla na obisk v 
„Avtopromet“ Gorica delegacija 
provincijskega vodstva sindikata 
CGIL - Autoferrotramvieri iz 
Vidma, pred koncem leta pa naj 
bi navezali stike med PTT Nova 
Gorica in provincijskimi vodstvi 
sindikatov poštarjev iz Gorice.

Nadaljujemo tudi s tradicio
nalnimi športnimi srečanji v 
okviru proslav „15. aprila", s ka
terimi se je pravzaprav začelo so
delovanje med železničarji obeh 
Goric.

Ker smo na meji med dvema 
pokrajinama, smo bili in smo po
sredovalci stikov med regio
nalnim vodstvom sindikata itali
janskih železničarjev SFI - 
CGIL za pokrajino Furlanija- 
Julijska Benečija in republiškim 
odborom Sindikata delavcev v 
prometu in zvezah Slovenije. 
Kljub vsestranskim prizade
vanjem pa se stiki med sindi
katoma dalj časa niso posebno 
intenzivno razvijali. Lani pa smo 
naše stiku tudi vsebinsko po
globili, do česar je prišlo, ko so 
bila pritegnjena V sodelovanju še 
deželna vodstva iu Benetk in 
Verone. Kakih 40 Italijanskih 
delavcev je tako lani pfKlo na 
petdnevni študijski obisk k nam, 
da bi se seznanili z našim druž



benim sistemom, posebno pa s 
samoupravljanjem na železnici in 
2 delovanjem sindikatov v samo
upravnih odnosih. Ob tej pri
ložnosti so nas seznanili tudi z 
njihovim bojem za reforme in za 
izboljšanje življenjskih in delov
nih razmer železničarjev. Do po
novnega srečanja je prišlo pred 
nedavnim tudi v Novi Gorici, ko 
smo razen o aktualnih nalogah 
razpravljali tudi o vprašanjih, ki 
nas težijo predvsem zaradi po
večanja tranzitnega prometa na 
goriški progi in odprtja goriškega 
železniškega mejnega prehoda za 
tranzitni mednarodni promet.

FRANC RODICA, zastop
nik JŽ Opčine — Sežana:

Naše enote in kolektivi se za
vedajo, da bodo uresničevali za
stavljene cilje predvsem s po
večanim obsegom in z boljšo 
kvaliteto dela, kar so že dokazali 
v minulem poslovnem letu. Zato 
tudi ocenjujemo leto 1970 kot 
leto, v katerem je bil dosežen 
največji obseg dela, odkar ob
stajajo železnice pri nas, kar pa 
je velika zasluga in uspeh naših 
delovnih ljudi. Na doseženi 
uspeh so vplivala tudi določena 
prizadevanja za ugodnejši in hi
trejši prevoz potnikov in blaga 
ter prizadevanja za zniževanje 
stroškov poslovanja. Pri tem pa 
ne smemo pozabiti, da so bili 
uspehi doseženi ob znatno težjih 
delovnih razmerah, premajhnih 
zmogljivostih in ob velikem šte
vilu ozkih grl. Prav zato me
nimo, da so bili uspehi dejansko 
mnogo večji. Ob vseh naporih so 
delavci v železniškem prometu 
še vedno pripravljeni izpolnjevati 
vse zastavljene naloge, vendar pa 
bo njihov trud zaman, če ne 
bodo rešeni mnogi odprti pro
blemi transportnih dejavnosti in 
drugih vej gospodarstva, ki so 
odvisne od transporta.

Predvsem čutimo precejšnjo 
zaostalost glede tehnične ravni

in razvoja vseh sredstev, kar go
tovo vpliva na varnost, rednost 
prometa, na storilnost in ne na
zadnje tudi na urejenost naših 
prog. Zato tembolj občutimo za
ostajanje na področju tu
rističnega in tranzitnega pro
meta, ki sta lahko ob pravilno 
zastavljenem ter ekonomsko in 
racionalno organiziranem pro
metu zelo donosna tako za že
leznico kakor tudi za gospodar
stvo kot celoto.

Zato moramo transport vedno 
obravnavati kot specifično in go
spodarsko nenadomestljivo druž
beno koristno dejavnost, ki je v 
nobenem primeru ne gre za
nemarjati in podcenjevati, ali pa 
ji z različnimi ukrepi otežkočati 
njen položaj. Pri tem mislim 
predvsem na problem, ki ga že 
občutimo in ki bi lahko, če ne 
bodo uveljavljeni potrebni 
ukrepi, veliko škodoval ne samo 
železnici, temveč celotnemu go
spodarstvu; gre za to, da se naša 
severna pristanišča pripravljajo 
na to, da bi delovni teden skraj
šala od 6 na 5 dni. Deloma je 
tako že storilo reško pristanišče.

Taki ukrepi in odločitve naših 
pristanišč so po mnenju želez
ničarjev nevzdržni, ker omeju
jejo že tako premajhne zmog
ljivosti luških naprav in opreme 
železniških prog, tirnih kapacitet 
in razpoložljivih voz. Veliko 
akvizicijsko sposobnost naših 
luk v primerjavi z drugimi kon
kurenčnimi lukami ob Jadranu 
in drugod je možno pripisati 
predvsem kontinuiranemu delu, 
torej delu brez zastojev. Zato 
menim, da bodo omenjene od
ločitve - poleg nakazanih pro
blemov — povzročile tudi pove
čane stroške, kar bi lahko resno 
ogrozilo naš luški promet.

Slovenski železničarji zaradi 
vsega tega opozarjamo odgo
vorne organe naših pristanišč na 
ta problem, obenem pa menimo, 
da se v okviru našega sindikata

lahko med seboj sporazumemo 
na način, ki bo našemu go
spodarstvu najbolj ustrezal. Se
veda ne bi bilo prav, če bi sin
dikat enostransko podpiral od
ločitve, ki bi zaradi uveljavljanja 
interesov določene dejavnosti 
povzročale nepopravljivo škodo 
in ekonomske težave drugemu 
udeležencu istega delovnega pro
cesa. Že iz tega primera torej jas
no sledi potreba po večjem in 
trdnejšem dolgoročnem sodelo
vanju na področju transporta. 
Menim, da bi se morali v Slove
niji resno zavzeti za dolgoročne 
sistemske rešitve, ki bi nam 
omogočile izkoristiti prednosti, 
ki jih imamo glede na ugodno 
geografsko lego. Samo to pa ne 
bi bilo dovolj! Velike spre
membe v sodobnem transportu, 
kakršne pomenijo kontejnerske 
in druge oblike suhozemnega in 
pomorskega prometa, pogosto 
zanemarjajo določene suho- 
zemne poti, kar pa v slovenskem 
merilu lahko pomeni veliko od
daljitev sicer predvidenih pre
voznih substratov. Zaradi tega 
nastaja velika nevarnost, da bi se 
znašli osamljeni, prometno izoli
rani. Temu se bomo izognili, če 
bomo izoblikovali in tudi ures- 
ničevah koncept dolgoročne 
prometne politike. Morali bi to
rej podpreti proces integracije v 
transportu - s čim trdnejšimi in 
konkretnimi oblikami sodelo
vanja in smotrnega vlaganja inve
sticijskih sredstev. Predvsem pa 
je treba usklajati te cilje v dolgo
ročno zasnovo prometne poli
tike. Zato mislim, da je prav 
zdaj, ko se pripravljamo na spre
membe naše republiške ustave, 
primeren čas, ko bi lahko de
jansko opredelili pojem in vlogo 
prometa v našem gospodarstvu 
in v zvezi s tem podprli stališča, 
ki jih glede bodočega položaja 
prometa že dolgo časa zago
varjajo železnica, Luka Koper in 
Splošna plovba Piran.
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ČLANI REPUBLIŠKEGA ODBORA SINDIKATA DELAVCEV 
V PROMETU IN ZVEZAH SLOVENIJE

LJUBLJANA, 29. 6.1971. LETA
1. Alojz BARBORIČ, SAP Tovorni promet, Savska 2, Ljubljana;
2. Franc FORTUNA, ZŽTP Ljubljana;
3. Maks GALE, Sekcija za vleko, Ljubljana;
4. Zvone HRIBAR, PTT Ljubljana;
5. Leopold JERAS, Javna skladišča Ljubljana;
6. Janko KUŠAR, ZŽTP — podjetje za transport, turizem in gostinstvo, Ljubljana;
7. Marija KOLŠEK, Podjetje za obnovo prog Ljubljana;
8. dr. Boris KOBAL, Poslovno združenje cestnih podjetij Ljubljana;
9. mr. Ivo PAVLIČ, Ljubljana transport, Ljubljana;

10. Jože PEČNIK, Tajnik RO;
11. Jure PODOBNIK, Inex Adri-aviopromet Ljubljana;
12. Martin REMIH, SAP Ljubljana;
13. Slavko ŠUKLJE, Transportno podjetje Ljubljana;
14. Silvo TOMC, Pošta Ljubljana;
15. Julka ŽIBERT, MOS Ljubljana

MARIBOR, 30. 6.1971. LETA
1. Jakob KOSEC, Sekcija za vleko Maribor;
2. Vili PETEK, Avtobusni promet Maribor;
3. Alojz RIZMAN, Transportno podjetje Maribor.
4. Stanko ROŠKAR, Špedtrans Maribor;
5. Ivo SISINGER, Cestno podjetje Maribor;
6. Avgust SLAPAR, PTT Maribor

PTUJ, 18. 6.1971. LETA
1. Stane PREDOVNIK, Pošta Ptuj;
2. Ivan ŠIC, Podjetje za popravilo voz in strojev Ptuj
MURSKA SOBOTA, 22. 6.1971. LETA
1. Andrej GERENČER, Podjetje za PTT promet Murska Sobota;
KOPER, 17.6.1971. LETA
1. Andrej GRAHOR, Predsednik RO;
2. Franc KOPAČ, Intereuropa Koper;
3. Mirko PRELEČ, Slavnik Koper;
4. Milan ŠEMRL, Splošna plovba Piran;
5. Janez ŠUBIC, Luka Koper;

GORENJSKA, 29. 6.1971. LETA
1. Stane DENŠAR, Transturist, enota Bled;
2. Anton KOPTAR, Sekcija za vleko Jesenice;
3. Jože PERME, Aerodrom Ljubljana—Pula;
4. Anton ROPRET, Cestno podjetje Kranj;

DOLENJSKA, 17. 6.1971. LETA
1. Stane LAJKOVIČ, PTT Novo mesto;
2. Janez MERHAR, Avto Kočevje;
3. Janez ROLIH, Sekcija za vzdrževanje prog Novo mesto;
36



POSTOJNA, 9. 7.1971
1. Ivan BERGOČ, Pošta Dirska Bistrica;
2. Jože KOROŠEC, Transportno podjetje Postojna;
3. ing. Mirko PRUNK, Transport Ilirska Bistrica;
4. Franc RODICA, Zastopnik JŽ Opčine—Sežana

CEUE, 16. 7.1971. LETA
1. Igor BELE, Prevozništvo Celje;
2. Janko BUH, Podjetje za PTT promet Celje;
3. dipl. inž. Ludvik DOUGAN, Sekcija za vzdrževanje prog Celje;
4. Franjo KOČAR, Cestno podjetje Celje;
5. Ivan ZELENŠEK, Železniška postaja Celje;

NOVA GORICA, 18. 6.1971. LETA
1. Cveto GABRIJELČIČ, Cestno podjetje Nova Gorica;
2. Franc HUMAR, Podjetje za popravilo voz in strojev Nova Gorica;
3. Bruno TUTTA, Občinski svet Žveze sindikatov Nova Gorica;

‘4. Davorin UKMAR, Avtopromet Nova Gorica

ČLANI PREDSEDSTVA REPUBLIŠKEGA ODBORA SINDIKATA DELAVCEV V PRO
METU IN ZVEZAH SLOVENIJE

Takoj po zaključku kongresa se je novi republiški odbor sindikata delavcev v prometu in 
zvezah sestal na prvi, konstitutivni seji in za predsednika izvolil tovariša ANDREJA GRA
HORJA, za podpredsednika tovariša JANKA KUŠARJA, za tajnika pa tovariša JOŽETA 
PEČNIKA.

Člani RO sindikata delavcev v prometu in zvezah Slovenije pa so še IVAN BERGOČ, 
SLAVKO ŠUKUE, IVO SISINGER, JOŽE PERME, MILAN ŠEMRL, IVAN ŠUBIC, 
ALOJZ RIZMAN, mag. IVO PAVLIČ, LEOPOLD JERAS, BRUNO TUTTA, SILVO TOMC 
in JULKA ŽIBERT.

IZVOLJENI V ZVEZNI ODBOR SINDIKATA 
DELAVCEV V PROMETU IN ZVEZAH JUGOSLAVIJE
1. Igor BELE, Prevozništvo Celje;
2. Ivan BERGOČ, Pošta Ilirska Bistrica;
3. Andrej GRAHOR, Predsednik RO;
4. Franc KRNEL, Luka Koper;
5. Janko KUŠAR, ZŽTP — podjetje za turizem, transport in gostinstvo Ljubljana;
6. Jože PEČNIK, Tajnik RO;
7. Ivo SISINGER, Cestno podjetje Maribor

IZVOLJENI ZA ČLANE PREDSEDSTVA ZA ZVEZNI ODBOR 
SINDIKATA DELAVCEV V PROMETU IN ZVEZAH JUGOSLAVIJE
1. Andrej GRAHOR, Predsednik RO;
2. Janko KUŠAR, ZŽTP - podjetje za turizem, transport in gostinstvo Ljubljana

ČLANI NADZORNEGA ODBORA REPUBLIŠKEGA ODBORA 
SINDIKATA DELAVCEV V PROMETU IN ZVEZ AH SLOVENIJE
L Franc KRIVEC, Podjetje za PTT promet Maribor;
2. Vladimir MIKUŠ, Podjetje za obnovo tirnega materiala Ljubljana;
3. Anton PEKLAJ, SAP, PE Avtošpedicija Ljubljana
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SKLEPI V. KONGRESA
i.

Sindikat delavcev v prometu in zvezah 
Slovenije izrecno pozdravlja in podpira 
ustavne spremembe v Jugoslaviji in v Slove
niji ter izraža svojo pripravljenost in svoj in
teres, da se angažira v naslednji fazi organi
zacije naše družbe.

Posebno poudarjamo pomen dosledne 
dogovorno in skupno sprejete slovenske in 
jugoslovanske prometne politike kot osnove 
in pogoja za načrt in usklajen razvoj celot
nega gospodarstva. Ta politika mora priti do 
izraza v srednjeročnih in dolgoročnih razvoj
nih načrtih naše skupnosti.

Promet je samostojna gospodarska dejav
nost, zato mora slovenska družba oblikovati 
enotno in celovito prometno politiko, ki bo 
omogočila zagotovitev enakih pogojev go
spodarjenje za vse delovne organizacije v 
prometu in sistemsko formiranje dolgo
ročnih sredstev za investicije v prometu. Za
radi tega spoznanja lahko temelji slovenska 
prometna politika le na tako imenovanem 
slovenskem prometnem križu, ki omogoča 
tako promet v okviru Jugoslavije kot tudi 
mednarodni, zlasti tudi tranzitni promet 
ljudi in blaga. Menimo daje za sprejem in za 
dosledno izvajanje ter urejanje slovenske 
prometne politike potrebna tako ustrezna 
samoupravna organiziranost delovnih orga
nizacij kakor tudi pristojnih državnih orga
nov, zato predlagamo, da se v SR Sloveniji 
ustanovi sekretariat za promet in zveze.

Poudarjamo mednaravno soodvisnost pro
metnih tokov kakor tudi nujnost, daje Jugo
slavija eno tržišče tudi na področju prometa 
in zvez, ki mora biti kot celota sposobno, da 
se ob upoštevanju vseh posameznih interesov 
republik in posameznih dejavnosti vključuje 
v mednarodni razvoj. Obsojamo pojave raz
bijanja enotnosti prometa Jugoslavije z nelo
jalnimi nastopi v tujini, ki zaradi ozkih ča
sovnih interesov neke delovne organizacije 
ali ožje skupnosti bistveno otežkočajo po
slovanje celotnega jugoslovanskega prometa 
in zmanjšujejo rezultate jugoslovanskega 
prometa, obenem pa ovirajo urejene pro
metne tokove blaga in potnikov.

Različne prometne dejavnosti opravljajo 
eno, skupno družbeno funkcijo, zato se za
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vzemamo za njihov usklajen, družbeno naj
koristnejši razvoj. Ne gre prezreti spoznanj, 
ki v svetu opredelujejo vlogo železniškega, 
vlogo cestnega, pomorskega in letalskega 
prometa ter jih optimalno usklajujejo.

Nujni so enakopravni pogoji gospodar
jenja v vseh delovnih organizavijah v pogledu 
njihovih enakih obveznosti do gospodarstva 
in družbe, pri oblikovanju prevoznih cen na 
podlagi stroškov na relacijah in obremenitev 
s stroški-infrastrukture. Odklanjamo tudi po
jave, ki z večanjem naših bremen V primer
javi z drujgimi delovnimi organizacijami istih 
dejavnosti v Jugoslaviji zmanjšujejo našo 
konkurenčnost na trgu in zahtevamo tudi 
pri tem spoštovanje enakih pogojev poslova
nja na vsem jugoslovanskem tržišču.

Vse dejavnosti prometa in zvez so nujni 
del razvoja gospodarstva. Njihovo dosedanje 
zaostajanje je oviralo in celo onemogočalo 
nadaljnji razvoj gospodarstva, zlasti na pro
metno nerazvitih področjih. Zato poudar
jamo pomen usklajenega razvoja prometa 
kot pogoj in osnovo za policentrični razvoj 
Slovenije. Z usklajeno družbeno akcijo je 
treba odstraniti dosedanje neskladnosti in 
posvetiti posebno pozornost razvoju pro
meta. Megistralne proge, ceste in PTT zveze 
morajo doseči normalno evropsko raven, kar 
zadeva osne pritiske, hitrost in kvahteto sto
ritev. Poudarjamo pomen razvoja letalskega 
prometa kot moderne, hitre oblike prometa 
in s tem povezano mrežo letališč kot osnove 
za domači in mednarodni letalski promet.

Osnovni pogoj razvoja slovenskega pro
meta in zvez so sposobni ljudje. Šole in fa
kultete morajo prilagoditi svoje programe 
potrebam prometa, proučiti pa moremo tudi 
potrebe in možnosti, da ustanovimo v Slove
niji lastne šole za ključne prometne poklice.

Podpiramo dosedanjo dejavnost Promet
nega instituta v Ljubljani in pozivamo vse 
delovne organizacije v prometu in zvezah, da 
se včlanijo v Sklad Borisa Kraigherja ter s 
tem razširijo tako materialno osnovo poslo
vanja instituta kot tudi s svojim članstvom v 
upravnem odboru sklada obseg vplivov in 
delokrog, širino in globino poslovanja tega 
instituta. Predlagamo Skupščini SR Slove
nije, da da temu institutu še bolj javen zna



čaj tudi s tem, da mu izrecno naroči in po
veri nalogo za delo na srednjeročnih in dol
goročnih načrtih razvoja prometa in zvez, 
pri katerih sedaj zaostajamo.

Dosledno uresničenje teh načel bo pove
čalo pomen prometa in zvez v našem gospo
darstvu, obenem pa z neblagovnim prilivom 
deviz tudi bistveno prispevalo k bolj uravno
vešeni devizni bilanci. Vsi organi sindikata 
delavcev v prometu in zvezah so dolžni, da s 
svojimi načelnimi in konkretnimi akcijami 
uresničujejo te načelne sklepe ter tako pri
spevajo k razvoju naše dejavnosti, s tem pa 
tudi k boljšemu življenju vseh delavcev v 
prometu in zvezah kakor tudi celotnega slo
venskega naroda.

n.
Kongres sindikata delavcev v prometu in 

zvezah Slovenije ugotavlja velik razvoj samo
upravljanja v naši družbi v času od zadnjega 
kongresa do danes. S tem razvojem pa mo
ramo še pospešeno nadeljevati, pri čemer te
žimo za ciljem, da bo res vsak delavec v ce
loti izkoristil svojo pravico, da bo enak med 
enakimi soodločal o delu in življenju v svoji 
delovni organizaciji. Ob tem pa ugotavljamo, 
da so nestabilnosti v gospodarstvu, inflacija 
in nelikvidnost zmanjševale samostojnost 
delovnih organizacij in zavirale razmah mož
nosti za razvoj neposrednega samouprav
ljanja. Rešitev teh problemov pa ni v kon
centraciji pooblastil v rokah tehnokratov, 
temveč v povečani pristojnosti samo
upravljavcev.

Posebaj poudarjamo pomen organizacije 
TOZD v prometu in zvezah, zlasti še v veli
kih sistemih. Za nas je samoupravljanje eko
nomska kategorija: dosledna in pravilna je 
tista izvedba samoupravne organizacije, ki 
pomeni zaradi povečanega interesa in dolo
čanja delavcev na najprimernejših ravneh 
tudi najprimernejšo poslovno organizacijo in 
največje poslovne, rezultate. Tega cilja pa 
marsikje še nismo dosegli. Zato zahtevamo 
od organov samoupravljanja, da preučijo 
sedanje stanje, da natančno dopolnjujejo sa
moupravno in proizvodno organizacijo ter 
da določijo rok za izvedbo posameznih ukre
pov na podlagi ustavnilf kriterijev.

Odklanjamo omejevanje samouprave kjer
koli se pojavlja v delovnih organizacijah ali 
družbi z oživljanjem teženj, da bi bile pro
metne dejavnosti javna služba, ali z izgovo

rom, da tako zahtevajo „višji“ in „nižji“ in
teresi. Delavci v prometu in zvezah so spo
sobni gospodariti s svojimi delovnimi orga
nizacijami in razvijati zaupana sredstva v 
korist vsake posamezne delovne organizacije 
pa tudi celotne družbe. Vse morebitne težave 
in nasprotja pa je možno rešiti na samo
upraven način, brez omejevanja ustavnih 
pravic delavca. S svojim dosedanjim delom 
smo pokazali, da smo vedno imeli pred očmi 
tudi širše družbene interese, ne pa le svojih 
ozkih, podjetniških interesov. Primerjave 
tempa razvoja v posameznih letih in v posa
meznih dejavnostih jasno kažejo, da je bil 
razvoj hitrejši, bolj usklajen in družbenim 
potrebam bližji tam in takrat, ko je imelo 
samoupravljanje večji obseg in večje pravice 
— vsako, zlasti dolgoročnejše omejevanje 
samoupravnih pravic, čeprav na primer le z 
določanjem neprimernih cen, pa je imelo za 
posledico stagnacijo in družbeno škodo. 
Zahtevamo da teksti ustavnih dopolnil usta
ve SR Slovenije v skladu z določili zvezne 
ustave javno omejijo možnosti vmeševanje v 
naše samoupravne pravice.

Pozdravljamo družbene dogovore in samo
upravne sporazume kot obliko, s katero se 
samoupravljanje na vseh področjih družbe
nih aktivnosti v skladu z ustavnimi dopolnili 
dviga iz posameznih delovnih organizacij in 
krajevnih skupnosti na širše ravni. Poudar
jamo, da pomenijo doseženi samoupravni 
sporazumi o delitvi dohodka in osebnih do
hodkov nov korak k izpolnitvi načela „za 
enako delo enako plačilo". Njihovo izpo
polnjevanje in nadaljnji razvoj, njihovo 
usklajevanje med dejavnostmi in s tem pove
zane zahteve za izenačevanje pogojev poslo
vanja pa ostajajo ena prvih nalog vse naše 
družbe. Samoupravni sporazumi morajo za
jeti tudi dogovor o delovnih razmerah in ure
ditvi delovnega časa, kjer sedaj le-ta ni ure
jen, torej še posebno v cestnem transportu. 
Zajemajo naj tudi dogovor o minulem delu 
kot kriteriju delitve dohodka in osebnih 
dohodkov. Kongres naroča organom sindi
kata, da se v ta proces vsestransko aktivno 
vključujejo. Obenem se bodo vse osnovne 
organizacije zavzemale, da se enaka načela 
uveljavijo tudi v samoupravnih aktih vsake 
delovne organizacije.

Izražamo svojo pripravljenost, da sodelu
jemo tudi pri urejanju drugih, novih pod
ročij dela s samoupravnimi sporazumi ali
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družbenimi dogovori. Prepričani smo, da je 
ta pot boljša od izključno zakonske poti, če
prav ne odklanjamo zakonske ureditve tistih 
vprašanj, kjer je družbena in državna prisila 
še potrebna.

Zahtevamo informiranost vseh članov de
lovnih skupnosti o samoupravnem in poslov
nem delovanju TOZD, podjetij in širših orga
nizacij združenega dela. Informiranost je 
pogoj za pravilno samoupravno odločanje. 
Obseg informiranosti je neposredno merilo 
stopnje razvitosti samoupravljanja v posa
mezni delovni organizaciji. To stališče nalaga 
dolžnosti tudi tistim, ki razpolagajo z infor
macijami in sredstvi informiranja v delovni 
organizaciji in izven nje, kot tudi nam vsem, 
ker s tem ponovno ugotavljamo in zagotav
ljamo svojo dolžnost, da se z informaci
jami seznanimo in jih uporabljamo.

Nadaljnji razvoj samoupravljanja nujno 
zahteva, da ponovno poudarimo tudi osebno 
odgovornost vsakogar za svoje delo in svoje 
odločitve; ta odgovornost mora biti pove
zana tudi s posledicami, vštevši z razrešitvijo.

III.
Sindikat delavcev v prometu in zvezah 

Slovenije poudarja, da je stabilizacija gospo
darstva in s tem v zvezi prenehanje narašča

nja cen prvi pogoj za zagotovitev primernega 
standarda delovnih ljudi. Ugotavljamo, daje 
za to treba odstraniti vse vire inflacije, torej 
tako nepokrite investicije in nepokrito druž
beno porabo kot tudi izplačevanje nezaslu
ženih osebnih dohodkov.

Družbeni in osebni standard je pogoj eko
nomske, socialne in politične stabilnosti 
družbe. Politika standarda mora biti del dol
goročne politike vsake delovne organizacije. 
Organizirana skrb za standard delovnih ljudi 
je zaradi posebno težkih delovnih razmer še 
posebno pomembna.

Ob tem osnovnem pogoju kongres potre
buje akcijo za primerne najnižje osebne do
hodke, znano kot „akcija 1.000“, in naroča 
republiškemu odboru, da tudi v bodoče vodi 
enako ekonomsko-politično akcijo za zago
tovitev realnih osebnih dohodkov. Pri tem 
poudarjamo, da je osnovni pogoj za izboljše
vanje standarda delavcev večja produk
tivnost dela; to pa je možno doseči z boljšo 
delovno usposobljenostjo, boljšo opremlje
nostjo in z boljšo organizacijo dela. Ni mo
goče povečati osebnih dohodkov ob zniža
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nju produktivnosti in v škodo opremljenosti 
dela, saj bi v tem primeru škodovali svoji 
delovni organizaciji, s tem pa tudi svojim de
lovnim mestom in generaciji, ki bo v bodoče 
zasedla taka delovna mesta.

S samoupravnimi sporazumi o delitvi do
hodka in osebnih dohodkov smo dosegli bolj 
usklajeno formiranje sredstev za izobraže
vanje in za kadrovsko pohtiko, za stanovanj
sko gradnjo, za regres za letni oddih in za 
nekatere socialne dajatve, zlasti v primeru 
bolezni. Zahtevamo, da se usklajuje tudi po
raba teh sredstev. Potrebujemo stanovanja za 
delavce, torej stanovanja s tako ceno, da 
bodo dostopna tudi neposrednim proizvajal
cem z nižjimi osebnimi dohodki. Spreje
mamo tudi individualno gradnjo kot pot, ki 
omogoča veliko angažiranja osebne iniciative 
in pridnosti delavcev ter reševanje več pro
blemov z istimi sredstvi. Ne smemo pa dovo
liti, da bi se na račun družbenih sredstev gra
dila razkošna stanovanja. Razvijati moramo 
rekreacijo delovnega človeka med njegovim 
dnevnim, tedenskim in letnim počitkom. 
Izboljšati in povečati je treba zmogljivosti 
počitniških domov in omogočiti vsakemu 
delavcu primeren letni oddih.

Zavzemamo se za izenačevanje življenj
skih razmer in možnosti izobraževanja bodo
če generacije. Otroški vrtci, dnevni domovi 
in počitniške kolonije morajo biti na razpo
lago za vse otroke, ki jih potrebujejo. Šola 
mora biti zastonj in dostopna vsakomur, 
višjo izobrazbo pa moremo zagotoviti vsem, 
ki so jo sposobni doseči. Mladi generaciji 
smo dolžni omogočiti, da najde primerno 
delo v domovini: tudi zato bomo gospodarili 
kot dobri gospodarji in razširjali dejavnost 
naših organizacij združenega dela.

Republiški odbor naj nadaljuje z dejav
nostjo za uresničenje teh ciljev in za razširi
tev samoupravnih sporazumov tudi na druga 
področja življenjskega standarda. Osnovne 
organizacije pa si bodo prizadevale za organi
zacijo kadrovskih služb, v katerih bodo de
lovale tudi posebne službe za področje druž
benega standarda v delovnih organizacijah in 
tako tudi organizacijsko olajševale napredek 
na tem področju.

IV.
Kongres sindikata delavcev v prometu in 

zvezah se z žalostjo in ponosom spominja 
sodelavcev, ki so vztrajali na svojih delovnih



mestih in opravljali svojo dolžnost do zad
njega trenutka.

Skrb za človeška življenja in družbeno 
premoženje nam nalaga, da se zavzamemo:

— za modernizacijo prog, cest in drugih 
prometnih poti:

— za moderna in druga delovna sredstva, 
ki bodo omogočala varno delo ob sodobnem 
tempu in sodobni produktivnosti dela;

— za popolno in obvezno strokovno 
usposobljenost vseh delavcev v prometu in 
zvezah, kajti pomanjkljivo usposobljeni de
lavec ogroža tako sebe kot druge;

— za uvedbo potrebnih šol in drugih 
oblik izobraževanja za tiste prometne po
klice, za katere izobraževanje še ni dovolj 
družbeno organizirano, kot so denimo šo
ferji in cestarji;

— za strogo nadzorstvo nad predpisi o 
varnosti prometa, vštevši s predpisi o uspo
sobljenosti, o bremenjenosti in zlasti o de
lovnem času, in za dosledne disciplinske in 
druge ukrepe, ko neodgovorni posamezniki 
ah delovne organizacije s kršenjem predpisov 
ogrožajo varnost prometa;

— za takšno zakonsko ureditev delovnih 
ur in delovnega tedna posameznih poklicev, 
da bo varnost njih in drugim zagotovljena; 
pri tem zahtevamo izredno doslednost pri iz
polnjevanju že označenih omejitev, za
ostreno nadzorstvo nad izvajanjem teh pred
pisov in dosledno kaznovanje vseh, ki s kršit
vijo teh predpisov ogrožajo naša življenja ter 
življenja vseh udeležencev v prometu;

— za takšno zakonsko ureditev delovne 
dobe posameznih poklicev, da bo tudi s tem 
zagotovljena varnost prometa, opozarjamo 
na spoznanja v svetu, da najtežji poklici v 
prometu in zvezah zahtevajo krajšo delovno 
dobo, kot je to pri nas tudi že ugotovila 
zvezna skupščina za nekatera delovna mesta 
na železnici. Odklanjamo pa neproučene za
hteve za beneficiranje delovne dobe, ki jih 
nekateri uporabljajo za izgovor, da ne ure
dijo delovnih razmer na delovnih mestih, na 
katerih bi se dalo urediti in zagotoviti nor
malno delovno in življenjsko dobo delavcev.

Ko poudarjamo izredni pomen opreme 
delovnih mest za varnost pri delu, obenem 
poudarjamo, daje za primerno varnost prav 
tako pomembna tudi zmožnost oddiha, ki 
naj bo dobro organiziran (bivališča, druž
bena prehrana in topli obroki itd.), kakor 
tudi možnost tedenskega počitka, letnega 
dopusta in ne nazadnje tudi odnosi med 
ljudmi, ki lahko s svojo urejenostjo, uskla
jenostjo in tovarištvom bistveno povečajo 
delovno zmožnost, zbranost in uspeh po
sameznika.

Organi upravljanja posameznih delovnih 
organizacij, njihova strokovna vodstva pa 
tudi širši družbeni organi naj se posvetijo 
kompleksnemu izboljševanju vseh pogojev za 
varnost v prometu. Družbene akcije so zlasti 
pomembne tam, kjer potrebni ukrepi ne mo
rejo biti v pristojnosti delovnih organizacij 
samih. Sindikalne organizacije sindikata de
lavcev v prometu in zvezah bodo te akcije 
vsestransko in organizirano podpirale.

Razpravljavcem so delegati na splošno pritrdili z aplavzom
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STATUT
SINDIKATA DELAVCEV 

V PROMETU IN ZVEZAH 
SLOVENIJE

I.
VLOGA IN NALOGE

1. člen
Sindikat delavcev v prometu in zvezah Slovenije 

(v nadaljnjem besedilu sindikat) je enotna, prosto
voljna in samostojna družbenopolitična organi
zacija prometnih delavcev in deluje na območju 
SR Slovenije.

2. člen
Izhodišča za programsko usmeritev in politično 

delovanje sindikata so:
- statut sindikata,
- statut Zveze sindikatov Slovenije.
Sindikat izhaja v svojem idejno-političnem de

lovanju iz programskih načel Zveze komunistov 
Slovenije.

3. člen
Sindikat organizira delovne ljudi, da bi uskladil 

in zadovoljil njihove politične, ekonomske, social
ne, kulturne interese. Sredstva, s katerimi sindikat 
uresničuje svoje naloge, njegova vloga in značaj so 
pogojeni z družbeno lastnino proizvajalnih sred
stev, z uveljavljenostjo samoupravnih odnosov in s 
cilji ter interesi socialistične družbe.

4. člen
Ustvarjalna dejavnost sindikata se mora izražati 

in uresničevati zlasti:
- v stalnih težnjah, da postane samoupravljanje 

osnovni in učinkovit družbeno-ekonomski odnos, 
ki bo dosegal na vsa, za življenje in delo delovnega 
človeka pomembna področja, da bo' samouprav
ljanje dobilo takšno politično moč, s katero bo v 
celoti izpodrinilo interese tehnokratskih in biro
kratskih struktur, ki niso združljivi z interesi ve
čine delovnih ljudi.

— V boju za to je perspektiva samoupravljanja v 
večji ekonomski učinkovitosti delovnih organiza
cij, v večji produktivnosti, v uvajanju in razvijanju 
tehničnih in tehnoloških izumov, inovacij ter iz
boljšav, v političnem spoznanju, da teh procesov 
ne bo možno optimalno integrirati brez popolnejše 
splošne, strokovne, družbenopolitične in druž- 
beno-ekonomske izobrazbe njenih nosilcev in brez
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javnosti predvsem v pogledu materialne učinkovi
tosti.

- Zaradi tega se aktivnost sindikata izraža v 
podpiranju in sodelovanju pri vseh oblikah druž
beno koristnega izobraževanja, pri bogatenju kul
turne in duhovne ravni delovnih ljudi, kar bo zago
tavljalo razumevanje družbenih tokov, dogajanj in 
razvojnih smeri ter seveda njihovo aktivno sodelo
vanje v teh procesih. Zaščiti delovnih ljudi in za
stopanju njihovih moralnih in materialnih intere
sov.

Aktivnost sindikata se mora izražati tudi:
- V razvijanju samoupravnih odnosov, s tem da 

spodbuja in usposablja delovne ljudi za enako
pravne in kvalificirane subjekte v odločanju o 
družbeno-ekonomskem položaju članov organi
zacije združenega dela.

- V vključevanju strokovnih in znanstvenih 
dosežkov in spoznanj v svoje politično delovanje in 
obravnavanje posameznih družbenih vprašanj.

- V stalnem boju za izpopolnjevanje načel in 
postopkov nagrajevanja, ki so lahko le rezultat pri
spevka posameznika k združenemu delu in uspeha 
celotnega delovnega kolektiva.

- V prizadevanju, da se sprejmejo in spoštujejo 
dogovori, s katerimi se urejajo pomembna eko
nomska in socialna vprašanja delovnih ljudi. Zlasti 
pri delitvi dohodka in osebnih dohodkov naj spora
zumi nadomestijo državno regulativo in prispevajo 
k odpravljanju anomalij in ekscesov.

- V boju proti ukrepom, s katerimi se družbeni 
standard delovnih ljudi stalno zmanjšuje. Zlasti 
rekreaciji in stanovanjskemu standardu je treba 
nameniti več skrbi in sredstev.

- Socialna varnost delovnih ljudi je pomembna
prvina delovne produktivnosti in urejenosti notra
njih odnosov. Sindikat bo bedel nad spoštovanjem 
samoupravnih pravic delovnih ljudi in se uprl vsa
kemu poskusu njihove zlorabe, izigravanja ali 
kršitve. ,

- V skrbi za zdravstveno varstvo, delovne raz
mere in delovni staž.

- V organizacijskem in kadrovskem izpopolnje
vanju sindikalnih organov na različnih ravneh in v 
izgradnji takšne sindikalne organizacije, ki bo 
uspešno uresničevala svoj program.



- V zavzemanju stališč in razvijanju aktivnosti 
do vseh številnih vprašanj, ki se porajajo v ekonom
sko, socialno in politično pospešeni se razvijajoči 
slovenski družbi.

Sindikat je sestavni del družbenopolitičnega 
sistema in kot takšen sodeluje pri reševanju druž
benih vprašanj z drugimi družbenimi in političnimi 
subjekti, z organizacijami, predstavniškimi telesi in 
samoupravnimi organi.

Vsak organ sindikata razčleni namen in cilje svo
jega delovanja s konkretnim letnim programom na
log, v katerem opredeli poleg nalog tudi njihove 
nosilce, način izpolnjevanja, roke in ostale podrob
nosti.

5. člen
Zaradi usklajevanja interesov delovnih ljudi se 

sindikat povezuje s sindikati delavcev ostalih dejav
nosti in skupaj z njimi tvori Zvezo sindikatov Slo
venije. V Zvezi sindikatov posamezni sindikati 
konfrontirajo in usklajujejo svoja stališča o vseh 
pomembnejših vprašanjih, ki zadevajo dolgoročni 
in tudi trenutni interes naše družbe in vseh delov
nih ljudi in vplivajo na položaj delavcev posamez
nih dejavnosti.

6. člen
Zaradi usklajevanja skupnih ciljev in interesov 

delavcev v prometu in zvezah Jugoslavije se Sin
dikat delavcev v prometu in zvezah Slovenije pove
zuje s sindikati prometa in zvez po republikah in 
pokrajinah v Sindikat delavcev v prometu in zve
zah Jugoslavije. Sindikat delavcev v prometu in 
zvezah Slovenije }x> paritetnem načelu izvoh na 
kongresu svoje predstavnike v zvezne organe Sindi
kata delavcev v prometu in zvezah Jugoslavije.

II.
JAVNOST IN ODGOVORNOST

7. člen
Sindikat upošteva in uresničuje načelo javnosti 

na vseh ravneh svoje organiziranosti. Pri tem se 
poslužuje sodobnih oblik obveščanja z namenom, 
da bi bilo članstvo in javnost seznanjena s stališči, 
predlogi in akcijami vsakega organa sindikata in da 
bi članstvo lahko sproti ocenilo njegovo delovanje 
ter vplivajo na njegovo delo.

Vsak organ sindikata (od vodstev osnovnih orga
nizacij, občinskih in področnih odborov do repu
bliškega odbora in njegovih organov) je dolžan 
obvestiti članstvo, v pomembnejših zadevah pa 
tudi širšo javnost, če druga politična ali družbena 
organizacija (ali organ) ni obravnavala ali ni spre
jela predloga, pobude ah stališča organa sindikata 
in takega ravnanja ni obrazložila.

8. člen
Vsak organ je za svoje delo kolektivno odgo

voren organu, ki ga je izvolil. Člani organov pa so

za svoje delo osebno odgovorni organu, katerega 
člani so.

9. člen
Da se zagotovi enotnost programa in enotnost 

njegovega uresničevanja, je treba čim širšemu 
krogu članstva omogočiti vpliv na njegovo obliko
vanje. Sprejeti program predstavlja obveznost ne 
samo za organ, ki ga je sprejel, temveč, če je na
rava in vsebina programa takšna, da zahteva sode
lovanje tudi nižjih organov, tudi za le-te.

10. člen
Vsak višji organ je dolžan obravnavati predloge 

nižjih organov in jih o svojih stahščih obvestiti.

III.
PRIPADNOST

11. člen
Sindikat organizira delavce, zaposlene v delov

nih organizacijah s področja:
- železniškega prometa,
- ptt prometa,
- pomorskega prometa,
- pretovarjanja in ostalih storitev v pristaniščih 

in na postajah,
- letalskega prometa (v podjetjih za prevoz

potnikov in blaga ter v podjetjih za aerodromske 
storitve), __

- cestnega prometa (v podjetjih za prevoz pot- ■ 
nikov in blaga, špedicijah),

- cestnih podjetij (v podjetjih za ceste in v 
Skupnosti podjetij za ceste),

- mestnega prometa,
- v delovnih in družbenopolitičnih organi

zacijah kakor tudi v poslovnih in drugih združe
njih, ki delajo v okviru prometa in zvez.

V sindikat delavcev prometa in zvez se lahko 
včlanijo tudi delavci, zaposleni v strokovnih in dru
gih združenjih in organizacijah, ki opravljajo za
deve s področja prometa in zvez.

IV.
Članstvo v sindikatu

12. člen
Članstvo v sindikatu je prostovoljno. Član lahko 

postane vsakdo, kije v delovnem razmerju z delov
no organizacijo prometa in zvez, ki soglaša s sta
tutom in programom sindikata in ki je pripravljen 
izpolnjevati svoje dolžnosti in pravice. Ob vpisu v 
članstvo sindikata osnovna organizacija seznani de
lavca s temeljnimi članskimi pravicami in dolž
nostmi.

13. člen
Članstvo v sindikatu preneha:
- z izstopom člana iz osnovne organizacije na 

lastno željo.
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- s 6-mesečnim izostankom v plačevanju čla
narine,

- z zaposlitvijo v drugi gospodarski panogi,
- z izključitvijo,
- s smrtjo člana.

14. člen
Člana, ki 3 mesece ne plača članarine, opomni 

odbor osnovne sindikalne organizacije o izostanku. 
Če v 6 mesecih ne poravna svojih obveznosti, se 
črta iz seznama članstva.

15. člen
Izključitev pride v poštev, kadar član:
- ne spoštuje statuta sindikata ali zavestno one

mogoča izpolnjevanje programa sindikata,
- če grobo krši načela socialistične morale, če 

deluje proti socialistični družbeni ureditvi ali če 
namenoma zavira razvoj samoupravnih odnosov v 
družbi,

- če s svojimi postopki namerno ogroža delo in 
razvoj delovne organizacije.

Izključitev je najtežja kazen. Zato je treba 
krivdo člana vestno preveriti in dokazati.

O črtanju ali izključitvi iz članstva odloči iz
vršni odbor osnovne sindikalne organizacije z dvo
tretjinsko večino glasov vseh članov odbora ah 
občni zbor, če je to v skladu z njegovimi pravili.

16. člen
Izključeni član je lahko znova sprejet v članstvo 

sindikata na predlog izvršnega odbora osnovne 
organizacije sindikata, posameznih članov ali na 
lastno željo. Sklep o ponovnem sprejemu v član
stvo sprejme izvršni odbor osnovne organizacije 
sindikata z dvotretjinsko večino članov odbora.

V.
PRAVICE IN DOLŽNOSTI 

ČLANA SINDIKATA

17. člen
Član sindikata ima naslednje pravice in dolž

nosti:
- Da sodeluje in prispeva pri razvijanju samo

upravnih odnosov na vseh ravneh, da opozarja in se 
bori proti pojavom, ki so nasprotni duhu sociali
stične samoupravne družbe, da razvija in se sam 
ravna po moralnih in etičnih vrednotah te družbe.

- Da si prizadeva za takšno nagrajevanje, ki bo 
upoštevalo samo delovne rezultate, sposobnosti, 
znanje in prizadevanje posameznika in izključevalo 
kriterije, ki s tem niso povezani.

— Da se seznanja z delom sindikata, da zavzema 
stališča do posameznih vprašanj in se o njih izreka, 
da daje predloge o metodah in vsebini dela sin
dikata, da zahteva, da sindikalni organi obravnavajo 
njegove predloge in ga o tem obveščajo.

- Da kritično spremlja delo sindikalnih orga
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nov in da si prizadeva izboljševati njihovo delo, da 
lahko zahteva obrazložitev kateregakoli stališča ali 
sklepa sindikalnih organov.

- Da svoje odnose z ostalimi člani gradi na 
medsebojnem spoštovanju in sodelovanju.

- Da se zavzema za uveljavljanje načel solidar
nosti in humanosti.

- Da spoštuje statut in druge dokumetne sindi
kata.

- Da redno plačuje članarino.
- Da se zaradi varstva samoupravnih pravic in 

pravic, ki izvirajo iz dela, obrača na specializirane 
ustanove sindikata in Zveze sindikatov, ki so dolž
ne pomagati in zaščititi člana. Prav tako lahko za
hteva druge oblike pomoči, če se mu odrekajo 
samoupravne pravice in jih ni mogoče uspešno 
ščititi s pravnimi sredstvi. V takih primerih je sin
dikat dolžan dati članu družbeno in politično 
zaščito.

— Da v primeru začasne nezaposlenosti prejema 
denarno pomoč.

- Da se zavzema za uresničevanje stališč in 
sklepov organov sindikata in da pomaga pri njiho
vem izpolnjevanju.

- Da volitorgane sindikata in da je vanje izvo
ljen.

- Član sindikata ima pravico do pritožbe, ki 
zadeva njegovo članstvo in delo v sindikatu, na vse 
organe sindikata. Organ sindikata, ki prejme pri
tožbo, mora obvestiti člana o svojem stališču naj
pozneje v enem mesecu.

- Da predlaga in od organov sindikata zahteva, 
da članom sindikata omogočijo pridobitev tistih 
posebnih in splošnih znanj, ki so pogoj za uspešno 
delovanje v samoupravnih organih in v vsakdanji 
družbenopolitični praksi, in sicer z organiziranjem 
seminarjev, tečajev in predavanj v organizacijah 
sindikata ali v posebnih izobraževalnih zavodih.

- Da se zavzema za uresničevanje vseh sklepov, 
ki prispevajo k razvoju našega gospodarstva in 
svoje delovne organizacije, da se bori proti vsem 
negativnim pojavom v delovni organizaciji in od
pravlja slabosti.

VI.
ORGANIZACIJSKA NAČELA

18. člen
Temeljna oblika združevanja članov sindikata je 

osnovna organizacija sindikata v delovni organi
zaciji ali v organizacijski enoti. Osnovna organi
zacija sindikata se praviloma oblikuje, po načelu: 
ena delovna organizacija ali ena organizacijska 
enota - ena osnovna organizacija sindikata, če ta 
šteje več kot 15 zaposlenih.

19. člen
V velikih delovnih organizacijah z razvejano 

tehnično-tehnološko ali poslovno organizacijsko 
strukturo se lahko ustanovi več osnovnih organi



zacij. V takem primeru morajo osnovne organi
zacije ustanoviti skupni organ (konferenco, sindi
kalni odbor in podobno).

Eno osnovno organizacijo sindikata je mogoče 
ustanoviti tudi za več manjših delovnih organizacij. 
O tem odloča članstvo na svoji konferenci v so
glasju z neposrednim višjim vodstvom sindikata in 
zveze sindikatov.

20. člen
Najvišji organ osnovne organizacije sindikata je 

občni zbor, ki se sestaja na dve leti. Občni zbor 
oceni dejavnost organizacije, njeno finančno poslo
vanje, sprejme programsko usmeritev za delo v pri
hodnje in s tajnim glasovanjem izvoli ter razreši 
izvršni organ osnovne organizacije (izvršni odbor, 
predsedstvo ipd.) in nadzorni odbor. Dan in dnevni 
red občnega zbora v delovni organizaciji mora biti 
objavljen najmanj 15 dni pred občnim zborom.

21. člen
Temeljne naloge osnovne organizacije sindikata 

so:
- Da v delovnem kolektivu razvija socialistične 

družbene odnose.
- Da pospešuje delavsko samoupravljanje v de

lovnih organizacijah v duhu izpopolnjevanja siste
ma neposrednega odločanja o vseh najvažnejših 
vprašanjih življenja in dela delavcev ter prosperi- 
tete delovne organizacije nasploh.

Da razvija pobudo delavcev za povečanje proiz
vodnje, produktivnosti dela, rentabilnosti in eko
nomičnosti poslovanja hkrati z nenehnim izpopol
njevanjem organizacije dela in razvijanjem pravil
nega odnosa do dela.

— Da skrbi za pravilno uporabo družbenih sred
stev, kijih upravlja delovni kolektiv.

- Da aktivno prispeva k odkrivanju najboljšega 
sistema oblikovanja in delitve dohodka po delu, 
prizadevajoč si, da se med deli delovnega kolektiva 
vzpostavljajo ekonomski odnosi kot temelj sistema 
dosledne dehtve po rezultatih dela.

- Da se zavzema za izboljšanje življenjskih in 
delovnih razmer članov kolektiva in za izboljšanje 
varnosti pri delu v skladu s povečanjem proiz
vodnje in produktivnosti dela.

— Da zagotavlja članom pomoč in zaščito pri 
uveljavljanju njihovih zakonitih pravic.

- Da dviga socialistično zavest in splošno eko
nomsko in strokovno izobrazbo članov kolektiva.

- Da vzgaja člane tako, da svoje interese pove
zujejo in usklajujejo z interesi širših družbenih 
skupnosti in da se bojuje proti zaostalosti, birokra
tizmu, lokalizmu in drugim škodljivim pojavom.

- Da se zavzema za humane odnose med ljudmi 
in za krepitev enotnosti delovnega kolektiva.

- Da razvija družbeno-zabavno življenje, kul- 
turno-prosvetno delo in organizira počitek, razve
drilo in šport.

- Da spodbuja in podpira sodelovanje članov v 
družbeno-političnem življenju delovne organizacije 
in komune.

- Da se vztrajno zavzema za odpravljanje vseh 
vzrokov, ki omogočajo pojave birokratizma in 
samovolje, dušenja konstruktivne kritike in vse 
druge pojave kršenja pravic delavcev. V primerih 
kršenja pravic ščiti sindikat člane (ali skupine), s 
katerimi se ni pravilno postopalo.

- Da se bori v svoji vsakodnevni aktivnosti za 
utrjevanje bratstva in enotnosti proti kakršnimkoli 
poskusom vnašanja lokalističnih, nacionalističnih, 
egoističnih, verskih ali drugih predsodkov in 
mržnje v vrste delavskega razreda, označujoč jih 
kot tuje socialistični ureditvi in delavskemu raz
redu.

- Da organizacijsko izgrajuje sindikat v okviru 
delovne organizacije, politično-teritorialne skup
nosti in veje.

- Da vzgaja delavce v duhu mednarodne de
lavske solidarnosti.

- Da pridobiva za članstvo delavce, ki še niso 
zajeti v sindikat.

Osnovna organizacija sindikata sprejme pravila, s 
katerimi podrobneje določi notranjo organizacijo, 
pristojnosti ter način delovanja.

22. člen
V večjih delovnih organizacijah, združenih pod

jetjih in drugih delovnih organizacijah, kjer deluje 
več osnovnih organizacij sindikata, se lahko usta
novijo sindikalne konference (odbori). Konferenca 
je po svojem značaju stalno delovno telo za obrav
navanje vprašanj skupnega pomena celotne delovne 
organizacije in za usklajevanje dela osnovnih orga
nizacij.

Člane konference izvolijo po dogovorjenem 
ključu osnovne organizacije na občnih zborih.

Sklepi konference zavezujejo organe konference 
in osnovne organizacije, ki so konferenco usta
novile, če ni s pravih drugače določeno.

23. člen
Konferenca izvoh stalno predsedstvo in predsed

nika. Stalno predsedstvo izvaja pohtiko konference 
med zasedanji. Na zasedanjih poroča konferenci o 
svojem delu in predlaga potrditev svojih stahšč in 
ukrepov. Konferenca izvoli nadzorni odbor.

Konferenca sprejme na plenarni seji pravila, s 
katerimi določi svojo organizacijo, pristojnosti in 
način dela, sprejme letni program nalog, finančni 
načrt in zaključni račun. Konferenca ima samo
stojni vir dohodkov z udeležbo pri članarini, do
loči pa ga sporazumno z osnovnimi organizacijami 
v okviru kvote, s katero razpolagajo osnovne orga
nizacije sindikata.

24. člen
Pravila osnovnih organizacij sindikata in pravila 

konference določajo obseg prenesenih nalog kon
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ference, način volitev članov konference ter ostale 
pristojnosti konference.

25. člen
Delavci, včlanjeni v osnovni organizaciji, se orga

nizirajo v občini tako, da ustanove občinsko orga
nizacijo, v več občinah pa lahko medobčinsko ali 
mestno organizacijo sindikata. Sklep o tem sprej
me večina osnovnih organizacij na določenem 
območju.

Najvišji organ občinske, medobčinske ali mestne 
organizacije sindikata je občni zbor, ki zaseda na 4 
leta, skliče ga občinski, medobčinski ali mestni 
odbor. Delegate za občni zbor izvolijo osnovne 
organizacije sindikata. Vsaka osnovna organizacija 
izvoli v občni zbor najmanj enega delegata, skupno 
število vseh izvoljenih delegatov pa ne sme biti 
manjše od 50. Občni zbor je sklepčen, če sta na
vzoči najmanj 2/3 delegatov.

Občni zbor obravnava in sprejme poročila in 
oceno o delu občinskih, medobčinskih oziroma 
mestnih organov sindikata in o njihovem finanč
nem poslovanju, programsko usmeritev za delo v 
prihodnje ter s tajnim glasovanjem izvoli in razreši 
občinski, medobčinski oziroma mestni odbor ter 
nadzorni odbor.

Občni zbor sprejme pravila občinske, medob
činske oziroma mestne organizacije sindikata, v 
katerih podrobneje določi notranjo organizacijo, 
pristojnosti in način delovanja.

26. člen
Med dvema občnima zboroma lahko občinski, 

medobčinski ali mestni odbor sindikata skliče 
občinsko, medobčinsko ali mestno konferenco na 
lastno pobudo ali na pobudo 1/4 osnovnih orga
nizacij. Dnevni red in način konstituiranja konfe
rence določi občinski, medobčinski oziroma mest
ni odbor sindikata obenem s sklepom o sklicu kon
ference.

27. člen
Delovanje občinske, medobčinske ali mestne 

organizacije sindikata med dvema občnima zbo
roma vodi občinski, medobčinski ali mestni odbor, 
ki ima najmanj 9 članov. Občinski, medobčinski 
oziroma mestni odbor določi svojo notranjo orga
nizacijo v skladu s pravili iz 25. člena tega statuta. 
Občinski, medobčinski oziroma mestni odbor sin
dikata deluje skladno s statutom in programom 
sindikata, napotki občnega zbora in konference. 
Občinski, medobčinski oziroma mestni odbor 
sprejema stališča, daje predloge in se povezuje z 
osnovnimi organizacijami sindikata, z republiškim 
odborom sindikata in z drugimi organi ter organi
zacijami.

28. člen
Nadzorni odbor občinske, medobčinske oziro

ma mestne organizacije sindikata nadzira uprav

ljanje s premoženjem ter finančno in materialno 
poslovanje občinskega, medobčinskega oziroma 
mestnega odbora. Spodbuja in usklajuje tudi delo 
nadzornih odborov osnovnih organizacij sindikata. 
Občinski, medobčinski oziroma mestni odbor sin
dikata mora obravnavati ugotovitve in predloge 
nadzornega odbora, o njih sprejeti stališče in dolo
čiti potrebne ukrepe.

VII.
KONGRES SINDIKATA

29. člen
Najvišji organ Sindikata delavcev v prometu in 

zvezah Slovenije je kongres sindikata, ki se sestane 
vsake 4 leta in ga skliče republiški odbor sindikata.

Kongres sestavljajo delegati, ki so bili izvoljeni 
na občinski, medobčinski ali mestni volilni konfe
renci, in člani republiškega ter nadzornega odbora 
sindikata. Volilno konferenco organizira občinski, 
medobčinski oziroma mestni odbor po navodilih 
republiškega odbora sindikata. Kongres je sklep
čen, če sta navzoči najmanj 2/3 delegatov.

Kongres:
- obravnava poročili o delu in finančnem po

slovanju ter o njiju odloča;
- sprejema sklepe in določa bodoče naloge;
- voli nadzorni odbor republiškega odbora sin

dikata in veerificira na volilnih konferencah po 
regijah izvoljene člane republiškega odbora;

- sklepa o prošnjah in pritožbah, ki jih je spre
jel;

- voli delegate in delegacijo za kongres Sindi
kata delavcev prometa in zvez Jugoslavije.

Kongres sprejema statut sindikata in sklepa o 
njegovih spremembah.

Odlok o sklicu kongresa sprejme republiški 
odbor na svojem plenarnem zasedanju.

30. člen
Med dvema kongresoma lahko republiški odbor 

sindikata skliče republiško konferenco. Konfe
renco skliče na lastno pobudo ali na zahtevo 1 /4 
občinskih ali področnih odborov sindikata. Dnevni 
red in način konstituiranja konference določi re
publiški odbor sindikata obenem s sklepom o 
sklicu konference.

Konferenca lahko odloči, da se politika sindi
kata, ki jo je sprejel kongres, spremeni, če to za
htevajo nove okoliščine.

31. člen
Dan in dnevni red občnega zbora, konference ali 

kongresa občinskega, področnega in republiškega 
odbora mora biti objavljen najmanj en mesec pred 
njihovim zasedanjem.

32. člen
Sklepi in stališča konference in kongresa sindi

kata so obvezni za vse organizacije in organe sindi
kata.
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Sklepi, stališča, predlogi in drugi akti vseh orga
nizacij in organov sindikata morajo biti skladni s 
statutom sindikata in s sklepi iz 1. odstavka tega 

--člena.

33. člen
Med dvema kongresoma vodi delovanje Sindi

kata delavcev v prometu in zvezah Slovenije repu
bliški odbor, ki ga izvolijo občinski, medobčinski 
oziroma mestni odbori na volilnih konferencah s 
tajnim glasovanjem.

Za uresničevanje pohtike, kije bila določena na 
kongresu, sprejema republiški odbor potrebne akte 
(sklepe, priporočila, predloge, resolucije, spome
nice, stališča, odloke, pravilnike itd.), jih posreduje 
organom sindikata in drugim pristojnim in zainte
resiranim organom in organizacijam, določa pa 
tudi druge potrebne ukrepe.

Republiški odbor sprejme vsako leto program 
nalog, finančni načrt in sklepni račun.

34. člen
Izvršilni organ republiškega odbora je predsed

stvo. Pomožni organi pa so pododbori za posa
mezna področja:

- pododbor za cestno gospodarstvo;
- pododbor za cestni transport.
Po potrebi se lahko ustanove še drugi pododbori 

in komisije za posamezna vprašanja, če tako terja 
program republiškega odbora sindikata. Republiški 
odbor lahko za uresničevanje svojih nalog angažira 
strokovne, znanstvene in druge institucije ter posa
mezne, strokovnjake.

35. člen
Nadzorni odbor sindikata, ki ga izvoh kongres s 

tajnim glasovanjem, nadzira upravljanje s premože
njem ter finančno in materialno poslovanje repu
bliškega odbora sindikata.

Nadzorni odbor sindikata usklajuje in spodbuja 
tudi delo nadzornih odborov občinskih, medob
činskih in mestnih ter osnovnih organizacij sindi
kata.

Ugotovitve in predloge nadzornega odbora mora 
obravnavati repubhški odbor sindikata, o njih spre
jeti stališče in določiti ustrezne ukrepe.

36. člen
Člani repubhškega odbora in pododborov se 

praviloma volijo za eno volilno obdobje, to je za 4 
leta. Način volitev članov republiškega odbora se 
podrobneje določi z odlokom o sklicu kongresa. 
Član odbora ne more biti izvoljen praviloma več 
kot dvakrat zaporedoma v isti organ.

37. člen
Osnovne organizacije sindikata, občinski, med

občinski oziroma mestni in republiški odbor so 
pravne osebe in zato v skladu s statutom samo
stojni nosilci pravic in obveznosti.

38. člen
V primeru ostavke, razrešitve dolžnosti ali smrti 

katerega od članov repubhškega odbora in nadzor
nega odbora sindikata lahko omenjena organa na 
izpraznjeno mesto izvohta novega člana. Na tak 
način je mogoče zamenjati največ četrtino članov.

Določba 1. odstavka tega člena se primerno 
uporablja tudi za občinske, medobčinske in mest
ne odbore in za izvršilne organe osnovnih organi
zacij sindikata.

VIII.
SAMOUPRAVLJANJE 

V DELOVNIH SKUPNOSTIH 
ORGANOV SINDIKATA

39. člen
Delovno skupnost sestavljajo voljeni člani, ki so 

na stalnem delu v republiškem odboru sindikata 
ter strokovni, administrativni in tehnični delavci, 
ki so z republiškim odborom sklenili delovno raz
merje.

Delovni ljudje na stalnem delu v forumih sindi
kata delavcev prometa in zvez ustanavljajo svoje 
delovne skupnosti ah pa se združujejo z drugimi 
delovnimi skupnostmi.

40. člen
Samoupravljanje v delovnih skupnostih organov 

sindikata temelji na splošnih načelih samouprav
ljanja ter oblikovanja in delitve dohodka po delu, 
predpisih o samoupravljanju in predpisih o volitvah 
organov upravljanja v delovnih organizacijah.

41. člen
Delovna skupnost dobiva delovna sredstva od 

organa sindikata na temelju programa dela,'uresni
čevanja delovnih nalog in doseženih rezultatov 
čela.

Delovna sredstva delovne skupnosti se določajo 
s finančnim planom dohodkov in izdatkov, ki ga 
sprejme ustrezni organ sindikata, vodijo pa se lo
čeno od sredstev organa.

42. člen
Delovna skupnost sprejme splošni akt o samo

upravljanju, s katerim se urejajo notranji odnosi in 
odnosi med organom in delovno skupnostjo.

43. člen
Delovna skupnost republiškega odbora sprejme 

naslednje akte:
- o sistemizaciji delovnih mest;
- anahtično oceno delovnih mest;
- pravilnik o delitvi dohodka in osebnih do

hodkov;
- pravilnik o delovnih razmerjih;
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- pravilnik o stanovanjskih posojilih in o odda
janju stanovanj;

- po potrebi tudi druge pravilnike in sklepe.
Vsi akti morajo biti skladni z določbami tega 

statuta in sprejeti v soglasju s starešino delovne 
skupnosti. Starešina delovne skupnosti je pra
viloma tajnik repubhškega odbora. Delo delovne 
skupnosti repubhškega odbora organizira tajnik re
pubhškega odbora, ki je tudi disciplinski starešina 
in odredbodajalec za izpolnjevanje finančnega na
črta.

IX.
MATERIALNA SREDSTVA

44. člen
Materialna podlaga dejavnosti vseh organov sin

dikata so članarine, dohodki od premoženja in 
drugi dohodki.

Člani sindikata plačujejo enotno članarino, ki je 
namenjena za financiranje dejavnosti vseh organov 
sindikata in zveze sindikatov.

Organizacije sindikata in. zveze sindikatov delijo 
članarino po medsebojnem dogovoru na temelju 
enakopravnosti in skladno z obsegom in zahtev- 

'nostjo nalog. Višino članarine določijo spora
zumno repubhški odbori sindikata in repubhški 
svet Zveze sindikatov Slovenije. Organ sindikata 
vsako leto določi svoji delovni skupnosti sredstva 
za delo in druga sredstva za financiranje njenih po
treb, članom delovne skupnosti pa zagotavlja ma
terialne pravice, ki izvirajo iz njihovega dela in 
skladno z veljavnimi predpisi.

Repubhški odbor odstopa del sredstev zvez
nemu odboru prometa in zvez za kritje stroškov 
programa dela zveznega odbora po dogovoru z dru
gimi repubhškimi odbori prometa in zvez.

45. člen
Strokovne in administrativno-tehnične naloge 

osnovne organizacije in občinske, medobčinske in 
mestne organizacije sindikata opravljajo delavci, ki 
jih določi pristojni organ sindikatov.

V večjih organizacijah iz prejšnjega odstavka 
tega člena lahko opravlja tudi predsedniške ozi
roma tajniške posle delavec v stalnem delovnem 
razmerju s polnim ah nepolnim delovnim časom.

X.
ZUNANJA OBELEŽJA

46. člen
Sedež repubhškega odbora Sindikata delavcev v 

prometu in zvezah Slovenije je v Ljubljani.

47. člen
Vsaka organizacija sindikata ima pečat okrogle 

oblike, z napisom v notranjem krogu in s sindikal
nim emblemom v sredini.

Besedilo pečata osnovne organizacije sindikata 
se glasi: osnovna organizacija Sindikata delavcev v 
prometu in zvezah Slovenije; sledi naslov delovne 
organizacije, v kateri deluje.

Besedilo pečata občinske, medobčinske ozi
roma mestne organizacije sindikata se glasi: Sin
dikat delavcev v prometu in zvezah Slovenije, ob
činski, medobčinski, mestni odbor ... (in ime 
kraja, v katerem je sedež odbora).

Besedilo pečata repubhškega odbora se glasi: 
Sindikat delavcev v prometu in zvezah Slovenije, 
repubhški odbor.

XI.
KONČNE DOLOČBE '

48. člen
Ta statut zagotavlja enotnost organiziranja sindi

kata in je podlaga za pravila in druge splošne akte, 
kijih lahko sprejmejo sindilani organi.

49. člen
Ta statut je sprejel V. kongres sindikata delavcev 

v prometu in zvezah Slovenije dne 28. oktobra 
1971. leta. Statut razlaga repubhški odbor sindi
kata.

50. člen
Vse organizacije in organi Sindikata delavcev v 

prometu in zvezah Slovenije morajo uskladiti s tem 
statutom svojo organiziranost, delovanje in splošne 
akte, in to najpozneje v enem letu od uveljavitve 
tega statuta.

511 člen
Ta statut velja od dneva sprejema na V. kon

gresu Sindikata delavcev v prometu in zvezah Slo
venije, to je od 28. oktobra 1971. leta.

DELAVSKA ENOTNOST — Glasilo Zveze sindikatov Slovenije, izdaja ČZP DELAVSKA ENOTNOST 
v Ljubljani. Glavni in odgovorni urednik MILAN POGAČNIK. Naslov uredništva in uprave: Ljubljana, 
Dalmatinova 4, poštni predal 313/VI, telefon uredništva 316-672, 323-554. Rokopisov ne vračamo - 
Tisk ČZP Ljudska pravica, Ljubljana. Posebno izdajo pripravila MILAN GOVEKAR in BOJAN 
SAMARIN
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